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Αθήνα, σήµερα στις 24 Ιουλίου 2014, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
9.55’ συνήλθε στην Αίθουσα συνεδριάσεων του Βουλευτηρίου το
Τµήµα Διακοπής Εργασιών της Βουλής (Β’ σύνθεση), για να συ-
νεδριάσει υπό την προεδρία της ΣΤ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΜΑ-
ΡΙΑΣ ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας: «Φάροι,
Στρατολογία και άλλες διατάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της,
της 10-7-2014, τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία έως δύο
συνεδριάσεις.

Προτείνω η συζήτηση του νοµοσχεδίου να είναι συνεχής και
ενιαία επί της αρχής και επί των άρθρων, µε άνεση χρόνου
προφανώς, και ανάλογα µε το πώς θα εξελιχθεί η συζήτηση και
αν πρέπει να συνεχίσουµε το απόγευµα θα δούµε στην πορεία
αν θα υπάρξει κάποια διακοπή. Είναι γνωστό πως είµαστε µόνο
δύο σε υπηρεσία Προεδρεύοντες. 

Συµφωνεί το Τµήµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Το Τµήµα

συνεφώνησε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ανακοινώσω στο

Τµήµα τα εξής:
Από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ ορίζεται ως Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος ο κ. Παναγιώτης Ρήγας και ως ειδι-
κός αγορητής ο κ. Κωνσταντίνος Τριαντάφυλλος. 

Από τους Ανεξάρτητους Έλληνες ορίζεται ως ειδική αγορή-
τρια η οµιλούσα, Μαρία Κόλλια και ως Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος ο Βουλευτής κ. Παύλος Χαϊκάλης. 

Από τη Χρυσή Αυγή ορίζεται ως ειδικός αγορητής ο κ. Πολύ-
βιος Ζησιµόπουλος και ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ο
Βουλευτής Αχαΐας κ. Μιχαήλ Αρβανίτης.

Από τη Δηµοκρατική Αριστερά ορίζεται ως ειδική αγορήτρια η
Βουλευτής Πειραιώς κ. Μαρία Γιαννακάκη.

Τέλος, από την Κοινοβουλευτική Οµάδα των Ανεξάρτητων Δη-
µοκρατικών Βουλευτών ως ειδικός αγορητής ορίζεται ο Βουλευ-
τής κ. Γεώργιος Νταβρής.

Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιωάννης
Καράµπελας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΡΑΜΠΕΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Με έκπληξη µόλις µπήκα στην Αίθουσα είδα έναν πάκο από
τροπολογίες, οι οποίες είναι περισσότερες από το σώµα του νο-
µοσχεδίου που θα συζητήσουµε. Σε δέκα λεπτά προσπάθησα να
καταλάβω το νόηµα αυτών των τροπολογιών. Άλλες είναι σχετι-
κές, άλλες είναι παρόµοιες. Πολλές από αυτές θα µπορούσαν να
συζητηθούν στις τέσσερις συνεδριάσεις της επιτροπής. Ελπίζω
ότι δεν θα γίνουν όλες δεκτές.

Κυρία Υπουργέ, φαντάζοµαι ότι τις βουλευτικές τροπολογίες
που αφορούν το παρόν νοµοσχέδιο, θα τις συζητήσουµε σήµερα
στην Ολοµέλεια για να λάβει γνώση το Τµήµα και ότι για τις
υπουργικές θα έρθουν οι Υπουργοί, οι οποίοι τις καταθέτουν, να
τις υπερασπιστούν, για να δούµε τι θα κάνουµε. Δεν µπορούµε
να βγαίνουµε στην κοινωνία να απολογούµαστε γιατί ψηφίσαµε
κάτι και να µην το έχουµε καν διαβάσει. Απολογούµαστε για τα
λάθη που κάνουµε και τις παραλείψεις, αλλά όχι και για θέµατα
που δεν µας αφορούν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σήµερα να εξετά-
σουµε το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας µε
τίτλο: «Φάροι, Στρατολογία και άλλες διατάξεις». Το νοµοσχέδιο
που έχουµε στα χέρια µας αποτελεί τη συνέχιση του ευρύτερου
µεταρρυθµιστικού έργου της Κυβέρνησης, στόχος της οποίας
είναι η πάταξη κακών κειµένων και αναχρονιστικών πρακτικών
αλλά και θεσµικών αδικιών, ο εξορθολογισµός και ο εκµοντερνι-
σµός του κρατικού µηχανισµού, αλλά και η ευαισθητοποίησή του
σε ειδικότερες ανάγκες των Ελλήνων πολιτών.

Οι υπό συζήτηση διατάξεις στοχεύουν, όµως, και στην επίλυση
διαφόρων εκκρεµοτήτων, οι οποίες στην πλειοψηφία τους άπτον-
ται υπηρεσιακών θεµάτων και µέριµνας προσωπικού των Ενό-
πλων Δυνάµεων. Οι ακόλουθες ρυθµίσεις κρίθηκαν απολύτως
αναγκαίες στο πλαίσιο µέριµνας του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας
και της ελληνικής πολιτείας για την προστασία της οικογένειας,
της υγείας και της εργασίας του ανθρώπινου δυναµικού τους.

Επιπλέον, το παρόν νοµοσχέδιο προωθεί διατάξεις και ρυθµί-
σεις οι οποίες είναι απαραίτητες για την ασφαλή ναυσιπλοΐα και
την απρόσκοπτη σύνδεση της ηπειρωτικής Ελλάδας µε το νησιω-
τικό κοµµάτι της χώρας, το οποίο αποτελείται και από εκατοντά-
δες νησιά των ελληνικών θαλασσών.

Για µια χώρα, όπως η Ελλάδα, η ασφαλής ναυσιπλοΐα δεν είναι
θέµα επιλογής, αλλά καθηµερινή ανάγκη για χιλιάδες επιβάτες,
Έλληνες και επισκέπτες, για χιλιάδες επιχειρήσεις και για εκα-
τοντάδες πλοία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αποτελείται από
πέντε επιµέρους κεφάλαια, καθένα από το οποία προτείνει συγ-
κεκριµένες αλλαγές και µεταρρυθµίσεις, απαραίτητες για την εύ-
ρυθµη λειτουργία των φορέων του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας
και του γενικού κρατικού µηχανισµού. Βέβαια, η απουσία των
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Βουλευτών που αποτελούν την Κυβέρνηση δεν δείχνει τη σηµα-
σία του νοµοσχεδίου, το οποίο σήµερα υπερασπίζοµαι, αλλά
προχωρώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο πρώτο κεφάλαιο ρυθµίζον-
ται θέµατα που αφορούν τη λειτουργία της Υπηρεσίας Φάρων
και του Πολεµικού Ναυτικού και γενικά του φαρικού δικτύου της
χώρας. Σκοπός του είναι ο εκσυγχρονισµός των διατάξεων του
εφαρµοστέου νοµικού πλαισίου. Η τελευταία ουσιαστική διαµόρ-
φωσή του έγινε το 1951. Αυτό το αναχρονιστικό κανονιστικό
πλαίσιο για τη λειτουργία του φαρικού συστήµατος υπονόµευε
εν τέλει την εύρυθµη λειτουργία της Υπηρεσίας Φάρων του Πο-
λεµικού Ναυτικού, αλλά και τη γενικότερη ασφάλεια της ναυσι-
πλοΐας εντός των ελληνικών θαλασσών. Σε µια χώρα ωστόσο,
που η ναυσιπλοΐα αποτελεί τον βασικό συνδετικό κρίκο ανάµεσα
στα δεκάδες ελληνικά νησιά µε την ηπειρωτική Ελλάδα, η ασφα-
λής ναυσιπλοΐα δεν είναι θέµα επιλογής, αλλά καθηµερινή
ανάγκη χιλιάδων συµπολιτών µας και επισκεπτών.

Στο άρθρο 1 περιγράφονται οι ορισµοί βασικών εννοιών που
χρησιµοποιούνται στον νόµο και είναι απαραίτητοι για την ερµη-
νεία των διατάξεων των κεφαλαίων Α’ και Δ’, χωρίς να αποκλεί-
εται η διαφοροποίηση ούτε η περαιτέρω διάκριση ορισµένων
εννοιών, ειδικά όταν αυτές αναφέρονται σε άλλα νοµοθετήµατα. 

Οι προβλέψεις των άρθρων 8, 9 και 10 στοχεύουν στη λεπτο-
µερή περιγραφή των διαδικασιών εποπτείας, επιθεώρησης, εγ-
κατάστασης, συντήρησης και επισκευής πυρσών του δικτύου,
προκειµένου να διασφαλιστεί η διαφάνεια των θεσµών και να πε-
ριοριστεί η κατασπατάληση του δηµοσίου χρήµατος. Υπάρχουν
όµως και προβλέψεις, βάσει του άρθρου 16, για την εκµίσθωση
φανών και φωτοσηµαντήρων στους φορείς που εκτελούν λιµε-
νικά έργα ή είναι υπεύθυνοι για τη φωτοσήµανση ναυαγίων και
άλλα, για χρονικό διάστηµα που δεν θα υπερβαίνει τους δύο
µήνες. Με τον τρόπο αυτό το µεν δηµόσιο αποκτά επιπλέον
έσοδα, οι δε φορείς διευκολύνονται στην εφαρµογή του νόµου
ως προς τη φωτοσήµανση των έργων. 

Επιπλέον, οι διατάξεις του άρθρου 20 προβλέπουν τη δυνατό-
τητα ανάληψης εργασιών συντήρησης φάρων ή κάλυψη των σχε-
τικών δαπανών από ιδιωτικούς φορείς. Οι φορείς ανακηρύσ-
σονται ανάδοχοι του φάρου και αποκτούν δικαιώµατα σχετικά µε
τη χρήση του ή την επικοινωνιακή τους προβολή. Με τον τρόπο
αυτό αναδεικνύεται η ναυτική ιστορία της πατρίδας µας και πα-
ρέχεται η δυνατότητα πολιτιστικής αξιοποίησης των φάρων της
χώρας µας.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να τονίσω το γεγονός ότι το παρόν
σχέδιο νόµου τέθηκε σε δηµόσιο διάλογο προκειµένου να συνυ-
πολογιστεί το µεγαλύτερο δυνατό εύρος απόψεων, παρατηρή-
σεων και προτάσεων πριν την εισαγωγή του νοµοσχεδίου για
συζήτηση στη Βουλή. Ένα από τα βασικότερα θέµατα που ανέ-
δειξε η διαδικασία, ήταν ακριβώς η πολιτιστική ανάδειξη και αξιο-
ποίηση του φαρικού συστήµατος της χώρας. Παράλληλα, όµως,
µε την πολιτική αξιοποίηση των ελληνικών φάρων ενισχύονται οι
δεσµοί Ενόπλων Δυνάµεων και κοινωνίας και εξοικονοµούνται ση-
µαντικοί πόροι από τον προϋπολογισµό του Πολεµικού Ναυτικού. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στο δεύτερο κεφάλαιο περιλαµ-
βάνονται διατάξεις προσαρµογής της στρατολογικής νοµοθε-
σίας στις σηµερινές απαιτήσεις και δυνατότητες των Ενόπλων
Δυνάµεων, προκειµένου να διορθωθούν ορισµένες αδικίες εις
βάρος µιας σηµαντικής µερίδας Ελλήνων πολιτών στο θέµα της
χορήγησης αναβολών κατάταξης. Σε διάφορες κατηγορίες στρα-
τευσίµων προβλέπονται νέες ρυθµίσεις. Ανάµεσα σε αυτές υπάρ-
χει και η πρόβλεψη για δυνατότητα χορήγησης αναβολής
κατάταξης για λόγους σπουδών σε σπουδαστές κολεγίων –τα
Κέντρα Μεταλυκειακής Εκπαίδευσης, τα ΚΕΜΕ, όπως συνηθί-
ζουµε να τα λέµε- του 2008, τα οποία συνεργάζονται µε ανώτερα
ή ανώτατα ιδρύµατα του εξωτερικού και όχι µόνο των κρατών-
µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, σύµφωνα µε το άρθρο 22. 

Οι ρυθµίσεις του άρθρου 24 αποσκοπούν στη δηµιουργία ενός
δικαιότερου και διαφανέστερου πλαισίου αναβολής κατάταξης
για κοινωνικούς λόγους, ώστε να ελέγχεται το σύννοµο των σχε-
τικών αποφάσεων κατά τη διενέργεια των διοικητικών επιθεωρή-
σεων από τη Διεύθυνση Στρατολογικού και Στρατιωτικών
Νοµικών Συµβούλων του ΓΕΕΘΑ. 

Επιπλέον, οι προτεινόµενες ρυθµίσεις προβλέπουν ότι η σχε-
τική αλληλογραφία, που αφορά τα αιτήµατα αναβολής κατάτα-
ξης για κοινωνικούς λόγους, θα τηρείται στο αρχείο διοίκησης
στρατολογικών υπηρεσιών περιορίζοντας σηµαντικά τις δαπάνες
που συνεπάγεται η διακίνηση αυτών των εγγράφων.

Προβλέπονται, όµως και ευνοϊκές ρυθµίσεις βάσει του άρθρου
28 και διευκολύνσεις για όσους έχουν χαρακτηριστεί ανυπότα-
κτοι, ώστε οι τελευταίοι να µπορούν να διακόπτουν την ανυπο-
ταξία τους σε οποιαδήποτε στρατιωτική αρχή και όχι µόνο στις
στρατολογικές υπηρεσίες και στις στρατιωτικές δικαστικές
αρχές, όπως ισχύει µέχρι σήµερα.

Επίσης, η τροποποίηση της διάταξης κρίθηκε απαραίτητη µετά
τη συγχώνευση των στρατολογικών υπηρεσιών και την ύπαρξη
στρατιωτικών δικαστηρίων σε ελάχιστες πόλεις. Επιπλέον, εναρ-
µονίζεται η στρατολογική νοµοθεσία µε την νοµολογιακή πρα-
κτική που ακολουθείται από τα στρατιωτικά δικαστήρια να
θεωρούν την επίδοση του κλητηρίου θεσπίσµατος ως διακοπή
της ανυποταξίας.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να
σταθώ λίγο στις προβλέψεις του άρθρου 33 βάσει του οποίου
παρέχεται η δυνατότητα αναβολής κατάταξης στους Έλληνες
ερευνητές του Ευρωπαϊκού Οργανισµού Πυρηνικών Ερευνών. Η
συµµετοχή της Ελλάδας στον εν λόγω οργανισµό, ως ιδρυτικού
µέλους άλλωστε, που καταβάλλει τακτικές χρηµατικές εισφορές
και συµµετέχει στις καταστατικές διαδικασίες του οργανισµού,
συνεπάγεται κάποιων προνοµίων πρόσβασης στις εργασίες του
µεγαλύτερου πειραµατικού κέντρου ερευνών σωµατιδιακής φυ-
σικής στον κόσµο από την πλευρά της χώρας µας. Το ελληνικό
κράτος επενδύει στους νέους µας επιστήµονες, παρέχοντας
κάθε δυνατή διευκόλυνση σε όσους συµµετέχουν και εκπροσω-
πούν τη χώρα µας στην παραγωγή υψηλού και διεθνώς αναγνω-
ρισµένου επιπέδου επιστηµονικής έρευνας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στο τρίτο κεφάλαιο έχουν συγ-
κεντρωθεί διατάξεις που συνιστούν ρύθµιση διαφόρων εκκρεµο-
τήτων, οι οποίες στην πλειοψηφία άπτονται υπηρεσιακών
θεµάτων και µέριµνας προσωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων. Οι
προβλέψεις κρίθηκαν αναγκαίες και βάσει του πλαισίου µέριµνας
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας για το προσωπικό του.

Ιδιαίτερη µνεία οφείλεται να γίνει στις προβλέψεις των άρθρων
και χορήγησης ειδικής άδειας µετά αποδοχών σε στρατιωτικό
προσωπικό µε τέκνο που πάσχει από βαριά νοητική υστέρηση ή
σύνδροµο Down -αναφέροµαι στο άρθρο 36 ή µε σύζυγο ή γονέα
ή άγαµο τέκνο που πάσχει από νόσο που απαιτεί τακτικές µεταγ-
γίσεις αίµατος ή χρήση περιοδικής νοσηλείας.

Αντιστοίχως, το άρθρο 39 προβλέπει µειωµένο ωράριο εργα-
σίας στρατιωτικού προσωπικού µε τέκνα µε ειδικές ανάγκες.

Το τέταρτο κεφάλαιο προβλέπει ρυθµίσεις και διατάξεις πάνω
σε ειδικότερα θέµατα λειτουργίας των Ενόπλων Δυνάµεων της
χώρας µας. Αναφέρεται και ρυθµίζει µε το άρθρο 41 τα περί τιµη-
τικής απονοµής βαθµού αξιωµατικού στους Ολυµπιονίκες. Ανά-
µεσα στις διάφορες διατάξεις παρέχεται η δυνατότητα σε αθλητές
µε τίτλους σπουδών άλλων επιστηµών, παραδείγµατος χάριν ια-
τρικής, να µετατάσσονται σε όπλο, σώµα ή ειδικότητα του κλάδου
στον οποίο υπηρετούν, ώστε να προσφέρουν διαφορετικού τύπου
χρήσιµες υπηρεσίες σύµφωνα µε την επιστήµη τους.

Στο πλαίσιο µέριµνας του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας για την
προστασία της οικογένειας, της υγείας και της εργασίας του
προσωπικού το άρθρο 45 ορίζει τα περί καταβολής νοσηλίων στα
στρατιωτικά νοσοκοµεία, αναγνωρίζοντας τη συµβολή και την
προσφορά στη δηµόσια υγεία και την κάλυψη της ιατροφαρµα-
κευτικής περίθαλψης του προσωπικού του ΥΠΕΘΑ, των συνταξι-
ούχων, των αποστράτων, των Σωµάτων Ασφαλείας αλλά και των
κατοίκων ακριτικών νησιών. Στόχος της εν λόγω ρύθµισης είναι
η διαφύλαξη της οµαλής και απρόσκοπτης λειτουργίας των
στρατιωτικών µας νοσοκοµείων.

Το άρθρο 46 εντάσσεται στο πλαίσιο της αναδιάρθρωσης της
εταιρείας «ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΑΜΥΝΤΙΚΑ ΣΥΣΤΗΜΑΤΑ Α.Β.Ε.Ε.» που πα-
ρουσιάστηκε και αποτέλεσε τη βάση των διαπραγµατεύσεων µε
τους εκπροσώπους της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, της Ευρωπαϊ-
κής Κεντρικής Τράπεζας και του Διεθνούς Νοµισµατικού Τα-
µείου.
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Το ανωτέρω σχέδιο οριστικοποιήθηκε και διαµορφώθηκε τη
16η Δεκεµβρίου του 2013 και επικυρώθηκε στη συνεδρίαση του
Eurogroup της 17ης Δεκεµβρίου του 2013 ως προαπαιτούµενο
για την εκταµίευση δόσης για την οικονοµική υποστήριξη προς
την Ελλάδα. Αποτελεί απτή απόδειξη, αν θέλετε, διάψευσης των
κασσάνδρων που µιλούσαν για κλείσιµο των ΕΑΣ. 

Το πρόγραµµα εθελουσίας εξόδου αποσκοπεί στη µείωση του
αριθµού του απασχολουµένου προσωπικού, προκειµένου να επι-
τευχθεί η οργανωτική αναδιάρθρωση και ο εκσυγχρονισµός της
εταιρείας στο ευρύτερο πλαίσιο του κρατικού ανασχηµατισµού. 

Περαιτέρω, το εν λόγω πρόγραµµα λαµβάνει υπ’ όψιν του την
ανάγκη να µη διαταραχθεί η λειτουργία της εταιρείας, καθώς και
την εξασφάλιση του αποχωρούντος προσωπικού µέσω της πα-
ροχής αυξηµένης αποζηµίωσης µε τρόπο που δεν θα επιβαρύνει
τα ασφαλιστικά ταµεία.

Πιστεύω ότι αναφορά πρέπει να γίνει και στο γεγονός ότι το
πρόγραµµα εθελουσίας εξόδου των εργαζοµένων είναι αποτέλε-
σµα συνεργασίας και συµφωνίας της διοίκησης των εργαζοµέ-
νων, όπως επισηµαίνεται και στην έκθεση αξιολόγησης
συνεπειών ρυθµίσεων του Υπουργείου. 

Το πέµπτο κεφάλαιο περιλαµβάνει τις εξουσιοδοτικές διατά-
ξεις του νόµου για την έκδοση κανονιστικών πράξεων που είναι
αναγκαίες για την εφαρµογή του, τις καταργούµενες διατάξεις
και την έναρξη του ισχύοντος νόµου.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί
τη συνέχιση του µεταρρυθµιστικού έργου της Κυβέρνησης. Στό-
χοι της προσπάθειάς µας αυτής ήταν και είναι η πάταξη των
κακώς κειµένων και πρακτικών αλλά και των θεσµικών αδικιών. 

Πιστεύουµε στα οφέλη του εξορθολογισµού και του εκµοντερ-
νισµού του κρατικού µηχανισµού για κάθε Έλληνα πολίτη. Αυτήν
ακριβώς την ανάγκη αντικατοπτρίζει το παρόν νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, το οποίο αναθεωρεί και εκσυγχρο-
νίζει το γενικό κανονιστικό πλαίσιο λειτουργίας του ευρύτερου
φαρικού δικτύου της χώρας µας, προκειµένου να εναρµονιστούν
οι διατάξεις του µε τις σηµερινές συνθήκες και τις ανάγκες Υπη-
ρεσίας Φάρων του Πολεµικού Ναυτικού µας.

Επιπλέον, πιστεύουµε ότι δεν χρειάζεται ένα γιγαντιαίο και
νωθρό κράτος, αλλά ένα ευέλικτο και συγκροτηµένο κράτος,
ικανό να ανταποκριθεί σε ειδικότερες ανάγκες των Ελλήνων πο-
λιτών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θα ήθελα ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεχίστε,

κύριε συνάδελφε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΡΑΜΠΕΛΑΣ: Ευχαριστώ. 
Η ρύθµιση επιµέρους θεµάτων της στρατολογικής νοµοθεσίας

αποσκοπεί στον εκσυγχρονισµό του νοµικού πλαισίου, ενώ ο
επαναπροσδιορισµός του άρθρου 43 των παραµεθόριων περιο-
χών για τις οποίες ισχύουν απαγορεύσεις δικαιοπραξιών αντα-
νακλά τις σηµερινές ανάγκες του ελληνικού κράτους και της
κοινωνίας. 

Οι προβλέψεις του τρίτου και του τέταρτου κεφαλαίου παρέ-
χουν ρυθµίσεις σε σοβαρά θέµατα µέριµνας και άλλων υπηρε-
σιακών εκκρεµοτήτων του προσωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων,
ώστε να αποδίδουν καλύτερα στα καθήκοντά τους. Οι παρούσες
προβλέψεις κρίθηκαν απολύτως αναγκαίες και στο πλαίσιο µέρι-
µνας του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας και της ελληνικής πολι-
τείας. 

Όµως, παρά τους όποιους δικονοµικούς προσδιορισµούς πι-
στεύουµε στην ανάγκη να συµπαρίσταται το κράτος σε όλους
όσους θέτουν τον εαυτό τους στην υπηρεσία των άλλων, πόσω
µάλλον για την υπεράσπιση των εθνικών µας συνόρων. 

Παράλληλα, το παρόν νοµοσχέδιο προωθεί διατάξεις και ρυθ-
µίσεις µε στόχο την ασφαλέστερη δυνατή ναυσιπλοΐα εντός των
ελληνικών θαλασσών. Η εύρυθµη λειτουργία της Υπηρεσίας
Φάρων του Πολεµικού Ναυτικού συµβάλλει τα µέγιστα στην επί-
τευξη αυτού του στόχου. Επιπλέον, τα οφέλη που προκύπτουν
από τον εµπλουτισµό και εκσυγχρονισµό των διατάξεων για την
τυποποίηση των αδικηµάτων που αφορούν την πρόκληση βλάβης
στη λειτουργία των πυρσών, επηρεάζουν την καθηµερινή ζωή χι-

λιάδων Ελλήνων του νησιωτικού πληθυσµού της χώρας µας αλλά
και όλους όσοι επισκέπτονται τη χώρα µας και τα νησιά µας. 

Για όλα τα παραπάνω καλώ τους συναδέλφους µου να υπερ-
ψηφίσουν επί της αρχής και επί των άρθρων -στη σηµερινή συ-
ζήτηση- το νοµοσχέδιο που συζητούµε, γιατί είδα ότι σχεδόν
όλες οι παρατάξεις στις επιτροπές δεν ήταν αντίθετες στο νοµο-
σχέδιο. Υπήρχαν θετικές πλευρές, τις οποίες όλοι αναδείξαµε,
και νοµίζω ότι αυτό το νοµοσχέδιο θα συµβάλλει στην περαιτέρω
εξέλιξη των νόµων της χώρας µας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του Κοµµουνιστικού Κόµµα-

τος Ελλάδας λάβαµε την ενηµέρωση ότι ορίζεται ως ειδικός αγο-
ρητής στο συζητούµενο νοµοσχέδιο ο κ. Χρήστος Κατσώτης.

Τον λόγο έχει ο κ. Βασίλης Χατζηλάµπρου, εισηγητής του ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Κύριοι συνάδελφοι, σε µια
συγκυρία πολύ δύσκολη για την περιοχή µας οι βοµβαρδισµοί
στην Γάζα δεν αφήνουν ήσυχο το µυαλό κανενός να συγκεντρω-
θεί σ’ αυτά που έχουµε µπροστά µας να συζητήσουµε, συγχρό-
νως µε µια µεγάλη εκδήλωση στη Βουλή για τα σαράντα χρόνια
της Μεταπολίτευσης. Όµως, κάποιοι δείχνουν να µην συνειδητο-
ποιούν ούτε το ένα ούτε το άλλο και συνεχίζουν το βιολί τους. 

Με το νοµοσχέδιο θα χαθούν και οι φάροι και τα άλλα θέµατα
που έχουµε. Οι εφηµερίδες σήµερα έχουν πρωτοσέλιδα που λένε
«Οι φάροι της διαπλοκής», όχι γι’ αυτό καθαυτό το νοµοσχέδιο,
αλλά για τις τροπολογίες που σκέπτονται να περάσουν ή που
έφεραν ως εκπρόθεσµες. Καλώ από τώρα την κυρία Υπουργό να
κάνει δήλωση ότι δεν θα τις δεχθεί, ότι δεν θα δεχθεί να αλλά-
ξουν τα εργοληπτικά πτυχία χωρίς συζήτηση, χωρίς οτιδήποτε,
δεν θα δεχθεί ένα πινάκιο κατηγοριών και υποθέσεων που τελε-
σιδίκησαν ή τελεσιδικούν σε δικαστήρια, να µην κηρυχθούν έκ-
πτωτοι όσοι πρέπει να κηρυχθούν και µε φωτογραφικό τρόπο να
τους απαλλάσσει. Την Ηµέρα της Δηµοκρατίας, την ηµέρα που
γίνεται εδώ η εκδήλωση, την ηµέρα που έχουµε άλλα θέµατα στο
µυαλό µας, κάποιοι συνεχίζουν το ίδιο βιολί!

Μου άρεσε που έκανε και ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας
το σχόλιο «πολλές οι τροπολογίες. Δεν γίνεται έτσι.». Το έχουµε
πει πάρα πολλές φορές, αλλά εδώ είναι και το επίπεδο και το
είδος των τροπολογιών.

Να κλείνουν το καλοκαίρι τη Βουλή, για να είµαστε εδώ να
παίρνουµε θέσεις σε σηµαντικά ζητήµατα και όχι για να βο-
λεύουµε καταστάσεις υπό τη µικρή προσοχή της κοινωνίας και
υπό ένα ειδικό καθεστώς κάθε φορά επιλεγµένων Βουλευτών,
για να ψηφίσει το ξεπούληµα του ορυκτού πλούτου, τους αιγια-
λούς, τα δάση. Και φτάνουµε σήµερα εδώ µε ένα µπαράζ τρο-
πολογιών. Όποιος έχει προλάβει, έχει κάνει µια τροπολογία
προκειµένου να γλιτώσει κάποιους. Τι είναι; Είµαστε σε προεκλο-
γικό χρόνο και πάµε πάλι να βολέψουµε καταστάσεις, ανθρώ-
πους  και πράγµατα; 

Θέλω µε µία δήλωση η κυρία Υπουργός να πει ότι δεν θα δεχ-
θεί αυτές τις τροπολογίες, που είναι χωρίς καµµία επεξεργασία
και έχουν την αντίθετη γνώµη βασικών φορέων. Είδα ότι το ΤΕΕ
είναι ενάντια. Πρέπει σε αυτά να είναι πολύ καθαρή η διαδικασία
µας. 

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο και τα ζητήµατά του. 
Ακόµα και σε αυτό το νοµοσχέδιο των τεσσάρων-πέντε κεφα-

λαίων, παρ’ ότι όλα εντάσσονται στο Υπουργείο Άµυνας, θα πρέ-
πει στο µέλλον να αποφύγουµε νοµοσχέδια που να είναι µε τίτλο
«και άλλες διατάξεις». Πρέπει να το αποφύγουµε, κυρία
Υπουργέ, αυτό. Πρέπει να είναι ένα νοµοσχέδιο που να τιτλοφο-
ρείται «Φάροι», να είναι ολοκληρωµένο, να είναι «Στρατολογία»
και όχι ένα νοµοσχέδιο µε θέµα φάρους, στρατολογία, µέριµνα
και µια ρύθµιση για τα ΕΑΣ. 

Βαραίνουν τα ΕΑΣ σε αυτό το νοµοσχέδιο πάρα πολύ. Και να
θέλαµε να δούµε κάπως διαφορετικά ορισµένες πλευρές και ορι-
σµένα κεφάλαια και να πούµε ότι είµαστε θετικοί, στο σύνολο
του νοµοσχεδίου, έτσι όπως εµφανίζεται, βαραίνει πάρα πολύ το
θέµα των ΕΑΣ σε µας. 
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Αναφέροµαι στους φάρους και όσο µπορώ πιο σύντοµα. Προ-
σπαθείτε να εκσυγχρονιστεί το νοµικό πλαίσιο. Θα περιµέναµε ότι
θα ήταν ευρύς ο εκσυγχρονισµός µετά από αρκετή σκέψη για το
τι διαφορετικό αποτελεί ο φάρος σε καιρό ειρήνης από ό,τι έλεγε
το 1951 η νοµοθεσία. Παρ’ όλα αυτά, η κατάσταση είναι τέτοια.
Μένει στο Πολεµικό Ναυτικό, µένει στην Υπηρεσία Φάρων. 

Ωστόσο, υπάρχουν δυο καινούρια στοιχεία που φέρνει η ρύθ-
µιση.

Το πρώτο καινούργιο στοιχείο είναι το ιδιοκτησιακό καθεστώς
των παραχωρήσεων που γίνονται στους λιµένες, πράγµα στο
οποίο έχουµε διαφωνήσει, αλλά εναρµονίζεται ως προς αυτό,
ποιος θα ανάβει τους πυρσούς, ποιος θα έχει τους φάρους, ποιος
θα έχει τη δουλειά εκεί που είναι ιδιωτικό πια ή υπό ιδιωτικό
φορέα ή υπό µεικτό φορέα ο έλεγχος του λιµανιού. Ένα κοµµάτι,
λοιπόν, ρυθµίζει τέτοιες διαδικασίες.

Το δεύτερο καινούργιο στοιχείο και µπροστά στα προβλήµατα
που έχουν οι φάροι για τη συντήρησή τους, ας το πούµε αυτό,
κυρία Υπουργέ, είναι ότι ενώ υπάρχουν τα φαρικά τέλη -και η λέξη
τέλος σηµαίνει µία ανταποδοτικότητα και µία ανταπόδοση- αυτά
δεν δίδονται για τη συντήρηση των φάρων, που κάποιος θα σκε-
φτόταν ότι είναι λογικό τα τέλη ή και τα πρόστιµα για τις ζηµιές
που έχουν γίνει στους φάρους να αφορούσαν τη συντήρηση των
φάρων. 

Παρ’ όλα αυτά, σήµερα πολλοί φάροι και µάλιστα µνηµεία της
αρχαίας και της νεότερης ιστορίας µε ιδιαίτερη πολιτιστική αξία,
κινδυνεύουν από κατάρρευση. Και εκεί εισάγετε το θεσµό του
αναδόχου. Στη διαδικασία συζήτησης που έγινε στις επιτροπές,
ο ανάδοχος εµφανίστηκε σαν µόνη λύση. 

Ψάχνοντας άλλες λύσεις, είδαµε ότι υπάρχουν πολλές διαδι-
κασίες και προσπάθειες διαφόρων φορέων του δηµοσίου και της
τοπικής αυτοδιοίκησης σε ορισµένες περιπτώσεις, προκειµένου
να εξευρεθούν πόροι, είτε ευρωπαϊκοί, δηλαδή από το ΕΣΠΑ, είτε
άλλοι, προκειµένου να καταφέρουν να συντηρηθούν αυτοί οι
φάροι-µνηµεία. 

Και νοµίζω ότι εκεί θα πρέπει να προστρέξετε να βοηθήσετε
αυτή τη διαδικασία, είτε στο επίπεδο της ωρίµανσης των µελετών
είτε στην προσπάθεια να εξευρεθούν τα χρήµατα για κάτι τέτοιο. 

Να µην είναι το βασικό ο ανάδοχος, αλλά και στις περιπτώσεις
που το θέτετε, εµείς ζητάµε εγγυήσεις πολύ περισσότερες. Τον
ανάδοχο τον προικίζετε µε τη δυνατότητα να πάρει ανταποδοτικά,
επικοινωνιακά οφέλη. 

Και στις τρεις συνεδριάσεις της επιτροπής προσπαθήσαµε να
εκµαιεύσουµε τι σηµαίνει το «επικοινωνιακά οφέλη» σε µία εποχή,
κατά την οποία αυτό πολύ εύκολα µπορεί να βγει προς τα έξω,
το οποίο, µε µία λέξη ορίσαµε «να συνάδει» µε το καθεστώς του
φάρου όλο αυτό. Δηλαδή, να µη δούµε µια οποιαδήποτε εταιρεία
–δεν θέλω να ονοµατίσω- να διαφηµίζεται σε έναν φάρο. Να µη
δούµε ο φάρος να γίνεται σύµβολο κάποιας εταιρείας επειδή η
εταιρεία έδωσε κάποια λεφτά και τον έφτιαξε. Χρειάζεται να το
ορίσετε αυτό. Και ζητήσαµε εγγυήσεις γι’ αυτό το πράγµα και µας
τις δώσατε. Πιστεύετε ότι το νοµοσχέδιο δίνει επαρκείς εγγυή-
σεις. Συνεχίζουµε να πιστεύουµε ότι θέλει κι άλλες εγγυήσεις ως
προς αυτό. 

Τελειώνω µε τους φάρους λέγοντας ότι στο εξωτερικό και στη
χώρα µας έχει ανέβει πολύ η προσπάθεια να διατηρηθούν αυτά
τα µνηµεία. Πρέπει κι εµείς να κάνουµε κάτι, αλλά όχι µε πρόχειρο
τρόπο, έτσι που αντί για ένα µνηµείο σηµατοδότησης της ευαι-
σθησίας µιας κοινωνίας απέναντι στον πολιτισµό της και στις πα-
ραδόσεις της και στις δουλειές της, που στο παρελθόν, π.χ. το
1830, έχτισε µε κόπο ένα φάρο ή δηµιούργησε σηµατοδοτήσεις
σε έναν ναυτικό λαό, να δούµε αυτούς τους σπόνσορες, οι οποίοι
µονίµως µπαίνουν -δεν το λέω τυχαία- ακόµα και στην παρέλαση
τελευταία, σε ένα φάρο του Πολεµικού Ναυτικού.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΡΑΜΠΕΛΑΣ: Στην παρέλαση δεν υπήρχε σπόν-
σορας. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Με σπόνσορα έγινε η µία πα-
ρέλαση. Το ξεχνάτε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΡΑΜΠΕΛΑΣ: Με καταβολή. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Με καταβολή. Αλλάζει κάτι; 
Με αναδόχους οι φάροι, χωρίς ένα ιδιαίτερα εγγυηµένο πλαί-

σιο, είναι θέµα.

Τελειώνω µε τους φάρους. 
Επί τροχάδην, υπάρχει το δεύτερο κεφάλαιο που ασχολείται

µε τα ζητήµατα της στρατολογίας. Υπάρχουν διάφορες ρυθµί-
σεις και θετικές και αρνητικές. Υπάρχουν και κάποιες τροπολο-
γίες που είπαµε ότι τις στηρίζουµε. 

Το γενικό πλαίσιο, όµως, της στρατολογίας –µιλάω για τα
άρθρα τα οποία έχουµε µπροστά- καθορίζεται από αυτό το φο-
βερό πρόστιµο των 6.000 ευρώ προς τους ανυπότακτους, το
οποίο δεν έχει αναλογικότητα. Όταν είχε τεθεί το θέµα, είχαµε
µιλήσει και για αντισυνταγµατικότητα από την έλλειψη αναλογι-
κότητας. Δηλαδή για µία µέρα ανυπότακτος 6.000 ευρώ, για ένα
χρόνο ανυπότακτος 6.000 ευρώ. 

Την ίδια στιγµή, µε το καθεστώς που υπάρχει στις εφορίες,
υπάρχουν παιδιά που βρίσκονται στο εξωτερικό και αρπάζεται
από το λογαριασµό τους ένα τέτοιο χρέος. Υπάρχει, δηλαδή, η
δυνατότητα να πάρουν από το λογαριασµό τους ένα τέτοιο
χρέος, που σηµαίνει ότι οι διατάξεις οι οποίες δεν ρυθµίζουν κάτι
τέτοιο δεν πιάνουν τον πυρήνα των προβληµάτων της ανυποτα-
ξίας.     

Και προσέξτε κάτι, κυρία Υπουργέ, έχει σηµασία. Σε µια πε-
ρίοδο που η Ελλάδα δεν µπορεί να προσφέρει δουλειά στα παι-
διά της, που για πολλούς είναι µια λύση να βγουν στο εξωτερικό,
η ανυποταξία αρχίζει να γίνεται δοµικό στοιχείο, αρχίζει να
αφορά µεγάλες κατηγορίες του πληθυσµού και όχι µε υπαιτιό-
τητα σώνει και καλά των ανθρώπων οι οποίοι πήγαν να σπουδά-
σουν και έµειναν για µεγαλύτερη περίοδο απ’ ό,τι η αναβολή
τους. Δεν µπορείς να τους ξεκόβεις από την Ελλάδα και να τους
λες ότι χρωστούν και 6.000 ευρώ. 

Λέω σε κάθε περίπτωση ότι αυτά τα ζητήµατα θα πρέπει να
ρυθµιστούν πιο συνολικά. Είπατε ότι µπορείτε και να δείτε το ζή-
τηµα των 6.000 ευρώ και της αναλογικότητας όσον αφορά το
πρόστιµο αυτό.

Λέµε ότι οι ρυθµίσεις αυτές είναι αποσπασµατικές. Ορισµένες
τις ψηφίζουµε, ορισµένες όχι. Στο σύνολό του, όµως, το θέµα
της στρατολογίας και τα θέµατα της ανυποταξίας και τα άλλα
ζητήµατα που θέτει θα πρέπει να ξαναϊδωθούν.

Πάω γρήγορα στο κεφάλαιο της µέριµνας. Τα θέµατα του τρί-
του κεφαλαίου του νοµοσχεδίου αυτού αφορούν τη µέριµνα των
στρατιωτικών. Ξέρουµε όλοι ότι το εισόδηµά τους δέχτηκε ένα
πολύ µεγάλο, µα πάρα πολύ µεγάλο χτύπηµα του 45%, του 50%.
Μεγάλη µείωση. Η µέριµνα προσωπικού είχε ένα άρθρο, το οποίο
σβήστηκε, που αφορούσε τις κάρτες επιβίβασης, που είχε µια
σηµασία. Αυτά που µένουν, όπως η δυνατότητά τους να βάζουν
από την τσέπη τους και να πληρώνουν µια αποκλειστική στο νο-
σοκοµείο, δεν έχουν καµµιά µέριµνα. Πάλι από την τσέπη τους
θα το πληρώνουν αυτό.

Έφερε το ΚΚΕ µε τροπολογία -νοµίζω ότι έχει έρθει για επε-
ξεργασία στις επιτροπές- πολύ καλές προτάσεις της Πανελλή-
νιας Οργάνωσης των Στρατιωτικών, του ΣΥΣΜΕΔ και των άλλων
ενώσεων και δεν υπάρχει καινούργια δαπάνη. Και αυτό πρέπει
να εκτιµηθεί. Αλλά έχει προσφορά σε είδος. Και φέραµε ορι-
σµένα παραδείγµατα.

Εµείς την υποστηρίζουµε και θεωρούµε ότι µέριµνα είναι
πραγµατικά αυτό. Μέριµνα είναι η συνυπηρέτηση. Μέριµνα είναι
η µητέρα µικρών τέκνων να µην πάει στη νυχτερινή βάρδια, για
να γλιτώσει το να βάλει έναν άνθρωπο στο σπίτι να φυλάει τα
παιδιά. Και αυτά είναι οφέλη σε είδος ενός κλάδου ο οποίος χτυ-
πήθηκε. Και συγχρόνως η δυνατότητά τους να βρεθούν σε ένα
σπίτι για τους θερινούς µήνες κ.λπ., να λαµβάνεται µε βάση ει-
σοδηµατικά κριτήρια. Έχει στοιχεία µέριµνας αυτό. Είπατε ότι
αυτά ρυθµίζονται σε συνεννοήσεις κ.λπ.

Το γεγονός ότι επιθυµούν οι στρατιωτικοί να έρθει αυτό και να
γίνει νόµος, σηµαίνει ότι δεν πάνε καλά οι συνεννοήσεις στο επί-
πεδο κατευθείαν µε την ηγεσία των οµοσπονδιών και σου λέει
«το Κοινοβούλιο να πάρει θέση σε αυτό». Κάνατε έναν τέτοιο
υπαινιγµό. Γιατί να πάρει την ισχύ νόµου κάτι τέτοιο, όταν θα
µπορούσαµε να το ρυθµίσουµε αλλιώς; Δείχνει ότι δεν ρυθµίζε-
ται αλλιώς και θέλουν να έχει την ισχύ νόµου στο Κοινοβούλιο.

Φτάνω στο τελευταίο θέµα- που νοµίζω ότι είναι και από τα βα-
ρύνοντα στο νοµοσχέδιο αυτό- που αφορά το πρόγραµµα εθε-
λουσίας εξόδου στην περίπτωση των ΕΑΣ. Ζητήσαµε από την
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αρχή να έχει έρθει εδώ, να συναρτάται δηλαδή το πρόγραµµα
της εθελουσία εξόδου µε την παρουσίαση στη Βουλή –ξεκινών-
τας από τις επιτροπές, αλλά και την ίδια τη Βουλή, την Ολοµέλειά
της- το πρόγραµµα ανασυγκρότησης και στήριξης της αµυντικής
βιοµηχανίας.

Δεν µπορούµε να φανταστούµε ότι µπορεί να υπάρξει µόνο
ένα πρόγραµµα µε αριθµητικά δεδοµένα το οποίο να λέει «δια-
κόσιοι εξήντα λιγότεροι εργαζόµενοι και αντί για απόλυσή τους
δίνω µια δυνατότητα πιθανά να µπουν σε ένα πρόγραµµα εθε-
λουσίας εξόδου». Αλλά το συναρτάµε µε τη δυνατότητα που
έχουµε να φτιάξουµε µία αµυντική βιοµηχανία που να παράγει
θέσεις εργασίας. Μία αµυντική βιοµηχανία που την έχουµε
ανάγκη. Μία αµυντική βιοµηχανία η οποία θα ήταν κορµός ενός
ολόκληρου κλάδου. Μία αµυντική βιοµηχανία συνδεδεµένη µε
την έρευνα και την τεχνολογία, συνδεδεµένη µε τις ανάγκες της
άµυνας. 

Γιατί -το έχουµε πει πολλές φορές- κάποιοι ήθελαν να µετα-
τρέψουν τα εξοπλιστικά µας προγράµµατα σε µία δαπάνη από
την οποία να µπορούν να παίρνουν ποσοστό.

Για εµάς τα εξοπλιστικά προγράµµατα, τα οποία βγαίνουν από
την πέτσα και από το αίµα του ελληνικού λαού, θα έπρεπε να
είναι αιτία επένδυσης, δηλαδή να δουλευτούν εδώ µέσα όσο
µπορούν, σε όποιο βαθµό και έτσι να παράγουν προστιθέµενη
αξία, να παράγουν ανάπτυξη. Αυτό είναι κάτι πολύ διαφορετικό
απ’ αυτό που παραγγέλνει η επιτροπή απέναντι στην Ελλάδα.
Φτάσατε να λέτε ότι η συµφωνία της 17ης Δεκεµβρίου δίνει αυτά
τα στοιχεία –δηλαδή ένα πρόγραµµα διακόσιες εξήντα εθελού-
σιες- και αυτό το πρόγραµµα δεν ήρθε εδώ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει του κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρία Πρόεδρε, ζητώ την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεχίστε, πα-

ρακαλώ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Και δεν ήρθε κρυπτόµενο πίσω

από το απόρρητο. Όταν το σκέφτεται ένας οποιοσδήποτε, θα
πει, δηλαδή το γνωρίζουν αυτό το πρόγραµµα οι υπάλληλοι µε
τους οποίους συνεννοηθήκαµε και δεν το γνωρίζει η Βουλή; Και
θέλετε να υποστηρίξουµε ότι µπορούµε να κάνουµε αυτήν τη
στιγµή εθελούσιες µε αυτόν τον τρόπο και συγχρόνως αυτές να
είναι όρος για να στηριχτεί το υπόλοιπο κοµµάτι που µένει την
ίδια στιγµή που θα έχουµε µείον δύο, µείον τρία εργοστάσια; 

Σε κάθε περίπτωση θα µπορούσαµε να δούµε το πρόγραµµα
της εθελουσίας εξόδου εναλλακτικά, προκειµένου να µην υπάρ-
χουν απολύσεις. Αυτήν τη διαβεβαίωση σάς τη ζητάνε και τα σω-
µατεία. Τη θέτουν µε συγκεκριµένο τρόπο, ότι δηλαδή το
πρόγραµµα αυτό θα πρέπει να εγγυηθείτε εδώ ότι δεν θα έχει
απολύσεις. Δηλαδή, εάν δεν καταφέρει να φτάσει τους διακόσι-
ους εξήντα, δεν θα έχει απολύσεις. Το λένε συγκεκριµένα.

Σε κάθε περίπτωση, εµείς λέµε ότι δεν µπορείτε να το απαν-
τήσετε ούτε αυτό. Γιατί; Το σχέδιο που έχετε δεν µιλάει για ειδι-
κότητες. Ξέρετε, έχουν γίνει παρεµβάσεις σε άλλους κλάδους
της αµυντικής βιοµηχανίας για να κρατηθούν συγκεκριµένες ει-
δικότητες. Προσπαθείς να κρατήσεις στην εταιρεία σου συγκε-
κριµένες ειδικότητες που συνάδουν όχι µε πτυχία της αγοράς,
αλλά µε εµπειρία µέσα στη γραµµή παραγωγής, µε ISO, δηλαδή
µε δυνατότητα που έχει να σου πιστοποιεί κάποιος, αν έχεις τέ-
τοιους ανθρώπους, τη δυνατότητα ότι µπορείς να παράγεις το
τάδε πυροµαχικό ή το τάδε όπλο. 

Αντί να πούµε ότι αυτός είναι ο πλούτος µας και να βάλουµε
µπροστά την παραγωγική ανασυγκρότηση και εναλλακτικά σε
κάποιους κλάδους εργαζοµένων, σε κάποιες ειδικότητες, επί πα-
ραδείγµατι διοικητικούς, που πιθανόν περίσσευαν, να δούµε ένα
τέτοιο πρόγραµµα, ερχόµαστε να βάλουµε µπροστά το πρό-
γραµµα εθελουσίας και σε αυτό που θα µείνει να ψάξουµε τότε
µε ποιες ειδικότητες µπορούµε να κάνουµε παραγωγή.

Όµως, αυτό που βλέπω είναι ότι και τα σωµατεία ζητάνε συγ-
κεκριµένες διαβεβαιώσεις που αφορούν το αν θα επιδοθούν αµέ-
σως χρήµατα αυτού του προγράµµατος, αν αυτό το πρόγραµµα
θα γίνει µε όρους που να µην διαλύσει όλη την υπόλοιπη κατά-
σταση που υπάρχει πίσω, αν θα υπάρχουν τα ασφαλιστικά επί-
πεδα –και αυτό που ο κ. Τριαντάφυλλος έχει φέρει σαν

τροπολογία, αλλά το βάζουν και τα σωµατεία- δηλαδή το τετρά-
χρονο της περιόδου 1991-1994 να µην προσµετράται στη δυνα-
τότητά του να αναγνωρίσει και άλλα έτη, να µην του κόβει αυτό
το δικαίωµα. 

Όµως, τα σωµατεία βάζουν και άλλα θέµατα. Βάζουν θέµατα
που σχετίζονται µε το ασφαλιστήριο της «ΕΘΝΙΚΗΣ Α.Ε.Ε.Γ.Α.»
και βάζουν και ζητήµατα όπως να έχουν αναδροµική ισχύ πιθανά
αυτά και να µπορούν να πάνε στο ταµείο ανεργίας αυτοί που δεν
επιθυµούν να συνεχίσουν µε αυτασφάλιση κ.λπ., κάποια θέµατα
δηλαδή που θα βελτίωναν και αυτό το ίδιο το πρόγραµµα. 

Σε κάθε περίπτωση, όµως, το πρόγραµµα αυτό θα µπορούσε
να είναι εναλλακτικό και συµπληρωµατικό µιας προσπάθειας
ανασυγκρότησης που τα µέχρι τώρα γνωστά προγράµµατα από
τους διοικούντες την ΕΑΣ – αυτά που είχαν βγει στο φως της δη-
µοσιότητας κατά τις συζητήσεις που γίνονταν- µάλλον µίλαγαν
για προσλήψεις. Και όλοι όσοι ξέρουν την ΕΑΣ λένε ότι για να
µπορέσει να παράγει, για παράδειγµα, το πυροµαχικό µιας πα-
ραγγελίας που έχει δει το φως της δηµοσιότητας θέλει τουλάχι-
στον  εβδοµήντα προσλήψεις. Το συζητήσαµε και στην επιτροπή.
Άρα γιατί ξεκινάµε ανάποδα; 

Φοβάµαι µήπως είναι το σχέδιο που λέει ότι µόνο αριθµητικά
µπορώ να βγάλω αυτό, να κρατήσω ένα µικρό, µίζερο, το οποίο
στο δεύτερο επίπεδό του, µη έχοντας εξασφαλίσει τη δυνατό-
τητα να παράγει, να βρεθεί στον αυτόµατο θάνατο ή να µείνει
σαν ένα µαγαζί µικρό, µίζερο, φασονάδικο, να κάνει κάποια δου-
λειά και να το λέµε αµυντική βιοµηχανία.

Σε κάθε περίπτωση λέω ότι και περιθώρια βελτίωσης έχει αυτό
το πρόγραµµα, αλλά αυτό το πρόγραµµα θα µπορούσε να είναι
σαν εναλλακτικό σχέδιο µιας προσπάθειας ανασυγκρότησης της
επιχείρησης και αν περίσσευαν, σε κάποιες ειδικότητες να µπο-
ρούσαν να βγουν, όπως και κάποιο προσωπικό της τελευταίας
στιγµής πριν από τη σύνταξη.

Αυτό το νοµοσχέδιο στο σύνολό του νοµίζω ότι, εάν κατέβαινε
µε τα κεφάλαια που σας λέω και τις επεξεργασίες, θα µπορούσε
να πάρει θετική ψήφο από εµάς σε διάφορα επίπεδα. Συνολικά,
έτσι όπως είναι, βαραίνοντας κυρίως τα της ΕΑΣ, αλλά και ορι-
σµένα πράγµατα που σχετίζονται µε τους φάρους, τη µέριµνα
και τη Στρατολογία στεκόµαστε αρνητικά απέναντι σε αυτό το
νοµοσχέδιο. Υπάρχουν άρθρα τα οποία θα υποστηρίξουµε,
άρθρα στα οποία θα ψηφίσουµε «παρών» και άρθρα στα οποία
είµαστε κάθετα αντίθετοι και θα ψηφίσουµε «όχι». Αυτά θα ανα-
λυθούν στην επόµενη φάση, στην κατ’ άρθρον συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε
πολύ. Θα τα αναλύσετε στη δευτερολογία σας. 

Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Τριαντάφυλλος, ειδικός αγο-
ρητής του ΠΑΣΟΚ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία
Πρόεδρε.

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα ερχόµα-
στε στην Βουλή των Ελλήνων σαράντα χρόνια µετά την αποκα-
τάσταση της δηµοκρατίας στη χώρα, σαράντα χρόνια µετά τα
τραγικά γεγονότα της Κύπρου που οδήγησαν στην εισβολή και
στην κατοχή ενός µεγάλου µέρους του νησιού που εξακολουθεί
να είναι υπό κατοχή, σαράντα χρόνια µετά την αποκατάσταση
της δηµοκρατίας, για την οποία οι µεγαλύτερες γενιές, πολλοί
από εσάς, είδαν αφανείς ήρωες, αγωνιστές οι οποίοι κράτησαν
την ανωνυµία τους, να κατοχυρώνουν στην πράξη τη δηµοκρατία
σε αυτή τη χώρα, στην ελληνική κοινωνία. Είδαν αγωνιστές οι
οποίοι στερήθηκαν την ελευθερία τους για τα πιστεύω τους, για
τους αγώνες τους, για την ανάκτηση της δηµοκρατίας στην Ελ-
λάδα, για να µπορέσει ξανά αυτή η χώρα να βρει την ευρωπαϊκή
της προοπτική. Είδαν οι µεγαλύτερες γενιές αυτούς τους κόπους
και τις θυσίες να επιβεβαιώνονται και αν θέλετε, να δικαιώνονται
µέσα από µία µακρά περίοδο δηµοκρατικής οµαλότητας για τη
χώρα. 

Σήµερα, όµως, από εδώ, από το Βήµα της Βουλής των Ελλή-
νων, θα ήθελα να απευθυνθώ στους συνοµήλικούς µου, τους πιο
µικρούς ή τους λίγο πιο µεγάλους από εµένα, που δεν έζησαν δι-
κτατορία, πόλεµο ή εµφύλιο πόλεµο, που δεν έζησαν τις φρικτές
εικόνες των βασανιστηρίων, που δεν έζησαν αυτές τις δύσκολες
στιγµές των βασανιστηρίων, που θεώρησαν δεδοµένα τη δηµο-
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κρατία στη χώρα, το δικαίωµα στην ελευθερία της άποψης, που
θεώρησαν δεδοµένη την κοινωνική ανοδικότητα. Θα ήθελα, λοι-
πόν, να απευθυνθώ σε αυτόν το νέο άνθρωπο σήµερα των είκοσι
ή είκοσι πέντε ή των τριάντα ή των τριάντα πέντε ή ακόµα και των
σαράντα ετών που έζησε από την αρχή αυτό το οποίο κατέκτη-
σαν οι προηγούµενες γενιές για εµάς και για τους επόµενους. 

Θα ήθελα να απευθυνθώ σε αυτόν τον νέο άνθρωπο, ο οποίος
σήµερα βιώνει ο ίδιος και άλλα µέλη της οικογένειάς του το δύ-
σκολο, το µαύρο φάσµα της ανεργίας, βιώνει ο ίδιος την κρίση
και να του πω εδώ ότι ναι, αυτή η γενιά που µεγάλωσε µε τη δη-
µοκρατία ως δεδοµένο, δεν θεώρησε ως λαϊκισµό τη θεσµική κα-
τοχύρωση της ισότητας των φύλων µε το νέο Οικογενειακό
Δίκαιο. Το θεώρησε δεδοµένο ότι η µητέρα και ο πατέρας του
είναι ίσοι, θεώρησε δεδοµένο ότι ο ίδιος, η συµµαθήτριά του, ο
φίλος ή η φίλη του είναι ίσοι ενώπιον του νόµου µε το νέο Οικο-
γενειακό Δίκαιο που πέρασε τη δεκαετία του ’80.

Ναι, ο ίδιος δεν θεώρησε λαϊκισµό την κατοχύρωση των κοι-
νωνικών δικαιωµάτων σε αυτή τη χώρα, δεν θεώρησε λαϊκισµό
τη σύνταξη του γέροντα αγρότη παππού του ή της γερόντισσας
γιαγιάς του που ήταν ανασφάλιστοι και δεν είχαν κανένα δι-
καίωµα στα γηρατειά. 

Ναι, αυτός αυτά δεν τα θεώρησε λαϊκισµό. Ένας νέος άνθρω-
πος σήµερα δεν θεωρεί κρατισµό το να έχει το δικαίωµα να πάει
στα κέντρα υγείας ή στα γενικά νοσοκοµεία της χώρας, γιατί το
ΕΣΥ δεν το θεώρησε κρατισµό. Δεν θεώρησε κρατισµό την ασφά-
λιση των εργαζοµένων, τη δηµόσια και δωρεάν παιδεία σε αυτήν
τη χώρα, από το νηπιαγωγείο έως το πανεπιστήµιο.   

Δεν θεώρησε κρατισµό την ισχυρή τοπική αυτοδιοίκηση του
πρώτου και του δευτέρου βαθµού. Δεν θεώρησε κρατισµό την
αξιοκρατία σε αυτή τη χώρα, το ΑΣΕΠ και τις ανεξάρτητες αρχές,
που εκσυγχρόνισαν το δίκαιό µας και µας ενέταξαν στον ευρω-
παϊκό νοµικό πολιτισµό.

Ναι, όπως είπε και ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας, αυτή η δη-
µοκρατία πέρασε από σαράντα κύµατα. Όλα αυτά τα σαράντα
χρόνια, όµως, έκαναν πιο ισχυρούς τους θεσµούς, έκαναν πιο
ισχυρή τη δηµοκρατική συνείδηση του Έλληνα πολίτη. Στο τέλος
αυτής της µεγάλης πορείας είµαστε εµείς οι ίδιοι, οι Έλληνες
πολίτες, που διαφυλάττουµε τη δηµοκρατία σε αυτήν τη χώρα. 

Έγιναν όµως όλα σωστά σε αυτόν τον κύκλο της µεταπολίτευ-
σης; Προφανώς όχι. Δεν έγιναν όµως και όλα λάθος και αυτό
πρέπει να είναι σαφές µήνυµα σε αυτόν τον νέο άνθρωπο στον
οποίο απευθύνοµαι, γιατί πραγµατικά βιώνει ο ίδιος το φάσµα,
το αδιέξοδο της ανεργίας. 

Λύση είναι ο φασισµός, οι σειρήνες του µίσους και του νεονα-
ζισµού; Όχι. Λύση είναι η περισσότερη δηµοκρατία, η Ελλάδα
πιο ισχυρή στην Ευρώπη, η Ευρώπη µε διαφορετικές προτεραι-
ότητες, µε διαφορετική προοπτική για την ευρωπαϊκή κοινωνία.
Και ναι, από εδώ, σήµερα, ο πολιτικός κόσµος της χώρας, το δη-
µοκρατικό τόξο της χώρας πρέπει να πει «όχι στον διχασµό, ναι
στην ενότητα, όχι στον λαϊκισµό των εύκολων λύσεων και των εύ-
κολων δρόµων για να βγούµε από την κρίση, ναι στην ορθή λο-
γική». 

Η κρίση δεν ήταν συνέπεια της δηµοκρατίας, δεν ήταν συνέ-
πεια της κοινωνικής ανοδικότητας, όπως κάποιοι θέλουν να πε-
ριγράψουν, δεν ήταν συνέπεια του ότι ο γιος του αγρότη µπορεί
να γίνει δικηγόρος ή γιατρός. Ήταν συνέπεια λαθεµένων επιλο-
γών, τις οποίες έχουµε υποχρέωση εµείς να τις διορθώσουµε,
έχουµε υποχρέωση να θωρακίσουµε θεσµικά τη χώρα, όχι µόνο
για να βγούµε από την κρίση, αλλά κυρίως για να µην ξαναµπεί
αυτή η χώρα, οι επόµενες γενιές να µην ξαναζήσουν την ίδια
κρίση. 

Κυρία Πρόεδρε, επί του νοµοσχεδίου, νοµίζω ότι από όλες τις
πτέρυγες ακούστηκαν, περισσότερο ή λιγότερο, θετικά επιχει-
ρήµατα. Νοµίζω ότι τα τέσσερα κοµµάτια του συγκεκριµένου νο-
µοσχεδίου είναι σε σωστή κατεύθυνση. Ξεκινώντας από το
κοµµάτι που αφορά το φαρικό δίκτυο, είναι ένα θεσµικό πλαίσιο
που εκσυγχρονίζεται µετά από πολλές δεκαετίες και νοµίζω ότι
αυτό καθιστά από µόνο του αναγκαιότητα το να µπορέσει να πε-
ράσει µε πλατιά πλειοψηφία το συγκεκριµένο, αυτονόητο κατά
την άποψή µου, νοµικό πλαίσιο το οποίο περνάει για τους φά-
ρους. Είναι ένα εκσυγχρονιστικό, µε την έννοια του αυτονοήτου

βεβαίως, νοµικό πλαίσιο, το οποίο ουσιαστικά διευκολύνει τη δια-
χείριση, τη συντήρηση και -αν θέλετε- το να µπορέσουµε να
έχουµε το πολύ χρήσιµο για τη χώρα µε τα πολλά νησιά και τη
µεγάλη ακτογραµµή φαρικό δίκτυο. 

Ταυτόχρονα δε, συνδέει τους φάρους ως µνηµεία πολιτισµού,
ως σηµεία αναφοράς της τοπικής ιστορίας, µε τις τοπικές κοινω-
νίες, τους φορείς, τους οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης,
κάτι που µέχρι τώρα, λόγω του αναχρονιστικού πλαισίου, δεν
ήταν εφικτό. Με αυτήν την έννοια, νοµίζω ότι είναι σηµαντικό
αυτό το οποίο γίνεται σε σχέση µε τη δυνατότητα να εµπλέκονται
φορείς στην επισκευή και στη συντήρηση του φαρικού δικτύου. 

Το δεύτερο κοµµάτι του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου -κι είναι
πολύ σηµαντικό- έχει να κάνει µε τη στρατολογία, τις αναβολές
αυτών που βρίσκονται στη µεταλυκειακή εκπαίδευση και βεβαίως
τα ζητήµατα των ανυποτάκτων. Νοµίζω ότι και τα τρία αυτά ζη-
τήµατα, τα οποία ουσιαστικά ρυθµίζει το συγκεκριµένο νοµοσχέ-
διο, είναι σε θετική κατεύθυνση. 

Κυρία Υπουργέ, έχω µόνο µία παρατήρηση, η οποία υπέπεσε
στην αντίληψή µου µετά από συζητήσεις εκτός Κοινοβουλίου.
Υπάρχει ένα ζήτηµα σε σχέση µε την επίδοση του κλητηρίου θε-
σπίσµατος για τους ανυποτάκτους και το πρόστιµο που επιβάλ-
λεται. Αυτό δηµιουργεί ίσως µία ασάφεια, σύµφωνα µε κάποιους
νοµικούς κύκλους, σχετικά µε το πόσες φορές µπορεί να επιβλη-
θεί ένα πρόστιµο για ανυποταξία, δηλαδή αν το να λάβει κάποιος
ένα κλητήριο θέσπισµα σήµερα και αν µετά από έναν χρόνο ξα-
ναέρθει το κλητήριο θέσπισµα δηµιουργεί πολλαπλές κυρώσεις
για το ίδιο ουσιαστικά αδίκηµα της ανυποταξίας, και µε αυτήν
την έννοια καθίσταται υπέρµετρη η τιµωρία για τη συγκεκριµένη
πράξη. 

Νοµίζω ότι πρέπει να είναι σαφές, ίσως και να υπάρξει και µία
πρόταση στη συγκεκριµένη διάταξη. Θα το πούµε και στη συζή-
τηση επί των άρθρων, προκειµένου να µπορέσει να είναι σαφές
αυτό, ότι δηλαδή επιβάλλεται άπαξ, µία φορά επιδίδεται το κλη-
τήριο θέσπισµα και ουσιαστικά δεν θα έχουµε συνεχείς επιδόσεις
των κλητηρίων θεσπισµάτων και συνεπώς της επιβολής σχετικών
προστίµων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριε συνά-
δελφε, µία παρένθεση, η συζήτηση είναι ενιαία επί της αρχής και
επί των άρθρων, οπότε θα τοποθετηθείτε τώρα και επί των άρ-
θρων και στη δευτερολογία σας θα συµπληρώσετε. Υπάρχει µια
ανοχή. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: Ευχαριστώ.
Εποµένως, κυρία Υπουργέ, επειδή δεν θα έχουµε τη δυνατό-

τητα να τα πούµε και επί των άρθρων, να πούµε ότι στη συγκε-
κριµένη διάταξη που το πνεύµα του νοµοθέτη και η δική σας
εισήγηση έχει να κάνει µε το να εκσυγχρονιστεί το πλαίσιο σχε-
τικά µε τους ανυπότακτους, πρέπει να είναι σαφές ότι δεν θα πα-
ραβιάζεται η βασική αρχή του δικαίου, ότι δεν µπορεί κανείς να
τιµωρείται δύο φορές για το ίδιο αδίκηµα. Εποµένως να είναι
σαφές ότι µία φορά επιδίδεται το πρόστιµο και κατά συνέπεια
µία φορά υπάρχει και το σχετικό πρόστιµο, το οποίο εισάγεται.

Κατά την άποψή µας, λογική είναι η παρατήρηση που έχει
ακουστεί από πολλές πτέρυγες σχετικά µε την αναλογικότητα,
δηλαδή να υπάρχει µία ουσιαστικά αναλογική αύξηση του προ-
στίµου σε σχέση µε τα χρόνια λιποταξίας και της σχετικής ρύθ-
µισης. 

Τώρα το ζήτηµα το οποίο ρυθµίζεται σε σχέση µε τη µέριµνα
του στρατιωτικού προσωπικού είναι, επίσης, πάρα πολύ σηµαν-
τικό και πιστεύω ότι θα τύχει και της ανάλογης υποστήριξης απ’
όλες τις πτέρυγες. Η συνηγορία, δηλαδή η κάλυψη των δικαστι-
κών εξόδων για υποθέσεις που βρίσκονται εν ώρα υπηρεσίας και
δεν αποτελούν παράβαση καθήκοντος ή πειθαρχικά παραπτώ-
µατα του προσωπικού, είναι κάτι πολύ σηµαντικό και το οποίο
έχουµε ήδη εισάγει σε προηγούµενα νοµοθετήµατα και µε δική
µας πρωτοβουλία της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ
στην Αστυνοµία, στο Πυροσβεστικό Σώµα και στο Λιµενικό Σώµα
Ελληνική Ακτοφυλακή. Είναι κάτι το οποίο ουσιαστικά θωρακίζει
τους στρατιωτικούς, το στρατιωτικό προσωπικό, το πολιτικό προ-
σωπικό, ούτως ώστε να µην επιβαρύνονται µε περαιτέρω έξοδα
για υποθέσεις που ουσιαστικά άπτονται των υπηρεσιακών τους
καθηκόντων, ιδιαιτέρως σήµερα που όλο το προσωπικό όχι µόνο
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στις Ένοπλες Δυνάµεις, αλλά και στη δηµόσια διοίκηση, έχει
υποστεί και την περικοπή, προκειµένου και να επιτευχθεί η δη-
µοσιονοµική προσαρµογή της χώρας.

Δεύτερο ζήτηµα, πολύ σηµαντικό, είναι οι άδειες του στρατιω-
τικού νοσηλευτικού προσωπικού. Αυτό, δηλαδή, το οποίο ισχύει
για τα υπόλοιπα νοσοκοµεία της χώρας που έχουν να κάνουν µε
πολίτες, να ισχύσει για το νοσηλευτικό προσωπικό που εργάζεται
στα στρατιωτικά νοσοκοµεία. Είναι πολύ σωστή η ρύθµιση αυτή.
Ουσιαστικά επιτυγχάνουµε την ισότητα µεταξύ των νοσηλευτών
είτε είναι σε στρατιωτικά νοσοκοµεία είτε σε γενικά νοσοκοµεία
της χώρας και µε αυτόν τον τρόπο, ουσιαστικά, κατοχυρώνουµε
ότι δεν θα έχουν λιγότερα δικαιώµατα σε σχέση µε τις ειδικές
άδειες που απορρέουν από τη φύση του επαγγέλµατός τους. Σε
σχέση, λοιπόν, µε αυτό εξασφαλίζουµε ότι δεν θα υπάρχει καµ-
µία διάκριση εις βάρος του στρατιωτικού νοσηλευτικού προσω-
πικού. 

Το τρίτο σηµείο, το οποίο είναι πολύ σηµαντικό και εισάγεται
µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, είναι ουσιαστικά οι ειδικές
άδειες που λαµβάνει ένας στρατιωτικός, ένα µέλος του στρατιω-
τικού προσωπικού, όταν έχει στην επιµέλειά του, κατόπιν δικα-
στικής απόφασης, ένα άτοµο µε αναπηρία. Πρόκειται για
ζητήµατα που έχουν ανθρώπινο πρόσωπο, έχουν θετικό πρό-
σηµο, κατά τη δική µας άποψη, και που ουσιαστικά δίνουµε τη
δυνατότητα και εµείς ως νοµοθέτες αλλά και η ελληνική πολιτεία,
να καταλάβει το στρατιωτικό προσωπικό ότι αντιλαµβανόµαστε
τη δυσκολία και µεριµνούµε γι’ αυτό.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το τρίτο κοµµάτι το οποίο αφορά
το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο έχει να κάνει µε µία πολύ µεγάλη
µεταρρύθµιση. Έχει να κάνει µε τη µεταρρύθµιση στην αµυντική
βιοµηχανία της χώρας. Έχει γίνει µεγάλη συζήτηση στην αρµό-
δια επιτροπή, κατά τη συζήτηση του συγκεκριµένου νοµοσχε-
δίου. Προσήλθαν και εκπρόσωποι εργαζοµένων, έγινε ανταλλαγή
απόψεων και νοµίζω ότι όλες οι πτέρυγες έχουµε καταλήξει στο
εξής.

Πρώτον, οι εκπρόσωποι των εργαζοµένων, όπως έχω πει δύο
φορές στη σχετική συζήτηση της επιτροπής, επέδειξαν υψηλό-
τατο ήθος, πρώτον, ήθος εκπροσώπησης των συναδέλφων τους
και δεύτερον, ήθος ορθολογισµού και ρεαλισµού στην αντιµετώ-
πιση του προβλήµατος που αντιµετωπίζει η αµυντική βιοµηχανία
της χώρας. 

Ήταν πολύ σηµαντικό το γεγονός ότι ήταν µία από τις λίγες
φορές που, συζητώντας την αναδιάρθρωση ενός τόσο ευαίσθη-
του τοµέα, µίας τόσο πολύ σηµαντικής πτέρυγας της εθνικής
άµυνας της χώρας, είδαµε εργαζοµένους µε υψηλότατο ήθος,
οι οποίοι είπαν, ναι, πρέπει να προχωρήσουµε µπροστά, ναι, ήταν
πολύ σηµαντική η συµφωνία κατόπιν σκληρής διαπραγµάτευσης.
Όλοι θυµόµαστε τι είχε γίνει πριν από λίγους µήνες, όταν στις
διαπραγµατεύσεις της Κυβέρνησης υπήρχε η άποψη των δανει-
στών ότι πρέπει να κλείσει η συγκεκριµένη βιοµηχανία. 

Επετεύχθη µία πολύ σηµαντική νίκη για τη χώρα, δηλαδή το
γεγονός ότι πάµε σε αναδιάρθρωση και εκσυγχρονισµό και ου-
σιαστικά καθίσταται αυτή η βιοµηχανία µας ανταγωνιστική στο
διεθνές περιβάλλον.

Επίσης, είδαµε τους εργαζόµενους να αναγνωρίζουν αυτήν
την πολύ µεγάλη προσπάθεια και να θέλουν οι ίδιοι να συµβάλ-
λουν σε αυτήν την µεγάλη προσπάθεια. Εποµένως, ήταν από τις
λίγες φορές που είδαµε εκπροσώπους εργαζοµένων µε τόσο
υψηλό ήθος.

Και γι’ αυτό τον λόγο από εδώ, από την Αίθουσα και δηµοσίως
και προς τα έξω, προς την ελληνική κοινωνία, θέλω να τους συγ-
χαρώ για αυτή τους τη στάση, γιατί πραγµατικά δείχνουν ότι µπο-
ρούν και οι ίδιοι να συµµετέχουν σε µια προσπάθεια µεγάλη, που
άπτεται όχι µόνο της δουλειάς των ιδίων, όχι µόνο της θέσης ερ-
γασίας τους, αλλά κυρίως άπτεται ενός σχεδιασµού για την
εθνική άµυνα της χώρας.

Με αυτή την έννοια σήµερα περνάµε νοµοθετικά µία εθελού-
σια έξοδο των εργαζοµένων οι οποίοι µπορούν να υπαχθούν στη
συγκεκριµένη ρύθµιση. Τι σηµαίνει αυτό πρακτικά; Σηµαίνει ότι
η µεταρρύθµιση της αναδιάρθρωσης, του ανασχεδιασµού, δη-
λαδή η µεταρρύθµιση του εκσυγχρονισµού της αµυντικής βιοµη-
χανίας της χώρας δεν γίνεται εις βάρος των εργαζοµένων, αλλά

γίνεται µε συµµάχους τους εργαζοµένους. Αυτό είναι το πρώτο
σηµαντικό στοιχείο της συγκεκριµένης νοµοθετικής εργασίας
που σήµερα έχουµε µπροστά µας, πρώτο και πολύ µεγάλο κε-
κτηµένο από αυτήν όλη τη µεγάλη προσπάθεια.

Δεύτερο στοιχείο είναι ότι ουσιαστικά δεν µιλάµε µόνο για µια
εθελούσια έξοδο –και θα ήθελα εδώ να απευθυνθώ στον ειση-
γητή του ΣΥΡΙΖΑ– δεν είναι µόνο το κοµµάτι της εθελουσίας εξό-
δου το οποίο σήµερα έχουµε µπροστά µας, αλλά ουσιαστικά
αυτό το οποίο τέθηκε και από τους εργαζόµενους και από την
κυρία Υπουργό κατά τη συζήτηση της αρµόδιας επιτροπής, στην
οποία είχαµε τη δυνατότητα να ανταλλάξουµε µε άνεση χρόνου
τις απόψεις µας. Είναι και ότι ουσιαστικά µε αυτήν την εθελούσια
έξοδο επιτυγχάνουµε την ορθολογικοποίηση του προσωπικού.

Όπως διαπιστώσαµε και από τις τοποθετήσεις των εκπροσώ-
πων των εργαζοµένων, υπάρχει µια ανισοκατανοµή του προσω-
πικού. Το πώς και το γιατί ειπώθηκε, µπορούµε να το
συζητήσουµε. Όµως σήµερα είµαστε εδώ και µπορούµε να
πούµε ότι πρέπει η συγκεκριµένη βιοµηχανία να έχει το προσω-
πικό σωστά κατανεµηµένο.

Δηλαδή, όπως πολύ σωστά αναφέρθηκε προηγουµένως όταν
χρειάζεσαι για µία γραµµή παραγωγής εβδοµήντα τεχνίτες και
σήµερα έχεις αντί για εβδοµήντα τεχνίτες εκατόν σαράντα διοι-
κητικό προσωπικό, πρέπει αυτό να το λύσεις. Πώς µπορείς να το
λύσεις; Μπορείς να το λύσεις µαζί µε τους εργαζόµενους ή απέ-
ναντι στους εργαζόµενους.

Η επιλογή της Κυβέρνησης, η επιλογή όλων ηµών –και πιστεύω
σε αυτό είµαστε µαζί- είναι να µην το λύσουµε απέναντι στους
εργαζοµένους µε µειώσεις προσωπικού ή απολύσεις, αλλά να το
λύσουµε µε εθελούσια έξοδο, επιτυγχάνοντας µε αυτόν τον
τρόπο την ανακατανοµή του προσωπικού, την αναδιάρθρωση
της επιχείρησης, ώστε και να παράγει αυτά τα οποία έχει αναλά-
βει η επιχείρηση αλλά ταυτόχρονα να έχει και προοπτική.

Γιατί σήµερα, όπως ακούσαµε όλοι µέσα στην επιτροπή, χρει-
άζεται τεχνικό προσωπικό, χρειάζεται προσωπικό εξειδικευµένο,
το οποίο πρέπει να το προσλάβουµε, γιατί δεν το έχει η εταιρεία.
Αλλά ταυτόχρονα χρειάζεται και µείωση του διοικητικού προσω-
πικού, το οποίο ουσιαστικά σήµερα είναι υπερβολικά υψηλό στην
αναλογία του σε σχέση µε το τεχνικό προσωπικό.

Εποµένως εθελούσια έξοδος για όσους µπορούν να υπαχθούν
µε την κατοχύρωση όµως –και εδώ έρχεται η δική µου η τροπο-
λογία- των συνταξιοδοτικών τους δικαιωµάτων. Διότι ακούσαµε
ότι, ναι, να υπαχθεί ο υπάλληλος ο οποίος µπαίνει στη συγκεκρι-
µένη ρύθµιση και θέλει να υπαχθεί, αλλά να µην τον αιφνιδιάσει
µετά η ελληνική πολιτεία και του αλλάξει τα ζητήµατα σε σχέση
µε τα συνταξιοδοτικά του δικαιώµατα.

Εποµένως να κατοχυρωθεί –και ζητάω, κυρία Υπουργέ, να την
κάνετε δεκτή τη συγκεκριµένη τροπολογία- ουσιαστικά το κοµ-
µάτι το οποίο έχει να κάνει µε τα συνταξιοδοτικά δικαιώµατα
όσων υπαχθούν στο πρόγραµµα της εθελούσιας εξόδου. Με
αυτόν τον τρόπο σεβόµαστε τον εργαζόµενο, τον καθιστούµε ου-
σιαστικά ως ένα συνοµιλητή, ο οποίος αντιλαµβάνεται ότι δεν θα
δεχθεί αιφνιδιασµούς και δεν θα θιγεί στο τέλος η δική µας αξιο-
πιστία ως εκφραστών της ελληνικής πολιτείας.

Κλείνω λέγοντας ότι εµείς θεωρούµε το συγκεκριµένο πρό-
γραµµα ως ένα µέρος του συνολικού σχεδίου της αναδιάρθρω-
σης της αµυντικής βιοµηχανίας της χώρας και είναι πάρα πολύ
σηµαντικό. Και ο στόχος δεν είναι άλλος από αυτόν που έχει
τεθεί δηλαδή, να εκσυγχρονιστεί η συγκεκριµένη βιοµηχανία, τα
Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα να έχουν προοπτική, να είναι αν-
ταγωνιστικά στο διεθνές περιβάλλον και να επιτελούν τον κρίσιµο
ρόλο τους στην εθνική άµυνα, στην εθνική ασφάλεια της χώρας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Τριαντάφυλλε.

Τον λόγο έχει ο κ. Πολύβιος Ζησιµόπουλος.
ΠΟΛΥΒΙΟΣ ΖΗΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Η πάγια συνήθεια της Κυβέρνησης να φέρνει σοβαρά νοµο-

σχέδια στα Θερινά Τµήµατα δείχνει τον τρόπο µε τον οποίον αν-
τιλαµβάνεται το κοινοβουλευτικό έργο, δείχνει το πώς βλέπει το
Κοινοβούλιο και το έργο του. Είναι µία πρακτική, την οποία θα
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επισηµαίνουµε κάθε φορά, δηλώνοντας πως µε αυτό τον τρόπο
το κοινοβουλευτικό έργο υποβαθµίζεται.

Στο µέσο, λοιπόν, της καλοκαιρινής περιόδου η Κυβέρνηση
φέρνει νοµοσχέδιο για στρατολογικά και άλλα θέµατα του
Υπουργείου Άµυνας. Βέβαια, είχα πει παλιότερα ότι έρχεται
τέλος πάντων ένα νοµοσχέδιο που αφορά σε µεγάλο µέρος την
εθνική άµυνα, γιατί παλιότερα τροπολογίες για την ελληνική
αµυντική βιοµηχανία είχαν περάσει σε κάτι νοµοσχέδια προστα-
σίας της µεσογειακής φώκιας, πολικής άρκτου κ.λπ..

Σαφέστατα δεν υπάρχει κανείς που να µην θέλει αποτελεσµα-
τικές και αξιόµαχες Ένοπλες Δυνάµεις. Η χώρα βρίσκεται σε µια
οξύτατη κοινωνικοοικονοµική και εθνική κρίση και οι Ένοπλες Δυ-
νάµεις είναι βασικός παράγοντας διατήρησης της εθνικής ασφά-
λειας και ανεξαρτησίας.

Ένοπλες Δυνάµεις δεν είναι µόνο τα εξοπλιστικά προγράµ-
µατα, δεν είναι µόνο τα οπλικά συστήµατα και οι προµήθειες.
Ένοπλες Δυνάµεις είναι το έµψυχο δυναµικό, άνδρες και γυναί-
κες των Ενόπλων Δυνάµεων, αξιωµατικοί, υπαξιωµατικοί και οπλί-
τες. Είναι τα στελέχη που αγωνίζονται καθηµερινά µε αυταπάρ-
νηση κάτω από τεράστιες δυσκολίες και δεν ζητούν το παραµι-
κρό για να κάνουν αυτό που πρέπει να κάνουν, αυτό που έχουν
ορκιστεί να κάνουν απέναντι στα θρησκευτικά και στα εθνικά
σύµβολα.

Δεν θα αµφισβητήσουµε, βεβαίως, σε κάποια ζητήµατα, κυρία
Υπουργέ, ότι µπορεί το νοµοσχέδιο να δίνει λύσεις, ειδικά σε θέ-
µατα προσωπικού. Όµως, τα ζητήµατα των στρατιωτικών είναι
τέτοια που δεν µπορούν να επιλυθούν µέσα από µόνο ένα νοµο-
σχέδιο.

Και αναρωτιέται κανείς τι γίνεται µε τα αναδροµικά. Ασχολεί-
στε –και καλά κάνετε- µε θέµατα προσωπικού, µε τα νοσοκοµεία,
κ.λπ.. Τι γίνεται, όµως, µε ένα βασικό ζήτηµα; Τι γίνεται µε το χρο-
νοδιάγραµµα υλοποίησης των αποφάσεων του Συµβουλίου της
Επικρατείας για την αποκατάσταση των µισθολογικών αδικιών;
Δεν το λέµε εµείς. Το λέει το ίδιο το Συµβούλιο της Επικρατείας
στην πρόσφατη απόφασή του ότι οι στρατιωτικοί έχουν υποστεί
τέτοιες µειώσεις, οι οποίες είναι απίστευτες και απαράδεκτες.

Η απόφαση, λοιπόν, αυτή αφορά συνολικά διακόσιους εξήντα
οκτώ χιλιάδες πεντακόσιους αξιωµατικούς, υπαξιωµατικούς,
οπλίτες άνδρες και γυναίκες οµάδων ασφαλείας και Ενόπλων Δυ-
νάµεων. Είναι ογδόντα χιλιάδες εν ενεργεία στελέχη στις Ένο-
πλες Δυνάµεις, πενήντα τρεις χιλιάδες στην Ελληνική Αστυνοµία,
οκτώ χιλιάδες πυροσβέστες, επτάµισι χιλιάδες λιµενικοί, και πε-
ρίπου εκατόν είκοσι χιλιάδες απόστρατοι όλων των Σωµάτων
Ασφαλείας και των Ενόπλων Δυνάµεων.

Και εδώ θα κάνω µια παρένθεση και θα ρωτήσω: Δέχεται τις
αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας η Κυβέρνηση; Το
αναγνωρίζει; Εάν ναι, γιατί δεν συµµορφώνεται µε την απόφαση;
Γιατί από τις πρόσφατες δηλώσεις του Υπουργού Οικονοµικών
µάθαµε ότι η Κυβέρνηση είναι για να καθορίζει την οικονοµική
πολιτική της χώρας και η δικαιοσύνη απλώς για να αποφασίζει
για θέµατα δικαιοσύνης. Ναι, είναι κι αυτό µια άποψη. Δεν µπο-
ρούµε να πούµε. Έτσι κι αλλιώς δηµοκρατία έχουµε.

Και αναρωτιόµαστε, θα δώσει µια απάντηση η Κυβέρνηση
στους στρατιωτικούς; Θα ξεκαθαρίσει, επιτέλους, τι θα γίνει;

Ερχόµαστε τώρα και σε κάποια πιο ειδικά σηµεία, στο άρθρο
43 για τις παραµεθόριες περιοχές και τα ακίνητα. Σε αυτές θεω-
ρούµε εµείς ότι δεν πρέπει να υπάρχουν περιορισµοί, όπως
θεωρούµε ότι δεν θα πρέπει να µπορούν όσοι δεν
περιλαµβάνονταν στην αρχική ρύθµιση του ν.1892/1990, να
ζητήσουν την άρση απαγόρευσης για τις παραµεθόριες
περιοχές.

Και αυτό, γιατί η ιδιαιτερότητα των περιοχών αυτών είναι
τέτοια που θα πρέπει να τηρούνται συγκεκριµένες προϋποθέσεις
αρκετά αυστηρές. Οι συνθήκες είναι τέτοιες που θα πρέπει σε
κάποιες περιοχές, όπως για παράδειγµα στην ευαίσθητη περιοχή
της Θράκης, να επιδεικνύεται πολύ µεγάλη προσοχή, µια
συγκεκριµένη τακτική αντιµετώπισης µε γνώµονα την εθνική
σηµασία που έχουν οι περιοχές αυτές.

Ο κίνδυνος δηµιουργίας έντασης και «κοσοβοποίησης» είναι
υπαρκτός και µπορεί να υπάρξει πρόβληµα ακόµα κι από µια
φαινοµενικά αθώα χρήση ακινήτου από µια τυπική κατά τα άλλα

δικαιοπραξία. Γνωρίζουµε πολύ καλά –κι εκτιµώ ότι το γνωρίζετε
κι εσείς, κυρία Υπουργέ- τι έλαβε χώρα το 1963 µε την τουρκική
ανταρσία και πώς ξεκίνησε το όλο θέµα. Θέλω να πιστεύω ότι
κάτι τέτοιο δεν θα λάβει χώρα στη Θράκη µας και θα παραµείνει
ελεύθερη κι ελληνική.

Στο θέµα τώρα των Ελληνικών Αµυντικών Συστηµάτων, από
αυτό εδώ το Βήµα έχουµε τονίσει κατ’ επανάληψη και στο
παρελθόν πόσο πρωτοπόρα ήταν η Ελληνική Αµυντική
Βιοµηχανία τις περασµένες δεκαετίες, πώς είχε πρωτοπορήσει
η Ελληνική Αµυντική Βιοµηχανία πριν το Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο
στην Ευρώπη του µεσοπολέµου.

Το 1936 είχε ιδρυθεί το Κρατικό Εργοστάσιο Αεροσκαφών, το
οποίο ήταν εξ ολοκλήρου κρατικό. Είχε ιδρυθεί το Κρατικό
Εργοστάσιο Πυροµαχικών και Εκρηκτικών, στο οποίο το 51% των
µετοχών ήταν κρατικές και το 49% ανήκε στο ιδιωτικό κεφάλαιο,
στον Μποδοσάκη. Αυτό, γιατί πολλοί µας έχουν κατηγορήσει ότι
πιστεύουµε στον κρατισµό, στο υδροκέφαλο κράτος και ούτω
καθεξής.

Εµείς δεν πιστεύουµε κάτι τέτοιο. Εµείς πιστεύουµε σε µια
υγιή Ελληνική Αµυντική Βιοµηχανία, η οποία θα είναι πρωτοπόρα
στο σχεδιασµό και στην παραγωγή, θα δίνει θέσεις εργασίας, θα
κάνει εξαγωγές, θα φέρνει συνάλλαγµα και θα προάγει την τε-
χνογνωσία.

Μιας και ξεκινήσαµε τις ιστορικές αναφορές, να αναφερθούµε
ότι όταν το 1936 ιδρύθηκε το Κρατικό Εργοστάσιο Πυροµαχικών
και Εκρηκτικών, µε τον τότε Πρωθυπουργό της χώρας Στρατηγό
Ιωάννη Μεταξά και σε συνεργασία µε την ανώτατη στρατιωτική
ηγεσία, µέσα σε ένα χρόνο είχε φτάσει να εξάγει όλων των ειδών
τα πυροµαχικά –τα διαµετρήµατα εννοώ- σε Γαλλία, Ισπανία,
Πορτογαλία και Μεγάλη Βρετανία. Όλα αυτά τα κατάφερε µέσα
σε ενάµιση χρόνο, κυρία Υπουργέ.

Για το Κρατικό Εργοστάσιο Αεροσκαφών θα µπορούσα να
αναφέρω ενδεικτικά τις µετατροπές που τότε είχαν γίνει στα ελι-
κοφόρα Mirage ΙΙΙ που είχαµε παραλάβει, την αντικατάσταση του
πολυβόλου Saint Etienne που διέθετε τα Mirage ΙΙΙ λόγω υπερ-
θέρµανσης που παρουσίαζε µε το Βίκερς ΙΙΙ του διαµετρήµατος
0,30 της ίντσας, που θεωρείται πολύ πιο αποτελεσµατικό και
πρωτοπόρο κι αυτό για την εποχή του. Απόδειξη είναι το ότι όταν
οι Βρετανοί είχαν δει το 1941 τις µετατροπές που είχαν γίνει, τις
θεώρησαν πραγµατικά πρωτοποριακές κι είχαν µείνει έκπληκτοι.
Αυτά τα αναφέρουµε, γιατί σε κάποιους αρέσει η ιστορία.

Επίσης, να µην ξεχνάµε ότι η πολεµική βιοµηχανία συνέχισε να
υπάρχει φυσικά και µετά το Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο. Δεν θα µπο-
ρούσαµε άλλωστε να ξεχάσουµε ότι όταν ο Ευάγγελος Αβέρωφ
επισκέφθηκε το Πακιστάν το 1976, αφού ήρθε εδώ και διαπί-
στωσε την ελληνική πολεµική βιοµηχανία, είπε ότι το πρώτο
πράγµα που πρέπει να φτιάξει η χώρα είναι η Ελληνική Αµυντική
Βιοµηχανία.

Από εκεί και πέρα, µέσα σε δύο χρόνια είχαµε την κατασκευή
και εξαγωγή σε δέκα πέντε χώρες των οχηµάτων Mercedes MS
240, MS 260, όπως επίσης και των Steyr-Marathon, τα οποία
εξάγονταν και µε πολιτική έκδοση σε δέκα πέντε χώρες, από τις
οποίες οι τρεις είχαν το αγγλικό σύστηµα οδήγησης, δηλαδή
ήταν δεξιοτίµονα. Καταλαβαίνετε πιστεύω τι συνάλλαγµα έφερνε
µόνο αυτό το πρόγραµµα στη χώρα.

Από εκεί και πέρα, είχαµε τα πρωτοποριακά συστήµατα το
Artemis 30 µε τα δίδυµα πυροβόλα ΟΤΟ Melara των σαράντα
χιλιοστών. Στην αρχή υπήρχαν συζυγή δύο αντιαεροπορικοί
πύραυλοι Rheinmetall ή Κ/Β Κεραυνός, όπως λέγονταν τα
ελληνικά. Μετά αντικαταστάθηκαν από τους τότε πρωτοπο-
ριακούς Stinger, οι οποίοι ήταν τετραπλοί –δηλαδή, δύο και δύο,
τέσσερις- για τον πολύ απλό λόγο ότι ο Rheinmetall µπορούσε να
πλήξει το αεροσκάφος µόνο κατά την αποχώρηση του,
ακολουθώντας δηλαδή το ίχνος του κινητήρα, ενώ ο Stinger όταν
έκανες lock on, «λοκάριζες» στο στόχο, εξαπέλυες τον πύραυλο
και µετά ήταν «fire and forget», µπορούσες να κοιτάξεις και να
χτυπήσεις κάποιους άλλους στόχους. Τα πυροβόλα βέβαια των
OTO Melara 40 χιλιοστών ήταν lock on/stay on, δηλαδή
«λοκάριζες» το στόχο, συνέχιζες να τον ακολουθείς και να βάζεις.

Τώρα, το τι έγινε µε αυτά τα συστήµατα και µε αυτά τα
προγράµµατα κι εµείς αυτό αναρωτιόµαστε. Πού πήγαν τόσα
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κονδύλια; Γιατί φτάσαµε σε σηµείο, όχι απλώς αυτά να µη βγουν
ποτέ σε µαζική παραγωγή, αλλά να µείνουν στα αζήτητα; Για τον
πολύ απλό λόγο ότι δυστυχώς, η διαφθορά που υπάρχει παντού,
υπήρχε και στην Ελληνική Αµυντική Βιοµηχανία και είχε σαν
αποτέλεσµα αυτά τα συστήµατα και τα προγράµµατα να
καταστραφούν.

Θα ήθελα να κάνω πάλι µια παρένθεση για να αναφέρω ότι ό,τι
αφορά το Artemis είχε ζητήσει η Ταιβάν µια δοκιµή για το
συγκεκριµένο σύστηµα και ήταν έτοιµη να κάνει µια παραγγελία
εξακοσίων τέτοιων συστηµάτων –τότε µιλάµε, το 1980- και άλλα
διακόσια θα ζητούσε η Ιαπωνία. Το αναφέρω αυτό, για να
τονίζουµε και κάποιες ιστορικές λεπτοµέρειες. 

Από εκεί και πέρα είχαµε βέβαια και τα προγράµµατα που
αφορούσαν την κατασκευή του Λεωνίδα Ι και Λεωνίδα ΙΙΙ, που
ήταν τεθωρακισµένο όχηµα µεταφοράς προσωπικού.
Θεωρούνταν η τοµή ανάµεσα στο Μ113 και στο BMP I, BMP III
του ΝΑΤΟ και του τότε Συµφώνου της Βαρσοβίας, της Σοβιετικής
Ένωσης. Αυτό βέβαια µετά τι έγινε; Κατασκευάστηκαν διακόσια
τέτοια οχήµατα µε πολύ κατώτερης ποιότητας υλικά από ό,τι είχε
σχεδιαστεί στην αρχή, µε πολύ κατώτερα συστήµατα. Και πού
δόθηκαν; Χρησιµοποιήθηκαν κάποια από την 30η Μηχανοκίνητη
Ταξιαρχία στον Έβρο και µετά δόθηκαν στην Εθνική Φρουρά ως
δώρο. Μετά βέβαια, αποσύρθηκαν για σκραπ, για να γίνουν
παλιοσίδερα, αφού, ούτως ή άλλως, δεν µπορούσε να γίνει κάτι
άλλο.

Να µην ξεχνάµε ότι είχαµε επίσης και το πρόγραµµα για την
κατασκευή του τεθωρακισµένου οχήµατος µάχης, του ΤΟΜΑ,
«ΚΕΝΤΑΥΡΟΣ Ι» και «ΚΕΝΤΑΥΡΟΣ ΙΙ», το οποίο θα έφερνε
µπουζµάστερ πυροβόλο άνω των σαράντα χιλιοστών και ήταν
κάτι σαν ελληνική έκδοση του Bradley, του αµερικάνικου
τεθωρακισµένου οχήµατος µάχης, το οποίο χρησιµοποιεί ο
Αµερικανικός Στρατός µέχρι και σήµερα. Τι έγινε κι αυτό άραγε;
Τέλος πάντων. 

Κλείνοντας αυτήν την ιστορική παρένθεση, θα τονίσουµε ότι
για εµάς τα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα δεν πρέπει να
κλείσουν, αλλά πρέπει να λειτουργούν προς όφελος της εθνικής
άµυνας και της οικονοµίας, πρέπει να λειτουργούν, ώστε οι
εργαζόµενοι να συνεχίσουν να έχουν δουλειά.

Τα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα, που κατασκευάζουν οπλικά
συστήµατα, που έχουν τεράστιες εξαγωγικές δυνατότητες οπλι-
κών συστηµάτων, δεν µπορεί να αντιµετωπίζονται από την Κυ-
βέρνηση σαν µια απλή δηµόσια επιχείρηση.

Θα ήθελα να αναφέρω κάτι άλλο, για το οποίο δεν έγινε ιδιαί-
τερα λόγος, όµως είναι πρωτίστως θέµα ηθικής σηµασίας. Πρό-
κειται για την κατάργηση των Γραφείων Υπηρεσίας Εφέδρων.
Αναρωτιόµαστε πόσα είναι τα λεφτά που θα εξοικονοµηθούν από
µια τέτοια απόφαση. Δεν ασχολείται κανείς µε το βαθύτερο ζή-
τηµα των εφέδρων, όταν σε άλλες χώρες η εφεδρεία αντιµετω-
πίζεται µε σοβαρότητα, όταν ακόµα και χώρες χωρίς
εξωτερικούς κινδύνους, που έχουµε εµείς, ασχολούνται σοβαρά
µε τον θεσµό της εφεδρείας. Εµείς δεν πρέπει και δεν µπορούµε
να την απαξιώνουµε.

Να τονίσουµε εδώ την περίπτωση της Ελβετίας, η οποία είναι
µία χώρα που πιστεύω ότι όλοι γνωρίζουµε ότι δεν κινδυνεύει
από κανέναν – και λογικό είναι γιατί έχει συγκεντρώσει στις τρά-
πεζές της ένα πολύ µεγάλο µέρος του παγκοσµίου πλούτου.
Παρ’ όλα αυτά, οι Ελβετοί έχουν υποχρεωτική στρατιωτική θη-
τεία και, πέραν αυτών, συνεχίζουν να βρίσκονται σε ενεργή εφε-
δρεία µέχρι την ηλικία των πενήντα ετών. Έχουν τον προσωπικό
οπλισµό τους σπίτι και δύο φορές τον µήνα συµµετέχουν σε
ασκήσεις του Ελβετικού Στρατού. Αυτό σας το λέω πληροφο-
ριακά.

Ας αναφερθούµε τώρα σε άλλες χώρες, όπως, παραδείγµατος
χάριν, στο Ισραήλ; Για εκεί τώρα να πούµε ότι είναι η επιτοµή της
λειτουργίας της εφεδρείας και πώς πρέπει να λειτουργούν οι
ένοπλες δυνάµεις, τα σώµατα ασφαλείας και οι υπηρεσίες πλη-
ροφοριών; Ο καθένας µπορεί να το δει και να το κρίνει αυτό.

Και για να προλάβω κάποιους, που θα µπορούσαν να πουν τα
γνωστά περί σύµπλευσης µε το Ισραήλ, σφαγών κ.λπ. και τα
άλλα ωραία που µπορούµε να ακούσουµε, εµείς τονίζουµε και
ξεκαθαρίζουµε ότι το Ισραήλ είναι πρότυπο και πρέπει να βλέπει

κανείς το πώς λειτουργούν οι συγκεκριµένες υπηρεσίες. 
Από εκεί και πέρα, εµείς δεν έχουµε καµµία σχέση µε την εξω-

τερική πολιτική του Ισραήλ και, βέβαια, επ’ ουδενί δεν πρόκειται
να πούµε ότι καλά κάνουν αυτά που κάνουν στη Γάζα και στους
Παλαιστινίους. Ίσα-ίσα, ακριβώς το αντίθετο θα πούµε. Έχουµε
τονίσει πολλές φορές την αντίθεσή µας µε ό,τι συµβαίνει αυτήν
τη στιγµή. Και βέβαια, όλη η σφαγή και αυτή η γενοκτονία που
λαµβάνει χώρα στα κατεχόµενα παλαιστινιακά εδάφη δεν προ-
βάλλεται από κανέναν και ειδικά από πολύ µεγάλες εφηµερίδες,
όπως η «FINANCIAL TIMES» –επειδή το κοίταγα εχθές- που έχει
ένα δίστηλο στην τρίτη εσωτερική της σελίδα. Κατά τ’ άλλα, όλα
είναι όµορφα, ειρηνικά και ήρεµα στην Παλαιστίνη.

Συνεχίζουµε τώρα, λέγοντας ότι η ελληνική κοινωνία περνά µια
βαθιά κοινωνικό-οικονοµική και ηθική κρίση, µια κρίση αξιών και
θεσµών, η οποία, δυστυχώς, αγγίζει και την εθνική µας άµυνα. Η
συρρίκνωση µονάδων και σχηµατισµών κατ’ εντολή της τρόικας,
οι περικοπές σε αµυντικό υλικό και οπλικά συστήµατα, η εγκα-
τάλειψη της αµυντικής µας βιοµηχανίας και η απαξίωση του έµ-
ψυχου δυναµικού των Ενόπλων Δυνάµεων έχουν δηµιουργήσει
αρνητικά τετελεσµένα. 

Θα µπορούσα, κυρία Υπουργέ, εδώ πέρα να σας µιλήσω µε
λεπτοµέρειες για το τι πραγµατικά προβλήµατα υπάρχουν στους
σχηµατισµούς και στα συγκροτήµατα, ειδικότερα των Ειδικών
Δυνάµεων και αυτών που βρίσκονται στην κεντρική Μακεδονία,
ανατολική Μακεδονία, Θράκη, βόρειο Έβρο, ανατολικό Αιγαίο
και βορειοανατολικό Αιγαίο. Όµως, πραγµατικά εκτιµώ ότι θα
ήµουν δώρο για τους εξ Ανατολών γείτονες, γιατί είναι ανοιχτή
η Ολοµέλεια και υπάρχουν και οι κάµερες και κάτι τέτοιο δεν
πρόκειται να το κάνουµε, τουλάχιστον όχι εµείς.

Τώρα ξέρουµε ότι αυτήν τη στιγµή υπάρχει σαν όρος αυτό που
σχηµατικά λέµε «Εθνική Άµυνα» και το µεγαλύτερο µέρος της
οφείλεται στην αυταπάρνηση και στην πραγµατικά ηρωική προ-
σπάθεια που καταβάλλουν τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων
σε καθηµερινή βάση.

Είχε ειπωθεί κάποτε ότι οι στρατιωτικοί επιτελούν το λειτούρ-
γηµα της θυσίας και έτσι ακριβώς είναι. Το στράτευµα είναι ο θε-
σµός που εµπιστεύεται περισσότερο απ’ όλους ο ελληνικός
λαός, σύµφωνα µε έρευνες. Γνωρίζουµε, βέβαια, ότι αυτό προ-
καλεί προβλήµατα σε πάρα πολύ κόσµο. Όµως, τι να κάνουµε;
Περαστικά τους.

Με γνώµονα αυτό το πολιτικό σκεπτικό και επειδή η Κυβέρ-
νηση προσπαθεί για λόγους µάλλον προεκλογικούς να ρίξει στά-
χτη στα µάτια των στρατιωτικών κάνοντας κάποια δήθεν βήµατα
σε ορισµένα ζητήµατα, καταψηφίζουµε το παρόν νοµοσχέδιο και
τα άρθρα στο σύνολό τους.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε

κι εµείς.
Τον λόγο έχει η κ. Μαρία Γιαννακάκη, ειδική αγορήτρια της Δη-

µοκρατικής Αριστεράς. Εγώ θα είµαι τελευταία, γιατί, όπως κα-
ταλαβαίνετε, δεν µπορώ να κατέβω από την Έδρα.

Ορίστε, κυρία Γιαννακάκη, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΓΙΑΝΝΑΚΑΚΗ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κύριες και κύριοι Βουλευτές, η Τρίτη Ελληνική

Δηµοκρατία, η οποία συµπληρώνει σήµερα σαράντα χρόνια
ζωής, είναι η µακροβιότερη κοινοβουλευτική περίοδος στην ελ-
ληνική ιστορία. Σήµερα, όταν η ακραία φτώχεια, που αντιµετω-
πίζουν µεγάλα στρώµατα των Ελλήνων πολιτών, χτυπά στον
σκληρό πυρήνα των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, το δικαίωµα στην
αξιοπρεπή ζωή και όταν ο νεοναζισµός σηκώνει κεφάλι, είναι κα-
θήκον όλων µας να τονίζουµε µε κάθε ευκαιρία ότι η δηµοκρατία
θα πολεµήσει τον νεοναζισµό και τον φασισµό ακριβώς µε τα
όπλα που αυτός προσπαθεί να καταστρέψει.

Αυτά είναι το κράτος δικαίου, τα ανθρώπινα δικαιώµατα και ο
κοινοβουλευτισµός.

Όσον αφορά τώρα στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο θα παρα-
λείψω τα τεχνικά σηµεία που έχουν σηµειωθεί και αναλυθεί από
όλους σχεδόν τους εισηγητές και τους ειδικούς αγορητές και θα
περάσω απευθείας στο πρώτο µέρος που αφορά το ελληνικό φα-
ρικό δίκτυο. 

Εδώ, λοιπόν, έχουµε ένα νοµοθέτηµα που έρχεται να αντικα-
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ταστήσει τον ισχύοντα ν. 1629/1951 και ορίζει την Ανεξάρτητη
Υπηρεσία Φάρων, η οποία υπάγεται διοικητικά απευθείας στο Γε-
νικό Επιτελείο Ναυτικού ως τον αρµόδιο κρατικό φορέα που έχει
την πλήρη δικαιοδοσία πάνω στο φαρικό σύστηµα της χώρας. 

Το ελληνικό φαρικό δίκτυο είναι πολύ πλούσιο και λόγω, βέ-
βαια, γεωγραφικής διάρθρωσης και αποτελείται από εκατόν εί-
κοσι παραδοσιακούς φάρους, οι περισσότεροι εκ των οποίων
έχουν µια ιστορία δύο αιώνων. Έχουν γίνει πάρα πολλές προ-
σπάθειες προκειµένου να συντηρηθούν, καθώς οι περισσότεροι
από αυτούς είναι σε πολύ κακή κατάσταση, µια κατάσταση η
οποία παρατηρείται από τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο και µετά. 

Ήδη από το 1998 η Υπηρεσία Φάρων υπέβαλε στο Γενικό Επι-
τελείο Ναυτικού µία µελέτη και τότε από το Β’ Κοινοτικό Πλαίσιο
στήριξης βρέθηκε ένα αρκετά µεγάλο ποσό, προκειµένου να
γίνει η συντήρηση και αποκατάσταση σε ένα µέρος από αυτούς. 

Δυστυχώς για λόγους τους οποίους όλοι καταλαβαίνουµε και
οι οποίοι οδήγησαν και τα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα στην
κατάσταση που είναι σήµερα και στα προβλήµατα µε την Επι-
τροπή Ανταγωνισµού –αυτά, όµως, θα τα συζητήσουµε στο τε-
λευταίο σκέλος του νοµοσχεδίου- και παρ’ όλο που υπήρξε µία
πάρα πολύ αξιόλογη µελέτη και από το Υπουργείο Πολιτισµού
και από τις Εφορείες Νεοτέρων Μνηµείων, δυστυχώς τίποτα δεν
προχώρησε. 

Αυτές οι µελέτες, επικαιροποιηµένες, κατατέθηκαν και στο Γ’
Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης, αλλά χωρίς πολύ µεγάλα αποτελέ-
σµατα. Ένα πολύ µικρό µέρος των φάρων συντηρήθηκε και απο-
καταστάθηκε. 

Βέβαια, εδώ για να είµαστε και πραγµατιστές, οι φάροι έπεσαν
σε µια κατάσταση αχρηστίας και από την εξέλιξη της τεχνολο-
γίας, όχι µόνο µε τους φωτοσηµαντήρες, οι οποίοι ήταν και πολύ
φθηνότεροι στη λειτουργία τους και στη συντήρησή τους και ευ-
κολότεροι στην τοποθέτησή τους, αλλά κυρίως από τις δορυφο-
ρικές επικοινωνίες οι οποίες ήλεγχαν πλέον, µε πολύ µεγαλύτερη
επιτυχία, τους θαλάσσιους διαύλους.

Επίσης, σε ένα επίπεδο ευρωπαϊκών συνεργασιών, πρέπει να
αναφέρουµε ότι το πρόγραµµα «EC-PHAROS», το οποίο αυτήν
τη στιγµή βρίσκεται σε εξέλιξη µε συνέργεια του Υπουργείου Πο-
λιτισµού και του Εργαστηρίου Δοµικών Υλικών του Αριστοτελείου
Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης, έχει αποκαταστήσει µία σειρά
από φάρους, καθώς βέβαια και µε την εµπλοκή του ιδιωτικού
τοµέα. 

Περνώντας πολύ γρήγορα στα άρθρα, γιατί θα κάνω ιδιαίτερη
µνεία στην κατ’ άρθρον συζήτηση…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Σας θυµίζω ότι
η συζήτηση είναι ενιαία, οπότε µπορείτε να τοποθετηθείτε και επί
των άρθρων, κυρία Γιαννακάκη.

ΜΑΡΙΑ ΓΙΑΝΝΑΚΑΚΗ: Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
Ξεκινώ λοιπόν µε το άρθρο 1, στο οποίο υπάρχει µια σειρά από

αποσαφηνίσεις των ορισµών. Εδώ πρέπει να σηµειώσουµε ότι
λειτουργούν ερµηνευτικά και για τη συστηµατική υποβοήθηση
της λειτουργίας του νόµου, αφού το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας
δεν είναι αρµόδιο για τη ρύθµιση αυτών και γιατί περιλαµβάνον-
ται σε άλλο νοµοθέτηµα και πρέπει να αποφεύγονται τυχόν αλ-
ληλοκαλύψεις αρµοδίων φορέων. 

Διατηρούµε - όπως έχουµε εκφράσει και στις τρεις συζητήσεις
στην αρµόδια επιτροπή- επιφυλάξεις σχετικά µε το άρθρο 20,
που έχουν να κάνουν µε δύο βασικά σηµεία και που ακόµα δεν
έχουµε πάρει απαντήσεις. Το ένα θέµα είναι η σαφής αναφορά
βασικών προϋποθέσεων σε περίπτωση εκµετάλλευσης του
φάρου από ανάδοχο, που δεν υπάρχει µια ρητή και εµπεριστα-
τωµένη οροθέτηση τεχνικών προϋποθέσεων για την εύρυθµη λει-
τουργία του παραχωρούµενου φάρου. Εδώ βέβαια ας
θεωρήσουµε –και θέλουµε να είµαστε καλόπιστοι- ότι υπάρχει
ασφαλιστική δικλίδα από τα τρία επίπεδα που υπάρχουν από την
εισήγηση του Ανώτατου Ναυτικού Συµβουλίου µέχρι την έκδοση
της κοινής υπουργικής απόφασης µε το Υπουργείο Πολιτισµού.

Επίσης, δεν πήραµε απάντηση όσον αφορά τα επικοινωνιακά
ανταποδοτικά δικαιώµατα για τον ανάδοχο, µέχρι πού µπορούν
να φτάσουν και ποια ακριβώς θα είναι ή ποιες εταιρείες θα απο-
κλείονται. Διότι η Δηµοκρατική Αριστερά είναι υπέρ των χορη-
γιών -είναι ένα ζήτηµα που έχουµε συζητήσει και σε άλλα

νοµοθετήµατα- αλλά σε όλα πρέπει να υπάρχει ένα όριο το οποίο
πρέπει να είναι σαφώς καθορισµένο και όχι ad hoc να το συζη-
τάµε κάθε φορά και να δηµιουργούνται προβλήµατα. Γιατί ακόµη
και οι φάροι οι οποίοι είναι σε αχρηστία, ουσιαστικά αποτελούν
µέρος ενός δικτύου που είναι κοινής ωφελείας και δεν µπορεί,
βεβαίως, να θυσιάζεται στο βωµό της οικονοµικής ανάγκης.

Επίσης, κυρία Υπουργέ, νοµίζω ότι πρέπει να ξανασκεφτείτε
το ζήτηµα των συνεργιών µε το Υπουργείο Πολιτισµού και Του-
ρισµού για την ανάδειξη του φαρικού δικτύου της χώρας. Σαφώς
και πρέπει να µείνει η Ανεξάρτητη Υπηρεσία Φάρων στην από-
λυτη αρµοδιότητα του Γενικού Επιτελείου Ναυτικού όπως γίνεται
στις άλλες χώρες. Εδώ, όµως, θα έρθω να σας ξαναθυµίσω το
παράδειγµα της Γαλλίας, της Ιταλίας ακόµη και της Νορβηγίας,
που ενώ διοικητικά ανήκει στο αντίστοιχο Γενικό Επιτελείο Ναυ-
τικού υπάρχουν πολύ αξιόλογες συνέργειες µε τα Υπουργεία Πο-
λιτισµού και Τουρισµού προκειµένου να υπάρχει ένα
συνολικότερο σχέδιο ανάδειξης του φαρικού δικτύου.

Περνώντας στην επόµενη ενότητα που είναι τα στρατολογικά
θέµατα, όπως έχουµε αναδείξει και στην αρµόδια επιτροπή
υπάρχει µία σειρά θετικών ρυθµίσεων. Όµως, θα µου επιτρέψετε
να επανέλθω στα άρθρα 30 και 32 και στην τροπολογία που
έχουµε καταθέσει ως Δηµοκρατική Αριστερά και αφορά το δι-
καίωµα στην αντίρρηση συνείδησης και την ανυποταξία και στην
κοινή υπουργική απόφαση του 2011, όπου προβλέπεται πρό-
στιµο ύψους 6.000 ευρώ. Πέρα από το ζήτηµα της αναλογικότη-
τας που έχει αναδειχθεί και από τους προλαλήσαντες και ότι
είναι ένα τεράστιο ποσό για την εποχή –κρατώ, βεβαίως,  αυτό
που είπατε ότι µε το επιτελείο σας και τους αρµόδιους φορείς
σκέφτεστε τη µείωση και ότι σύντοµα θα έχουµε µία σχετική ενη-
µέρωση- θα ήθελα να σταθώ στο ότι η πρακτική η οποία ακολου-
θείται από την Ελληνική Δηµοκρατία έρχεται σε πλήρη αντίθεση
µε τη νοµολογία του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Ανθρωπίνων Δι-
καιωµάτων, που έχει αναγνωρίσει ρητά ότι το δικαίωµα στην αν-
τίρρηση συνείδησης προστατεύεται από το άρθρο 9 της
Ευρωπαϊκής Σύµβασης των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου αναφο-
ρικά µε την ελευθερία σκέψης, συνείδησης και θρησκείας. 

Επίσης, θα ήθελα να σας θυµίσω για µία ακόµη φορά την τεκ-
µηρίωση από το Συµβούλιο της Ευρώπης σχετικά µε την παρα-
βίαση του Ευρωπαϊκού Κοινωνικού Χάρτη από τη χώρα µας για
τη διακριτή µεταχείριση των αντιρρησιών συνείδησης. Αυτό ακρι-
βώς –και το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά- µας έχει βάλει στο στό-
χαστρο της Επιτροπής Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων των Ηνωµένων
Εθνών.

Επειδή στην τελευταία συζήτηση που είχαµε στην επιτροπή
ούτε λίγο ούτε πολύ µε κατηγορήσατε ότι επιθυµώ την κατάλυση
του Συντάγµατος, θέλω να σας πω ότι µία από τις βασικότερες
αρχές του συνταγµατικού πολιτισµού µας είναι η αρχή «ne bis in
idem», κανείς δηλαδή δεν τιµωρείται ποινικά δύο φορές για την
ίδια αξιόποινη πράξη. Αυτό αναδείχτηκε και από κυβερνητικό ει-
σηγητή. 

Κατά την αρχή αυτή, λοιπόν, όταν το πρόστιµο είναι τιµωρη-
τικό, όπως στην περίπτωση της ανυποταξίας, δεν µπορεί να συ-
νοδεύεται και µε ποινικές κυρώσεις γιατί επί της ουσίας το
κράτος τιµωρεί δύο φορές για την ίδια πράξη. Αυτό έχει κριθεί
νοµολογικά µε µία πρόσφατη απόφαση του  τότε Δικαστηρίου
των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων -και τώρα Δικαστήριο της Ευρω-
παϊκής Ένωσης- που όρισε ότι η επιβολή προστίµου σε συνδυα-
σµό µε ποινική καταδίκη παραβιάζει την αρχή αυτή. Είναι η
γνωστή υπόθεση Akerberg Fransson.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Αφορά τους ανυπότακτους και όχι τους αντιρρησίες
συνειδήσεως και το γνωρίζετε πολύ καλά αυτό.

ΜΑΡΙΑ ΓΙΑΝΝΑΚΑΚΗ: Κυρία Υπουργέ, εννοείται.
Αν η δική σας βασική επιδίωξη -όπως πιστεύω- αλλά και του

νοµοθετήµατος που µας έχετε φέρει προς ψήφιση, εισάγοντας
αυτήν την τροποποίηση, ήταν όντως η παροχή κινήτρων προς
τους ανυπότακτους, ώστε αυτοί να συνδεθούν µε τις Ένοπλες
Δυνάµεις, όπως αναφέρεται στο σχέδιο νόµου, και να µην απο-
κοπούν από τον ελληνικό κορµό, τότε η τροποποίηση θα έπρεπε
να προσανατολιστεί σε µία διεύρυνση του ευνοϊκού πλαισίου
στους ανυπότακτους ανεξαρτήτως ηλικίας. 
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Επιπροσθέτως, από νοµικής άποψης θεωρούµε ότι είναι αµφί-
βολο το κατά πόσο η διάταξη αυτή µπορεί να έχει εφαρµογή για
τους ήδη ανυπότακτους, που δεν έχουν συµπληρώσει το τριακο-
στό πέµπτο έτος της ηλικίας τους, καθώς οι γενικές διατάξεις
του Ποινικού Κώδικα -άρθρο 2, παράγραφος 1- προβλέπουν την
αναδροµική ισχύ του ηπιότερου νόµου και όχι του δυσµενέστε-
ρου.

Επίσης, αναφορικά µε το άρθρο 22 του νοµοσχεδίου περί ανα-
βολής κατάταξης σπουδαστών δευτεροβάθµιας και τριτοβάθ-
µιας εκπαίδευσης, όπου τροποποιείται η παράγραφος 2 του
άρθρου 18 του ν.3421/2005, κάναµε µία τροπολογία την οποία
και κάνατε δεκτή. 

Αναφορικά µε το τέταρτο κεφάλαιο των λοιπών διατάξεων και
συγκεκριµένα πάνω στο άρθρο 41 περί τιµητικής απονοµής βαθ-
µού αξιωµατικού σε Ολυµπιονίκες, θεωρούµε ότι αυτό έρχεται
να επιλύσει, έστω και καθυστερηµένα, ένα πρόβληµα σχετικά µε
τις πρακτικές υπηρεσιακές υποχρεώσεις των κατ’ απονοµή αξιω-
µατικών Ολυµπιονικών. Το άρθρο αυτό εισάγει διατάξεις που αν-
τιµετωπίζουν τα ζητήµατα των ενδιαφεροµένων συνολικά, τις
παθογένειες και τις ανισότητες που προέκυπταν από τη διαφο-
ρετική πολιτική του κάθε κλάδου των Ενόπλων Δυνάµεων για τα
συγκεκριµένα στελέχη, αναφορικά µε την υπηρεσιακή τους εξέ-
λιξη.

Επίσης, θεωρούµε ορθή την τροποποίηση που προβλέπει πως
οι µεταλλιούχοι Ολυµπιονίκες ατοµικού αθλήµατος θα µπορούν
να εισέλθουν ως αξιωµατικοί στο στράτευµα µόνο µετά το πέρας
της αθλητικής τους δραστηριότητας, ώστε να µην δικαιολογούν-
ται συνεχόµενες και επαναλαµβανόµενες απουσίες από την υπη-
ρεσία λόγω αθλητικών υποχρεώσεων, που ήταν µία πρακτική που
γεννούσε και πάρα πολλές δυσαρέσκειες µεταξύ τους και ειδικά
στις δύσκολες εποχές που διανύουµε.

Τέλος, ας περάσουµε στο θέµα του προγράµµατος εθελου-
σίας εξόδου των εργαζοµένων στα ΕΑΣ, αφού βέβαια µείνουµε
στη δέσµευσή σας, που την είχαµε από τον προηγούµενο Νοέµ-
βριο όταν πάλι εδώ συζητούσαµε το θέµα της κύρωσης της πρά-
ξης νοµοθετικού περιεχοµένου, ότι στην Ολοµέλεια και στην
επιτροπή θα έχουµε µία συγκροτηµένη και δοµηµένη συζήτηση
γενικά για την Ελληνική Αµυντική Βιοµηχανία, γι’ αυτό το τόσο
σηµαντικό θέµα και ότι θα µας ενηµερώσετε για την εξέλιξη των
πολύ δύσκολων συζητήσεων που έχετε µε την Επιτροπή Αντα-
γωνισµού µετά από το θέµα που θα δηµιουργηθεί.

Είχαµε κάποιες επιφυλάξεις, το µεγαλύτερο µέρος των οποίων
έχουν αρθεί µετά την ακρόαση των φορέων. Εδώ, βέβαια, θα
πρέπει να σηµειώσω και το υψηλό ήθος των ανθρώπων που
ήρθαν, στους οποίους είδαµε, πέρα από την προσωπική αγωνία
που κατέθεταν για το ζήτηµα της δουλειάς τους και το µέλλον
του προσωπικού, το πόσο στέκονταν στο ζήτηµα του µέλλοντος
της Ελληνικής Αµυντικής Βιοµηχανίας.

Σύµφωνα, λοιπόν, µε την έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του
Κράτους, σε περίπτωση εφαρµογής του άρθρου 46 που αφορά
την εθελούσια έξοδο, θα προκύψει δαπάνη του κρατικού προ-
ϋπολογισµού που θα ανέρχεται περίπου στα 6,5 εκατοµµύρια
ευρώ. Και το «περίπου» εξηγείται διότι η ακριβής δαπάνη θα
εξαρτηθεί και από την έκδοση της κοινής υπουργικής απόφασης. 

Εδώ θα θέλαµε περισσότερες λεπτοµέρειες που δεν τις πή-
ραµε στην επιτροπή, γιατί όταν υπάρχει «περίπου» δυστυχώς η
εµπειρία µας µάς έχει δείξει ότι είναι αύξηση προς τα επάνω και
ποτέ µείωση. 

Επίσης όσον αφορά τα ερωτήµατα των εργαζοµένων, ενώ το
Σωµατείο Εργαζοµένων του Υµηττού ήταν θετικό κατά τη διάρ-
κεια της ακρόασης, έφερε µία σειρά από ερωτήµατα στην τελευ-
ταία επιτροπή προχθές, τα οποία έµειναν αναπάντητα από εσάς.
Οπότε σήµερα περιµένουµε κάποιες περαιτέρω εξηγήσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κι εγώ θα επωφεληθώ της ανοχής σας, κυρία Πρόεδρε. 
Και πρέπει να σηµειώσω επίσης ότι περιµένουµε σύντοµα ενη-

µέρωση για το εργοστάσιο της Κύµης, γιατί µας είπατε ότι είστε
σε µία προσπάθεια να λύσετε αυτό το πρόβληµα που χρονίζει γι’
αυτούς τους ανθρώπους και είναι θέµα επιβίωσης πλέον. 

Όσον αφορά τα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα, πρέπει επίσης

να πούµε ότι πέρα από το στόχο τού να περιοριστούν οι δαπάνες
–κάτι που είναι εύλογο στην κατάσταση στην οποία έχουν περιέλ-
θει και για την οποία δεν φταίνε οι εργαζόµενοι- υπάρχει και ένα
θέµα που έχει να κάνει µε το πώς θα συνεχίσει να λειτουργεί η
ΕΑΣ, γιατί ενώ έχουν µειωθεί κατά 40% οι µισθολογικές δαπάνες
–και σ’ αυτό νοµίζω ότι έχουµε συµφωνήσει- µία εθελούσια έξο-
δος, η οποία δεν θα έχει ένα ποσοτικό όριο, κινδυνεύει να χτυ-
πήσει το σκληρό πυρήνα, πραγµατικά την αιχµή του δόρατος της
εταιρείας, που είναι η εµπειρία του προσωπικού και η τεχνολο-
γική υπεροχή της. Αυτό θα οδηγήσει στη µείωση της παραγωγι-
κότητας και της ικανότητας εκτέλεσης των παραγγελιών και
ειδικά µιας εταιρείας η οποία θα έπρεπε –και αυτό νοµίζω ότι θα
έπρεπε να έχετε και εσείς στο µυαλό σας- να αποτελέσει την
αιχµή του δόρατος εξόδου της χώρας από την κρίση. 

Όσον αφορά τη διάταξη για την ευνοϊκή ρύθµιση για την ειδική
κατηγορία υπαλλήλων διοικητικών καθηκόντων, αίρουµε την επι-
φύλαξή µας µετά την ακρόαση των φορέων, όταν έγινε σαφές
ότι και οι εργαζόµενοι από τις άλλες ειδικότητες επιθυµούν να
εφαρµοστεί. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ)

Όµως, σε κάθε περίπτωση, κυρία Υπουργέ, για να γίνει σωστή
αξιολόγηση του συγκεκριµένου άρθρου, θα πρέπει να συνοδευ-
τεί µε περισσότερες λεπτοµέρειες τις οποίες περιµένουµε να µας
δώσετε στην τοποθέτησή σας, αναφορικά µε την ακριβή κοστο-
λόγηση και τους πάσης φύσεως προσδιορισµούς, καθώς επίσης
και µε ζητήµατα εφαρµογής, βάσει των όσων έχουµε αναφέρει
και διαβάσει µέχρι τώρα. Διότι η εφαρµογή πάρα πολλών πραγ-
µάτων άπτεται σε κοινές υπουργικές αποφάσεις, όπως και στην
κρίση του διοικητικού συµβουλίου της εταιρείας, ενώ αυτά έρ-
χονται να επιβαρύνουν κατά πολλά εκατοµµύρια τον κρατικό
προϋπολογισµό. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τον λόγο έχει

τώρα η κ. Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά, ειδική αγορήτρια των Ανε-
ξάρτητων Ελλήνων. 

ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέ-
ψετε να αναφερθώ δι’ ολίγον στην Ηµέρα της Δηµοκρατίας. Η
24η Ιουλίου αποτελεί για όλους µας ηµέρα µνήµης απόδοσης της
οφειλόµενης τιµής, αλλά και προβληµατισµού και για το δικό µας
αντίστοιχο χρέος. 

Τιµώντας, λοιπόν, την Ηµέρα της Δηµοκρατίας, ανανεώνουµε
την αυτονόητη κοινή υποχρέωσή µας για διαρκή προστασία και
ουσιαστική αναβάθµιση της ουσίας και της ποιότητας της Δηµο-
κρατίας, των δικαιωµάτων του ανθρώπου, αλλά  και της εθνικής
µας αξιοπρέπειας. 

Οι πρωταγωνιστές της εποχής εκείνης, λαός και ηγεσία, υπε-
ρέβησαν τους εαυτούς τους, απάντησαν µε σύνεση και τόλµη
στην πρόκληση των καιρών και την πρόσκληση των Ελλήνων.
Πρώτος µεταξύ ίσων ο Κωνσταντίνος Καραµανλής που µε την
αταλάντευτη εµµονή του πήρε το δύσκολο δρόµο της θεµελίω-
σης µιας στέρεης δηµοκρατίας, ενός υγιούς πολιτικού βίου, µιας
πορείας που θα κατοχύρωνε την ασφάλεια της χώρας, θα δια-
σφάλιζε την ευηµερία ολόκληρου του λαού και θα προήγαγε την
εθνική οµοψυχία. 

Συµφωνούµε όλοι ότι η πατρίδα µας εισήλθε οριστικά και αµε-
τάκλητα στην περίοδο της δηµοκρατίας και αδιατάρακτης πολι-
τικής σταθερότητας που όµοιά της δεν γνώρισε ποτέ άλλοτε. 

Πίσω από τη δήλωση του Κωνσταντίνου Καραµανλή ότι ο
όγκος του πλήθους προσδιορίζει και το µέγεθος των ευθυνών
µας, κρύβεται και το νόηµα της σηµερινής πρότασης, το µέγεθος
των ευθυνών µας απέναντι σε όλους τους πρωταγωνιστές της
Μεταπολίτευσης, στους αφανείς αγωνιστές, στους νεκρούς και
τα θύµατα της εισβολής στην Κύπρο, το µέγεθος των ευθυνών
µας στο να αναγνωρίσουµε το µεγαλείο της προσφοράς τους
που διακινδύνεψαν για να υπηρετήσουν αυτά που πιστεύουν και
να τους αποδώσουµε τις τιµές που τους πρέπουν. 

Η επέτειος της δηµοκρατίας πρέπει να επιβάλλει την αυτοκρι-
τική για τον καθένα µας, γι’ αυτά που έδωσε και γι’ αυτά που
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πήρε ή γι’ αυτά που πρόσθεσε και γι’ αυτά που αφαίρεσε. 
Είναι διαφορετικής υφής οι σηµερινοί κίνδυνοι που απειλούν

τη δηµοκρατία. Έννοιες όπως είναι η «στρέβλωση των αξιών», η
«απαξίωση των ιδεών», η «ισοπέδωση της πολιτικής» είναι κυ-
ρίαρχες, γιατί εµείς το επιτρέψαµε, γιατί εµείς επιτρέψαµε πρά-
ξεις και µεθοδεύσεις που πλήττουν την ουσία και την ποιότητα
της δηµοκρατίας µας. Η αναβάθµιση της δηµοκρατίας δεν συµ-
βαδίζει µε διακρίσεις, διαχωρισµούς, κατεστηµένες συµπεριφο-
ρές, υπεροψία των εκλεκτών του λαού, όταν οι πολίτες
συνθλίβονται στη φτώχεια και οδηγούνται στην απόγνωση από
την πρωτόγνωρη έκρηξη της ανεργίας. 

Μπορεί να διαφωνούµε στο µέγεθος, αλλά η δηµοκρατία µας
σήµερα ασφυκτιά στο τρίγωνο των διαπλεκόµενων σχέσεων που
δηµιουργούνται από την άρχουσα οµάδα, ορισµένα µέσα µαζι-
κής ενηµέρωσης και ελάχιστα οικονοµικά συµφέροντα. 

Σήµερα η ποιότητα της δηµοκρατίας µας πρέπει να κατακτηθεί
από την αρχή, πιστεύω, και αυτό προϋποθέτει επίπονη δοκιµασία
στο επίπεδο της καθηµερινής πράξης. 

Το ζητούµενο είναι να δώσουµε νέο νόηµα και ουσία στην ίδια
τη δηµοκρατία του σήµερα. Θα παροµοιάσω τη δηµοκρατία µε
τη σηµαία µας. Εάν δεν φυσήξει ο αέρας, δεν φαίνονται τα χρώ-
µατά της. Έτσι είναι και στη δηµοκρατία. Εάν εµείς και πολύ πε-
ρισσότερο οι νέοι και οι αυριανοί πολίτες, που είναι η ελπίδα µας,
δεν αποφασίσουν να τη στηρίξουν, να την ενισχύσουν και να την
κάνουν να λάµψει, δεν υπάρχει ελπίδα. 

Η δηµοκρατία δεν επιβάλλεται. Βιώνεται. Είναι πράξη στην κα-
θηµερινή ζωή του καθενός µας. Είναι το πολίτευµα του µέτρου
και δεν αντέχει ακρότητες. Κατ’ επέκταση, η δηµοκρατία είναι οι
δηµοκρατικοί θεσµοί και οι δηµοκρατικοί θεσµοί κινδυνεύουν
από δύο πράγµατα: την κατάχρηση της ελευθερίας και την κα-
τάχρηση της εξουσίας. Εδώ είναι η δική µας ευθύνη και αυτό που
κληρονοµήσαµε έχουµε χρέος να το προστατέψουµε και να µη
µας διαφεύγει ότι η δηµοκρατία δεν είναι απόρθητη. 

Επί του νοµοσχεδίου τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Το
νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα αποτελείται, όπως ήδη έχει
ειπωθεί από συναδέλφους,  από πέντε επιµέρους κεφάλαια και
έχει να κάνει, πιστεύουµε, µε την προσπάθεια της Κυβέρνησης
να αντιµετωπίσει τις αναγκαίες αλλαγές που η ίδια η διαδροµή
επιβάλλει και εν προκειµένω αφορούν την εύρυθµη λειτουργία
των φορέων του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, αλλά σαφέστατα
και του γενικότερου κρατικού µηχανισµού.

Η επικαιροποίηση των αναχρονιστικών νοµοθετηµάτων, αλλά
και ο εξορθολογισµός θεσµικών ανισορροπιών αποτελεί πάντα
το µεγάλο ζητούµενο. Το να αναπροσαρµόσεις διατάξεις ή να
εκσυγχρονίσεις το υφιστάµενο νοµικό πλαίσιο, που αφορά γενικά
το φαρικό δίκτυο της χώρας στο πρώτο κεφάλαιο, όταν η τελευ-
ταία ουσιαστική διαµόρφωση πραγµατοποιήθηκε το 1951, σαφέ-
στατα είναι απαραίτητο, ειδικά µε το νέο οικονοµικό και
δηµοσιονοµικό περιβάλλον που επιβλήθηκε στη χώρα τα τελευ-
ταία χρόνια. 

Η εξοικονόµηση των πόρων και κύρια η καλύτερη αξιοποίησή
τους από το Πολεµικό Ναυτικό για το καλό της ασφαλούς ναυ-
σιπλοΐας και όχι µόνο, αλλά ακόµη και η πολιτιστική αξιοποίησή
τους είναι, πιστεύουµε, στη σωστή κατεύθυνση. Το να δίνεται η
δυνατότητα σε ιδιωτικούς φορείς να καλύπτουν ως ανάδοχοι τις
εργασίες των φάρων, αποκτώντας παράλληλα, όµως, δικαίωµα
ως προς τη χρήση και την επικοινωνιακή προβολή, είναι µια επι-
λογή η οποία ελέγχεται και µας προβληµατίζει σοβαρά. Αλλά ας
µην µας διαφεύγει ότι οι φάροι της πατρίδας µας είναι στρατιω-
τικές µονάδες, διοικητικά υπαγόµενες στον Αρχηγό του Γενικού
Επιτελείου Ναυτικού και όλοι αντιλαµβανόµαστε τους λόγους για
τους οποίους, προφανώς, συµφωνούµε. 

Τα κεφάλαια που ακολουθούν περιλαµβάνουν διατάξεις που
άπτονται της στρατολογικής νοµοθεσίας, διατάξεις πάνω σε υπη-
ρεσιακά θέµατα των Ενόπλων Δυνάµεων, αλλά και ρυθµίσεις σε
ειδικότερα θέµατα λειτουργίας των Ενόπλων Δυνάµεων, διατά-
ξεις που εντάσσονται στο πλαίσιο αναδιάρθρωσης, επίσης, της
εταιρείας «Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα», ενώ περιλαµβάνει και
τις αναγκαίες εξουσιοδοτικές διατάξεις του νόµου για την έκ-
δοση των κανονιστικών πράξεων. 

Εµείς θεωρούµε ότι τα βασικά σηµεία αυτών των ρυθµίσεων

είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. Βέβαια, έχουµε τον βασικό
προβληµατισµό για τον αριθµό των τροπολογιών µε ό,τι αυτό ση-
µαίνει. Πρόλαβα να δω κάποιες, κύριε Υπουργέ, απ’ αυτές που
εισάγετε εσείς ως Υφυπουργός, αλλά ό,τι υπογράφετε νοµίζω
ότι θα πρέπει µε πάρα πολλή προσοχή να το δούµε. Θεωρώ, λοι-
πόν, ότι κάποιες τροπολογίες στην πορεία θα τις ψηφίσουµε,
αλλά αυτό θα γίνει αργότερα. 

Επειδή δεν συµµετείχα στο Α’ Θερινό Τµήµα –άλλος συνάδελ-
φος, ο κ. Αβραµίδης, χειρίστηκε το θέµα στην επιτροπή- µελε-
τώντας τα πρακτικά των συνεδριάσεων της επιτροπής σε όλα τα
στάδιά της και βλέποντας τις τοποθετήσεις των φορέων που
είχαν κληθεί, τις επισηµάνσεις συναδέλφων Βουλευτών, τις πα-
ρατηρήσεις, τις προτάσεις, τις παραδοχές, τις βελτιώσεις, αλλά
και τις δεσµεύσεις, καταλήγω αβασάνιστα στο συµπέρασµα γιατί
η Κυβέρνηση δεν ακολουθεί την ίδια πρακτική, την οποία θεωρώ
σωστή, έγινε µια εµπεριστατωµένη συζήτηση, απ’ ό,τι είδα, και
προφανώς αυτό το επικροτώ. 

Τι έχει να φοβηθεί, λοιπόν και βλέπουµε άλλες πρακτικές; Και
γιατί επιλέγει διαδικασίες που προφανώς προσβάλλουν το Κοι-
νοβούλιο και καταστρατηγούν τον Κανονισµό;  Και ερχόµαστε σε
πολύ δύσκολη θέση οι Προεδρεύοντες να εφαρµόσουµε τον Κα-
νονισµό, όταν η Κυβέρνηση και η Γραµµατεία της Κυβέρνησης
ακολουθεί διάφορες πρακτικές που προσβάλλουν ειδικά τους
κυβερνητικούς Βουλευτές. Τους καλούν να ψηφίσουν και να επι-
κυρώσουν ειληµµένες αποφάσεις, χωρίς καν καλά-καλά να γνω-
ρίζουν. Ελπίζω σ’ αυτό το Θερινό Τµήµα που συµµετέχω τα
προαπαιτούµενα και τα καθυστερούµενα νοµοθετήµατα να µην
υπάρξουν και όλοι να σταθούν στο ύψος των περιστάσεων.

Θα ήθελα να σταθώ δι’ ολίγον στις παρατηρήσεις του κ. Πα-
ναγιωτόπουλου, πρώην Υπουργού Εθνικής Άµυνας, ο οποίος
αναφέρει ότι σε καµµία περίπτωση δεν πρέπει να αποδυναµωθεί
στην πορεία του χρόνου ο ρόλος του Υπουργείου Εθνικής Άµυ-
νας, σε οποιαδήποτε διαδικασία έγκρισης από το κράτος, όπως
αδειοδότησης επενδύσεων. Όλοι αντιλαµβανόµαστε –και αυτό
το επικροτούµε και συµφωνούµε- το γιατί και την παραδοχή σε
ό, τι αφορά την αµυντική βιοµηχανία της χώρας και την υπόθεση
αντίστασης σε συνταγές κλεισίµατος της εθνικής αµυντικής βιο-
µηχανίας από το παρελθόν και τις ιδιαιτερότητες της πατρίδας
µας που απειλείται σε µόνιµη βάση από τη γείτονα Τουρκία, η
οποία δεν τηρεί το ευρωπαϊκό κεκτηµένο, παράγει επιθετικότητα
και καταρτίζει ιµπεριαλιστικά σχέδια σε βάρος γειτόνων και βέ-
βαια, της Ελλάδος και της Κύπρου.

Χρειαζόµαστε, λοιπόν, κυρία Υπουργέ, την αµυντική βιοµηχα-
νία ως προϋπόθεση να προστατευθεί η εθνική µας κυριαρχία,
αλλά και παραδεχόµαστε ότι η ιστορία της πολεµικής βιοµηχα-
νίας είναι µια παλιά αµαρτία του πολιτικού συστήµατος συγκε-
κριµένων κυβερνήσεων του παρελθόντος, που έκαναν τις
αµυντικές βιοµηχανίες δεξαµενή τακτοποίησης ηµετέρων και
ταυτόχρονα δεξαµενή χαµένων ονείρων και σχεδιασµών, αλλά
και κέρδους παράνοµου και αθέµιτου. 

Για τις σηµερινές επιλογές που θα καθορίσουν την πορεία της
αµυντικής βιοµηχανίας της χώρας όλοι προσδοκούµε και ευχό-
µαστε το καλύτερο. Από το  γεγονός ότι δεν απαντήθηκε ότι στην
Κυβέρνηση ασκούνται πιέσεις από τους εποπτεύοντες το πρό-
γραµµα δηµοσιονοµικής προσαρµογής και το ότι οι όποιες πιέ-
σεις δεν εκπορεύονται µόνο από τις ανάγκες όντως του
προγράµµατος, αντιλαµβανόµαστε τις προθέσεις τους: Η χώρα
µας από παραγωγός να γίνει εισαγωγέας. Αυτό δεν πρέπει να το
επιτρέψουµε επ’ ουδενί.

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάτι παρόµοιο
ζήσαµε πρόσφατα στις Σέρρες µε την Ελληνική Βιοµηχανία Ζά-
χαρης και το κλείσιµο δύο εργοστασίων παραγωγής. Αυτό ση-
µαίνει ότι η παραγωγή ζαχαρότευτλων, καθώς και µία µεγάλη
οµάδα παραγωγών και στο Νοµό Σερρών και στην Ορεστιάδα,
στον ακριτικό Έβρο, θα τεθούν εκτός αυτής της παραγωγής.
Έτσι, σε λίγο δεν θα υπάρχει τέτοιο προϊόν στη χώρα µας, όταν
έχει µειωθεί και το πλαφόν που προβλέπεται από την Ευρωπαϊκή
Ένωση.

Το βιώσαµε για δεκαετίες. Και αναφέροµαι στις προσπάθειες
εκείνων που είχαν την ευθύνη να τα υπάγουν όλα στη δηµόσια
σφαίρα ελέγχου. Να δηµιουργήσουν µία αυτοτροφοδοτούµενη
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νοµενκλατούρα, που διοικεί και διαχειρίζεται όλους και όλα εξ
ονόµατος τάχα των πολιτών. Και τελικά αποδείχθηκε ότι όλα όσα
έγιναν αφορούν τη διατήρησή τους στην εξουσία και τη νοµή
της, χρησιµοποιώντας ακόµα και τους εργαζόµενους σε αυτό.

Κυρία Υπουργέ, στην επιτροπή κάναµε επισηµάνσεις πάνω στα
άρθρα. Αν χρειαστεί, σε µια δευτερολογία θα αναφερθώ για να
µην παίρνω χρόνο και να µπορέσουν να τοποθετηθούν και οι
άλλοι συνάδελφοί µου. Θα ήθελα να αναφερθώ σε µία υπόθεση,
την οποία δεν έφερα ως τροπολογία, αφού δεν µπόρεσα να συ-
νεννοηθώ µαζί σας από δική µου ευθύνη και όχι δική σας. Την
αναφέρω για να καταγραφεί στα Πρακτικά και θέλω να πιστεύω
ότι σε µία επόµενη συζήτηση σχετικού νοµοσχεδίου του Υπουρ-
γείου σας θα µπορέσουµε να το ρυθµίσουµε.

Αναφέροµαι σε περίπου χίλιους µε χίλιους διακόσιους αξιω-
µατικούς των τριών κλάδων, που προέρχονται από τις ανώτερες
στρατιωτικές σχολές υπαξιωµατικών, προερχόµενες δηλαδή από
ανθυπασπιστές. Ενώ είναι παλαιοί ασφαλισµένοι της περιόδου
1988-1989, µε τις νεότερες ρυθµίσεις τούς ορίζουν να ακολου-
θούν προαγωγές νεότερων ασφαλισµένων. Αυτό έχει σαν απο-
τέλεσµα να µην µπορούν να φθάσουν στον καταληκτικό τους
βαθµό, αυτόν που ορίζει ο ν. 3883, που σήµερα µε διάφορες ρυθ-
µίσεις τον αναµορφώνουµε, δηλαδή τον βαθµό του αντισυνταγ-
µατάρχη.

Με έχουν ενηµερώσει ότι δεν επιβαρύνεται ο κρατικός προ-
ϋπολογισµός. Αυτό βέβαια θα το δούµε. Θα επιχειρήσω µία τρο-
πολογία κατόπιν συνεννοήσεως µαζί σας. 

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αυτά τα γε-
νικά και κάποια ουσιαστικά, για τα οποία ίσως χρειαστεί να το-
ποθετηθώ στη δευτερολογία µου ως ειδική αγορήτρια, εµείς οι
Ανεξάρτητοι Έλληνες δηλώνουµε «παρών» κατά την ψήφιση
αυτού του νοµοσχεδίου. Βέβαια, θα δώσουµε θετική ψήφο σε
πάρα πολλές από τις ρυθµίσεις που, όπως είπα, είναι προς τη
σωστή κατεύθυνση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κυρία συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Χρήστος Κατσώτης, ειδικός αγορητής του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το ΚΚΕ τιµά όσους βασανίστηκαν, εξορίστηκαν, φυλακίστη-

καν, διώχθηκαν, όλους όσους συνέβαλαν στον αντιδικτατορικό
αγώνα. Η αλλαγή του Ιουλίου του 1974 ήταν αποτέλεσµα του
συµβιβασµού ανάµεσα στη χούντα και τις αστικές πολιτικές δυ-
νάµεις, µε άµεση ανάµειξη των ΗΠΑ και του ΝΑΤΟ. 

Η εµπειρία των δεκαετιών δείχνει ότι η δηµοκρατία που εγκα-
θιδρύθηκε είναι ταξική, άλλη µορφή της εξουσίας των µονοπω-
λίων και του κεφαλαίου. Η δραµατική κατάσταση που βιώνει η
εργατική τάξη και τα λαϊκά στρώµατα δεν είναι αποτέλεσµα
κακής διαχείρισης ή κάποιων αρνητικών πλευρών του πολιτικού
συστήµατος. Η µεταχείριση που έχουν οι εργαζόµενοι και τα
λαϊκά στρώµατα, µε την ανεργία, το κόψιµο των µισθών, των συν-
τάξεων, η κατάσταση µε την υγεία, την παιδεία, τα ωράρια, δεί-
χνει για ποιους λειτουργεί η υπάρχουσα δηµοκρατία. Ο
καπιταλισµός έχει σαπίσει. Δεν γιατρεύεται, δεν εξανθρωπίζεται.

Το ΚΚΕ θεωρεί ότι ο δρόµος της καπιταλιστικής ανάπτυξης
φέρνει νέα αδιέξοδα στην εργατική τάξη και τα λαϊκά στρώµατα.
Φιλολαϊκή διέξοδος υπάρχει µόνο µε τη συµµαχία τους, την πάλη
για την απόκρουση της αντιλαϊκής πολιτικής, µε στόχο την κατά-
κτηση της εργατικής εξουσίας που θα αποδεσµεύσει τη χώρα
από την Ευρωπαϊκή Ένωση και το ΝΑΤΟ, θα διαγράψει µονοµε-
ρώς το χρέος και θα κοινωνικοποιήσει τα µονοπώλια και τις πλου-
τοπαραγωγικές πηγές και δυνατότητες που υπάρχουν, για να τα
µετατρέψει από δυνάστη του σε εργαλεία για την ικανοποίηση
των σύγχρονων λαϊκών αναγκών.

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο, δεν µας εκπλήσσουν οι πολλές
τροπολογίες, ιδιαίτερα οι υπουργικές. Και µε αυτόν τον τρόπο η
Κυβέρνηση ικανοποιεί, υλοποιεί προαπαιτούµενα, διαµορφώνει
συµµαχίες µε µερίδες του κεφαλαίου. 

Οι οκτώ υπουργικές τροπολογίες αφορούν σχολάρχες, κατα-
σκευαστές, λύνουν προβλήµατα για την ιδιωτικοποίηση της ΔΕΗ

και άλλες ρυθµίσεις αναγκαίες για να υπηρετηθούν οι λεγόµενοι
εκσυγχρονισµοί, µεταρρυθµίσεις που ενισχύουν τους µονοπω-
λιακούς και άλλους επιχειρηµατικούς οµίλους. Σε αυτήν την κα-
τεύθυνση είναι και οι ρυθµίσεις για τα Ελληνικά Αµυντικά
Συστήµατα που ακολουθούν το δρόµο των λιπασµάτων, της ζά-
χαρης και άλλα. Θα πούµε παρακάτω περισσότερα.

Η πρώτη ενότητα του νοµοσχεδίου αφορά τους φάρους. Το
καινούργιο είναι ότι εισάγει τη δυνατότητα αναδόχου µε το
άρθρο 20. Εµείς πιστεύουµε ότι αυτό αποτελεί προσαρµογή στην
πολιτική των ιδιωτικοποιήσεων, της Ευρωπαϊκής Ένωσης, της
Κυβέρνησης, για να ιδρυθούν νέοι δρόµοι κερδοφορίας για το
κεφάλαιο. Ναι, δεν εξαιρούνται ούτε οι φάροι από αυτήν την πο-
λιτική. Η λογική αυτή διαµορφώνεται και σε άλλα άρθρα. 

Η Υπουργός είπε στην επιτροπή ότι η δυνατότητα του αναδό-
χου είναι πρόταση της υπηρεσίας για να έχουν και άλλες δυνα-
τότητες συντήρησης και εκσυγχρονισµού. Στην επιτροπή
παρουσιάστηκαν προτάσεις για αξιοποίηση άλλων µορφών χρη-
µατοδότησης για τη συντήρηση ορισµένων από τους φάρους
που αποτελούν µνηµεία ιδιαίτερης αξίας.

Στην περίπτωση του αναδόχου σηµειώνεται το ανταποδοτικό,
επικοινωνιακό όφελος. Τι σηµαίνει όµως αυτό; Τι σηµαίνει κά-
ποιος ανάδοχος χωρίς διαγωνισµό, µε πρόσκληση ενδιαφέρον-
τος να αναλαµβάνει ένα φάρο για αναστήλωση, για
εκσυγχρονισµό κ.λπ.; Μπορεί να στηρίζεται το Υπουργείο στον
πατριωτισµό κάποιων ή µήπως ο ιδιώτης θα βάλει τα λεφτά του
χωρίς να προσδοκά τίποτα;

Εµείς διαφωνούµε µε τη ρύθµιση που εισάγεται στο νοµοσχέ-
διο. Δεν συµφωνούµε µε την πρόβλεψη για τους αναδόχους. Εί-
µαστε αντίθετοι µε κάθε επιχειρηµατική δραστηριότητα στο
δηµόσιο και πολύ περισσότερο σε έναν τοµέα των Ενόπλων Δυ-
νάµεων, ιδιαίτερα όταν από το νόµο δεν µπαίνει ίχνος περιορι-
σµού, παραδείγµατος χάριν, τι ποσοστό του δικτύου µπορεί
ταυτόχρονα να καλύπτεται µε αναδοχή, ποια µπορεί να είναι η
µέγιστη διάρκεια παραµονής και το είδος της εκµετάλλευσης
από τους αναδόχους και ακόµα περισσότερο όταν, όπως προκύ-
πτει από το άρθρο 5 παράγραφος 1, προβλέπεται µέχρι και η µε-
τατροπή ή η ανακατασκευή των φάρων από τον ανάδοχο.

Όσον αφορά τη µέριµνα των στρατιωτικών, είναι µέριµνα το
γεγονός ότι εισάγεται η ιδιωτικοοικονοµική αντίληψη για την
υγεία µε την πληρωµή αποκλειστικής νοσοκόµας; Αυτό δεν απο-
τελεί µέριµνα. Αν πράγµατι θέλετε να βελτιώσετε τη µέριµνα, δεν
έχετε παρά να κάνετε αποδεκτή την τροπολογία που καταθέσαµε
και αποτελούν αιτήµατα του προσωπικού των Ενόπλων Δυνά-
µεων.

Είναι γνωστό ότι η τροπολογία αυτή λύνει αρκετά ζητήµατα.
Θα ήθελα να πω µερικά από αυτά. Με την παράγραφο 1 αποσα-
φηνίζεται ότι γονείς µονογονεϊκής οικογένειας είναι και εκείνοι
που έχουν ενήλικα τέκνα, τα οποία δεν έχουν υπερβεί το εικοστό
πέµπτο έτος της ηλικίας τους. Αυτό γιατί να µην το αποδεχτείτε;

Με τη δεύτερη παράγραφο αυτής της τροπολογίας καθίσταται
σαφές ότι για την εφαρµογή της ίδιας υπουργικής απόφασης ως
στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων νοούνται και οι µη µονιµοποι-
ηθέντες επαγγελµατίες οπλίτες.

Με την τρίτη παράγραφο αυτής της τροπολογίας καθίσταται
πιο σαφές ότι οι γονείς µονογονεϊκών οικογενειών που ασκούν
τη γονική µέριµνα ενός τουλάχιστον ανήλικου τέκνου, καθώς και
διαζευγµένοι γονείς που ασκούν την επιµέλεια ενός τουλάχιστον
ανήλικου τέκνου δεν εκτελούν υπηρεσίες που απαιτούν διανυ-
κτέρευση, ενώ στις στρατιωτικές ασκήσεις συµµετέχουν µόνο
εφόσον σωρευτικά αυτό είναι δυνατόν εκ της φύσεως των καθη-
κόντων τους και της ασκήσεως και δεν συντρέχουν σοβαροί οι-
κογενειακοί λόγοι.

Επίσης, παρακάτω απαλλάσσονται από τη συµµετοχή σε
ασκήσεις οι στρατιωτικοί που προστατεύουν ΑΜΕΑ, υπό την προ-
ϋπόθεση ότι συντρέχουν επίσης σοβαροί οικογενειακοί λόγοι.

Είναι ζητήµατα τα οποία απορούµε γιατί δεν τα κάνετε αποδε-
κτά. Εσείς, τα στελέχη του Υπουργείου Άµυνας, νοµίζω ότι θα
µπορούσατε να συµβάλλετε µε το να πείσετε την κυρία Υπουργό
ότι αυτά αποτελούν αναγκαίες λύσεις για να µπορεί να βελτιωθεί
η µέριµνα προς όφελος του προσωπικού των Ενόπλων Δυνά-
µεων.



1370 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ)

Επίσης, παρακάτω σε περίπτωση διαζευγµένων ή πολυτέκνων
ή µε ένα τουλάχιστον ανήλικο τέκνο στρατιωτικών απαλλάσσεται
των ασκήσεων ο ένας εκ των δύο, εφόσον σωρευτικά αυτό είναι
δυνατό εκ της φύσεως των καθηκόντων τους και της ασκήσεως
και συντρέχουν σοβαροί οικογενειακοί λόγοι. Αυτό γιατί να µην
το κάνετε αποδεκτό;

Δεν θέλω να αναφερθώ σε όλες τις παραγράφους. Έχετε όλη
την τροπολογία. Θα ήταν σηµαντικό να µας πει η κυρία Υπουρ-
γός αν την κάνει αποδεκτή ή όχι ή αν κάποια από αυτά κάνει απο-
δεκτά, για να δούµε τι θα κάνουµε και µε άλλα άρθρα του
νοµοσχεδίου.

Στο άρθρο 38, που το έχετε διαγράψει, πιστεύουµε ότι µπο-
ρείτε να επαναφέρετε αυτό που γράφει και είναι θετικό προς
όφελος του προσωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Στο άρθρο 43, για τις παραµεθόριες περιοχές -δεν αναφέρο-
µαι σε όλα- οι συγκεκριµένες προβλέψεις αφορούν το ν.
1892/1990 για τον εκσυγχρονισµό και την ανάπτυξη και άλλες
διατάξεις που µεταξύ άλλων περιλάµβανε κίνητρα για την πραγ-
µατοποίηση επενδύσεων σε αυτές τις περιοχές. Εντάσσει στην
κατηγορία παραµεθόριες περιοχές, διαπόντια νησιά, όπως Οθω-
νοί, Ερεικούσσα, Μαθράκι, που βρίσκονται βορειοδυτικά της
Κέρκυρας. Πρόκειται για µια περιοχή όπου εξελίσσονται αντα-
γωνισµοί των αστικών τάξεων της Ελλάδας, Ιταλίας, Αλβανίας
για τη χάραξη της ΑΟΖ. 

Επίσης, είναι η περιοχή του οικοπέδου 1 για την έρευνα και εκ-
µετάλλευση υδρογονανθράκων, ενώ δεν µπορεί να ξεφύγει της
προσοχής µας ότι τα συγκεκριµένα νησιά είναι πάνω στη χάραξη
του αγωγού φυσικού αερίου Τουρκίας – Ελλάδας – Ιταλίας. 

Διαδοχικά έχει επιτευχθεί η γενίκευση της δυνατότητας να ζη-
τήσουν την εξαίρεση από την απαγόρευση πραγµατοποίησης δι-
καιοπραξιών σε ακίνητα στις παραµεθόριες περιοχές. Με το ν.
1892/1990 µπορούσαν να ζητήσουν κατ’ εξαίρεση την άρση της
απαγόρευσης πρόσωπα ελληνικής και κυπριακής ιθαγένειας και
οµογενείς καθώς και όσοι έχουν ιθαγένεια χωρών–µελών της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης.

Με το άρθρο 114 του ν. 3978/2011 παρέχεται η δυνατότητα
αίτησης εξαίρεσης σε πρόσωπα µε ιθαγένεια ή έδρα εκτός των
κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Ευρωπαϊκής
Ζώνης Ελεύθερων Συναλλαγών.

Με το παρόν νοµοσχέδιο ξεκαθαρίζονται αµφιβολίες που προ-
έκυπταν από τη διατύπωση του νόµου του 2011 ότι πράγµατι
µπορεί να ζητήσει εξαίρεση ο καθένας εκτός Ευρωπαϊκής Ένω-
σης.

Ήδη µε την τροποποίηση του ν.3892/11 έχουν αφαιρεθεί από
τον αρχικό νόµο του ‘90 –και εποµένως από τις απαγορεύσεις
που επιβάλλει- οι νησίδες που ανήκουν διοικητικά στα νησιά
Θήρα και Σκύρο που συγκαταλέγονταν στις παραµεθόριες πε-
ριοχές. Νοµίζουµε ότι αυτό δεν χρειάζεται να προχωρήσει. 

Για τις αναβολές δεν έχουµε καµµία αντίρρηση. Δεν έχουµε
να κάνουµε κάποια παρατήρηση σε σχέση µε τα άρθρα που αφο-
ρούν τις αναβολές. Όµως, θέλουµε να τονίσουµε ότι η επανει-
ληµµένη επιδίωξη των νέων για αναβολή στράτευσης είναι στενά
συνδεδεµένη και µε την οικονοµική κατάσταση που βιώνει σή-
µερα η λαϊκή οικογένεια. 

Είναι φυσιολογικό, ιδιαίτερα σε συνθήκες κρίσης, οι νέοι να
προσπαθούν να αναβάλλουν τη θητεία τους, είτε επειδή δου-
λεύουν και δεν θέλουν να χάσουν τη δουλειά τους είτε επειδή
προσπαθούν να συγκεντρώσουν χρήµατα για να περάσουν τη
θητεία τους. Το κόστος της θητείας σήµερα είναι δυσβάσταχτο.
Το µόνο άρθρο του νοµοσχεδίου που προέβλεπε µία σηµαντική
ελάφρυνση µε δωρεάν εισιτήρια, δυστυχώς διαγράφηκε και γι’
αυτό είπαµε ότι πρέπει να επανέλθει. Επίσης, θεωρούµε ότι είναι
απαράδεκτο να θεωρούνται µισθός τα 8,62 ευρώ για τους φαν-
τάρους, τη στιγµή που απαιτείται πολλαπλάσιο µηνιαίο επίδοµα
για να καλύπτει κάπως τις βασικές ανάγκες. 

Όσον αφορά το άρθρο 46 για τις εθελούσιες, αναφέρθηκε βέ-
βαια προηγουµένως ότι ήδη υπάρχει άλλο υπόµνηµα του σωµα-
τείου, το οποίο βάζει πολλά ζητήµατα, πέρα από τη συµφωνία
που κάνατε µεταξύ σας. Φαντάζοµαι ότι αυτά που βάζει το σω-
µατείο δεν αποτελούν συµφωνία µεταξύ σας. Άρα λοιπόν, δεν
συµφωνήσατε µε το σωµατείο, συµφωνήσατε ίσως µε µία µερίδα

των εργαζοµένων και παρουσιάζετε σήµερα εδώ την εθελούσια.
Αυτό το άρθρο 46 είναι αποτέλεσµα της συµφωνίας τρόικας-Κυ-
βέρνησης, είναι στο πλαίσιο των αποφάσεων και των πολιτικών
της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τις πολεµικές βιοµηχανίες. 

Τα ΕΑΣ όντως οδεύουν για παραπέρα συρρίκνωση µε προ-
οπτική –εµείς λέµε- την ιδιωτικοποίηση, απ’ ό,τι έχει µείνει βέ-
βαια, τµηµατικά, ίσως και µε λουκέτο στις περισσότερες
εγκαταστάσεις. 

Ο εκπρόσωπος των εργαζοµένων, όπως είπαµε, ψήφισε στο
ΔΣ της εταιρείας, υπέρ του σχεδίου αναδιάρθρωσης. Αυτό προ-
βλέπει να κλείσουν τα εργοστάσια Μάνδρας και Ελευσίνας, να
εκκαθαριστούν οι θυγατρικές µε τους εκατόν είκοσι εργαζόµε-
νους στον αέρα. Στην Κύµη, να σηµειώσουµε, ότι είναι απλήρω-
τοι οι εργαζόµενοι δεκαοχτώ  µήνες περίπου. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Έχει κατατεθεί τροπολογία για να λύσουµε το θέµα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Αν υπάρχει τροπολογία, εντάξει. 
Με βάση τη συµφωνία, πρέπει να µείνουν πεντακόσιοι εργα-

ζόµενοι στα τρία εργοστάσια Υµηττού, Λαυρίου και Αιγίου. Άρα
τι πρέπει να γίνει; Πρέπει να κάνουν εθελούσια περίπου οι δια-
κόσιοι πενήντα, αφού σήµερα είναι επτακόσιοι πενήντα εργαζό-
µενοι. Η Μάνδρα, που είναι για κλείσιµο, έχει εκατό εργαζό-
µενους. 

Τι θα γίνουν αλήθεια αυτοί οι εργαζόµενοι; Θα µεταφερθούν
κάπου αλλού; Θα απολυθούν; Θα είναι µέσα στην εθελούσια; Δη-
µοσιεύµατα λένε ότι συζητείται η πώληση στη «RHEINMETALL»,
η οποία κάνει αναβαθµίσεις αντιαεροπορικών συστηµάτων. Ίσως
να κάνει δουλειά για το Ισραήλ. 

Είναι γνωστό ότι υπάρχουν εργαζόµενοι που είναι για σύνταξη
και που µαζί µε αυτούς που θα φύγουν το ‘15, είναι περίπου εκα-
τόν είκοσι µε εκατόν σαράντα εργαζόµενοι. Για να πιάσει, λοιπόν,
το όριο των πεντακοσίων, πρέπει να υπάρξουν απολύσεις. Αυτό
λένε οι εργαζόµενοι σήµερα στα ΕΑΣ. 

Επίσης, η Ελευσίνα τι θα γίνει; Βεβαίως, είναι πενήντα οι ερ-
γαζόµενοι. Λέτε ότι θα µεταφερθούν στο Λαύριο. Τα οικόπεδα
θα πάνε για πούληµα –φαντάζοµαι- εκεί στην περιοχή. 

Να σηµειώσουµε ότι έχει χαθεί τεράστιος αριθµός θέσεων ερ-
γασίας µε πολύ µεγάλη τεχνογνωσία απ’ αυτούς τους εργαζόµε-
νους σε αυτά τα εργοστάσια. Εσείς, µε την κοινή υπουργική
απόφαση καλείτε όλους τους εργαζόµενους ακόµα και τους ελά-
χιστους παραγωγικούς –γιατί ειπώθηκε εδώ από τον εισηγητή
του ΠΑΣΟΚ ότι υπάρχει µία αναντιστοιχία µεταξύ διοικητικών και
παραγωγικών εργαζοµένων- να κάνουν αίτηση για οικειοθελή
αποχώρηση. 

Οι παραγωγικοί είναι ελάχιστοι. Και όλοι να δουλεύουν νύχτα-
µέρα, δεν µπορούν να βγάλουν πέρα τους χρόνους που έχετε
συµφωνήσει για την παραγωγή του υλικού σε αυτά τα εργοστά-
σια.

Είµαστε αντίθετοι στο σχέδιο αναδιάρθρωσης και στις οικειο-
θελείς αποχωρήσεις, απολύσεις όπως τις λέµε εµείς. Πιστεύουµε
ότι πρέπει να µας πείτε τι θα γίνουν οι εργαζόµενοι στα εργοστά-
σια της Μάνδρας και της Ελευσίνας, ποιο είναι το σχέδιο για αυ-
τούς, γιατί δεν το διευκρινίζετε.

Και βέβαια, πρέπει να πούµε ότι εδώ οι εργαζόµενοι στα Ελ-
ληνικά Αµυντικά Συστήµατα είχαν αρκετά θέµατα µε τις συλλο-
γικές συµβάσεις τους. Αυτές καταργήθηκαν. Καταργήθηκαν
πολλά από τα δικαιώµατά τους. Ήδη οι µειώσεις είναι 50% µε
60%. Δίνετε σαν κίνητρα αυτά που λέτε, αλλά είναι ψίχουλα
µπροστά σε αυτά που ήταν και τα αφαιρέσατε µέχρι τώρα. 

Εµείς λέµε ότι πρέπει να δοθούν στους συνταξιούχους του
2012-2013 αυτά που τους χρωστάτε. Είναι οι αποζηµιώσεις τους,
τις οποίες δεν έχετε δώσει µέχρι τώρα και δεν ξέρω τι σκέφτεστε
για αυτά. Αναφέροµαι στις αποζηµιώσεις των συνταξιούχων του
2012-2013. 

Επίσης, σε σχέση µε τα εργοστάσια αυτά και το υλικό που
ετοιµάζεται τώρα, χρειάζονται προσλήψεις προσωπικού και είναι
γνωστό ότι έχετε στα εργοστάσια αυτά πέρα από τη φύλαξη, δι-
οικητικούς υπαλλήλους και ενοικιαζόµενους εδώ και δέκα χρό-
νια. Φαντάζοµαι ότι τους έχετε έτσι, γιατί καλύπτουν πραγµατικές
ανάγκες του εργοστασίου. Δεν µπορεί επί δέκα χρόνια να έχετε
ενοικιαζόµενους εργαζόµενους και να λέτε ότι σήµερα πάτε για
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οικειοθελείς αποχωρήσεις. Είναι αρκετοί αυτοί. Άρα λοιπόν,
υπάρχει ανάγκη για προσωπικό. 

Εµείς λέµε ότι τα ΕΑΣ πρέπει να παραµείνουν, να εκσυγχρονι-
στούν, να αναπτυχθούν, να προσληφθεί προσωπικό και να απο-
τελεί µία βιοµηχανία, η οποία θα υπηρετεί την άµυνα της χώρας
µε απεξάρτηση από το ΝΑΤΟ και την Ευρωπαϊκή Ένωση, µε κου-
µάντο που θα κάνει η ίδια η χώρα µας.

Ψηφίζουµε κατά της αρχής του νοµοσχεδίου. Θα ψηφίσουµε
σειρά άρθρων και θα ήταν σηµαντικό, όπως είπα και στην αρχή,
να κάνατε αποδεκτή την τροπολογία που καταθέσαµε µε αιτή-
µατα της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Ενώσεων Στρατιωτικών και
µε την οποία αντιµετωπίζουµε αρκετά από τα προβλήµατά τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Νταβρής, ειδικός αγορητής των
Ανεξάρτητων Δηµοκρατικών Βουλευτών.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΑΒΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, σαράντα χρόνια πέρα-

σαν από την αποκατάσταση της δηµοκρατίας. Καµµιά φορά και
τα νούµερα έχουν τη σηµειολογία τους. Η γενική κατάσταση και
αυτό που εισπράττει ο µέσος πολίτης δεν είναι εορταστικό κλίµα.
Μάλλον µνηµόσυνο θυµίζει, τα «σαράντα». 

Το 30% των Ελλήνων είναι κάτω από το όριο της φτώχειας.
Υπάρχει αβεβαιότητα. Η χώρα είναι χωρίς πυξίδα και εµείς στη
Βουλή, κυρία Υπουργέ, µε αυτό το νοµοσχέδιο µάλλον ασχολού-
µαστε –επιτρέψτε µου την έκφραση που λέµε σε κάποια καφε-
νεία- µε τα «λιµά», µε τις λεπτοµέρειες. 

Δεν νοµίζω να έχετε αγωνία σήµερα για το αν θα περάσει το
νοµοσχέδιο. Έχει θετικά στοιχεία. Νοµίζω ότι περισσότερη αγω-
νία έχει η Κυβέρνηση για το αν θα περάσουν οι τροπολογίες
παρά αν θα περάσει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Σηµείωσα µερικές εκφράσεις του αγορητή του ΠΑΣΟΚ που µί-
λησε και χρησιµοποίησε επανειληµµένα τον όρο «λαϊκισµός»,
όπως κατά κόρον αυτός χρησιµοποιείται και από την κυβερνητική
προπαγάνδα.

Εγώ γνωρίζω ότι ο απόλυτος λαϊκισµός είναι το ψέµα και η
χώρα και η δηµοκρατία, κυρία Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, έχει
φτάσει εδώ διότι από το 1974 και δώθε λέγονται ψέµατα, πλη-
θώρα ψεµάτων. Ας συνδέσουµε, λοιπόν, αυτά τα ψέµατα µε το
νοµοσχέδιο. 

Η κυρία Αντιπρόεδρος, η κ. Κόλλια, λέει: «Είναι µια παλιά
αµαρτία τα ΕΑΣ». Λίγο ή πολύ το έχουµε ακούσει απ’ όλα τα κόµ-
µατα στις επιτροπές. Έχει λεχθεί ποτέ η αλήθεια, κυρία Υπουργέ,
γι’ αυτά τα πράγµατα στην επιτροπή της Βουλής; «Θα γίνει κά-
ποια στιγµή, θα δούµε το γενικό πλάνο» και προχωράµε χωρίς
πυξίδα. 

Τι µερίδιο είχανε τα ΕΑΣ και τι συµµετοχή στην αµυντική βιο-
µηχανία; Ελάχιστα. Ρώτησα, όταν ξαναήµουν στην Επιτροπή
Εξωτερικών και Άµυνας, τον προηγούµενο Αρχηγό Στρατού τι
µερίδιο συντήρησης έπαιρνε η ΕΛΒΟ για τα οχήµατα του Στρα-
τού. Έπαιρνε περίπου 12.000. Τίποτε. 

Γιατί φτάσαµε εδώ, κυρία Υπουργέ; Γιατί ασχολούµενοι µε τα
«λιµά» και επειδή δεν έχουµε αναβαθµίσει το Κοινοβούλιο, οι
προηγούµενες Επιτροπές Εξωτερικών και Άµυνας δεν ασχολούν-
ταν µε τα σοβαρά θέµατα της Επιτροπής. Ούτε καν ελάµβαναν
γνώση των απλών απορρήτων στοιχείων. Λίγο ή πολύ το είπαµε
και για τους εργάτες, το είπε και ο κ. Χατζηλάµπρου. Με τι ασχο-
λούµαστε; Με τα «ψιλά». 

Νόµιζα σαν αξιωµατικός ότι η Επιτροπή Εξωτερικών και Άµυ-
νας θα δουλεύει, όπως δουλεύουν οι Επιτροπές Εξωτερικών και
Άµυνας των άλλων χωρών. Νόµιζα ότι θα δίνουν λόγο εδώ οι υπη-
ρεσίες, τα Επιτελεία, τα Υπουργεία, ότι θα ελέγχονται. Πώς θα
ασκηθεί ο κοινοβουλευτικός έλεγχος, που έρχεται ο ελληνικός
λαός και τον δίνει στην αντιπολίτευση, για να ασκήσει αυτό το
δικαίωµα; Δεν υπάρχει. 

Ερχόµαστε να συζητήσουµε στο «και είκοσι πέντε». Είπατε
χθες, κυρία Υπουργέ –και µε συγχωρείτε που ανάβω πού και πού,
αλλά δεν µπορώ, δεν το αντέχω αυτό το πράγµα- ότι θα συζητή-
σουµε για την Παλαιστίνη». Στο «και είκοσι πέντε»; Όχι στο «παρά
πέντε»; 

Ερχόµαστε να συζητήσουµε για το θέµα των υποβρυχίων –

προσέξτε- που είναι µια µικρή αµαρτία των ΕΑΣ. Το έφερε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Άκουσα τον κύριο Υπουργό να δίνει υπόσχεση ότι θα µε-
λετήσει, θα φέρει ένα νοµικό πλαίσιο να το συζητήσουµε, για να
µπορέσουµε να κόψουµε τον τρόπο µε τον οποίο κινούνται όλοι
αυτοί οι αµαρτωλοί, που είπε η κ. Κόλλια. 

Είδατε εσείς να γίνεται τίποτα τέτοιο; Πηγαίνουµε και ασχο-
λούµαστε –θα επαναλάβω τον όρο- µε τα «λιµά», κυρία Υπουργέ.
Εάν οι επιτροπές, από τον καιρό που ήσασταν στο ΠΑΣΟΚ και
µετά η Νέα Δηµοκρατία, ασκούσαν ελάχιστο κοινοβουλευτικό
έλεγχο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Παρακαλώ, µη
χτυπάτε το χέρι σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΑΒΡΗΣ: Με συγχωρείτε. 
Θα την αναβαθµίσω τη δηµοκρατία µε το να σταµατήσω να

χτυπάω.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Ανεξάρτητων Δηµο-

κρατικών Βουλευτών)
Εάν όλες αυτές οι Επιτροπές Άµυνας τα προηγούµενα χρόνια

ασχολούνταν µε τα σοβαρά θέµατα, δεν θα έφταναν οι Ένοπλες
Δυνάµεις και η χώρα εδώ που έχουµε φτάσει.

Το µόνο που καταλαβαίνει ο ελληνικός λαός στο χώρο των
Ενόπλων Δυνάµεων, είναι ότι υπάρχει ένας Άκης Τσοχατζόπου-
λος, το «δεκάρι», µπήκε µέσα, τελειώσαµε. Δεν υπάρχει τίποτα
άλλο!

Τώρα ερχόµαστε εδώ και συζητάµε τι θα γίνει µε αυτούς µε
την εθελούσια έξοδο. Και ποιος τους πληρώνει αυτούς; Και τι θα
γίνει; Είδατε κανένα πλάνο, κύριε Βούτση, κύριε Χατζηλάµπρου,
για το πού θα πάει η αµυντική βιοµηχανία; Εγώ δεν είδα. 

Και πάµε στα του νοµοσχέδιου, στο θέµα για τους φάρους.
Νοµίζω ότι θα ήταν θέµατα αυτά τα οποία λύνονταν από το Γε-
νικό Επιτελείο Ναυτικού. Εκτιµώ ότι αν ζητήσετε χαρτιά, εισηγή-
σεις και έξοδα, τα οποία έχει πληρώσει το Ναυτικό και το
Υπουργείο, µε λίγα λόγια, όλα αυτά τα χρόνια, θα δείτε ότι µάλ-
λον θα ήταν χρυσοί οι φάροι. Τέτοια εντύπωση έχω, γιατί έχω πε-
ράσει και ξέρω πώς δουλεύει το χρήµα. Κι ερχόµαστε εδώ και
τρώµε ώρες και συνεδριάσεις για τους φάρους. 

Ερχόµαστε και συζητάµε για το θέµα –και ακούω, δυστυχώς
και τη ΔΗΜΑΡ, την κ. Γιαννακάκη- των ανυποτάκτων.

Πώς θα πείσουµε τον Έλληνα να υπηρετήσει στον Ελληνικό
Στρατό –αυτή είναι η γενεσιουργός αιτία- που θα πάει στο σχο-
λειό του, θα πάει στο λύκειο, θα πάει στο πανεπιστήµιο, εάν δεν
τον πείσουµε ότι πάει να υπηρετήσει την πατρίδα του; Με τα πρό-
στιµα, κυρία Υπουργέ; Ή, κυρία συνάδελφε της ΔΗΜΑΡ, πώς θα
πάει ο Έλλην πολίτης στο στρατό, αν δεν µάθει από το σχολειό
του ότι πρέπει να υπηρετήσει την πατρίδα του; 

Και αυτός ο πλούσιος που θα έχει τα εκατοµµύρια που είναι
σε διαπλοκή µε τις Ένοπλες Δυνάµεις, θα πάει και θα πει: «πόσα
χρόνια έχω εγώ; Δέκα. Πληρώνω και έξω. Τελειώσαµε µε το πρό-
στιµο». Ενώ ο κακοµοίρης, ο απλός πολίτης του οποίου έτυχε να
είναι ο πατέρας του στην Αυστραλία, στη Γερµανία και θέλει να
υπηρετήσει και αργεί γιατί θέλει έναν µήνα να τελειώσει το πα-
νεπιστήµιο ή τη δουλειά, τότε τρώει το ίδιο πρόστιµο. Έτσι λύ-
νονται αυτά; Δυστυχώς, όχι.

Νοµίζω ότι δεν είναι θέµα σήµερα το νοµοσχέδιο. Σήµερα, αν
περπατήσουµε στους δρόµους της Αθήνας, θα δούµε ότι είναι
µια µαύρη µέρα για τη δηµοκρατία. Εγώ ως Βουλευτής της Αν-
τιπολίτευσης έχω αγωνία για το πού πάει η χώρα. Δεν αντιλαµ-
βάνοµαι πώς µπαίνουν όλα αυτά τα προαπαιτούµενα και νοµίζω
ότι ασχολούµαστε µε τα µικρά, ενώ χανόµαστε. 

Η πολιτική είναι η τέχνη της επιλογής της ατζέντας, των προ-
τεραιοτήτων. Πρέπει να βρούµε λεφτά για να µπορούµε να πλη-
ρώσουµε αυτούς που είναι στην εθελούσια έξοδο. Ποιος θα
πληρώσει τα λεφτά; Εδώ θέλω και τη συνδροµή της µείζονος Αν-
τιπολίτευσης, κύριε Χατζηλάµπρου. Για τα λεφτά δεν µιλάει κα-
νείς. Μιλάµε για το κούρεµα. Και για τα λεφτά εύκολα βρίσκουµε
ή η εφορία –όπως είπε άλλος συνάδελφος- θα κινηθεί για το πρό-
στιµο των 6.000 ευρώ του ανυπότακτου, θα τον βρει το σύστηµα
και η τράπεζα και θα τα πάρει.

Από τους είκοσι πέντε χιλιάδες, όπου τα 35 δισεκατοµµύρια
είναι µαύρα λεφτά –και πολλά από αυτά προέρχονται από την
µαύρη τρύπα και την «παράγκα» των Ενόπλων Δυνάµεων- πότε
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στο καλό θα πάρετε αυτό το στικάκι και θα το βάλετε σε έναν
υπολογιστή για να τους πάρετε αυτά τα µαύρα 35 δισεκατοµµύ-
ρια, για να περισσέψουν λεφτά, να φτιάξουµε τους φάρους, να
φτιάξουµε τα σχολεία, να αναστήσουµε την αµυντική βιοµηχανία;
Κουβέντα!

Δεν έπρεπε να είναι σήµερα προτεραιότητα το πού θα πρέπει
να βρούµε τα λεφτά; Δεν έπρεπε, κυρία Υπουργέ; Με τι θα ασχο-
ληθούµε; Με τους φάρους που µπορεί να το λύσει το Ναυτικό; 

Δεύτερο θέµα, ακούω για το ζήτηµα των µεταρρυθµίσεων.
Ποιος ορίζει αυτές τις µεταρρυθµίσεις; Έχουµε σκεφτεί ποια
είναι η στρατηγική σκόπευση των δανειστών να µας λύσουν το
πρόβληµα; Γνωρίζετε στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας ότι τα Επι-
τελεία ή οι υπηρεσίες κάνοντας χρήση ακόµα και των crypto δια-
κινούν έγγραφα µεταξύ τους ακόµα και απόρρητα.

Και εδώ οι δηµόσιες υπηρεσίες, όπου έχουν–ας πούµε- 20%
του φόρτου του διαδικτύου -γιατί οι άλλες επιχειρήσεις συνεν-
νοούνται µεταξύ τους µέσω του διαδικτύου- δεν επικοινωνούν
µεταξύ τους. Πηγαίνει ο Βουλευτής να πληρώσει το πρόστιµο
των 40 ευρώ κλήση στην Πάτρα στο δηµαρχείο, που ειδοποιεί η
εφορία. Όταν, όµως, παίρνω το χαρτί, εγώ πρέπει να κάνω τον
ταχυδρόµο και να το πάω στην εφορία. Η µία υπηρεσία δεν µιλάει
µε την άλλη. Πού είναι η µεταρρύθµιση του Υπουργείου Εσωτε-
ρικών; Υπάρχει αυτή η µεταρρύθµιση; Γιατί δεν την κάνετε; Στοι-
χίζει; Δεν το κατάλαβα.

Τι γίνεται µε το θέµα της φοροκλοπής και της φοροδιαφυγής,
η οποία θα έβγαζε στον αφρό –και συνδέεται µε όλα αυτά που
γίνονται και στις Ένοπλες Δυνάµεις- όλους αυτούς µε τα 35 δι-
σεκατοµµύρια που είναι και µαύρα; Δεν τους πιάνετε αυτούς. 

Στο ΠΑΣΟΚ, κυρία Υπουργέ, κυρία Γεννηµατά, ο κ. Δρεττάκης
-ο συγχωρεµένος ο πατέρας σας ήξερε- έφερε έναν καταπλη-
κτικό νόµο κάποτε. Δεν υπάρχει απόρρητο για την Οικονοµική
Επιτροπή της Βουλής. 

Πού είναι η αναβάθµιση του Κοινοβουλίου; Πού είναι; Πώς θα
νιώθει ο τραπεζίτης της Ελλάδας ξέροντας ότι εάν θα έρθει στην
Επιτροπή Οικονοµικών θα τον γονατίσει κάτω η δηµοκρατία, για
να βρει αυτούς τους φοροκλέφτες; Δεν υπάρχει αυτό, αγαπητοί
συνάδελφοι.

Εδώ είµαστε πρωτάκια. Η εξουσία είναι εκτός Κοινοβουλίου.
Μας τη δίνει ο λαός και εµείς την πετάµε. Δεν την διεκδικούµε
καν.

Αυτός ο νόµος, φίλε κύριε Χατζηλάµπρου, µε όποια τροποποί-
ηση της ηµέρας, πρέπει να επανέλθει. Δεν υπάρχει απόρρητο
για τη Βουλή. Έχουµε εδώ λίστες Λαγκάρντ, λίστες Λιχτεστάιν,
λίστες «Είκοσι Πέντε», κυκλοφορούν χρήµατα απόρρητα. Μέχρι
οι δανειστές έχουν βγει απέναντι στο Spiegel και λένε «Οι χον-
τροί δεν πληρώνουν».

Όχι, δεν πληρώνουν αυτοί. Πρέπει να πληρώσουν τα συνήθη
υποζύγια. Αυτή η µεταρρύθµιση θα έρθει; Δεν πρέπει να είναι οι
δύο κύριες µεταρρυθµίσεις, αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι της
Συµπολίτευσης; Γιατί δεν τις λέτε;

Και ακούω ότι και σήµερα είναι ο κ. Βενιζέλος µαζί µε τον κύριο
Πρωθυπουργό και θα µιλήσουν για το θέµα της αξιολόγησης. Να
γίνει η αξιολόγηση, να τη στηρίξει και η Αντιπολίτευση, αλλά
πρώτα αξιολόγηση, αγαπητοί συνάδελφοι, πρέπει να γίνει εδώ
µέσα.

Πώς θα αξιολογηθώ εγώ, ως Βουλευτής της Επιτροπής Εξω-
τερικών και Άµυνας, όταν ασχολούµαι µε αλλότρια; Δεν ασχο-
λούµαι µε το έργο το οποίο µου έδωσε µε την ψήφο του ο
ελληνικός λαός να έρθω στην επιτροπή να ασχοληθώ. Δεν
µπορώ να δώσω την άποψή µου για το πώς πρέπει να χαραχθεί
η πολιτική – και ας µην την αποδεχτεί η Κυβέρνηση. Δεν γίνονται
αυτά τα πράγµατα στην Επιτροπή Εξωτερικών και Άµυνας.

Έρχεται για τη χάραξη της εξωτερικής πολιτικής ο κ. Μακρής,
έχει φτιάξει παρατηρητήριο, και µία φορά ως Βουλευτής της Επι-
τροπής Εξωτερικών και Άµυνας δεν του είπα ποια πρέπει να είναι
η θέση µας στο παλαιστινιακό, στην Κριµαία. Δεν υπάρχουν αυτά
εδώ. Εδώ εµείς είµαστε για να ασχολούµαστε µε τις λάµπες των
φάρων και µε τις αρβύλες και σε δεύτερη φάση, αφού έχουνε
περάσει αυτά.

Επειδή η ώρα πέρασε νοµίζω ότι µε τον τόνο της φωνής µου
απλά σας πέρασα την αγωνία µου. Δεν θέλω να προσβάλω κα-

νένα. Θέλω να σας πω ότι η δηµοκρατία πάσχει από το ψέµα. Ψέ-
µατα, ψέµατα, ψέµατα λέµε όλοι παντού! Εάν δεν πούµε αλή-
θειες τώρα στην κρίση, το έθνος θα πεθάνει, κυρία Υπουργέ. Θα
πεθάνει!

Δεν έχει κανένας το δικαίωµα µέσα από αντεγκλήσεις και µι-
κροκοµµατισµούς να κάνει πίσω. Θα πρέπει να ενωθούµε. Θα
πρέπει να βρούµε αυτούς που πήραν τα λεφτά. Θα πρέπει τα
λεφτά να τα δώσουµε στη µεσαία τάξη και κάτω. Θα πρέπει η δι-
καιοσύνη να δουλέψει και όχι να βγαίνει ο νέος Υπουργός και να
λέει «τη γράφω στα παλιά των υποδηµάτων µου».

Πάνω απ’ όλα, όµως –και αυτό είναι το µήνυµα της οµιλίας
µου- θα πρέπει να αναβαθµιστεί το Κοινοβούλιο. Χωρίς αναβαθ-
µισµένο Κοινοβούλιο, µε επιτροπές που θα ασκούν και κυβέρ-
νηση, αλλά και αντιπολίτευση, κυρία Υπουργέ, δεν πρόκειται να
ζήσει η δηµοκρατία και δυστυχώς θα χαθεί και ο Ελληνισµός. 

Εγώ, αυτό θέλω να σας πω και θέλω µε όλη τη δύναµη της
ψυχής µου να σας καλέσω να το κάνουµε. Και πρώτα απ’ όλα
θέλω να απευθυνθώ –κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- στον κύριο
Πρόεδρο της Δηµοκρατίας.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Εισερχόµεθα
τώρα στον κατάλογο των αγορητών.

Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Πασχαλίδης για επτά λεπτά µε
ανοχή.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο πρώτο εκ

των πέντε κεφαλαίων του σηµερινού νοµοσχεδίου ρυθµίζονται
θέµατα που αφορούν το µεγίστης σπουδαιότητας, ιδιαιτέρως για
την Ελλάδα, ζήτηµα των φάρων.

Η απαίτηση της ίδρυσης και της λειτουργίας των φάρων συν-
δέεται άµεσα µε τη γεωγραφική θέση της χώρας µας, µία χώρα
µε τεράστιο ανάπτυγµα ακτών, χιλιάδες νησιά και βραχονησίδες
όπου οι ανάγκες της ναυσιπλοΐας επέβαλαν από παλιά την ανά-
πτυξη ενός οργανωµένου δικτύου φάρων, που θα προστάτευαν
όσους έπλεαν σε στενά και επικίνδυνα περάσµατα και θα τους
οδηγούσαν σε ασφαλή περάσµατα και µακρινά λιµάνια.

Αποκεντρωµένοι είτε εγκατεστηµένοι σε περιοχές αστικές οι
κατά τόπους φάροι διαµόρφωσαν ένα ιδιόµορφο δίκτυο µε εξαι-
ρετική σπουδαιότητα για τον υδάτινο ορίζοντα της χώρας. Και
παρά τον εκσυγχρονισµό των µέσων ναυσιπλοΐας, οι φάροι εξα-
κολουθούν να παραµένουν σηµαντικά ναυτιλιακά βοηθήµατα και
κατ’ επέκταση η αποστολή της Υπηρεσίας Φάρων να διατηρεί σε
λειτουργία τους χίλιους πεντακόσιους τριάντα τρεις πυρσούς
του ελληνικού φαρικού δικτύου είναι εξαιρετικά σηµαντική και
πολυδάπανη.

Έτσι, µε το νέο νοµοθετικό πλαίσιο για την ίδρυση, εγκατά-
σταση και λειτουργία των φάρων προβλέπεται η δυνατότητα πο-
λιτιστικής αξιοποίησης των φαρικών κτισµάτων από φορείς της
τοπικής αυτοδιοίκησης ή άλλους φορείς, καθώς και η αξιοποίηση
αυτών µε σύστηµα αναδοχής. 

Επίσης, παρέχεται η δυνατότητα σε φυσικά ή νοµικά πρόσωπα
να αναλάβουν την υποχρέωση εκτέλεσης εργασιών ή κάλυψης
δαπανών εγκατάστασης, συντήρησης, επισκευής ή ανάδειξης
ενός ή περισσότερων φάρων, για ορισµένο χρονικό διάστηµα,
ενώ οι ανάδοχοι φάρου αποκτούν δικαιώµατα σχετικά µε την επι-
κοινωνιακή προβολή και τη χρήση του φάρου. 

Σηµαντική καινοτοµία εισάγεται µε το άρθρο 7, το οποίο προ-
βλέπει την υποχρέωση τήρησης ηλεκτρονικού µητρώου πυρσών,
γεγονός το οποίο θα προσφέρει πληρέστερη παρακολούθηση
των αναγκών του φαρικού δικτύου.

Θα ήθελα επίσης να αναφερθώ και στο άρθρο 19, µε το οποίο
δίνεται πλέον δυνατότητα παραµονής στους φάρους των µελών
της οικογένειας όχι µόνο των φαροφυλάκων, αλλά και των οικο-
γενειών του προσωπικού του Πολεµικού Ναυτικού όσο και των
αναδόχων του φαρικού δικτύου. 

Ο εκσυγχρονισµός του θεσµικού πλαισίου ολοκληρώνεται µε
το άρθρο 21, στο οποίο περιλαµβάνονται ποινικές διατάξεις που
αντικαθιστούν πολύ παλιές ρυθµίσεις, που δεν ανταποκρίνονταν
στις σηµερινές συνθήκες, και προβλέπεται να επηρεάσουν θε-
τικά και άµεσα την ασφαλή ναυσιπλοΐα και την καθηµερινή ζωή
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χιλιάδων Ελλήνων και επισκεπτών που θα µετακινούνται διά θα-
λάσσης από και προς τα νησιά µας.

Στο δεύτερο κεφάλαιο του παρόντος νοµοσχεδίου περιλαµβά-
νονται διατάξεις προσαρµογής της στρατολογικής νοµοθεσίας
στις σηµερινές απαιτήσεις, µε τις οποίες επανακαθορίζονται θέ-
µατα σχετικά µε την αναβολή κατάταξης για λόγους σπουδών,
σχετικά µε τους ανυπότακτους και τους αντιρρησίες συνειδή-
σεως. 

Ειδικότερα, το άρθρο 22 προβλέπει τη µείωση ηλικιακού ορίου
κατάταξης στο εικοστό έκτο, από το εικοστό όγδοο έτος ηλικίας
που ήταν, για σπουδαστές κολλεγίων τα οποία συνεργάζονται µε
ανώτερα και ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα εξωτερικού και όχι
µόνο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Επίσης, να σηµειωθεί ότι διαφοροποιείται η διάρκεια των ανα-
βολών που χορηγούνται για τα κέντρα µεταλυκειακής εκπαίδευ-
σης, σε σχέση µε τη διάρκεια των αναβολών που χορηγούνται
για τα ΑΕΙ και τα ΤΕΙ, καθώς οι τίτλοι σπουδών που παρέχονται
από τα µεν δεν είναι ισότιµοι µε αυτούς που παρέχονται από τα
δε. 

Επιπλέον, βάσει του άρθρου 23, σε περίπτωση που δύο αδέλ-
φια καλούνται ταυτοχρόνως να υπηρετήσουν, θα έχουν πλέον δι-
καίωµα αναβολής ανεξάρτητα από την ηλικία τους, ενώ ισχύουσα
διάταξη όριζε ότι δικαίωµα αναβολής είχε µόνο ο µικρότερος
αδελφός.

Όσον αφορά τη διαπίστευση ακαταλληλότητας στράτευσης,
ορίζεται ότι στο εξής την αρµοδιότητα κρίσης στρατιωτών ως
ακατάλληλων θα πρέπει να έχουν αποκλειστικά οι επιτροπές
απαλλαγών, οι οποίες στελεχώνονται από ειδικούς γιατρούς.

Παράλληλα, µε το άρθρο 28, προβλέπεται για τους ανυπότα-
κτους ότι µπορούν να διακόπτουν την ανυποταξία τους σε οποι-
αδήποτε στρατιωτική αρχή και όχι µόνο στις στρατολογικές
υπηρεσίες και στις στρατιωτικές δικαστικές αρχές, όπως ίσχυε
µέχρι σήµερα. 

Το άρθρο 29 εστιάζει στη ρύθµιση στρατιωτικών υποχρεώ-
σεων ειδικών κατηγοριών οµογενών. Με τη ρύθµιση αυτή δια-
σφαλίζεται ο αιτιολογικός σκοπός της αρχικής διάταξης, που
ήταν η παροχή της δυνατότητας οµαλής προσαρµογής στην Ελ-
λάδα και ειδικότερα η ενσωµάτωση στην οικονοµική και κοινω-
νική ζωή. 

Αναφορικά µε τους ανυπότακτους, το νοµοσχέδιο στα άρθρα
30 και 32 ορίζει ότι αυτοί που συµπληρώνουν το τριακοστό πέµ-
πτο έτος της ηλικίας τους και αναγνωρίζονται ως αντιρρησίες
συνειδήσεως δεν θα εξαιρούνται αναδροµικά από τις προσκλή-
σεις για την κατάταξη για τις οποίες κηρύχθηκαν ανυπότακτοι
και δεν θα εξαλείφεται µε παραγραφή το αξιόποινο της ανυπο-
ταξίας τους. Θα µπορούν, ωστόσο, να επωφεληθούν των παρα-
πάνω διατάξεων –παραγραφή αξιοποίνου κ.ά.- εφόσον
καταταγούν στις Ένοπλες Δυνάµεις µέχρι 1-1-2016.

Ιδιαίτερη µνεία πρέπει να γίνει και στο άρθρο 33, σύµφωνα µε
το οποίο δίνεται η δυνατότητα αναβολής κατάταξης στους Έλ-
ληνες ερευνητές του Ευρωπαϊκού Οργανισµού Πυρηνικών Ερευ-
νών. Είναι µια διάταξη µεγάλης σπουδαιότητας, καθώς σε καµµία
περίπτωση δεν θα έπρεπε το επιστηµονικό προσωπικό και ιδιαί-
τερα αυτό που απασχολείται σε τέτοιου είδους υψηλού επιπέδου
ευρωπαϊκές ερευνητικές οµάδες να διακόπτει την έρευνά του
προκειµένου να εκπληρώσει τις στρατιωτικές του υποχρεώσεις. 

Το τρίτο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου αφορά διατάξεις µε τις
οποίες ρυθµίζονται διάφορες εκκρεµότητες που άπτονται υπη-
ρεσιακών θεµάτων και µέριµνας προσωπικού των Ένοπλων Δυ-
νάµεων. Ειδικότερα, µε το άρθρο 36 προβλέπεται η δυνατότητα
παροχής ειδικής άδειας µε αποδοχές, πέραν της κανονικής,
µέχρι και τριάντα µέρες τον χρόνο, στο στρατιωτικό προσωπικό
των Ένοπλων Δυνάµεων, λόγω ειδικών οικογενειακών προβλη-
µάτων υγείας.

Στο ίδιο πνεύµα του νόµου και το άρθρο 39, βάσει του οποίου
εφαρµόζεται µειωµένο ωράριο εργασίας στο στρατιωτικό προ-
σωπικό που επιµελείται τέκνο ή σύζυγο µε πνευµατική, ψυχική ή
σωµατική αναπηρία.

Το τέταρτο κεφάλαιο προβλέπει ρυθµίσεις και διατάξεις για
ειδικότερα θέµατα λειτουργίας των Ενόπλων Δυνάµεων της
χώρας µας.

Ειδικότερα στο άρθρο 41 επανακαθορίζεται και το πλαίσιο
απονοµής ιδιότητας αξιωµατικού των Ενόπλων Δυνάµεων σε
Ολυµπιονίκες, ενώ γίνεται ρητή πρόβλεψη για τη θεωρητική και
πρακτική εκπαίδευση, ώστε να αποκτήσουν βασικές γνώσεις
άσκησης καθηκόντων αξιωµατικών και στρατιωτικών γενικά.

Με τις προωθούµενες διατάξεις επανακαθορίζονται επίσης οι
περιοχές που χαρακτηρίζονται ως παραµεθόριες, αποκλειστικά
για την εφαρµογή της νοµοθεσίας για την απαγόρευση δικαιο-
πραξιών σε παραµεθόριες περιοχές.

Στο ίδιο κεφάλαιο µε το άρθρο 46 καθορίζονται οι όροι και οι
προϋποθέσεις για την εφαρµογή του προγράµµατος της εθελου-
σίας εξόδου των εργαζοµένων της εταιρείας «Ελληνικά Αµυντικά
Συστήµατα – ΑΒΕΕ» που αποσκοπεί στη µείωση του αριθµού του
απασχολούµενου προσωπικού, προκειµένου να επιτευχθεί η ορ-
γανωτική αναδιάρθρωση και ο εξορθολογισµός της εταιρείας
στο ευρύτερο πλαίσιο του κρατικού ανασχηµατισµού.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει η κ. Μαρία Κανελλοπούλου για επτά λεπτά µε

σχετική ανοχή, γιατί συζητούµε συγχρόνως επί της αρχής και επί
των άρθρων.

ΜΑΡΙΑ ΚΑΝΕΛΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα τοποθετηθώ

επί θεµάτων του νοµοσχεδίου που άπτονται της Επιτροπής των
Μορφωτικών Υποθέσεων, της οποίας είµαι µέλος.

Θα ξεκινήσω από τα θέµατα παιδείας. Καταθέσατε µία τροπο-
λογία που παρατείνει την ισχύ των παλαιών αδειών λειτουργίας
ιδιωτικών σχολείων µέχρι την 31η Αυγούστου. Η ρύθµιση αφορά
τα σχολεία που είχαν υποβάλει αίτηση χορήγησης άδειας µέχρι
τις 15 Ιουλίου. Πρόκειται για συνέχεια των πολλών παρατάσεων
που δώσατε µε προηγούµενες διατάξεις.

Οι παρατάσεις αυτές υπονοµεύουν, κατά τη γνώµη µας, τον
λόγο για τον οποίο θεσπίσατε τη νέα διαδικασία αδειοδότησης
του 2012. Σκοπός σας ήταν, υποτίθεται, να αναγκάσετε τους
σχολάρχες να ρυθµίσουν τα χρέη τους προς το δηµόσιο, ώστε
να είναι φορολογικά και ασφαλιστικά ενήµεροι για να συνεχίσουν
να λειτουργούν. Εντούτοις, οι διαδοχικές παρατάσεις που χορη-
γείτε, επιτρέπουν στους σχολάρχες να µη ρυθµίζουν τα χρέη
τους προς το δηµόσιο.

Για τον λόγο αυτό, θα καταψηφίσουµε την τροπολογία. Ανα-
ρωτιόµαστε, όµως, ποσα και ποια ιδιωτικά σχολεία είναι αυτά
που δεν έχουν ρυθµίσει τις οφειλές τους προς το δηµόσιο; Ποια
είναι τελικά τα ιδιωτικά σχολεία που µέσω της ρύθµισης προστα-
τεύονται; Πραγµατικά, θα θέλαµε µια απάντηση επ’ αυτού.

Οµοίως καταψηφίζουµε τη δεύτερη παράγραφο, µε την οποία
παρατείνεται η αναστολή του θεσµικού πλαισίου του 2008 για
τους φορείς έρευνας και τεχνολογίας. Την καταψηφίζουµε,
καθώς θέση µας αποτελεί η άµεση θέσπιση νέου θεσµικού πλαι-
σίου βασισµένου στις προτάσεις των ερευνητών.

Καταψηφίζουµε, επίσης, την επόµενη τροπολογία που αφορά
τη Σχολή Αστυφυλάκων και τη Σχολή Αξιωµατικών της Ελληνικής
Αστυνοµίας. Με την τροπολογία αυτή οι επιτυχόντες του 2012-
2013 θα εγγραφούν στο ακαδηµαϊκό έτος 2015-2016, ενώ οι από-
φοιτοι του 2013-2014, που µε βάση το προηγούµενο καθεστώς
θα εισάγονταν το 2015-2016, πλέον θα εισαχθούν το 2016-2017.
Καταψηφίζουµε, λοιπόν, καθώς διαφωνούµε µε το να απολλύει
ο επιτυχών το δικαίωµα τού να φοιτήσει ως πρωτοετής στη
σχολή και το δικαίωµα αυτό να µετατίθεται κατά το δοκούν στο
µέλλον.

Στο νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα εµφανίζεται και µία
άσχετη τροπολογία του Υπουργείου Πολιτισµού, που παραπέµ-
πει σε κοινή υπουργική απόφαση το ζήτηµα της αποζηµίωσης για
καταδύσεις των αυτοδυτών του Υπουργείου Πολιτισµού. Πρόκει-
ται για άλλη µία τροπολογία που κατατίθεται σε άσχετο νοµο-
σχέδιο, συνήθης σας τακτική, µε την οποία πάγια διαφωνούµε.
Πέρα, όµως, από τη διαδικασία η τροπολογία και επί της ουσίας
κινείται σε εντελώς λάθος κατεύθυνση.

Πρώτον, δεν λύνει το πρόβληµα µε τις αποζηµιώσεις των αυ-
τοδυτών για τις καταδύσεις παλαιοτέρων ετών, από τον Οκτώ-
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βριο του 2011 έως το Σεπτέµβριο του 2013, που δεν τις έχουν
πληρωθεί. Δεύτερον και χειρότερο, όµως, είναι ότι µε τη ρύθµιση
που φέρνετε, ο υπολογισµός του πλαφόν για καταδύσεις ορίζε-
ται ανά µήνα και όχι ανά έτος.

Συγκεκριµένα, δεν µπορεί να ξεπερνά τον αριθµό των έξι κα-
ταδύσεων ανά µήνα, πράγµα παράλογο, καθώς όπως οι ίδιοι κα-
ταδυόµενοι δηλώνουν, πολλές φορές οι έξι ηµέρες δεν αρκούν
ούτε καν για την εγκατάσταση και απεγκατάσταση των αγκυρο-
βολίων των συστηµάτων αναρρόφησης κ.λπ..

Γενικά πολυήµερη έρευνα µε τέτοια ρύθµιση καθίσταται στην
πράξη ανέφικτη ή εξαιρετικά πιεστική και επικίνδυνη, καθώς κα-
ταδύσεις υπό την πίεση χρόνου αντίκεινται σε κάθε διαδικασία
καταδύσεων διεθνώς.

Θα µπορούσε να λυθεί το πρόβληµα, κυρία Υπουργέ, αρκεί να
υπάρξει βούληση. Το πλαφόν στον αριθµό καταδύσεων να µπει
ανά έτος και όχι ανά µήνα, ώστε η υποβρύχια ανασκαφή να ορ-
γανώνεται όπως πρέπει. Όµως, αυτή η ρύθµιση δεν µπορεί να
γίνει παρά εξαιρώντας τους αυτοδύτες του Υπουργείου Πολιτι-
σµού από το άρθρο 21 του ν. 4024/2011, το οποίο µιλάει για µη-
νιαίο πλαφόν. 

Αυτή η εξαίρεση από το ν. 4024 νοµοθετήθηκε πριν από λίγο
καιρό για το προσωπικό των πλοηγικών σταθµών µε το άρθρο 34
του ν. 4256/2014. Άρα δεν είναι κάτι που δεν έχει ξαναγίνει σε
συνθήκες µνηµονίου. Και καλώς έγινε η εν λόγω εξαίρεση για
τους πλοηγούς καθώς ο ν. 4024 αφορά ένα εντελώς άσχετο θέµα
και συγκεκριµένα τις εκτός έδρας αποζηµιώσεις διαφόρων επι-
τροπών. Όµως, κυρία Υπουργέ, οµοίως θέλει πολύ φαντασία για
να θεωρηθούν οι καταδύσεις συνεδριάσεις επιτροπών, όπως τις
θεώρησε η διεύθυνση του Υπουργείου Οικονοµικών στη σχετική
γνωµάτευσή της, παραβιάζοντας την κοινή λογική.

Συνεπώς κάλλιστα και οι αυτοδύτες του Υπουργείου Πολιτι-
σµού µπορούν να εξαιρεθούν από το άρθρο 21 του ν. 4024, αρκεί
να υπάρχει η ίδια πολιτική βούληση που επιδείχθηκε στις συναν-
τήσεις του Υπουργείου Πολιτισµού µε τον Σύλλογο Αυτοδυτών,
και υπήρξε τότε από κοινού συµφωνία για το περιεχόµενο της
τροπολογίας που θα κατατίθετο. Τελικά, µετά από παρελκυστική
τακτική δέκα µηνών το Υπουργείο εµφανίζει διαφορετική τροπο-
λογία ερήµην των άµεσα ενδιαφεροµένων. Την εν λόγω αρχική
µορφή της τροπολογίας την καταθέτω στα Πρακτικά της Βουλής.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μαρία Κανελλοπούλου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εξαίρεση από το ν. 4024 ισχύει επίσης για το προσωπικό κα-
ταδύσεων του Πολεµικού Ναυτικού και του Λιµενικού Σώµατος
και καλώς κάνει πάλι και ισχύει. Απλώς θέλουµε να σηµειώσουµε
πως σε µια ευνοµούµενη δηµοκρατική πολιτεία δεν είναι δυνατόν
να λειτουργούν δύο µέτρα και δύο σταθµά για τους πολίτες της.

Τέλος αναφέροµαι, προκειµένου να ολοκληρώσω την τοποθέ-
τησή µου, στη ρύθµιση που επιχειρεί το παρόν σχέδιο νόµου περί
αναδόχων φάρων και γενικές ρυθµίσεις στα άρθρα 5, 6, 19, 20,
22, 47, 49. Δίνετε τη δυνατότητα να παραχωρούνται οι φάροι σε
µαικήνες –τι πρωτότυπο!-, οι οποίοι θα µπορούν να τους κάνουν
ό,τι θέλουν, να διοργανώνουν εκεί εκδηλώσεις και πάρτι, να τους
χρησιµοποιούν για διαφηµιστικούς σκοπούς, να τους µετατρέ-
πουν σε τουριστικά καταλύµατα. 

Είναι πραγµατικά εκπληκτικό το πόσο ευρηµατική µπορεί να
γίνει η Κυβέρνηση, προκειµένου να προωθήσει ακόµα περισσό-
τερο την ιδιωτικοποίηση του δηµόσιου χώρου. Για να µην ανα-
φερθώ σε ζητήµατα εθνικής ασφάλειας, ρωτώ τι περιορισµοί
τίθενται για φάρους που βρίσκονται σε αρχαιολογικούς χώρους
ή έχουν ανακηρυχθεί µνηµεία από τις υπηρεσίες του Υπουργείου
Πολιτισµού; Είναι ρητορική ερώτηση: κανένας περιορισµός, καµ-
µία προστασία, ούτε για τα κτίσµατα των φάρων ούτε για την πε-
ριοχή στην οποία ανήκουν. 

Πραγµατικά απορώ από πού τέλος πάντων αντλείτε αυτό το
δικαίωµα να απαλλοτριώνετε από τους πολίτες αυτής της χώρες
αλλά και από τις µελλούµενες γενιές την πολιτιστική κληρονοµιά,
τον δηµόσιο πλούτο, δηλαδή τον πλούτο όλων µας, στο όνοµα
τάχα της σωτηρίας της πατρίδας. Πόσο πολιτικό θράσος –για να
το θέσω ευγενικά- χρειάζεται, προκειµένου να εξακολουθείτε να

διαχειρίζεστε τη δηµόσια περιουσία ως να ήταν προσωπική και
ώς πότε; Ελπίζω όχι για πολύ. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να
έχω τον λόγο για να κάνω µία δήλωση;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κύριε Κουρουµ-
πλή, έχετε τον λόγο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Ειλικρινά, δεν θέλω να σηκώσω τους τόνους. Και µε όλο τον σε-
βασµό στο Προεδρείο, κύριε Πρόεδρε, ο Κανονισµός δεν µπορεί
να εφαρµόζεται κατά περίπτωση. 

Εξακολουθεί η Κυβέρνηση να φέρνει υπουργικές τροπολογίες,
άσχετες µε τα νοµοσχέδια. Σήµερα συζητούµε ένα νοµοσχέδιο
που σε τελική ανάλυση δεν νοµίζω ότι υπάρχουν και τόσο µεγάλες
αποκλίσεις, αλλά µας φέρνετε σε πάρα πολύ δύσκολη θέση. Εδώ
συζητούνται τροπολογίες, δεν έρχονται οι Υπουργοί να τις
υποστηρίξουν αλλά, κυρίως, έρχονται τροπολογίες άσχετες, κύριε
Πρόεδρε.

Ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση -και είναι πολύ σηµαντικό που και
ο αξιότιµος συνάδελφος της Νέας Δηµοκρατίας έθεσε έναν τέτοιο
προβληµατισµό- πιστεύουµε ότι πρέπει να κάνει µία τοποθέτηση
από το Προεδρείο πάνω σε αυτό. Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση
ζητάει να γίνει µία τοποθέτηση από το Προεδρείο, διότι εσείς
έχετε την ευθύνη τήρησης του Κανονισµού. 

Δεν µπορεί, όµως, να το λέτε αυτό όταν έχετε την άποψη να το
πείτε και να µην το λέτε σήµερα, όταν πραγµατικά νοµίζω ότι δεν
υπάρχει αµφισβήτηση από καµµία πτέρυγα της Βουλής ότι
παραβιάζεται ο Κανονισµός. Ε λοιπόν, έτσι εκθέτουµε το Κοινο-
βούλιο σε µία µέρα που τέλος πάντων θα έπρεπε διαφορετικά να
προσεγγίζουµε τα ζητήµατα. 

Θα σας παρακαλέσουµε µέχρι τουλάχιστον την ώρα που θα
τελειώσει η επί της αρχής συζήτηση, να γίνει µία τοποθέτηση από
το Προεδρείο της Βουλής για αυτό το φαινόµενο. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κύριε Κουρουµ-

πλή, κατ’ αρχάς θα πρέπει να σας πω πως από ό,τι µε ενηµέρωσε
η κ. Κόλλια, η οποία προήδρευε πριν από µένα, έχει υπάρξει συµ-
φωνία µε όλες τις πτέρυγες της Βουλής -και απεδέχθη το Τµήµα-
να γίνει ενιαία συζήτηση επί της αρχής κι επί των άρθρων µε µία
ανοχή στους οµιλιτάς…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Δεν µιλώ για αυτό, κύριε
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Όχι, επειδή εί-
πατε προηγουµένως…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Σε αυτό συµφωνούµε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Σας το λέω

αυτό, επειδή είπατε προηγουµένως…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Μα συµφωνούµε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ε, αφήστε µε να

τελειώσω! Σας το λέω αυτό, επειδή είπατε, «µέχρις ότου τελει-
ώσει η επί της αρχής συζήτηση». Είναι ενιαία, λοιπόν, η
συζήτηση, οπότε το «επί της αρχής» δεν χρειάζεται. Άρα κάποια
στιγµή πρέπει …

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Δώστε µας µία απάντηση,
κύριε Πρόεδρε. Έβαλα ένα χρονικό όριο, να κάνετε µία τοποθέ-
τηση…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Σας το είπα,
κύριε Κουρουµπλή, γιατί νόµιζα ότι δεν γνωρίζατε ότι έχει γίνει
αυτή η συµφωνία. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Όχι! Η συµφωνία έγινε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Εντάξει. Πρώ-

τον αυτό. 
Δεύτερον…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Θα ολοκληρώσουµε σή-

µερα...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ωραία.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Θα ολοκληρώσουµε σήµερα,

αλλά από εκεί και πέρα θέλουµε µία τοποθέτηση για τις τροπο-
λογίες που δεν έχουν καµµία σχέση µε το νοµοσχέδιο. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ναι, θα σας πω.
Θα ήθελα να ξέρω ποιες τροπολογίες εννοείτε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Έχει οκτώ υπουργικές τροπολογίες.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Θα έρθουν; Δεν

έχουν έρθει ακόµα; Τι γίνεται;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Έχουν έρθει.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Σήµερα ήρθαν. Δεν πέρασαν

καν από τις επιτροπές. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ωραία. Κοι-

τάξτε, κύριε Κουρουµπλή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει
γίνει δεκτό και έχει νοµολογηθεί οιονεί ότι εάν η Βουλή δεν έχει
αντίθετη άποψη, συζητούνται αυτές οι τροπολογίες. 

Εποµένως, εάν σε µένα τεθεί θέµα και από την κυβερνητική
πλειοψηφία, ασφαλώς τότε θα έχω τη δυνατότητα να τοποθετη-
θώ, όπως εσείς είπατε προηγουµένως. Προς το παρόν, όµως,
δεν έχω τέτοια ένδειξη. Θα δούµε στην πορεία τι θα γίνει.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ο Κανονισµός…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Θα τα πούµε

αργότερα. 
Τον λόγο έχει ο κ. Αναγνωστάκης.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Με συγχωρείτε,

κύριε Αναγνωστάκη, έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Λοβέρδος. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  
Συγγνώµη, κύριε Αναγνωστάκη, µόνο ένα λεπτό θα µιλήσω. 
Συµφωνώ µε αυτά που λέει ο κ. Κουρουµπλής. Έχει δίκιο.

Όταν πρόκειται για πολύ µεγάλες νοµοθετικές παρεµβάσεις έχει
δίκιο. 

Παίρνω τον λόγο, κύριε συνάδελφε, για να αιτιολογήσω µία
τροπολογία που έχουµε καταθέσει εµείς. Δεν είναι σχετική µε τα
θέµατα του Υπουργείου Εθνικής Αµύνης µε την έννοια που το
απαιτείτε, αλλά είναι πάρα πολύ λειτουργική και βραχεία σε ό,τι
αφορά τις διατυπώσεις της. 

Πρώτα από όλα, ζητάµε ενάµισι µήνα παράτασης µιας προθε-
σµίας για την ολοκλήρωση κάποιων σχολείων, ιδιωτικών εκπαι-
δευτηρίων. Αν δεν ξεκινήσει η χρονιά για τα παιδιά που έχουν
κάνει εκεί τις σπουδές τους, θα έχουµε πάρα πολλά προβλήµατα
µε δικαστικές εµπλοκές. 

Υπήρχε µία προθεσµία, κύριε Πρόεδρε, µέχρι τις 15 Ιουλίου.
Ζητάµε να γίνει 31 Αυγούστου του τρέχοντος έτους, δηλαδή να
υπάρξει παράταση για ενάµισι µήνα. 

Και δεύτερον, θα ήθελα να αναφερθώ στο θέµα το οποίο
έθεσε η αγορήτρια του ΣΥΡΙΖΑ, η κ. Κανελλοπούλου, την επί
πολλά χρόνια αναβολή της έναρξης ισχύος ενός νόµου για την
έρευνα και τη τεχνολογία, που ψηφίστηκε το 2008. Αυτό, από ό,τι
πληροφορήθηκα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναβάλλεται
διότι προϋποθέτει για την εφαρµογή του εκατόν πενήντα τρία
προεδρικά διατάγµατα και υπουργικές αποφάσεις. Είναι ένας
νόµος, δηλαδή, νεκρός από τη µέρα που ψηφίστηκε. Το Υπουρ-
γείο έχει ετοιµάσει µία νοµοθετική παρέµβαση για την έρευνα
και τη τεχνολογία. Τη συζητώ. Τη βρήκα έτοιµη. Υπάρχει συνέ-
χεια και της πολιτικής και της διοίκησης. Το σέβοµαι αυτό, αλλά
δεν είµαι και υποχρεωµένος να καταθέτω ό,τι µου παραδίδει ο
προηγούµενος. Διατηρώ το πολιτικό µου δικαίωµα να επαναξιο-
λογήσω. Η επαναξιολόγηση αυτής της νοµοθετικής πρωτοβου-
λίας γίνεται αυτές τις µέρες και αν συµφωνήσουµε µε το
περιεχόµενο, όπως το είχαν σχεδιάσει οι προηγούµενοι συνάδελ-
φοι, θα το φέρουµε αµέσως στη Βουλή.

Πάντως, είµαστε υποχρεωµένοι να ζητάµε -αυτό που γίνεται
σταθερά από το 2008, επαναλαµβάνω, επί όλων των Κυβερνή-
σεων- να αναβληθεί η εφαρµογή του ισχύοντος –τυπικώς- νόµου
για την έρευνα και την τεχνολογία. Δεν είναι τίποτα περισσότερο. 

Αυτά ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ. 
Τον λόγο έχει ο κ. Αναγνωστάκης. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 

Κύρια Υπουργέ, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
ως Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Δηµοκρατι-
κής Αριστεράς θα µου επιτραπεί να κάνω αναφορά σε δύο ζητή-
µατα που αφορούν όχι µόνο την ελληνική κοινωνία, αλλά
συνολικότερα –θα έλεγα- την ευρωπαϊκή και τη διεθνή κοινότητα. 

Θέλω να ξεκινήσω από όσα συµβαίνουν στη Λωρίδα της Γάζας
και να δηλώσω εκ µέρους των Βουλευτών της Δηµοκρατικής Αρι-
στεράς ότι εκφράζουµε την αλληλεγγύη µας στον παλαιστινιακό
λαό και ενώνουµε τη φωνή µας για να σταµατήσουν οι εχθρο-
πραξίες και οι επιθέσεις που γίνονται εναντίον του, επιθέσεις που
καταγράφουν, δυστυχώς, θύµατα παιδιά και υπερήλικες ανθρώ-
πους, οι οποίοι διεκδικούν να ζουν ανθρώπινα. Η διεθνής κοινό-
τητα και η Ευρωπαϊκή Ένωση έχουν υποχρέωση να παρέµβουν
προκειµένου να υπάρξει ειρήνη στην ευρύτερη περιοχή. 

Για εµάς το όλο ζήτηµα συνδέεται µε την αναγνώριση του δι-
καιώµατος του παλαιστινιακού λαού να έχει το δικό του ελεύ-
θερο κράτος. Η καρδιά του προβλήµατος είναι φυσικά η κατοχή.
Κι αυτή η κατοχή πρέπει να σταµατήσει. 

Σήµερα, παράλληλα µε τη λειτουργία του Τµήµατος υπήρχε
µια εκδήλωση προς τιµήν της δηµοκρατίας και του κοινοβουλευ-
τισµού. Πέρασαν σαράντα χρόνια από την πτώση της χούντας
και την αποκατάσταση της δηµοκρατίας. 

Σήµερα, όσο ποτέ άλλοτε, οι δυνάµεις του δηµοκρατικού
τόξου οφείλουν να κρατήσουν ζωντανές τις µνήµες των αγώνων
και των θυσιών. Για τη νέα γενιά που αντιµετωπίζει σήµερα το
φάσµα της ανεργίας και της περιθωριοποίησης η µόνη εγγύηση
για ένα καλύτερο αύριο είναι η διεύρυνση της δηµοκρατίας και
οι παρακαταθήκες της κοινωνικής αλληλεγγύης. 

Σήµερα, που υπό την πίεση της οικονοµικής κρίσης πολλές
από τις κατακτήσεις αυτής της περιόδου αµφισβητούνται και οι
αρνητές, οι φασίστες, οι ναζιστές σηκώνουν κεφάλι, καθήκον
όλων -πολιτικών δυνάµεων και πολιτών- είναι να περιφρουρή-
σουν το δηµοκρατικό κεκτηµένο και να αγωνιστούν για ισονοµία
και κοινωνική δικαιοσύνη. 

Επί του νοµοσχεδίου, η ειδική µας αγορήτρια, η συνάδελφος
Βουλευτής Πειραιά κ. Γιαννακάκη, ανέλυσε λεπτοµερώς και εν-
δελεχώς όλα εκείνα τα στοιχεία τα οποία µας ωθούν να στηρί-
ξουµε –γιατί όπως ειπώθηκε και από τον Κοινοβουλευτικό
Εκπρόσωπο της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης δεν υπάρχουν ιδι-
αίτερα µεγάλες αποκλίσεις- αυτό το νοµοσχέδιο, γιατί όντως αν-
τιµετωπίζει τον εκσυγχρονισµό και την αναθεώρηση του γενικού
κανονιστικού πλαισίου της λειτουργίας του φαρικού δικτύου της
χώρας, µε την επιφύλαξη, όπως κατατέθηκε από την πλευρά της
Δηµοκρατικής Αριστεράς διά στόµατος Μαρίας Γιαννακάκη στο
άρθρο 20, διότι ρυθµίζονται γενικά θέµατα στρατολογικής νοµο-
θεσίας και θέµατα µέριµνας προσωπικού. 

Εδώ, η Δηµοκρατική Αριστερά κατέθεσε τρεις συγκεκριµένες
τροπολογίες. Δυστυχώς, µόνο η µία έγινε αποδεκτή. Νοµίζουµε
ότι θα έπρεπε και οι άλλες δύο να αντιµετωπιστούν θετικά από
την πλευρά της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου, έτσι ώστε να
λύσουµε σοβαρά προβλήµατα όπως είναι αυτό της ανυποταξίας. 

Βεβαίως, έχουµε ένα πρόγραµµα εθελούσιας εξόδου των ερ-
γαζοµένων της εταιρείας «Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα
Α.Β.Ε.Ε.».

Θα ήθελα να σταθώ ιδιαίτερα σ’ αυτό το τελευταίο, δηλαδή
στην τροπολογία που αναφέρεται στους εργαζόµενους και στο
µέλλον, τόσο της ΕΑΣ όσο και των θυγατρικών.

Κυρία Υπουργέ, ως Δηµοκρατική Αριστερά από το 2010 -τότε
µε παρεµβάσεις µας- και όταν συµµετείχαµε στον κυβερνητικό
συνασπισµό, αλλά και αργότερα ως Δηµοκρατική Αριστερά -από
πρόπερσι, 30-7-2012- σας είχαµε καταθέσει ερώτηση –προς το
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας εννοείται- για τη λειτουργία της «Ηλε-
κτροµηχανικής Κύµης» Εύβοιας.

Στέκοµαι σε αυτό, κυρία Υπουργέ. Έγινε αναφορά και από τον
αξιότιµο συνάδελφο εισηγητή, τον κ .Χατζηλάµπρου, µε τον
οποίο δώσαµε πολλές κοινές παραστάσεις και στο Υπουργείο Οι-
κονοµικών και στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας. Υπάρχει µία θε-
τική εξέλιξη µε την τροπολογία που φέρατε, µία τροπολογία, η
οποία δίνει τη δυνατότητα –ακούστε, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι- να πληρωθούν, επιτέλους άνθρωποι που είναι απλήρωτοι
πάνω από έναν χρόνο. Όµως, καµµία, µα καµµία αναφορά δεν
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γίνεται στην προηγούµενη τροπολογία, που είχαµε ψηφίσει, για
την αποκατάσταση αυτών των ανθρώπων. Δεν γίνεται καµµία
αναφορά για το τι αυτοί θα αντιµετωπίσουν αν και εφόσον, βέ-
βαια, τους καταβληθούν τα δεδουλευµένα. 

Έγινε µία ιδιαίτερη αναφορά για το ρόλο που θα µπορούσαν
να παίξουν τα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα, έναν ρόλο, κατά
τη γνώµη της Δηµοκρατικής Αριστεράς, αλλά και κατά την προ-
σωπική µου εκτίµηση, πρωταγωνιστικό και στα Βαλκάνια και στη
Νότια Ευρώπη.

Αντ’ αυτού, δυστυχώς, κυρία Υπουργέ, αντιµετωπίζεται η Ελ-
ληνική Αµυντική Βιοµηχανία αποσπασµατικά και στη λογική µιας
δηµοσιονοµικής και µόνο αντίληψης, όταν –επαναλαµβάνω- θα
µπορούσε να αποτελέσει στοιχείο ή πυλώνα µιας αναπτυξιακής
πρότασης εξόδου ακόµα και από την κρίση.

Και αντί να διασφαλίζεται, κυρία Υπουργέ, πέραν της καταβο-
λής των δεδουλευµένων και η συνέχεια της εργασιακής σχέσης
αυτών των ανθρώπων, τους οδηγούµε πάλι στην αβεβαιότητα.

Θα ήθελα από τούτο εδώ το Βήµα να κάνω έκκληση στην πο-
λιτική ηγεσία του Υπουργείου να κάνει χρήση της τροπολογίας
που είχε ψηφιστεί πριν περίπου –νοµίζω- έξι ή επτά µήνες και να
έχουν την κοινωνική προστασία που προβλέπει έτσι κι αλλιώς το
θεσµικό νοµικό µας πλαίσιο. Είναι αδιανόητο σε µία περίοδο που
µετράµε περισσότερο από ενάµισι εκατοµµύριο ανέργους, συ-
νεχώς σ’ αυτόν τον αριθµό να προστίθενται και άλλοι οι οποίοι
δεν έχουν -χωρίς κανέναν λαϊκισµό- στον ήλιο µοίρα και, µάλιστα,
σε µία περιοχή, όπως είναι, δυστυχώς, η Στερεά Ελλάδα και ο
Νοµός της Εύβοιας που έχουν πολύ µεγαλύτερο ποσοστό ανερ-
γίας από τον µέσο όρο λόγω της αποβιοµηχάνισης.

Κάνω έκκληση, λοιπόν, κυρία Υπουργέ, µε βάση και τις αντι-
κειµενικές δυσκολίες που αντιµετωπίζετε ως Υπουργείο -αλλά
και ως Κυβέρνηση συνολικά- στο ζήτηµα της δηµοσιονοµικής
προσαρµογής, να δοθεί η δυνατότητα σε αυτούς τους ανθρώ-
πους να έχουν το συνταγµατικά κατοχυρωµένο δικαίωµα στην
εργασία.

Υπό αυτήν την έννοια, στηρίζουµε τη συγκεκριµένη τροπολο-
γία. Περιµένουµε, όµως, από την πλευρά σας ακόµη ένα βήµα
προς τη θετική κατεύθυνση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει η κ. Αυλωνίτου.
ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έλεος πια

µε αυτές τις τροπολογίες! Σε κάθε νοµοσχέδιο που συζητάµε,
έρχονται ένα σωρό τροπολογίες άσχετες µε το εξεταζόµενο νο-
µοσχέδιο και που πολλές φορές φαίνεται ότι είναι πιο σηµαντική
η ψήφιση των τροπολογιών παρά το ίδιο το νοµοσχέδιο.

Πώς γίνεται κάθε φορά, µε τον έναν ή µε τον άλλο τρόπο, να
τρυπώνουν τροπολογίες, οι οποίες έχουν ως τελικό αποτέλεσµα
να ικανοποιούν τους εθνικούς µας εργολάβους; Φέρνω ως πα-
ράδειγµα την τροπολογία που ήρθε από το Υπουργείο Μεταφο-
ρών και Επικοινωνιών την τελευταία στιγµή, όπου παραχωρεί
στους εθνικούς µας εργολάβους όχι µόνο τα πολύ µεγάλα έργα,
αλλά και τα µεγάλα και τα µικρά έργα, όλα, κάθε τι που υπάρχει,
αφού στην ουσία µε αυτή την τροπολογία καταργεί τα κατώτερα
όρια προϋπολογισµού του κάθε έργου, όπου µέχρι τώρα απαγο-
ρευόταν να συµµετέχουν οι µεγάλοι!

Έτσι, στην Ελλάδα της κρίσης, της φτώχειας και της εξαθλίω-
σης, ουσιαστικά βάζουµε ταφόπλακα σε όλες τις µικροµεσαίες
οικοδοµικές επιχειρήσεις, αλλά και σε όλους τους µηχανικούς,
οι οποίοι τολµούν να ασκούν ακόµα επάγγελµα. 

Μπορεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον πάνω όροφο να
γιορτάζουµε τη δηµοκρατία, αλλά εδώ, στον κάτω όροφο, µε
αυτά που ψηφίζονται και µε την κυβερνητική πολιτική που ασκεί-
ται, ουσιαστικά η δηµοκρατία συρρικνώνεται κάθε µέρα!

Κάνω έκκληση σε εσάς, κυρία Υπουργέ, να µη δεχθείτε τρο-
πολογίες, οι οποίες δεν έχουν σχέση µε το αντικείµενο του εξε-
ταζόµενου νοµοσχεδίου. 

Βλέποντας, λοιπόν, το σηµερινό νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας «Φάροι, Στρατολογία και άλλες διατάξεις», είναι,
φοβάµαι, ιδιαίτερα αποκαλυπτικό το πώς βλέπει η Κυβέρνηση

την εθνική άµυνα της χώρας µας στα χρόνια των µνηµονίων. Δεν
θα πω ότι η Κυβέρνηση δεν ενδιαφέρεται για την εθνική άµυνα,
αλλά οι απαιτήσεις της τρόικας προέχουν. 

Το νοµοσχέδιο εκσυγχρονίζει τον ν. 1629/1951 περί φάρων και
το κάνει για να προσαρµοστεί η ισχύουσα νοµοθεσία σε δύο µνη-
µονιακές υποχρεώσεις: την ιδιωτικοποίηση των λιµανιών και την
ανάθεση της συντήρησης των διατηρητέων φάρων σε ιδιώτες
αναδόχους έναντι απροσδιορίστου ανταλλάγµατος. 

Στη συνέχεια διευθετεί ζητήµατα στρατολογίας, διευκολύνον-
τας την ίδρυση ιδιωτικών κολλεγίων µε την παροχή αναβολής
στράτευσης και την είσπραξη 6.000 ευρώ από ανυπότακτους,
είτε αυτό αφορά ανυπότακτους µιας µέρας, είτε πολλών χρόνων.
Εδώ δεν υπάρχει καµµία δικαιοσύνη και καµµία αναλογικότητα.

Το  νοµοσχέδιο καταλήγει προωθώντας µια βασική απαίτηση
της τρόικας, το κλείσιµο της Ελληνικής Αµυντικής Βιοµηχανίας
µε το πρόγραµµα εθελουσίας εξόδου των εργαζοµένων της εται-
ρείας «Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα». Πρόκειται για το πρώτο
βήµα µιας πορείας που θα οδηγήσει στο οριστικό κλείσιµο των
«Ελληνικών Αµυντικών Συστηµάτων» στο άµεσο µέλλον. Διότι,
είναι προφανές ότι όταν η χώρα περνάει βαθιά οικονοµική κρίση
επειδή εισάγουµε περισσότερα από όσα εξάγουµε, εµείς πρέπει
να σταµατήσουµε να παράγουµε αµυντικό υλικό στην Ελλάδα και
να εισάγουµε τα πάντα από τη Γερµανία. 

Αυτή είναι οπωσδήποτε η απόλυτα ενδεδειγµένη οδός για την
αντιµετώπιση της οικονοµικής κρίσης. Δεν λύνεται, βέβαια, έτσι
η οικονοµική κρίση της Ελλάδας, αλλά η οικονοµική κρίση της
Γερµανίας, πράγµα που φαίνεται ότι είναι το ζητούµενο της τρόι-
κας. 

Ενδιάµεσα το νοµοσχέδιο ρυθµίζει και διάφορα επιµέρους θέ-
µατα, όπως ότι το δηµόσιο θα καλύπτει τα δικαστικά έξοδα
µελών του προσωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων, ακόµα και όταν
κατηγορούνται για διαφθορά ή απάτη εις βάρος του ελληνικού
δηµοσίου.

Επιπλέον, υποθέσεις ιατροδικαστικού ενδιαφέροντος στις
Ένοπλες Δυνάµεις δεν θα υπάγονται πια στην ανεξάρτητη Ιατρο-
δικαστική Υπηρεσία, αλλά σε ένστολους ιατροδικαστές, που θα
υποχρεούνται να αποφαίνονται ό,τι διαταχθούν, αφού ως στρα-
τιωτικοί υποχρεούνται να εκτελούν όποια διαταγή τούς δοθεί.

Κορυφαίοι αθλητές, που εξασφαλίζουν συµβόλαια σε οµάδα
του εξωτερικού δεν θα δικαιούνται αναβολής στράτευσης. Ας
πάνε σε ελληνική οµάδα που θα τους εξασφαλίσει άνετη θητεία
εδώ και µετά βέβαια θα τους µεταπωλήσει στο εξωτερικό µε κέρ-
δος ή, τέλος πάντων, αν θέλουν αναβολή, ας πάνε να γραφτούν
σε κανένα ΙΕΚ! Δεν θα χορηγούµε, όµως, αναβολή για Έλληνες
που παίζουν, παραδείγµατος χάριν, στη Μάντσεστερ Γιουνάιτεντ.
Όταν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για πρώτη φορά η Εθνική
µας έφτασε στους «δεκαέξι» του Μουντιάλ, από ένα αντιπροσω-
πευτικό συγκρότηµα είκοσι τριών ποδοσφαιριστών, οι δεκατέσ-
σερις από αυτούς τους είκοσι τρεις είχαν συµβόλαια και έπαιζαν
σε οµάδες του εξωτερικού. Με το άρθρο 31 που προβλέπει τη
διατήρηση αυτής της ευεργετικής διάταξης της αναβολής για
όσους ήδη την έχουν, αλλά την καταργεί για την επόµενη φουρ-
νιά, τι θα γίνει; Εάν επιµένετε, κυρία Υπουργέ, στην κατάργηση
αυτής της διάταξης, σηµαίνει ότι είναι η πρώτη και η τελευταία
φορά που είδαµε την Εθνική µας οµάδα στους «δεκαέξι» του
Μουντιάλ. 

Το άρθρο 41 τροποποιεί τις διατάξεις τιµητικής απονοµής βαθ-
µού αξιωµατικού σε ολυµπιονίκες ατοµικού αγωνίσµατος. Εδώ
περιέχονται αρκετές σωστές διατάξεις που αποβλέπουν στην κα-
λύτερη ένταξη των ολυµπιονικών στις Ένοπλες Δυνάµεις. Πρέ-
πει, όµως, να επισηµάνω ότι δεν είναι όλοι οι ολυµπιονίκες
απόφοιτοι ΤΕΦΑΑ. Δεν έχουν απαραίτητα όλοι εκ του νόµου προ-
σόντα εκπαιδευτών Φυσικής Αγωγής. Έτσι, στην παράγραφο 6,
στο εδάφιο γ’ θα πρέπει να προστεθεί µετά το «αναλαµβάνοντας
καθήκοντα εκπαιδευτών Φυσικής Αγωγής» η φράση «εφόσον
έχουν πτυχίο ΤΕΦΑΑ». Ακόµα, στην παράγραφο 9 πρέπει να προ-
στεθεί η φράση «µε την προϋπόθεση ότι έχουν τηρηθεί όλες οι
διαδικασίες που ορίζει η αθλητική νοµοθεσία του ν. 2715/1999
και του ν. 3057/2002 σχετικά µε την εξασφάλιση άδειας άσκησης
της ιδιότητας του προπονητή αθλήµατος». 

Πρέπει, όµως, να δώσω ιδιαίτερη σηµασία και να σταθώ στο
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άρθρο 20 «Σύστηµα αναδοχής φάρων». Εδώ προβλέπεται ότι οι
ανάδοχοι φάρων αποκτούν δικαιώµατα σχετικά µε την επικοινω-
νιακή προβολή τους και τη χρήση του φάρου. Τώρα βέβαια µε
τη λέξη «χρήση» ο καθένας καταλαβαίνει ό,τι θέλει. Ας πούµε το
«Night Club Faros» είναι µία χρήση! Το µπάντζι τζάµπινγκ από
φάρο είναι µία άλλη χρήση! Μπορούµε να έχουµε το «Faros Fun
Park», την αναρρίχηση σε φάρους και το πολυτελές παραθαλάσ-
σιο εστιατόριο «Φέξε µου και γλίστρησε»! Θα έπρεπε οι προβλε-
πόµενες χρήσεις να απαριθµούνται µε σαφήνεια στο άρθρο  20,
αλλιώς θα πρέπει η Υπηρεσία Φάρων του Πολεµικού Ναυτικού
να κάνει αυστηρό face control στους υποψήφιους αναδόχους.
Μη γίνουµε και τσίρκο! Εδώ χρειάζεται πραγµατικά µία προ-
σθήκη: «Οι προβλεπόµενες χρήσεις οφείλουν να συνάδουν µε
τον χαρακτήρα των φαρικών µνηµείων». Θυµάµαι τα πρώτα χρό-
νια µετά την κατάρρευση της Σοβιετικής Ένωσης, που µε λίγες
χιλιάδες δολάρια πήγαιναν οι τουρίστες βόλτα µε Μινγκ-29. Ας
µην καταντήσουµε και εµείς έτσι από τα µνηµόνια.

Τελειώνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να πω
ότι µέσα από το νοµοσχέδιο αυτό αναδύεται ανάγλυφα η νοο-
τροπία της σηµερινής Κυβέρνησης απέναντι στη χώρα, απέναντι
τους πολίτες και απέναντι στον εαυτό της. Κάπου στο βάθος,
κύριε Υπουργέ, ίσως να έχετε καλές προθέσεις. Οφείλω να οµο-
λογήσω ότι µέσα στο πόνηµα αυτό βρέθηκε χώρος για µερικές
χρήσιµες ρυθµίσεις, αλλά δεν αρκούν, όµως, αυτά τα θετικά ση-
µεία για να ανατρέψουν τη συνολική αρνητική εικόνα του νοµο-
σχεδίου.

Καταλαβαίνω ότι η ηγεσία του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας
βρίσκεται µεταξύ της σφύρας της τρόικας και του άκµονος του
µνηµονίου, αλλά –πώς να το κάνουµε- µερικά πράγµατα δεν λύ-
νονται, κόβονται όπως ο Γόρδιος Δεσµός.

Εµείς καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο επί της αρχής και επιφυ-
λασσόµαστε να τοποθετηθούµε λεπτοµερώς επί των άρθρων στη
συνέχεια. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρία συνά-
δελφε, είπαµε ότι η συζήτηση θα γίνει ενιαία επί της αρχής και
επί των άρθρων. Σας ευχαριστώ.

Τον λόγο έχει ο κ. Κάρµαντζης.
ΣΤΑΜΑΤΙΟΣ ΚΑΡΜΑΝΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµη κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το

παρόν σχέδιο νόµου αντιµετωπίζει ουσιαστικά χρονίζοντα θέ-
µατα που απασχολούν το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας και αφο-
ρούν τη Φαρική Υπηρεσία του Πολεµικού Ναυτικού, η οποία
λειτουργεί και καλύπτει τα θέµατα της αρµοδιότητάς της µε έναν
αναχρονιστικό νόµο του 1951, τον ν. 1629. 

Με δεδοµένη την πάροδο του χρόνου, αλλά και την τεχνολο-
γική εξέλιξη που σηµειώνεται, πολλά από τα άρθρα του παλαιού
νόµου δεν µπορούν πλέον να αντιµετωπίσουν θέµατα και προ-
βλήµατα που προκύπτουν και τα οποία είτε επιχειρείται να λυ-
θούν µε την καλή θέληση των αρµοδίων φορέων είτε
παραµένουν χρονίζοντα και άλυτα. 

Ο νέος νόµος καθορίζει µε ακρίβεια τις αρµοδιότητες και τις
υποχρεώσεις του κάθε φορέα που εµπλέκεται στο θέµα των
φάρων, δίνοντας επιπλέον τη δυνατότητα στο δηµόσιο να έχει
κάποια έσοδα µε την εκµίσθωση φανών ή φωτοσηµαντήρων σε
τρίτους, καθώς και µε το σύστηµα αναδοχής φάρων.(άρθρο 20). 

Σηµαντική είναι επίσης η δυνατότητα που δίνει το νοµοσχέδιο
στο προσωπικό του Πολεµικού Ναυτικού και στις οικογένειές
τους να χρησιµοποιούν τις βοηθητικές εγκαταστάσεις των
φάρων, -όπου υπάρχουν- για ολιγοήµερες φθηνές διακοπές. 

Στρατολογικά θέµατα: Με τα άρθρα 22 ως 34 αντιµετωπίζονται
θετικά σηµαντικά στρατολογικά θέµατα που αφορούν σε αναβο-
λές στράτευσης, στις ανυποταξίες και στη ρύθµιση στρατιωτικών
υποχρεώσεων ειδικών κατηγοριών οπλιτών, οµογενών και µη. 

Από τα παραπάνω άρθρα θα ήθελα να επισηµάνω, κυρία
Υπουργέ, δύο σηµεία για τον ισχύοντα ν. 3421/2005. 

Στο άρθρο 29 παράγραφος 6 την εξουσιοδότηση για χορή-
γηση ή µη της αναβολής για κοινωνικούς λόγους θα πρέπει να
την έχει η Στρατολογική Υπηρεσία (πρώην ΣΓ) και όχι η Διοίκηση,
καθόσον θα υπάρξει µείωση της γραφειοκρατίας, άµεση ικανο-

ποίηση ή µη του αιτήµατος του ενδιαφεροµένου, ενώ ο έλεγχος
στις Στρατολογικές Υπηρεσίες θα γίνεται κατά τη διάρκεια των
επιθεωρήσεών τους από τη Διοίκηση Στρατολογικών Υπηρεσιών. 

Σηµειώνω ενδεικτικά ότι σε ό,τι αφορά στο ζήτηµα της ορθής
διαχείρισης και κατανοµής του φόρτου εργασίας των αρµοδίων
φορέων και υπηρεσιών, ότι πανελλαδικώς οι Διοικήσεις Στρατο-
λογικών Υπηρεσιών είναι τέσσερις, ενώ οι Στρατολογικές Υπηρε-
σίες δεκαεπτά.

Στο άρθρο 33 και συγκεκριµένα η υποπαράγραφος 3α του
υπάρχοντος νόµου, θεωρώ ότι πρέπει να παραµείνει ως έχει, δη-
λαδή να έχουν την αρµοδιότητα τα ειδικά στρατιωτικά συµβούλια
να κρίνουν τους ακατάλληλους για στράτευση, καθόσον έχουν
τη δυνατότητα για παραποµπή οποιουδήποτε στην Επιτροπή
Απαλλαγών, ενώ σε περίπτωση κρίσης ή πολέµου είναι απολύτως
αναγκαία η δυνατότητα αυτή, επειδή υπάρχουν περιπτώσεις κα-
τατασσοµένων που είναι αδιαµφησβήτητα ακατάλληλοι. Έτσι
αποφεύγονται και άσκοπες µετακινήσεις και ταλαιπωρία του
προσωπικού που κατατάσσεται. 

Επίσης, στο άρθρο 33 η προτεινόµενη παράγραφος 5 να
ισχύει µόνο για την περίοδο ειρήνης, ενώ σε περίοδο πολέµου
το Ειδικό Στρατολογικό Συµβούλιο να συγκροτείται από τον Σχη-
µατισµό της Μονάδας Κατάταξης, (ταξιαρχία ή µεραρχία), για
άµεση αντιµετώπιση των προβληµάτων κατάταξης, όπως δη-
λαδή, καθορίζεται στην παράγραφο 2 του άρθρου 33 του ισχύον-
τος νόµου. 

Μέριµνα στρατιωτικού προσωπικού: Τα άρθρα 35 ως 40 κατα-
δεικνύουν το ιδιαίτερο ενδιαφέρον και τη µέριµνα του Υπουρ-
γείου προς το προσωπικό του σε ό,τι αφορά την αντιµετώπιση
σοβαρών προβληµάτων υγείας. Στην ίδια λογική το νοµοσχέδιο
καθορίζει ορθώς τα συγκεκριµένα απαιτούµενα προσόντα των
αποκλειστικών νοσοκόµων στα στρατιωτικά νοσοκοµεία και στο
ΝΙΜΤΣ. 

Ειδικώς, το άρθρο 35 αντιµετωπίζει ένα σοβαρότατο θέµα, τις
περιπτώσεις δηλαδή όπου στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων στο
πλαίσιο εκτέλεσης των καθηκόντων τους έχουν εµπλακεί σε δι-
καστικές διαµάχες, που συνήθως είναι ιδιαιτέρως µακροχρόνιες,
χωρίς να έχουν τη δικαστική αλλά και οικονοµική υποστήριξη της
Υπηρεσίας τους, πλην των προβλεποµένων από την υφιστάµενη
νοµοθεσία υπηρεσιών των αρµοδίων, σε νοµικές συµβουλές.

Η έλλειψη της πρόνοιας αυτής προκάλεσε συχνά στο παρελ-
θόν για τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και τις οικογένειές
τους σοβαρές δυσκολίες και ταλαιπωρία για µεγάλα χρονικά δια-
στήµατα, αλλά και σηµαντικές οικονοµικές επιβαρύνσεις. 

Και τώρα έρχοµαι στις λοιπές διατάξεις του νοµοσχεδίου. Το
νοµοσχέδιο αντιµετωπίζει µε το άρθρο 41 µε τον καλύτερο δυ-
νατό τρόπο το θέµα της απονοµής βαθµού αξιωµατικού σε ολυµ-
πιονίκες, όπως επίσης και της εκπαίδευσής τους καθόσον στον
προηγούµενο νόµο δεν υπήρχε αντίστοιχη πρόβλεψη. Επίσης,
καθορίζεται επακριβώς η αρχαιότητα µεταξύ τους, αλλά προβλέ-
πεται και η βέλτιστη αξιοποίηση εκείνων που έχουν άλλο τίτλο,
εκτός του καθηγητή Φυσικής Αγωγής. 

Με το άρθρο 44 καταργούνται τα Γραφεία Υπηρεσίας Εφέ-
δρων κατά νοµό εξοικονοµώντας κονδύλια περίπου 120.000
ευρώ, καθόσον οι υπηρεσίες που προσέφεραν ή προσφέρουν
σήµερα είναι δυνατόν να καλυφθούν πλήρως από τις κατά τό-
πους στρατιωτικές µονάδες ή υπηρεσίες.

Το άρθρο 45 αντιµετωπίζει κατά τον καλύτερο δυνατό τρόπο
το θέµα των χρεών-οφειλών των στρατιωτικών νοσοκοµείων, τη
στιγµή που αυτά έχουν φτάσει στο σηµείο να αντιµετωπίζουν ελ-
λείψεις σε βασικά και καθηµερινά απαραίτητα αναλώσιµα υλικά. 

Τέλος, το άρθρο 46 λύνει το σηµαντικό θέµα των Ελληνικών
Αµυντικών Συστηµάτων αναδιαρθρώνοντας και την εταιρεία,
αλλά βρίσκοντας λύση και για το προσωπικό της. 

Δράττοµαι της ευκαιρίας, κυρία Υπουργέ, παρά το γεγονός ότι
δεν είναι στο σηµερινό νοµοσχέδιο, να µιλήσω για τη Διεύθυνση
Στρατιωτικών Ιερέων που υπάγεται στο ΓΕΕΘΑ. Ο αριθµός έχει
µειωθεί από σαράντα πέντε σε τριάντα. Γνωρίζουµε ότι εκτός
από τα θρησκευτικά και λατρευτικά καθήκοντα, οι παρεµβάσεις,
τόσο οι κοινωνικές, αλλά και η συνδροµή των στρατιωτικών ιε-
ρέων στους άνδρες και τις γυναίκες των Ενόπλων µας Δυνάµεων
είναι πολύ σηµαντικές, ειδικότερα αυτήν την περίοδο και µπο-
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ρούµε να καταλάβουµε περί τίνος πρόκειται. Δεν τίθεται δηµο-
σιονοµικό θέµα, διότι µπορούν να αναπληρωθούν από ιερείς σε
συνεννόηση µε την Εκκλησία της Ελλάδος και µε τις διαδικασίες
που προβλέπονται. Είµαι βέβαιος, κυρία Υπουργέ, ότι θα δείτε
µε ζέση το θέµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επίσης, υπάρχει µία τροπολογία που έχει να κάνει µε τον
ΟΚΑΝΑ και αφορά τους ΟΚΑΝΑ όλης της Ελλάδος, µε τα ανα-
δροµικά που ζητούνται. Αυτό είναι ένα ζήτηµα πάρα πολύ σο-
βαρό και για τις υπηρεσίες που προσφέρουν, αλλά και για την
οικονοµική επιβάρυνση των εργαζοµένων. Θα πρότεινα, λοιπόν,
να περάσει η συγκεκριµένη τροπολογία. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τον λόγο έχει ο

κ. Γεώργιος Αναγνωστόπουλος. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί

µία ακόµα απόδειξη πως το ελληνικό Κοινοβούλιο εν µέσου θέ-
ρους δεν υπολειτουργεί αλλά συζητά και ψηφίζει σηµαντικά νο-
µοσχέδια για την κοινωνία και τη χώρα µας. 

Από τα άρθρα του νοµοσχεδίου, θα ήθελα να σταθώ σε µερικά
σηµεία τα οποία θεωρώ πιο σηµαντικά. 

Όπως όλοι γνωρίζουµε, µε τον ν. 3421/2005 παρέχεται η δυ-
νατότητα χορήγησης αναβολής κατάταξης για λόγους σπουδών
στους σπουδαστές των Κέντρων Μεταλυκειακής Εκπαίδευσης –
γνωστά ως ΚΕΜΕ, αλλά πιο γνωστά σε όλους µας ως «κολλέγια»-
τα οποία συνεργάζονται µε ανώτερα ή ανώτατα εκπαιδευτικά
ιδρύµατα γενικότερα του εξωτερικού -και όχι µόνο- κρατών-
µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Οι σπουδαστές αυτών των κολλεγίων δικαιούνται αναβολή κα-
τάταξης έως το εικοστό όγδοο έτος της ηλικίας τους. Όµως, µε
τις ρυθµίσεις που φέρνει το άρθρο 22, ελαττώνεται το όριο ηλι-
κίας για τη χορηγούµενη στους σπουδαστές αναβολή από το ει-
κοστό όγδοο έτος της ηλικίας στο εικοστό έκτο. Οι ρυθµίσεις
αυτές κρίνονται εύλογες και επιβεβληµένες, αφού στο υφιστά-
µενο νοµικό πλαίσιο, δηλαδή στους ν. 3696/2008 και 3848/2010
για την ίδρυση και λειτουργία ΚΕΜΕ στην Ελλάδα, τίθεται ως πε-
ριορισµός για την αναγνώρισή τους η σύµπραξη αποκλειστικά
µε ιδρύµατα κράτους-µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά δί-
νεται και το δικαίωµα της σύµπραξης µε ιδρύµατα γενικότερα
του εξωτερικού.

Επίσης, διαφοροποιείται η διάρκεια των αναβολών που χορη-
γούνται για τα ΚΕΜΕ σε σχέση µε τη διάρκεια των αναβολών που
χορηγούνται για τα ΑΕΙ και ΤΕΙ, καθώς σύµφωνα µε το άρθρο 1
του ν. 3696/2008 οι τίτλοι σπουδών που παρέχονται από τα µεν
δεν είναι ισότιµοι µε αυτούς που παρέχονται από τα δε. 

Με τις τροποποιήσεις που επιφέρει το άρθρο 23 επιλύεται ένα
πάγιο αίτηµα οικογενειών µε δύο αδέλφια που καλούνται ταυτό-
χρονα για κατάταξη στις Ένοπλες Δυνάµεις. Ενώ µέχρι τώρα
αναβολή δικαιούνταν µόνο ο µικρότερος σε ηλικία αδελφός, στο
εξής θα µπορούν να επιλέγουν ανεξαρτήτως ηλικίας ποιος θα
επιλεγεί πρώτος. 

Αυτό διευκολύνει οικογένειες µε πολλά άνεργα µέλη, όπου για
παράδειγµα εργάζεται µόνο ο µεγαλύτερος αδερφός, στηρίζον-
τας οικονοµικά την υπόλοιπη οικογένεια. Σε αυτήν την περίπτωση
µπορεί ο µικρότερος να καταταγεί άµεσα και ο µεγαλύτερος
αδερφός να κάνει χρήση πρόσθετης αναβολής στράτευσης.  

Στο άρθρο 24 προβλέπεται η πλήρης µηχανογράφηση τόσο
των διοικήσεων στρατολογικών υπηρεσιών όσο και των στρατο-
λογικών υπηρεσιών, διευκολύνοντας έτσι τους αιτούντες αναβο-
λής για κοινωνικούς λόγους αλλά και εξοικονοµώντας
σηµαντικές δαπάνες από την έλλειψη διακίνησης της αλληλογρα-
φίας. 

Σπουδαίες αλλαγές, επίσης, περιέχονται στο άρθρο 26 και
αφορούν τη διεύρυνση του χρονικού διαστήµατος, εντός του
οποίου εξετάζονται οι στρατεύσιµοι που αδυνατούν να µετακινη-
θούν για κατάταξη για λόγους υγείας. 

Με τη ρύθµιση αυτή οι υγειονοµικές επιτροπές και τα ειδικά

στρατολογικά συµβούλια εξετάζουν τους στρατεύσιµους κατά
την ηµεροµηνία που υποχρεούνται για κατάταξη και µέχρι πέντε
εργάσιµες ηµέρες πριν από τη µέρα αυτή. Με τον τρόπο αυτό
αυξάνονται πρακτικά οι µέρες που έχουν στη διάθεσή τους οι
ασθενείς για την εξέτασή τους και επιµερίζεται ο αυξηµένος
φόρτος εργασίας των αρµόδιων επιτροπών και συµβουλίων. 

Έτσι, µετά την πλήρη µηχανογράφηση των διοικήσεων στρα-
τολογικών υπηρεσιών και των στρατολογικών υπηρεσιών οι  σχε-
τικές µε τα ως άνω θέµατα µεταβολές καταχωρίζονται στις
τηρούµενες οικείες στρατολογικές µερίδες του αυτοµατοποιηµέ-
νου συστήµατος στρατολογίας από τις διοικήσεις στρατολογι-
κών υπηρεσιών και ως εκ τούτου κρίνεται επιβεβληµένη η τήρηση
των σχετικών αλληλογραφιών στο αρχείο τους. 

Αυτό θα έχει ως αποτέλεσµα να ελέγχεται το σύννοµο των σχε-
τικών αποφάσεων κατά τη διενέργεια των διοικητικών επιθεωρή-
σεων από τη διεύθυνση στρατολογικού στρατιωτικών νοµικών
συµβουλίων, το ΓΕΕΘΑ, να περιοριστεί η γραφειοκρατία και να
µηδενιστούν οι δαπάνες που συνεπάγεται η διακίνηση των αλλη-
λογραφιών. 

Ως αποτέλεσµα της επιτάχυνσης των διαδικασιών υγειονοµι-
κής εξέτασης των στρατευσίµων, όσοι κρίνονται από τις αρµό-
διες υγειονοµικές επιτροπές ικανοί κατηγορίας πρώτης (Ι1) µέχρι
και τέταρτης (Ι4) θα κατατάσσονται υποχρεωτικά εντός πενθη-
µέρου από την κοινοποίηση της γνωµάτευσης στην αρµόδια
στρατολογική υπηρεσία, χωρίς να έχουν κάποιο δικαίωµα εκ
νέου εξέτασης. Με τον τρόπο αυτόν καταπολεµάται το φαινό-
µενο, το οποίο παρατηρείται, κάποιοι στρατεύσιµοι, επικαλούµε-
νοι προβλήµατα υγείας, να αποφεύγουν συστηµατικά τη
στράτευση, ζητώντας κατά τρόπο καταχρηστικό την παραποµπή
τους εκ νέου σε µία υγειονοµική επιτροπή. 

Επίσης, το Υπουργείο Υγείας µε τον ν. 4132/2013 διαµόρφωσε
ένα νέο νοµικό πλαίσιο κριτηρίων επιλογής, οργάνωσης και ερ-
γασίας των αποκλειστικών νοσοκόµων, που παρέχουν υπηρεσίες
σε νοσηλευόµενους σε νοσοκοµεία του ΕΣΥ και σε ιδιωτικές κλι-
νικές. 

Το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας εκτίµησε ότι ήταν αναγκαία η
επέκταση της εφαρµογής του εν λόγω πλαισίου στα νοσηλευτικά
ιδρύµατα των Ενόπλων Δυνάµεων, ώστε η προσφορά και η ποι-
ότητα όµοιων υπηρεσιών αποκλειστικών νοσοκόµων να είναι
κοινή. Για τον λόγο αυτόν επεκτείνεται και στα στρατιωτικά νο-
σοκοµεία και στο ΝIΜΤΣ η δυνατότητα παροχής υπηρεσιών απο-
κλειστικών νοσοκόµων και παράλληλα παρέχεται η δυνατότητα
ρύθµισης µε κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Άµυνας και
του Υπουργού Υγείας όλων των σχετικών επιµέρους ζητηµάτων,
όπως προβλέπει το άρθρο 38.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το άρθρο 46 η Κυβέρνηση
ολοκληρώνει το πρόγραµµα αναδιάρθρωσης και εξυγίανσης της
Ελληνικής Αµυντικής Βιοµηχανίας που ψήφισε η Βουλή το 2013,
ώστε αυτή να καταστεί βιώσιµη. Προβλέπεται η διάσπαση της
εταιρείας «Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα ΑΒΕΕ» σε δύο νέες
επωφελούµενες ανώνυµες εταιρείες και εν συνεχεία η θέσπιση
προγράµµατος εθελουσίας εξόδου για τους εργαζόµενους της
εταιρείας, η οποία θα προκύψει από την ανωτέρω διάσπαση και
θα δραστηριοποιείται αποκλειστικά στην παραγωγή και εµπορεία
όπλων, πυροµαχικών και πολεµικού υλικού, κατά την έννοια του
άρθρου 346 της Συνθήκης για τη λειτουργία της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Το πρόγραµµα εθελουσίας εξόδου αποσκοπεί στη µεί-
ωση του αριθµού του απασχολούµενου προσωπικού, προκειµέ-
νου µε τον τρόπο αυτόν να επιτευχθεί η οργανωτική
αναδιάρθρωση και ο εκσυγχρονισµός της εταιρείας. 

Κλείνοντας θα ήθελα να προσθέσω ότι το εν λόγω πρόγραµµα
λαµβάνει υπ’ όψιν του την ανάγκη να µη διαταραχθεί η λειτουρ-
γία της εταιρείας, καθώς και την εξασφάλιση του αποχωρούντος
προσωπικού µέσω της παροχής αυξηµένης αποζηµίωσης µε
τρόπο που δεν θα επιβαρύνει σε καµµία περίπτωση τα ασφαλι-
στικά ταµεία. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο κ. Βαρεµένος.
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ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Δηµόσιας Τάξης και Προ-
στασίας του Πολίτη): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Με συγχωρείτε,
κύριε Βαρεµένε. Ο κύριος Υπουργός έχει µία τροπολογία. Για
ένα λεπτό θα την υποστηρίξει. Συγγνώµη, κύριε συνάδελφε. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Δηµόσιας Τάξης και Προ-

στασίας του Πολίτη): Κύριε συνάδελφε, ευχαριστώ πολύ για την
επιείκειά σας. Θα χρειαστώ λίγα δευτερόλεπτα µόνο.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, σας ευχαριστώ πολύ που µου επιτρέπετε να

καταθέσω τροπολογία στο νοµοσχέδιό σας. Δεν είναι εντελώς
άσχετη. Πρόκειται για µία τακτοποίηση ουσιαστικά και έχει να
κάνει µε τον καθορισµό του αριθµού των εισαγοµένων αστυφυ-
λάκων και αξιωµατικών στις Σχολές της Ελληνικής Αστυνοµίας. 

Προκειµένου για την εύρυθµη λειτουργία της Ελληνικής Αστυ-
νοµίας, είναι προφανές ότι υπάρχει η ανάγκη µόνιµα για εισα-
γωγή νέων αστυφυλάκων και αξιωµατικών. Όµως, µαζί µε τις
υπηρεσιακές ανάγκες, οι οποίες είναι δεδοµένες, υπάρχει και η
δέσµευση της χώρας. Και µιλώ για το µεσοπρόθεσµο, το οποίο
υπαγορεύει συγκεκριµένα οικονοµικά, δεσµεύσεις ως προς τις
προσλήψεις και πιστώσεις ανάλογες από το Εθνικό Λογιστήριο. 

Γι’ αυτόν τον λόγο, λοιπόν, είναι µία τακτοποίηση, έτσι ώστε
αυτά τα παιδιά, τα οποία ενέγραψαν τα µηχανογραφικά τους και
έδωσαν εξετάσεις στις σχολές αυτές να µπορέσουν να απορρο-
φηθούν από τις σχολές τα έτη 2015-2016 και 2016-2017. Θα µοι-
ραστούν, δηλαδή, ισόποσα σε αριθµό και θα απορροφηθούν στα
δύο χρόνια, τα οποία έπονται, προκειµένου να είµαστε εντάξει
και µε τις δεσµεύσεις της χώρας, αλλά παράλληλα να προχωρή-
σει η ανάγκη της Υπηρεσίας για περαιτέρω στελέχωση. 

Αυτά που σας ανέπτυξα, αποτελούν στο σύνολό τους την τρο-
πολογία που έχω καταθέσει.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κύριε Βαρε-

µένε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σαράντα χρόνια -επιτρέψτε µου να πω- µετά την αποκατά-

στασή της, η δηµοκρατία µας είναι µελαγχολική και τραυµατι-
σµένη. Πέρα από τα επετειακά που ακούστηκαν σήµερα εδώ,
πρέπει να πούµε ότι είναι πολύ επικίνδυνο στη συνείδηση ενός
σηµαντικού ή λιγότερο σηµαντικού κοµµατιού του ελληνικού
λαού η δηµοκρατία να ταυτίζεται µε τη χρεοκοπία. Εµείς εδώ στο
Κοινοβούλιο πρέπει να βάλουµε τέρµα στον ολισθηρό κατήφορο
της παραβίασης ή της οριακής εφαρµογής του Συντάγµατος,
του αναποδογυρίσµατος ενός θεσµικού πλαισίου και κάποιων κα-
τακτήσεων που ανήκουν στον ανθρώπινο πολιτισµό και στο ευ-
ρωπαϊκό κεκτηµένο. Η χώρα αυτή έχει ιστορία. Η δηµοκρατία
εγκαθιδρύθηκε µε θυσίες, πολλές φορές και µε αίµα. Το ερώ-
τηµα είναι: Από ποιον περιµένουµε να γίνει αυτό σεβαστό; Από
τους δανειστές;

Έρχοµαι στο συζητούµενο νοµοσχέδιο τώρα, το οποίο θα µπο-
ρούσε να χαρακτηριστεί και πολυνοµοσχέδιο, διότι περιλαµβάνει
διάφορα πράγµατα µέσα και δεν είναι καλό αυτό.

Εµείς επικροτούµε, ψηφίζουµε αρκετές διατάξεις στο θέµα
των φάρων. Σε ορισµένες που έχουµε αντίρρηση θα µπορού-
σαµε να άρουµε την αντίρρησή µας. Για παράδειγµα, όσον
αφορά τη διάταξη για τη δυνατότητα του αναδόχου να εκµεταλ-
λεύεται επικοινωνιακά τον φάρο, θα τη δεχόµασταν, εάν προσθέ-
τατε τη φράση «εάν αυτό συνάδει µε τους φάρους ως
αρχιτεκτονικά µνηµεία». Απλό. 

Πάµε παρακάτω, στα πρόστιµα στους ανυπότακτους. Η κοινή
λογική δεν λέει ότι θα έπρεπε να είναι κλιµακούµενα; Η κοινή λο-
γική το λέει. Είναι το ίδιο όταν ένας είναι ανυπότακτος µια µέρα
µε εκείνον που είναι ανυπότακτος πέντε χρόνια; Η κοινή λογική
λέει «όχι» και αυτήν επικαλούµαστε.

Στο θέµα των ΕΑΣ η αντίθεσή µας εδράζεται στην έλλειψη
ενός συνολικού σχεδίου για την παραγωγική συγκρότηση και
ανασυγκρότηση των ΕΑΣ, σε αυτό και νοµίζω πως είναι πάρα
πολύ βασικό. Όχι, δηλαδή, να αντιµετωπιστούν τα ΕΑΣ –παρα-
γωγικές µονάδες- όπως αντιµετωπίστηκε το δηµόσιο τα τέσσερα
τελευταία χρόνια στην Ελλάδα, δηλαδή «κόψτε». Τα ΕΑΣ δεν

είναι δηµόσιο. Είναι παραγωγικές µονάδες.
Και εδώ θα ήθελα να πω το εξής. Απευθύνεται η κατηγορία

στον Συνασπισµό περί λαϊκισµού. Και εγώ θέλω να ρωτήσω:
Ποιος είναι λαϊκιστής; Αυτός που λέει ότι όσον αφορά την εθε-
λούσια έξοδο θέλουµε ένα σχέδιο εφαρµογής της εθελουσίας;
Δηλαδή, αυτοί θα φύγουν από εκεί γι’ αυτόν τον λόγο, άλλοι θα
τοποθετηθούν εκεί γι’ αυτόν τον λόγο. Αυτό το πράγµα είναι λαϊ-
κισµός ή µήπως το αντίθετο, δηλαδή οι οριζόντιες καταστάσεις; 

Και να σας πω κάτι; Λέτε για τους διοικητικούς ότι κατά και-
ρούς φορτώθηκαν πολλοί διοικητικοί και είναι υπεράριθµοι. Κατ’
αρχάς είναι ένα ερώτηµα ποιος τους φόρτωσε, αν τους φόρ-
τωσε. Ποιος; Από τον ουρανό έπεσαν; Να σας πω κάτι; Σας είπαν
οι εργαζόµενοι από το Αίγιο ότι και παραγωγικοί εργαζόµενοι
µπορούν να χαρακτηριστούν υπεράριθµοι όταν ένα εργοστάσιο
δεν δουλεύει. Πριν λίγα χρόνια το ελληνικό δηµόσιο ξόδεψε 15
εκατοµµύρια δραχµές για καινούργιο µηχανολογικό εξοπλισµό.
Τι θα τον κάνουµε; Θα τον λειτουργήσουµε; 

Εµείς σας λέµε ότι θέλουµε αντιµετώπιση του προβλήµατος.
Δεν θέλουµε δηµιουργία µη αντιστρεπτών καταστάσεων. Αυτό
θέλουµε κι όχι να βάζουµε τα προβλήµατα κάτω από το χαλί και
µετά από λίγο καιρό να έρθουµε µε νέο πρόγραµµα εκούσιων ή
ακούσιων αποµακρύνσεων. 

Παράδειγµα, η τροπολογία για την Κύµη. Να πληρωθούν οι ερ-
γαζόµενοι –σωστό, δεκαεπτά µήνες είναι απλήρωτοι-, µε τον όρο
όµως εντός έξι µηνών να τεθεί σε εκκαθάριση η επιχείρηση.
Τέλος. Έτσι απλά; Ρωτάω εγώ. Δηλαδή σαν να είναι ένα έργο
χωρίς happy end; Τι συνέβη; Υπάρχουν ορισµένα ερωτήµατα.
Γιατί µετά το 2004 η εταιρεία αυτή δεν πήρε καµµιά παραγγελία
ούτε από το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας ούτε από το Υπουργείο
Προστασίας του Πολίτη; Γιατί; Από εκεί πέρασαν στελέχη διορι-
σµένα από κάποιους τις τελευταίες δεκαετίες. Τι έκαναν; Ένας
δανεισµός ενός δισεκατοµµυρίου πώς κατανεµήθηκε; Πού πήγε
ο δανεισµός; Χρησιµοποιήθηκαν κονδύλια από εκεί για την πα-
ραγωγική ανασυγκρότηση; Θα δώσει κάποιος λόγο –λόγο πολι-
τικό λέω, δεν θέτω άλλο ζήτηµα- στον ελληνικό λαό, στον οποίο
κάθε δύο, τρεις µήνες πηγαίνει ο λογαριασµός της χρεοκοπίας;

Είναι παράλογο αυτά τα ερωτήµατα να απαντηθούν, σήµερα
που συµπληρώνουµε σαράντα χρόνια από την αποκατάσταση
της δηµοκρατίας σε αυτήν τη χώρα; 

Και όχι µόνο αυτό, έρχονται τροπολογίες, κατατεθειµένες µά-
λιστα και από Βουλευτές, που λένε να ισχύσει και στα ΕΑΣ ό,τι
ίσχυσε στις αποκρατικοποιήµενες από το ΤΑΙΠΕΔ επιχειρήσεις,
αναφορικά µε ενδεχόµενες ευθύνες στελεχών αυτών των εται-
ρειών. Δηλαδή, όταν αυτά τα στελέχη τοποθετούνται σε αυτές
τις εταιρείες δεν γνωρίζουν ότι αναλαµβάνουν ευθύνες; Τι είδους
νοµοθετική «απαλλαγή» εκ των προτέρων είναι αυτή;

Καταλήγοντας, θα ήθελα να πω ότι εµείς συµφωνούµε µε την
υπερψήφιση µιας τροπολογίας που κατατέθηκε από Βουλευτές
άλλων πτερύγων και αφορά τη χρηµατοδότηση των Κέντρων
Πρόληψης και Εξάρτησης και Προαγωγής της Ψυχοκοινωνικής
Υγείας, όπως επίσης και την υπαγωγή τους στο ενιαίο µισθολό-
γιο χωρίς τις αναδροµικές επιβαρύνσεις. Άλλωστε και Βουλευτές
του ΣΥΡΙΖΑ είχαν καταθέσει δύο ανάλογες τροπολογίες στο πρό-
σφατο παρελθόν.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τον λόγο έχει η
κ. Βαµβακά.

ΕΥΓΕΝΙΑ (ΤΖΕΝΗ) ΒΑΜΒΑΚΑ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουρ-
γέ, µε αυτό το σχέδιο νόµου που συζητάµε σήµερα έχουν προκύ-
ψει πολλά σηµαντικά θέµατα, αλλά και πλειάδα τροπολογιών όπως
πάντα σε άσχετα νοµοσχέδια.

Οι φάροι αποτελούν στοιχείο που µαρτυράει την κυριαρχία
µιας χώρας και η σηµασία τους είναι αδιαµφισβήτητη για την
ασφάλεια της διεθνούς ναυσιπλοΐας. Η Υπηρεσία Φάρων που
υπάγεται στο Γενικό Επιτελείο Ναυτικού και της οποίας προΐστα-
ται ανώτατος αξιωµατικός του Πολεµικού Ναυτικού έχει ως απο-
στολή την εισήγηση για ίδρυση, τροποποίηση ή κατάργηση
υπηρεσιών, καθώς και την εύρυθµη λειτουργία του φαρικού δι-
κτύου του ελλαδικού χώρου.

Με το άρθρο 5 του παρόντος σχεδίου νόµου θεσπίζεται η δη-
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µιουργία ζώνης ασφαλείας για την ανεµπόδιστη διεξαγωγή των
εργασιών ανέγερσης και λειτουργίας των φάρων. Επίσης, επι-
τρέπεται η χωρίς άδεια της Υπηρεσίας Φάρων πολιτιστική αξιο-
ποίηση των φαρικών κτισµάτων που έχουν χαρακτηριστεί ως
µνηµεία πολιτισµού από φορείς τοπικής αυτοδιοίκησης ή δηµό-
σιους φορείς, αλλά και µη κερδοσκοπικά σωµατεία. Επιτρέπεται,
δηλαδή, περιστασιακά και χωρίς κανένα όφελος για το κράτος η
χρήση τους για προβολή και προώθηση των συµφερόντων µη
κερδοσκοπικών σωµατείων. 

Επίσης, µε το άρθρο 20, επιτρέπεται επιπρόσθετα η αξιοποί-
ηση των φαρικών κτισµάτων µε το σύστηµα της αναδοχής. Συγ-
κεκριµένα, προσκαλούνται ιδιώτες να υιοθετήσουν φάρους
αναλαµβάνοντας τη συντήρησή τους, µε αντάλλαγµα τη δυνατό-
τητα να τους χρησιµοποιήσουν για διαφηµιστικούς λόγους για
την προώθηση της επιχειρηµατικής τους εικόνας. 

Με το άρθρο 19 παρέχεται η δυνατότητα στα µέλη των οικο-
γενειών των αναδόχων να χρησιµοποιήσουν τα φαρικά κτίσµατα
ως ξενοδοχεία για τις διακοπές τους, να αξιοποιούν δηλαδή δη-
µόσιες εγκαταστάσεις εντός της ζώνης ασφαλείας ως θέρετρα.

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, θα µπορούν να προσκαλούν και φί-
λους τους και να διοργανώνουν πολυτελή πάρτι που δεν θα
έχουν να ζηλέψουν σε τίποτα το θρυλικό πάρτι του Ρώσου µεγι-
στάνα στο νησί του Ιονίου;

Όλες οι παραπάνω ρυθµίσεις προκαλούν µεγάλο προβληµα-
τισµό για τις πραγµατικές προθέσεις της Κυβέρνησης σε µια
εποχή που ιδιωτικοποιεί µέσω του ΤΑΙΠΕΔ όλα τα λιµάνια της
χώρας, καθώς και περιοχές-φιλέτα σε νησιά, παραθαλάσσιες,
καθώς και παραµεθόριες περιοχές.

Μετά στο άρθρο 22 δίνεται η δυνατότητα στα Κέντρα Μετα-
λυκειακής Εκπαίδευσης που συνεργάζονται µε εκπαιδευτικά
ιδρύµατα του εξωτερικού κατ’ ουσία λειτουργώντας ως παραρ-
τήµατα τους να εξασφαλίζουν στους σπουδαστές τους το πολυ-
πόθητο χαρτάκι της αναβολής στράτευσης, διευρύνοντάς έτσι
την πελατεία τους.

Είναι φανερό ότι η Κυβέρνηση κάνει ό,τι περνά από το χέρι της
για τη διευκόλυνση της ιδιωτικής παιδείας, ενισχύοντας µε κάθε
τρόπο τις ιδιωτικές σχολές, ενώ παράλληλα υποβαθµίζει συστη-
µατικά τη δηµόσια εκπαίδευση, θέτοντας όλο και αυξανόµενα εµ-
πόδια στη φοίτηση, στην προαγωγή από τάξη σε τάξη και την
εισαγωγή φυσικά στα ελληνικά πανεπιστήµια. Όλο και περισσό-
τεροι θα µένουν εκτός δευτεροβάθµιας και τριτοβάθµιας, αλλά
δεν θα πρέπει να ανησυχούν, αφού αναβολή θα µπορούν να πά-
ρουν φοιτώντας σε ιδιωτικές σχολές που θα υποχρεωθούν να
φοιτήσουν, όπως τα ΚΕΜΕ.

Σε σχέση µε το άρθρο 39 που αφορά στο µειωµένο ωράριο
εργασίας του στρατιωτικού προσωπικού µε τέκνα µε ειδικές
ανάγκες, θα µπορούσα να εκφράσω την ικανοποίησή µου για την
προτεινόµενη ρύθµιση. Ήταν καιρός να ισχύσει και στο στρατιω-
τικό προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων το δικαίωµα που έχει το
πολιτικό προσωπικό για µειωµένο ωράριο σε περίπτωση που
έχουν τέκνο ή σύζυγο µε πνευµατική, ψυχική ή σωµατική αναπη-
ρία. 

Πάµε στην τροπολογία του Υπουργείου Δηµόσιας Τάξης. Είναι
απαράδεκτο ο επιτυχών να κωλύεται να ασκήσει τα δικαιώµατά
του να φοιτήσει ως πρωτοετής στις σχολές και να µετατίθεται το
δικαίωµά του αυτό στο µέλλον. Με τη χρονική αυτή καθυστέρηση
δηµιουργούνται νέα προβλήµατα. Εποµένως δεν µειώθηκε το
λειτουργικό κόστος, όπως διατείνεται το Υπουργείο Δηµόσιας
Τάξης που είναι ο στόχος αυτής της ρύθµισης, απλά αίρεται το
δικαίωµα των φοιτητών να σπουδάσουν ως πρωτοετείς και αφ’
ετέρου οι απόφοιτοι θα είναι λιγότεροι, άρα θα είναι λιγότεροι
και οι διορισµοί. 

Όσο για το Υπουργείο Παιδείας, µε τον ν.4093/2012, µε προ-
φανή πίεση από την τρόικα, θέλησε να επικαιροποιήσει τις άδειες
των ιδιωτικών σχολείων, καθώς πολλοί σχολάρχες είχαν συσσω-
ρεύσει χρέη προς το δηµόσιο. Με τη διαδικασία αδειοδότησης
επιχείρησε να τους αναγκάσει να ρυθµίσουν τα χρέη τους, ώστε
να είναι φορολογικά και ασφαλιστικά ενήµεροι και να συνεχίσουν
να λειτουργούν.

Εν τούτοις, η διαδικασία αυτή, η οποία θεωρητικά θα έπρεπε
να ολοκληρωθεί τον Αύγουστο του 2013, πήρε περίπου ένα έτος

παράτασης. Είµαστε αρνητικοί επί της νέας αυτής παράτασης,
η οποία επιτρέπει εκ νέου στους σχολάρχες να µη ρυθµίζουν τις
εκκρεµότητές τους µε το δηµόσιο. Η πολιτική που ακολουθείτε
είναι όχι απλά ζηµιογόνος αλλά και επικίνδυνη, διότι θέτει εν αµ-
φιβόλω νοµικές σχέσεις ιδιοκτησίας δεκαετιών. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τον λόγο έχει ο
κ. Σταύρος Κοντονής. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα, την ηµέρα της επε-

τείου της αποκατάστασης της δηµοκρατίας, τιµάµε πρώτα και
κύρια τους αγωνιστές του αντιδικτατορικού κινήµατος, της αντι-
δικτατορικής πάλης και εµείς οι νεότεροι θέλουµε να τους πούµε
από αυτήν την Αίθουσα ότι η ζωή µας, η πορεία µας, η διαδροµή
µας δεν θα ήταν αυτή που είναι. Είναι αυτή που είναι, γιατί υπήρ-
ξαν εκείνοι, γιατί υπήρξε το παράδειγµά τους, παράδειγµα ανι-
διοτέλειας, παράδειγµα στράτευσης και πάθους για τη
δηµοκρατία. 

Χαιρετίζουµε όλους εκείνους που σε τρυφερή ηλικία των εί-
κοσι, είκοσι πέντε ετών βρέθηκαν στην πρώτη γραµµή του
αγώνα, από τον µέγιστο Αλέξανδρο Παναγούλη µέχρι τον Νίκο
Κιάο, τον Παύλο Κλαυδιανό, τον Θανάση Αθανασίου -το πρώτο
δηλαδή αντιδικτατορικό κλιµάκιο του «Ρήγα Φεραίου»- που συ-
νελήφθησαν και βασανίστηκαν. 

Χαιρετίζουµε και το µεγάλο κίνηµα της νεολαίας εκείνης της
περιόδου, το φοιτητικό κίνηµα και τις οργανώσεις της Αριστεράς.
Χωρίς τη δράση τους, χωρίς τη Νοµική και το Πολυτεχνείο, χωρίς
τον αγώνα των φοιτητών της περιόδου εκείνης δεν θα υπήρχε η
πτώση της δικτατορίας τον Ιούλιο του 1974.

Θυµόµαστε, όµως, και υπενθυµίζουµε σε όλο τον ελληνικό λαό
-και κυρίως στη νεολαία- το βάρβαρο καθεστώς της βίας και της
ταπείνωσης της χούντας. Πρέπει να ξαναθυµηθεί ο ελληνικός
λαός και δεν πρέπει ποτέ να ξεχάσει ότι εκείνη την περίοδο νέα
παιδιά, αγωνιστές του λαού βρέθηκαν όχι µόνο δολοφονηµένοι,
αλλά και βασανιζόµενοι κατά τρόπο σκληρό και απάνθρωπο στα
κολαστήρια της χούντας, στην ΕΣΑ και στην Ασφάλεια, στα ξε-
ρονήσια και στις εξορίες. Αυτή ήταν η δικτατορία, που σήµερα
στο Κοινοβούλιο έρχονται απολογητές της η νεοναζιστική συµ-
µορία της Χρυσής Αυγής.

Και κάτι ακόµα. Η χούντα, η οποία έπεσε σαν σήµερα πριν από
σαράντα χρόνια, το ’74, ήταν εκείνη που κληροδότησε στις ση-
µερινές γενιές το δράµα της Κύπρου, την Κύπρο υπό κατοχή. Αν
σήµερα η Κύπρος είναι υπό κατοχή, είναι γιατί υπήρξε το οργα-
νωµένο από τη χούντα πραξικόπηµα κατά του Μακαρίου και η
παράδοση της µισής Κύπρου στον Αττίλα από τους χουντικούς.
Αυτοί ήταν οι πατριώτες τους οποίους θαυµάζει σήµερα η νεο-
ναζιστική συµµορία της Χρυσής Αυγής!

Θα περιµέναµε αυτήν τη µέρα, µέρα επετείου και µνήµης,
µέρα περισυλλογής, να αντιληφθούν οι πάντες ότι αυτό που
ζούµε σήµερα ήταν το ζητούµενο όχι µόνο την περίοδο της δι-
κτατορίας, αλλά και την περίοδο πριν από τη δικτατορία, γιατί
και τότε είχαµε µια ανάπηρη Δηµοκρατία, µε το Κοµµουνιστικό
Κόµµα στην παρανοµία και τις οργανώσεις του λαού υπό διωγµό.

Τίποτα δεν είναι αυτονόητο, τίποτα δεν είναι δεδοµένο. Όλα
κατακτιούνται µε αγώνες και κυρίως µε τον σεβασµό µας στο
Σύνταγµα και στους νόµους του κράτους.

Αυτό το Σύνταγµα σήµερα ποδοπατείται από τη δικοµµατική
Κυβέρνηση. Ποδοπατείται, όταν την περίοδο των µνηµονίων
έχουν υπογραφεί υπερδιπλάσιες πράξεις νοµοθετικού περιεχο-
µένου από όσες είχαν υπογραφεί από το 1974 µέχρι το 2010.
Υποτιµάται το Κοινοβούλιο και ευτελίζονται οι δηµοκρατικοί θε-
σµοί, όταν η Κυβέρνηση φέρνει µε τη διαδικασία του κατεπείγον-
τος νοµοσχέδια χιλιάδων σελίδων, τα οποία πρέπει να ψηφιστούν
σε ένα εικοσιτετράωρο. Ευτελίζεται η δηµοκρατία. 

Και σήµερα, όµως, στη σηµερινή συζήτηση, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχει κατατεθεί µια επαίσχυντη τροπολογία από δέκα
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, µε την οποία ζητείται, ούτε
λίγο ούτε πολύ, η τροποποίηση του εδαφίου β’, της παραγράφου
2 του άρθρου 236 του ν. 3852/2010.
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(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ)

Τι αφορά η διάταξη αυτή; Αφορά την αυτοδίκαιη έκπτωση δη-
µοτικών αρχών ή περιφερειακών αρχών, αυτοδιοικητικών σε
κάθε περίπτωση, όταν έχουν τελέσει κακούργηµα για το οποίο
υπάρχει αµετάκλητη ασκηθείσα ποινική δίωξη, παραποµπή δη-
λαδή στο ακροατήριο, και έχουν επιβληθεί περιοριστικοί όροι. 

Αυτή η διάταξη, τη σηµερινή µέρα της αποκατάστασης της δη-
µοκρατίας, κυρία Υπουργέ, έρχονται και ζητάνε να αλλάξει. Αγα-
πάει ο θεός τον κλέφτη, όµως, αγαπάει και τον νοικοκύρη! Διότι
η τροπολογία αυτή –κοιτάξτε να δείτε τι συµβαίνει προς δόξαν
της δηµοκρατίας!- είχε κατατεθεί στις 23 Ιουλίου 2014 και είχε
πάρει αριθµό 1615 και η ίδια τροπολογία κατατέθηκε ακριβώς
την προηγούµενη µέρα µε αριθµό 1610.

Ποια είναι η διαφορά των δύο κειµένων; Η διαφορά είναι ότι
στο δεύτερο κείµενο ζητάνε την αντικατάσταση του συγκεκριµέ-
νου άρθρου, όπως σας είπα, ενώ στο πρώτο ζητάτε την κατάρ-
γησή του.

Δηλαδή, να έχουν τελεστεί κακουργήµατα, να υπάρχει αµετά-
κλητη παραποµπή σε δίκη για κακούργηµα, να υπάρχει προφυ-
λάκιση, προσωρινή κράτηση ή περιοριστικοί όροι και αυτοί οι
δέκα κύριοι συνάδελφοι ζητάνε, το πρώτον, κυρία Υπουργέ, να
καταργηθεί η διάταξη. Φαίνεται ότι κάποιος τους είπε: «θα µας
πάρουν µε τις πέτρες». Και επανήλθαν την εποµένη µε αυτό που
συζητάµε σήµερα, τη δεύτερη τροπολογία. 

Κυρία Υπουργέ, καταθέτω τις δύο τροπολογίες για τα Πρα-
κτικά της Βουλής και σας καλώ σήµερα να µη συνδέσετε το
όνοµά σας µε αυτό το επαίσχυντο κείµενο.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σταύρος Κοντονής καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σας καλούµε να µη συνδέσετε το όνοµά σας µε αυτήν, να µην
κάνετε δεκτή αυτήν την τροπολογία. Είναι ντροπή για δηµοτικούς
και νοµαρχιακούς άρχοντες, οι οποίοι έχουν παραπεµφθεί για
σοβαρά κακουργήµατα και στους οποίους έχουν επιβληθεί πε-
ριοριστικοί όροι, να ζητάνε Βουλευτές στο ελληνικό Κοινοβούλιο
σήµερα να µην εκπέσουν αυτοδικαίως του αξιώµατός των. 

Το µόνο παρήγορο, κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι από τους δέκα
Βουλευτές που έχουν υπογράψει αυτό το κατάπτυστο κείµενο,
δεν έχει έρθει κανένας στη Βουλή να το υποστηρίξει. Κάτι είναι
κι αυτό. Είναι αυτό που λέµε: «υπάρχει και φιλότιµο».

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητάµε σήµερα για το συγκε-
κριµένο νοµοσχέδιο και έχουµε να σας επισηµάνουµε, κυρία
Υπουργέ, τις σοβαρές παρατηρήσεις που κάνει η Επιστηµονική
Υπηρεσία της Βουλής. Δυστυχώς, το ίδιο που επισηµαίνει στο
σηµερινό της έγγραφο προς εσάς, το είχε επισηµάνει και χθες
στην κυρία Υπουργό Τουρισµού, την κ. Κεφαλογιάννη, για το
θέµα της εξουσιοδότησης για την έγκριση υπουργικών αποφά-
σεων.

Θα πρέπει να γνωρίζετε –και το γνωρίζετε πολύ καλά- ότι για
τη νοµοθετική εξουσιοδότηση, τη δυνατότητα δηλαδή του κοινού
νοµοθέτη να µεταφέρει αυτή την αρµοδιότητα σε άλλα όργανα
της εκτελεστικής εξουσίας, υπάρχουν ορισµένες προϋποθέσεις. 

Ιδίως για το θέµα της έκδοσης υπουργικών αποφάσεων, δια-
λαµβάνεται σε πάµπολλες αποφάσεις της ολοµέλειας του Συµ-
βουλίου Επικρατείας, αλλά επικρατεί κατά τρόπο απόλυτο εις τη
θεωρία, ότι αυτή η εξουσιοδότηση πρέπει να είναι µεν γενική για
θέµατα ειδικού χαρακτήρα ή τοπικού χαρακτήρα, όµως πρέπει
να µπαίνει το πλαίσιο, βάσει του οποίου εσείς θα εκδώσετε την
υπουργική απόφαση. Και σας αναφέρει η Επιστηµονική Υπηρε-
σία της Βουλής ότι κάτι τέτοιο δεν διαλαµβάνεται στο άρθρο 47,
παράγραφος 8, που συνδέεται µε τη διάταξη του άρθρου 20.

Πρέπει, λοιπόν, εδώ να µην εκδοθούν υπουργικές αποφάσεις,
κυρία Υπουργέ. Πρέπει να έχουµε έκδοση προεδρικών διαταγ-
µάτων. Διαφορετικά, θα πάσχουν όλες αυτές οι αποφάσεις, τις
οποίες ενδεχοµένως θα εκδώσει κάποιος Υπουργός.

Επίσης, µια τελευταία παρατήρηση, γιατί έχει παρέλθει ο χρό-
νος. Προσέξτε τα νοµοθετήµατα που µας φέρνετε. Δεν είναι δυ-
νατόν να αναφέρετε στο άρθρο 42 για «καθ’ ύλην αρµοδιότητα
των στρατιωτικών δικαστηρίων». Δικαιοδοσία των στρατιωτικών

δικαστηρίων υπάρχει. Να τα προσέχει λίγο η νοµική υπηρεσία
του Υπουργείου, διότι εκθέτουν και την ίδια και το Υπουργείο. 

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κι εµείς ευχα-
ριστούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Νικόλαος Συρµαλένιος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Προσυπογράφω µέχρι κεραίας αυτά που είπε ο προηγούµενος

συνάδελφος για την αποκατάσταση της δηµοκρατίας. Δεν είναι
ανάγκη να τα επαναλάβουµε. Τα έχουµε και συλλογικά, βέβαια,
και ως ΣΥΡΙΖΑ.

Εγώ, κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πήρα τον
λόγο για µια τροπολογία η οποία ήρθε προχθές το βράδυ –τρίτη
συνεχόµενη φορά παρόµοια τροπολογία µέσα στον ίδιο χρόνο-
που έχει να κάνει µε το Νεώριο της Σύρου. Είµαι Βουλευτής Κυ-
κλάδων και προφανώς έχω ιδία άποψη και δεν σας «φάω» και όλο
τον χρόνο των επτά λεπτών.

Κοιτάξτε, το γεγονός και µόνο ότι έρχεται για τρίτη φορά µέσα
σε έναν χρόνο η ίδια περίπου τροπολογία, όπου µε τις δύο προ-
ηγούµενες και συγκεκριµένα µε την πρώτη ανατέθηκαν οι δεξα-
µενές του Πολεµικού Ναυτικού εκτός διαδικασιών Ελεγκτικού
Συνεδρίου και µε τη δεύτερη πήρε ασφαλιστική ενηµερότητα η
εργοδοσία, ο κ. Ταβουλάρης –είναι τρεις για το Νεώριο και δύο
για την Ελευσίνα- είναι πρωτοφανές φαινόµενο! Μέσα σε έναν
χρόνο ένας εργοδότης έχει πάρει πέντε τροπολογίες στη Βουλή
εκτός ηµερήσιας διάταξης και εκτός επιτροπών. Δεν έχει ξανα-
γίνει αυτό, τουλάχιστον απ’ ότι θυµάµαι τα δύο χρόνια που είµαι
Βουλευτής. Η τρίτη, που έρχεται σήµερα είναι η µόνη που ανοίγει
παράθυρο για να πληρωθούν οι εργαζόµενοι. 

Δεν θα µιλήσει ο κ. Ρήγας που την έχει καταθέσει. Δεν τον
βλέπω στον κατάλογο και δεν είναι και Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος, για να µιλήσει. Εκείνο, όµως, που πρέπει να κάνει ο κ.
Ρήγας και ο κ. Βρούτσης –που έφερε την προηγούµενη τροπο-
λογία µε την οποία χάρισε 7,5 εκατοµµύρια ευρώ στον κ. Ταβου-
λάρη, τα οποία δεν θα πληρωθούν ποτέ στο ΙΚΑ- είναι να
απολογηθούν και οι δύο γιατί δεν πληρώθηκαν οι εργαζόµενοι ή
για το γιατί έχουν πάρει ψίχουλα ανάµεσα στα εκατοµµύρια που
έχει πάρει η εργοδοσία εδώ και ένα χρόνο.

Χρωστάνε στους εργαζόµενους –τους δίνουν έναντι κάποια ψί-
χουλα- σωρευτικά έξι µήνες µισθούς, αποδοχές και δύο χρόνια
υπερωρίες. Είναι η καρδιά της βαριάς βιοµηχανίας των ναυπη-
γείων του Νεωρίου στο Αιγαίο, ουσιαστικά η µοναδική βιοµηχα-
νία στο Αιγαίο µαζί µε την «S&B» από τη Μήλο –γιατί είµαι και
Μηλιός και ξέρω την κατάσταση- όπου δουλεύουν γύρω στους
διακόσιους πενήντα µε τετρακόσιους, µαζί µε τους έκτακτους.
Είναι µια πολύ σηµαντική µονάδα, που έχει πολύ υψηλή τεχνο-
γνωσία. Το αναγνωρίζουν και οι εφοπλιστές αυτό, παρ’ ότι προ-
τιµάνε λίγο το Νεώριο σε σχέση µε τα ναυπηγεία της Κίνας, της
Κορέας και µια σειρά άλλα. 

Εν πάση περιπτώσει η ουσία είναι ότι αυτοί οι εργαζόµενοι
κρατάνε τόσα χρόνια το Ναυπηγείο και πρέπει να πληρωθούν.
Οφείλουν, λοιπόν, να απολογηθούν –για άλλη µια φορά το λέω-
ο λαλίστατος κ. Ρήγας και ο κ. Βρούτσης, γιατί µέχρι σήµερα
έχουν πάρει ψίχουλα οι εργαζόµενοι σε σχέση µε αυτά που έχει
πάρει η εργοδοσία. Χορός εκατοµµυρίων έχει εισρεύσει στα τα-
µεία της εργοδοσίας.

Για πρώτη φορά η διατύπωση που βάζει η τροπολογία αναφέ-
ρει τη φράση: «προκειµένου να καταβληθούν τα δεδουλευµένα
στους εργαζόµενους». Και αυτή, όµως, η διατύπωση δεν καλύ-
πτει απολύτως την υποχρεωτική πληρωµή. Θα µπορούσε η δια-
τύπωση να είναι: «υποχρεούνται να καταβάλουν τα
δεδουλευµένα» ή σε τελευταία ανάλυση να δοθεί µια προθεσµία.
Θέλετε σε δύο µήνες; Κανονικά µέσα σε έναν µήνα θα έπρεπε
να απαιτηθεί. Μέσα σε δύο µήνες, για να καταβληθούν τα δεδου-
λευµένα και, αν δεν καταβληθούν, τότε η ρύθµιση να είναι άκυρη. 

Και, επίσης, απαιτείται έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του
Κράτους. Δεν υπάρχει έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κρά-
τους διότι το δηµόσιο θα ζηµιωθεί από τη µη παρακράτηση οφει-
λών και προς τα ασφαλιστικά ταµεία και προς τη ΔΟΥ κ.λπ..

Ας µη µας εγκαλούν τα κόµµατα της συγκυβέρνησης ότι ο ΣΥ-
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ΡΙΖΑ ψήφισε «παρών» τις δύο προηγούµενες φορές. Επιβεβαι-
ώθηκε πανηγυρικά γιατί ψήφισε «παρών». Ψήφισε «παρών» γιατί
ήθελε από τη µία πλευρά να ανοίξει µία χαραµάδα πληρωµής
στους εργαζόµενους. Από την άλλη, όµως, αυτό που επιβεβαι-
ώθηκε ήταν ότι πληρώθηκαν ελάχιστα οι εργαζόµενοι όλο αυτό
το χρονικό διάστηµα απ’ αυτές τις τροπολογίες. Διότι αν είχαν
κυλήσει όλα οµαλά, σύµφωνα µε τις προβλέψεις αυτών που συ-
νέταξαν τις προηγούµενες τροπολογίες, τώρα δεν θα υπήρχε
ανάγκη να υπάρχει τρίτη τροπολογία. Θα απολογηθούν γι’ αυτό
ο κ. Ρήγας και ο κ. Βρούτσης; Θα λογοδοτήσουν γιατί δεν πλη-
ρώθηκαν οι εργαζόµενοι ενώ εγκαλούσαν τον ΣΥΡΙΖΑ ότι δήθεν
είναι υπερασπιστής των εργαζόµενων και της εργατικής τάξης
και µας ανάγκασαν να ψηφίσουµε «παρών»; 

Αυτό ζητάµε, κυρία Υπουργέ. Επειδή δεν θα έρθει και ο κ.
Ρήγας να εισηγηθεί, ζητάµε τη δέσµευσή σας –ξέρω ότι έχετε
καλή πρόθεση- να τεθεί η προθεσµία στους δύο µήνες αυτούς
για την καταβολή των δεδουλευµένων στους εργαζόµενους. Δια-
φορετικά θα είναι άκυρη η τροπολογία διότι πάλι κάποια εκατοµ-
µύρια θα εισρεύσουν στα ταµεία της εργοδοσίας και πάλι δεν θα
πληρωθούν οι εργαζόµενοι.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Βασίλης Οικονόµου.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Ήρθα σήµερα εδώ για να υποστηρίξω την τροπολογία που κα-

τέθεσα για δεύτερη φορά, παρ’ όλο που δεν είµαι µέλος του Β’
Τµήµατος. Είναι µια τροπολογία η οποία κατατίθεται µε την
πρώτη ευκαιρία που βρίσκουµε σε σχέση µε νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Άµυνας. Το λέω αυτό, κυρία Υπουργέ, -λείπει και ο
κ. Αβραµόπουλος- γιατί, δυστυχώς, δεν έχετε πολλές επισκέψεις
για νοµοθετικό έργο αυτό το τελευταίο διάστηµα. Και µιλάω για
διάστηµα πάνω από ένα χρόνο. Είχα καταθέσει την τροπολογία
για τους εθελοντές µακράς θητείας επί Παναγιωτόπουλου, δη-
λαδή επί προηγούµενου Υπουργού. Την απέσυρα είναι η αλήθεια
τότε, πριν έναν χρόνο, διότι είχε πει ο Υπουργός, σε συνεννόηση,
προφανώς, µε τη στρατιωτική ηγεσία, ότι είναι ένα θέµα λίγο
µπερδεµένο, λίγο δύσκολο, λίγο ευαίσθητο. Θα γινότανε µια δια-
βούλευση, µια νέα προσέγγιση και θα ερχόταν ξανά!

Θυµάστε, κυρία Υπουργέ, ότι σας το είχα θέσει και σε επί-
καιρη ερώτηση την οποία, µάλιστα, είχαµε συζητήσει εδώ µε σω-
ρεία, βέβαια, άλλων θεµάτων που εκκρεµούν για τις Ένοπλες
Δυνάµεις και το Υπουργείο Άµυνας.

Έρχεται σήµερα ένα νοµοσχέδιο περί φάρων και άλλων δια-
τάξεων. Θέλω να είµαι ειλικρινής. Δεν περίµενα ότι µια νέα νο-
µοθετική ρύθµιση, µετά από τόσο καιρό, θα έχει αυτόν τον τίτλο.
Πιστεύω ότι αδικείται η πολιτική ηγεσία και ειδικά αδικείστε
εσείς, κυρία Γεννηµατά, αλλά και ο κ. Αβραµόπουλος, όταν µετά
από έναν χρόνο η πρώτη σας νοµοθετική ρύθµιση ουσιαστικά
είναι περί φάρων και λοιπών διατάξεων. Και το λέω αυτό, πρώ-
τον, διότι εκκρεµεί σαφέστατα το ζήτηµα των εθελοντών µακράς
θητείας. Και δεν το λέω εγώ που έφερα τώρα το θέµα και το έχω
ξαναφέρει. Το γνωρίζει όλη η Αίθουσα. Όλοι έχουν συζητήσει γι’
αυτό το θέµα και όλοι λένε ότι έχουν δίκιο. Θα πω εγώ την άποψή
µου σήµερα εδώ, για να δούµε τελικά πόσοι το πιστεύουν αυτό
πραγµατικά. Διότι εκκρεµούν πολλά ζητήµατα για τους αξιωµα-
τικούς, για τους υπαξιωµατικούς.

Σας συνεχάρην εγώ ο ίδιος προσωπικά ως Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος τότε της Δηµοκρατικής Αριστεράς για την πολύ
καλή παρέµβασή σας για το θέµα των αµυντικών βιοµηχανιών και
της λύσης που εδόθη, όµως, τα ζητήµατα είναι πολλά, φλέγοντα
και κρίσιµα. Δηλαδή, δεν θα κάνουµε παρέµβαση για τον
ν.3883/2010; Εδώ έχω σταχυολογήσει πέντε αδικίες -αδικίες για
το θέµα προαγωγών αξιωµατικών οικονοµικού, αδικίες για τους
µονιµοποιηθέντες εθελοντές του 445/1974, αδικίες για τους µε-
ταταγµένους αξιωµατικούς και υπαξιωµατικούς, αδικίες, αδικίες,
αδικίες- από ένα σχέδιο που ήρθε το 2010, το οποίο αντί να βελ-
τιώσει τα ζητήµατα τα µπέρδεψε, δηµιούργησε αδικίες. Υπάρ-
χουν πάρα πολλά θέµατα σε εκκρεµότητα. Μάλιστα, η
περιρρέουσα ατµόσφαιρα στο στράτευµα αυτήν τη στιγµή είναι
διάχυτη ως δυσαρέσκεια, το οποίο δεν βλέπω να το αντιµετωπί-
ζετε.

Βάλατε κάποια στρατολογικά ζητήµατα σήµερα και κάποια
άλλα θέµατα περί των φάρων. Προσεγγίστε, όµως, τα ζητήµατα
του στρατεύµατος και του µόνιµου προσωπικού, είτε ανωτέρου
είτε ανωτάτου είτε χαµηλής βαθµίδος.

Το επόµενο ζήτηµα σας το έχω θέσει ξανά και περίµενα να
ήταν µέσα στα ζητήµατα αυτά. Αφορά το Συµβούλιο Μεταθέ-
σεων, που είναι το πιο κρίσιµο ζήτηµα για τα µόνιµα στελέχη. Θα
λύσουµε το ζήτηµα του πώς θα γίνονται οι µεταθέσεις στο ελλη-
νικό στράτευµα; Εκκρεµεί από το 2012. Το ζήτηµα για τα στελέχη
που µπήκαν 1990-1992, για τα συνταξιοδοτικά τους -χιλιάδες
στελέχη- θα το λύσουµε;

Και, βέβαια, υπάρχει το θέµα µε τα µισθολογικά. Προσέξτε να
δείτε, άκουσα και τον κύριο Υπουργό Οικονοµικών να λέει ότι η
εκλεγµένη Κυβέρνηση θα ορίσει τα δηµοσιονοµικά ζητήµατα της
χώρας, της πολιτείας και δεν θα τα καθορίζουν οι δικαστές κι οι
αποφάσεις τους. Συµφωνώ κι εγώ. Βγαίνουν αποφάσεις όµως.
Και το ερώτηµα είναι το εξής: Ποια είναι η προσέγγιση της Κυ-
βέρνησης για το µισθολογικό ζήτηµα σε σχέση µε τα µόνιµα στε-
λέχη; Καταλαβαίνετε, βέβαια, ότι αυτές οι αποφάσεις, για τις
οποίες πολλοί αναρωτιούνται αν θα εφαρµοστούν ή όχι, πώς θα
εφαρµοστούν, σε τι βάθος χρόνου θα εφαρµοστούν και όλα αυτά
που ακούµε µέσα από τον Τύπο βέβαια και όχι µέσα από επίσηµα
θεσµικά fora, είναι ένα θέµα το οποίο και αυτό επιβαρύνει το
κλίµα σε αυτό που λέµε Ένοπλες Δυνάµεις. 

Κλείνω, λέγοντας για τους εθελοντές. Είναι θέµα που αφορά
δύο, τρεις, πέντε, είκοσι, τριάντα κυρίες, όπως µε τρόπο προκλη-
τικό, φαύλο, λύθηκε πριν από κάποια χρόνια, και αυτές οι κυρίες,
εθελόντριες µακράς θητείας, αυτή τη στιγµή φέρουν και τα δια-
κριτικά του αξιωµατικού ή αφορά χιλιάδες αντίστοιχες, οµοειδείς
περιπτώσεις, που αν το πάµε δικαστικά και µιλήσουµε αλλιώς θα
υπάρξει σωρεία και καταιγισµός αποφάσεων που θα εκθέσουν
ανεπανόρθωτα στρατιωτικές και πολιτικές ηγεσίες; 

Ακούω ότι η στρατιωτική ηγεσία, οι λεγόµενοι «στρατηγοί», δεν
δέχονται να φέρουν διακριτικά αξιωµατικού οι οδηγοί, όπως τους
λένε, οι «ορντινάντσες», οµιλούν γι’ αυτούς περιπαιχτικά. Μιλούν
µε απαίσιο τρόπο για ανθρώπους που συνυπηρετούν και είναι η
ραχοκοκαλιά των Ένοπλων Δυνάµεων. Μιλάµε για είκοσι χιλιά-
δες στελέχη. Αυτοί -λέει- δεν µπορούν να φέρουν διακριτικά
αξιωµατικού. Να δεχθούµε, λοιπόν, το αµερικανικό σύστηµα, ότι
ο υπαξιωµατικός θα σταµατάει υπαξιωµατικός, ως ανθυπασπι-
στής; Να το δεχθούµε. Αν σε αυτήν τη χώρα και οι Ένοπλες Δυ-
νάµεις µας γίνουν έτσι, να το δεχθούµε. Δεν µπορούµε, όµως,
να το δεχθούµε αλά καρτ. Η ευαισθησία για τις κυρίες που υπη-
ρετούσαν κοντά τους -για να µην επεκταθώ περισσότερο- τότε
δεν υπήρχε, αλλά για τους ατυχείς υπολοίπους, τη µεγάλη πλει-
οψηφία, υπάρχει. 

Να αφήσουνε τέτοιες νοοτροπίες, λέω εγώ, κυρία Υπουργέ.
Πρώτα απ’ όλα θα ξεκινήσουν από τη δική τους κατάσταση. Δεν
µπορεί ο ελληνικός στρατός να έχει δώδεκα αντιστρατήγους,
όταν ο κορυφαίος στρατός του κόσµου, άσχετα µε αυτά που
κάνει αυτή τη στιγµή -και µιλάω για τον ισραηλινό στρατό- διοι-
κείται από υποστράτηγο ως επικεφαλής του και δύο ταξιάρχους
και από συνταγµατάρχες και κάτω οι υπόλοιποι, και εδώ να µοι-
ράζουµε ως φέιγ-βολάν τα αστέρια και τα γαλόνια του αντιστρα-
τήγου, του υποστρατήγου και των ανωτάτων, για να έχουµε την
ευαισθησία να πούµε «Δεν θα δώσω τα διακριτικά του αξιωµατι-
κού». Δεν είναι δηµοσιονοµικό θέµα, το ξέρετε. 

Καλώ όλες τις πτέρυγες να τοποθετηθούν επί του θέµατος και
όχι στο αυτί του Συνδέσµου Εθελοντών Μακράς Θητείας, του
συλλογικού τους οργάνου, ή στον καθένα εκ των εθελοντών,
όταν πλησιάζει κάθε Βουλευτή ή κάθε κόµµα, και πάντα ακούω -
µεταφέρεται σε µένα- «Όλοι οι Βουλευτές λένε, έχετε δίκιο, όλα
τα κόµµατα λένε, έχετε δίκιο».

Σήµερα λέτε εσείς, κάνοντας χρήση του Κανονισµού, αυτού
του κακού Κανονισµού, ότι δεν θα φέρετε προς ονοµαστική ψη-
φοφορία αυτή την τροπολογία. Είναι το δικαίωµα της Κυβερνή-
σεως, του Υπουργού. Ας µην ανοίξουµε τώρα εδώ µία ολόκληρη
συζήτηση, αν τελικά νοµοθετεί το Τµήµα ή νοµοθετεί η Κυβέρ-
νηση. Γιατί, κυρία Πρόεδρε, εγώ δεν µπορώ να θέσω την τροπο-
λογία µου σε ψηφοφορία, γιατί δεν την εισάγει η κυρία
Υπουργός, για να δω τους αγαπητούς συναδέλφους οι οποίοι τα
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λένε έτσι, να παίρνουν µία απόφαση έστω και ενάντια της Κυβερ-
νήσεως, της Υπουργού ή της στρατιωτικής ηγεσίας. Για να δω
ποιος θα κυβερνά αυτόν τον τόπο. Θα κυβερνά ο Αρχηγός
ΓΕΕΘΑ ή η ελληνική Βουλή σε τελική ανάλυση;

Όµως, δεν µου δίδεται το δικαίωµα εδώ τώρα να θέσω σε ψη-
φοφορία αυτή την τροπολογία. Καλώ, λοιπόν, την κυρία Υπουργό
να κάνει αποδεκτή την τροπολογία και να πει το Τµήµα αν τη δέ-
χεται ή δεν την δέχεται, για να λήξει αυτό το θέµα, να σταµατήσει
η υποκρισία, το θέατρο του παραλόγου για το αν τελικά θα πά-
ρουν τα διακριτικά του αξιωµατικού και οι είκοσι χιλιάδες εθε-
λοντές που, απ’ ό,τι καταλαβαίνω, τους προσεγγίζουν οι
περισσότεροι ως ένα καλό εκλογικό σώµα, διότι είναι και πάρα
πολλοί, αλλά στην ουσία πάντα στο τέλος υπερισχύει αυτό που
θα πει η ολιγάριθµη στρατιωτική ηγεσία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Οικονόµου.

Τέλος, έχει τον λόγο ο κ. Χρήστος Μαρκογιαννάκης.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ (Γ’ Αντιπρόεδρος της Βου-

λής): Κυρία Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ, πήρα τον λόγο, για να
υποστηρίξω τη µε γενικό αριθµό 1579 και ειδικό 11 εµπρόθεσµη
τροπολογία, την οποία έχω καταθέσει. 

Όπως είναι γνωστό, µε το άρθρο 19 του ν. 1911/1990, όπως
έχει τροποποιηθεί, έχουν θεσµοθετηθεί ευνοϊκές διατάξεις για
τις οικογένειες των αξιωµατικών και οπλιτών, οι οποίοι κατά τη
διάρκεια της υπηρεσίας και ένεκα ταύτης χάνουν τη ζωή τους.
Οι ευνοϊκές αυτές διατάξεις, απ’ ό,τι γνωρίζετε, είναι η δυνατό-
τητα διορισµού ενός µέλους της οικογένειας του εκλιπόντος εις
το δηµόσιο. Το ίδιο ισχύει και στην Ελληνική Αστυνοµία και στην
Πυροσβεστική Υπηρεσία, δηλαδή σε όλους τους ενστόλους ου-
σιαστικά.

Ζητώ, λοιπόν, αυτές οι ευνοϊκές ρυθµίσεις να επεκταθούν και
σε εκείνους οι οποίοι υφίστανται θανάσιµο τραυµατισµό, αυτο-
τραυµατισµό, αυτοκτονούν κατά τη διάρκεια υπηρεσίας διατε-
ταγµένης εντός του στρατοπέδου, της σκοπιάς.

Ξέρω, κυρία Υπουργέ, ότι έχει κατατεθεί στο παρελθόν παρό-
µοια τροπολογία και δεν έγινε αποδεκτή. Αιτιολογώ, όµως, για
ποιο λόγο θα πρέπει αυτές οι ευνοϊκές διατάξεις να επεκταθούν
και στις οικογένειες των αυτόχειρων οπλιτών. 

Προφανώς, η πολιτεία θεωρεί εν προκειµένω ότι ο εξ οικείου
πταίσµατος ζηµιούµενος ου δοκεί ζηµιούσθαι. Γι’ αυτό σε όλες
τις ΕΔΕ δέχεται ο διενεργών την ΕΔΕ -και γίνεται αποδεκτή αυτή
η άποψη- ότι έγινε µεν ο θάνατος κατά τη διάρκεια της υπηρε-
σίας, όχι όµως ένεκα ταύτης. 

Ας δούµε, όµως, εάν το πταίσµα είναι οικείο ή αν είναι πταίσµα
της πολιτείας.

Κύριοι συνάδελφοι, ποιος οδηγείται στην αυτοχειρία; Ο άν-
θρωπος ο οποίος έχει, προφανώς, αποκλίνουσα ψυχική συµπε-
ριφορά από τη φυσιολογική ή εκείνος ο οποίος σε µία στιγµή της
ζωής του θα βρεθεί σε µία ιδιαίτερη ψυχολογική κατάσταση.
Είναι ή δεν είναι υποχρεωµένο το στράτευµα, όταν κατατάσσεται
ο οποιοσδήποτε νεαρός στρατιώτης να ερευνήσει την ψυχική
του κατάσταση από ψυχιάτρους και αν υπάρχει πρόβληµα, είτε
του δίδεται αναβολή είτε χαρακτηρίζεται ως «Ι5» και απαλλάσ-
σεται από τις στρατιωτικές υποχρεώσεις. Επ’ αυτού, κυρία
Υπουργέ, στη συνέχεια που θα πάρετε τον λόγο θέλω απάντηση. 

Και εάν δεν διαγνωσθεί η ψυχική νόσος, την ευθύνη ποιος τη
φέρει; Εκείνος ο οποίος είναι ψυχικά ασθενής ή εκείνος ο επαΐων
ο οποίος δεν διέγνωσε τη νόσο;

Δεύτερον, επίσης γίνεται αυτόχειρας εκείνος ο οποίος, όπως
είπα προηγουµένως, στη ζωή του θα βρεθεί κάποια στιγµή σε
µία ιδιαίτερα ψυχολογική κατάσταση.

Ένας νεαρός οπλίτης, ο οποίος κατά τη διάρκεια της νύχτας
φυλάσσει ένα στρατόπεδο και που προφανώς αντιµετωπίζει προ-
βλήµατα οικογενειακά, προσωπικά, εκείνη την ώρα βρίσκεται σε
ιδιαίτερη ψυχολογική κατάσταση. Του δίνει τη δυνατότητα ο προ-
ϊστάµενός του, ο ανώτερος του αξιωµατικός ή υπαξιωµατικός να
τον πλησιάσει, να του πει το πρόβληµά του, να ζητήσει συµπα-
ράσταση και έτσι να αποφευχθεί το µοιραίο; Σας διαβεβαιώνω,
επειδή όλοι έχουµε πάει στον στρατό, ότι ελάχιστες είναι οι πε-
ριπτώσεις…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΡΑΜΠΕΛΑΣ: Όχι όλοι.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ (Γ’ Αντιπρόεδρος της Βου-
λής): Οι περισσότεροι.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Όχι όλοι, κύριε Πρόεδρε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ (Γ’ Αντιπρόεδρος της Βου-
λής): Εντάξει, στους κυρίους συναδέλφους άρρενες απευθύνο-
µαι, αλλά και κάποιες κυρίες που µπορεί να έχουν πάει. Όµως,
και από τους άρρενες κάποιοι µπορεί να µην έχουν πάει και δεν
ξέρω πόσοι είναι εδώ µέσα. Τέλος πάντων, αυτό είναι ένα άλλο
θέµα. 

Όσοι έχουµε πάει, λοιπόν, στον στρατό γνωρίζουµε ότι κατά
κανόνα αυτό δεν συµβαίνει. Άρα το πταίσµα δεν είναι οικείον του
οπλίτου που αυτοκτονεί, αλλά είναι της πολιτείας, κυρία
Υπουργέ, είναι κατ’ εξοχήν της πολιτείας. Και ερχόµαστε τώρα
κάθε φορά που έχουµε την αυτοκτονία ενός οπλίτου κατά τη
διάρκεια της σκοπιάς, να πούµε ότι δεν οφείλεται στην υπηρεσία,
τον βάζουµε σε ένα κασόνι και τον επιστρέφουµε ως εβδοµήντα
ή ογδόντα κιλά κρέας σε εκείνον ο οποίος τον ανάθρεψε και εκεί
τελειώνει η ιστορία, κύριοι συνάδελφοι. Μέχρι εκεί είναι. Από εδώ
και πέρα, η πολιτεία το πολύ-πολύ να στείλει κάποιον υπαξιωµα-
τικό να την εκπροσωπήσει κατά τη διάρκεια της κηδείας. 

Κυρία Υπουργέ, δεν ξέρω εάν θα κάνετε δεκτή την τροπολογία
την οποία κατέθεσα. Σας διαβεβαιώ, όµως, ότι επειδή η συντρι-
πτική πλειοψηφία των συναδέλφων υιοθετεί την αιτιολογία την
οποία σας εξέθεσα, την επόµενη φορά θα κατατεθεί, εάν δεν την
κάνετε αποδεκτή, µε υπογραφές της πλειοψηφίας των Βουλευ-
τών, οπότε θα είστε υποχρεωµένη να την αποδεχθείτε. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε

και εµείς, κύριε Πρόεδρε.
Μία επισήµανση θα ήθελα να κάνω προς τον κ. Συρµαλένιο,

κατά παράκληση του κ. Ρήγα: Είναι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος και θα έρθει, προφανώς, οπότε θα σας απαντήσει και επί
προσωπικού, φαντάζοµαι. Πάντως, έχει οριστεί και θα είναι εδώ,
κύριε Συρµαλένιε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Εντάξει, κυρία Πρόεδρε, ευχαρι-
στώ.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων): Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Πριν δώσω τον
λόγο στον Υπουργό Πολιτισµού, θα δώσω τον λόγο στον
Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, για να υποστηρί-
ξει την τροπολογία του και να κάνει νοµοτεχνικές βελτιώσεις.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων): Θα καταθέσω µία πλήρη αναδιατύπωση της τρο-
πολογίας, για να την πάρουν οι συνάδελφοι και στη συνέχεια θα
µιλήσω…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Πείτε µας δύο λόγια προφορικά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριε Χρυσο-

χοΐδη, αναλύστε λίγο το θέµα, παρακαλώ. 
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών

και Δικτύων): Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κατετέθη κατεπειγόντως µία τροπολογία χθες από εµένα, ως

αρµόδιο Υπουργό, για το ζήτηµα του τρόπου ανάθεσης και εκτέ-
λεσης δηµοσίων έργων, µελετών και συναφών συµβάσεων, όπως
ακριβώς ορίζεται στον νόµο. 

Η χώρα µας έχει δεχθεί εδώ και έξι µήνες περίπου µία πολύ
συγκεκριµένη προειδοποίηση από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, ζη-
τώντας να συµµορφωθούµε µε τις αρχές του Ευρωπαϊκού Δι-
καίου, που συνίστανται στην ελευθερία, στην ίση µεταχείριση και
στην εφαρµογή του Ευρωπαϊκού Δικαίου και του Δικαίου του Αν-
ταγωνισµού σε όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και να
γίνει και για εµάς ενσωµατωµένο δίκαιο στο δικό µας το Ελληνικό
Δίκαιο. 

Εδώ, λοιπόν, υπάρχει πλήρως αιτιολογηµένη γνώµη από την Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή, µε την οποία µας καλεί να συµµορφωθούµε
µε αυτές τις αρχές και πιο συγκεκριµένα, να πάψουµε να διαχωρί-
ζουµε τις επιχειρήσεις σε εργοληπτικές και µελετητικές βάζοντας
κατώτατα όρια στην ανάθεση των δηµοσίων έργων και των µελε-
τών. Αυτό, από τη µία πλευρά, είναι µία, επαναλαµβάνω, αναγκα-
στική προσαρµογή που πρέπει να κάνουµε στο δίκαιό µας…



(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

Παρακαλώ, να µου δώσετε λίγο χρόνο, κυρία Πρόεδρε, γιατί
είναι σοβαρό το θέµα.

Το δίκαιό µας, όπως λέει ο κ. Μπαρνιέ που µας έστειλε το έγ-
γραφο, δεν το προβλέπει αυτό και πρέπει να καταργήσουµε τις
συγκεκριµένες διατάξεις που δηµιουργούν προβλήµατα.

Κατόπιν αυτού, κατέθεσα την τροπολογία χθες προκειµένου
να καταργήσουµε τα κατώτατα όρια. Σήµερα, όµως, φέρνω µία
πλήρη αναδιατύπωση, καταργώντας πλήρως και τα ανώτατα και
τα κατώτατα όρια και για τις µελέτες και για τα δηµόσια έργα. 

Αυτό σηµαίνει παραπέρα ότι για µεν τα κατώτατα όρια θα
εφαρµοστεί άµεσα, από την ψήφιση του νόµου και τη δηµοσί-
ευσή του στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, η συγκεκριµένη
διάταξη, για δε τα ανώτατα όρια θα εφαρµοστεί η διάταξη µετά
από προεδρικό διάταγµα το οποίο προβλέπεται µέσα στην τρο-
πολογία, προκειµένου εντός τριµήνου αποκλειστικής προθεσµίας
να ορίσουµε τους όρους και τις προϋποθέσεις µε βάση τις
οποίες θα εκτελούνται τα δηµόσια έργα στη χώρα µας. Αυτό ση-
µαίνει παραπέρα ότι µετά από αίτηση και άδεια της Αρχής Δη-
µοσίων Συµβάσεων θα προβούµε στην πλήρη συµµόρφωση µε
το Ευρωπαϊκό Κοινοτικό Δίκαιο 1, µα κυρίως, θα αλλάξουµε συ-
νολικά επί το δικαιότερον τους κανόνες ανάθεσης εκτέλεσης δη-
µοσίων έργων και ανάθεσης µελετών στη χώρα µας. 

Αυτό τι σηµαίνει παραπέρα; Σηµαίνει καλύτερος ανταγωνι-
σµός, υγιέστερος ανταγωνισµός, σηµαίνει προστασία του δηµο-
σίου συµφέροντος, σηµαίνει λιγότερη γραφειοκρατία µε όλη
αυτή τη διαδικασία την οποία ακολουθούµε χρόνια η οποία έχει
και αρνητικά και θετικά. Και αναφέροµαι στα πτυχία και στον
τρόπο µε τον οποίο τηρούνται. Υπάρχουν και θετικές και αρνητι-
κές πλευρές. Και πρέπει να αξιοποιήσουµε τις θετικές, να δώ-
σουµε µία κλωτσιά στις αρνητικές για να µπορέσουµε να
βγάλουµε, να εκπορθήσουµε τη γραφειοκρατία από το δηµόσιο
και να γίνουµε πιο αποτελεσµατικοί.

Το προεδρικό διάταγµα, λοιπόν, θα προβλέπει –το οποίο προ-
εδρικό διάταγµα θα προβλέπεται και στον νόµο που θα έρθει σε
λίγο καιρό, κύρια Πρόεδρε, για τις δηµόσιες συµβάσεις γενικά
στη χώρα και την προσαρµογή τους περαιτέρω στο νέο Κοινο-
τικό Δίκαιο- όλες τις προϋποθέσεις µε τις οποίες θα λειτουργεί
αυτή η όποια αρχή, υπηρεσία θα τηρεί τα αρχεία, τους κανόνες,
τις διατυπώσεις, τα κριτήρια, το προσωπικό και ό,τι άλλο πρέπει

να έχει µία επιχείρηση για να µπορεί ανά κλάδο ή κατηγορία να
λαµβάνει δηµόσια έργα. 

Πρέπει να σας πω, επειδή εισέπραξα διάφορες αντιδράσεις
από εχθές µέχρι σήµερα και ακούω πράγµατα τα οποία ανάγον-
ται στη σφαίρα της συνωµοσίας –και αν δεν ανάγονται, προφα-
νώς, λέγονται από άγνοια- ότι πρώτα υπάρχει ένα ζήτηµα
συµµόρφωσης. 

Πέρα, όµως, από τη συµµόρφωση η γνώµη µου είναι ότι πρέπει
να πάµε –γι’ αυτό ήρθα σήµερα και δεν άφησα την τυπική τρο-
πολογία να περάσει έτσι- σε µία νέα περίοδο εκτέλεσης δηµο-
σίων έργων που µετά την κρίση ο κλάδος έχει πληγεί. Έχει
υποστηριχθεί πολλαπλώς µε µια σειρά ρυθµίσεις από το Υπουρ-
γείο και την Κυβέρνηση. Ωστόσο, ανοίγει µία καινούργια εποχή.
Και η καινούργια εποχή απαιτεί πρωτίστως κανόνες διαφάνειας,
κανόνες ανταγωνισµού, κανόνες ίσης µεταχείρισης σε ένα πεδίο
ελεύθερης οικονοµίας.

Συνεπώς αλλάζει –να το πω απλά- πλήρως το τοπίο εκτέλεσης
των δηµοσίων έργων στη χώρα και των µελετών. 

Θα έρθω πολύ σύντοµα στη Βουλή να συζητήσουµε αυτήν την
πρόταση, έτσι ώστε να µην υπάρχει καµµία σκιά που βλέπω σή-
µερα για το θάνατο –δήθεν- του µικρού εργολάβου. Μα, και οι
µεγάλες επιχειρήσεις έχουν πολλές µικρές εργοληπτικές επιχει-
ρήσεις και θα µπορούσαν να κάνουν το ίδιο πράγµα. Και αύριο
ενδεχοµένως να κάνουν το ίδιο.

Το ζήτηµα είναι αλλού: Αν µπορούµε να δώσουµε στη µικρή
και µεσαία εργοληπτική επιχείρηση τη δυνατότητα να κάνει και
κάτι παραπάνω µέσα από τις διαδικασίες που προβλέπονται σή-
µερα στον νόµο.

Ας πούµε, η δάνεια εµπειρία, να µπορεί δηλαδή ο µικρός να
κάνει ένα µεγαλύτερο των δυνατοτήτων του έργο, επικαλούµενος
κάποια προσόντα, να µπορούµε να βάλουµε πολλούς µικρούς
εργολάβους να κάνουν κάτι καλύτερο. 

Συνεπώς για αυτό ήρθα, κυρία Πρόεδρε, να καταθέσω αυτήν
την πλήρη αναδιατύπωση της τροπολογίας, να τη δουν και οι
συνάδελφοι και παρακαλώ για την ψήφισή της.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Παρακαλώ να
την καταθέσετε στα Πρακτικά και να διανεµηθεί για να λάβουν
γνώση οι συνάδελφοι Βουλευτές.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων κ. Μιχαήλ Χρυσοχοΐδης καταθέτει για τα Πρακτικά την
προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριε Τασούλα,
ως Υπουργός Πολιτισµού, θα θέλατε κι εσείς να αναπτύξετε τη
δική σας τροπολογία;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα θέλαµε µία
διευκρίνιση από τον κύριο Υπουργό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Μισό λεπτό, κύριε
Τασούλα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Μόνο µία διευκρίνιση, κυρία Πρόεδρε.
Για ποιον λόγο επισπεύδετε και φέρνετε µε αυτόν τον επείγοντα

τρόπο την τροπολογία αυτή; Αιτιολογηµένη, ναι. Ακόµα δεν έχει
διατυπώσει η χώρα τις ενστάσεις της, τις απόψεις της επί του
ζητήµατος. Έτσι δεν είναι; Και, βεβαίως, δεν υπάρχει διαδικασία
παραποµπής στο δικαστήριο. Για ποιον λόγο το κάνετε; Μπορείτε
να µου πείτε; 

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων): Η απάντηση είναι πολύ απλή, κύριε συνάδελφε. Αν
έρθει η απάντηση, τότε θα υποστούµε και τις συνέπειες. Για αυτόν
τον λόγο έρχεται κατεπειγόντως. Στις 31-7-2014 η χώρα ή θα
παραδοθεί στο δικαστήριο ή θα πάµε στη συµµόρφωση. Αλλά τώρα
πια δεν πάµε στη συµµόρφωση. Θέλω να το τονίσω αυτό. Αυτό δεν
είναι συµµόρφωση. Αυτό είναι µία νέα πολιτική δηµοσίων έργων. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Άλλο αυτό.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών

και Δικτύων): Όχι, δεν είναι άλλο. Δεν είναι καθόλου άλλο. Το
άλλο έρχεται ως µία µεταρρύθµιση. Αυτό, λοιπόν, είναι άλλο
πράγµα. Όχι όπως την εννοείτε εσείς, αλλά όπως την εννοώ εγώ. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Γιατί δεν το φέρατε στην επι-
τροπή να το συζητήσουµε όλοι, να σας ακούσουµε;

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων): Γιατί έχουµε ένα κατεπείγον πρόβληµα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ:Εντάξει, εντάξει.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών

και Δικτύων): Ούτε εσείς θέλετε η χώρα να υποστεί αυτή τη
στιγµή ζηµίες χωρίς λόγο -χωρίς κανέναν λόγο- από τη στιγµή που
έρχεται ολοκληρωµένη -επαναλαµβάνω- ρύθµιση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε.
Κύριε Τασούλα, έχετε τον λόγο ως Υπουργός Πολιτισµού, να

αναπτύξετε κι εσείς τη δική σας τροπολογία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Προ τριηµέρου υπεβλήθη από το Υπουργείο
Πολιτισµού µία προσθήκη στο συζητούµενο νοµοσχέδιο για την
καταβολή ειδικής πρόσθετης αµοιβής στο καταδυόµενο
προσωπικό του Υπουργείου Πολιτισµού. 

Όπως ίσως θυµάστε, το καταδυόµενο προσωπικό άλλων
τοµέων του δηµοσίου τοµέα, όπως είναι το Λιµενικό Σώµα ή οι
Ένοπλες Δυνάµεις, εξαιρέθηκε από την εφαρµογή του ν.
4024/2011, ενώ δεν είχε εξαιρεθεί τότε το καταδυόµενο
προσωπικό του Υπουργείου Πολιτισµού, δηλαδή το προσωπικό
που εργάζεται στην Εφορεία Εναλίων Αρχαιοτήτων και στην
Εφορεία Παλαιοανθρωπολογίας και Σπηλαιολογίας. 

Είναι αυτονόητο ότι αυτό το προσωπικό επιτελεί σηµαντικό
έργο, όχι µόνο για την προστασία των βυθισµένων αρχαιοτήτων,
αλλά και για την ανάπτυξη της χώρας. Ελέγχουν λιµενικά έργα
πριν ξεκινήσουν, ελέγχουν βυθίσεις καλωδίων της ΔΕΗ πριν
τοποθετηθούν, ελέγχουν ιχθυοκαλλιέργειες. Είναι, λοιπόν, ένα
πλέγµα δραστηριοτήτων πολύ σηµαντικό και για τον πολιτισµό και
για την οικονοµία.

Συνεπώς επαναφέρουµε µε την προσθήκη αυτή την ειδική
πρόσθετη αµοιβή που κατά µήνα χορηγείται στα άτοµα αυτά που
υπηρετούν στις δύο εφορείες και εναποθέτουµε σε κοινή
υπουργική απόφαση του Υπουργείου  Πολιτισµού και του
Υπουργείου Οικονοµικών τους όρους, τις προϋποθέσεις και το
ύψος αυτής της αµοιβής. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να ζητήσω από το Τµήµα να εγκρίνει αυτήν
την προσθήκη, ώστε να αποκατασταθεί µία αβλεψία και να
µπορέσει η αρµόδια Υπηρεσία να κάνει τη δουλειά της χωρίς να
έχει την αίσθηση της αδικίας που είχε µέχρι τώρα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Σας ευχαριστού-

µε πολύ κι εµείς. 
Τον λόγο έχει τώρα η Αναπληρώτρια Υπουργός…
ΠΑΥΛΟΣ ΧΑΪΚΑΛΗΣ: Μία ερώτηση, κυρία Πρόεδρε!
Να µας απαντήσει ο κύριος Υπουργός για πόσα άτοµα είναι

αυτό το κονδύλι, το οποίο, αν δεν κάνω λάθος, είναι γύρω στις

102.000 ευρώ. Τόσο είναι το κόστος.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Είναι για είκοσι έξι άτοµα.
ΠΑΥΛΟΣ ΧΑΪΚΑΛΗΣ: Είκοσι έξι άτοµα. Αυτά καταδύονται κάθε

µέρα;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Όχι, δεν καταδύονται κάθε µέρα. Δεν µπορούν να
καταδύονται κάθε µέρα. 

ΠΑΥΛΟΣ ΧΑΪΚΑΛΗΣ: Πόσο επιβλαβής είναι η ιστορία πάω να
πω και αν το ποσό αυτό καλύπτει ουσιαστικά την ανάγκη να
υπάρξει αυτό το προσωπικό ή πρέπει να πάµε σε πρόσληψη άλλου
προσωπικού, το οποίο θα διευκόλυνε. Γιατί αυτή η χρήση δεν
ξέρουµε ουσιαστικά πώς γίνεται, δηλαδή εάν είναι καθηµερινής
χρήσεως, δηλαδή κάθε µέρα κάνουν από µία κατάδυση, η οποία
είναι επιβαρυντική για την υγεία τους και κατά πόσο θα χρησίµευε
να υπάρξει κι άλλο προσωπικό -δηλαδή πρόσληψη- το οποίο θα
έκανε την ίδια δουλειά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού): Θα ήθελα να διευκρινίσω το εξής: Η ειδικότητα του δύτη
στο Υπουργείο Πολιτισµού δεν είναι αυτοτελής. Δεν υπάρχει ειδι-
κότητα «δύτης». Υπάρχει ειδικότητα «αρχαιολόγος». Υπάρχει ειδι-
κότητα, στην οποία συµπληρώνεται η ειδικότητα του δύτη. 

Αυτοί οι είκοσι επτά υπάλληλοι, αυτά τα είκοσι επτά στελέχη
που κάνουν αυτή τη δουλειά την κάνουν σε έναν χώρο ο οποίος
είναι εκτεταµένος και χρειάζεται να παίρνουν αυτό το επίδοµα για
να µπορούν να ανταποκρίνονται στις υποχρεώσεις τους. Αυτό το
επίδοµα καλύπτει πραγµατική εργασία υπό τας συνθήκας που πε-
ριγράψατε κι εσείς. 

Προφανώς, χρειάζονται περισσότεροι, γιατί έχουµε ένα ανά-
πτυγµα τέτοιων καθηκόντων που καλύπτει όλο τον θαλάσσιο χώρο
της Ελλάδος. Θυµίζω τη σπουδαία δουλειά που έκαναν στην Ελα-
φόνησο, στη Δοκό, στο ναυάγιο των Αντικυθήρων, στις Σποράδες.
Αδικώ πάρα πολύ τη δουλειά τους µε αυτές τις ενδεικτικές ανα-
φορές που κάνω. 

Αυτήν τη στιγµή δεν συζητάµε το θέµα των προσλήψεων. Συζη-
τάµε το θέµα του επιδόµατος. Οι προσλήψεις, όταν το επιτρέψουν
οι καιροί, θα έρθουν κι αυτές. Προς το παρόν, αυτό που µπορούµε
να κάνουµε είναι να επαναφέρουµε το επίδοµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια- Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ. 

Τον λόγο έχει η Αναπληρώτρια Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ.
Φώφη Γεννηµατά. 

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Θα χρειαστώ λίγο την ανοχή σας, γιατί τα θέµατα είναι πάρα

πολλά. Απαντάω και στα άρθρα, όπως καταλαβαίνετε. Δεν θα µου
φτάσουν τα δεκαοκτώ λεπτά. 

Ξεκινώντας θα ήθελα να καταθέσω δύο νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις. Η µία νοµοτεχνική βελτίωση αφορά στην τροπολογία µε γε-
νικό αριθµό 1593 και ειδικό αριθµό 15/21-7-2014. Προστίθεται
παράγραφος 13 ως εξής: «Στην παράγραφο 3 του άρθρου 38
του ν. 3979/2011, όπως ισχύει, η λέξη «τρεις» αντικαθίσταται µε
τη λέξη “πέντε”.» 

Η δεύτερη νοµοθετική βελτίωση αφορά τα άρθρα 30 και 32 του
σχεδίου νόµου που συζητούµε. Για λόγους ασφάλειας δικαίου και
ισονοµίας, αλλά και άρσης της ανησυχίας µερίδας ανυπότακτων
που ήδη προσδοκούν την έλευση του τριακοστού πέµπτου έτους
της ηλικίας τους για την υπαγωγή στα άρθρα 30 και 32 του νόµου
περί στρατολογίας, δίνουµε τη δυνατότητα συµπερίληψης στις
προϊσχύσασες διατάξεις και όσων συµπληρώνουν το τριακοστό
πέµπτο έτος της ηλικίας τους µέχρι και 1 Ιανουαρίου 2016, δηλαδή
και τους γεννηθέντες το 1981 από 1979 που συµπεριλαµβάνει η
διάταξη που έχετε αυτήν τη στιγµή στα χέρια σας. 

Καταθέτω και τις δύο νοµοτεχνικές βελτιώσεις για να ενηµερω-
θούν οι Βουλευτές. 

(Στο σηµείο αυτό η Αναπληρώτρια Υπουργός Εθνικής Άµυνας
κ. Φωτεινή Γεννηµατά καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερ-
θείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια- Τσαρουχά): Παρακαλώ να
φωτοτυπηθούν και να διανεµηθούν στους συναδέλφους. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σαράντα
χρόνια συµπληρώνονται σήµερα από την αποκατάσταση της δη-
µοκρατίας στη χώρα. Είναι µια ηµέρα µνήµης και τιµής σε όσους
αγωνίστηκαν για να κερδίσουµε την ελευθερία µας και να µπει
ένα τέλος στον εφιάλτη της δικτατορίας. 

Είναι όµως –θα µου επιτρέψετε να πω- και µια ηµέρα περίσκε-
ψης και περισυλλογής, γιατί τίποτα δεν είναι δεδοµένο και τίποτα
δεν είναι αυτονόητο. Μαζί µε τον αγώνα για την οικονοµική µας
αυτοδυναµία οφείλουµε να διατηρήσουµε και τη συλλογική µας
µνήµη, µνήµη που αποτελεί φραγµό σε όλους αυτούς που εκµε-
ταλλευόµενοι την οικονοµική κρίση προσπαθούν να παρουσιά-
σουν ως λύση για την Ελλάδα του µέλλοντος φαντάσµατα του
παρελθόντος. 

Σήµερα περισσότερο από ποτέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
απαιτείται εθνική συνεννόηση, εθνική στρατηγική, συστράτευση
δυνάµεων και συλλογική προσπάθεια για να αποκαταστήσουµε
επιτέλους το κύρος και την αξιοπιστία της πολιτικής και των πο-
λιτικών, για να αφήσουµε οριστικά πίσω µας την κρίση, για να
χτίσουµε τη χώρα που µας αξίζει και να προασπίσουµε τη δηµο-
κρατία µας. Ο αγώνας πρέπει να είναι καθηµερινός και πρέπει να
έχει µετρήσιµα αποτελέσµατα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έρχοµαι στο συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο που συζητούµε. Προσπαθούµε –και πιστεύω ότι τα κατα-
φέρνουµε σε πολύ µεγάλο βαθµό- να λύσουµε προβλήµατα,
άλλα µικρά, άλλα µεγαλύτερα. Σκοπός του νοµοσχεδίου είναι η
αναθεώρηση και ο εκσυγχρονισµός του γενικού κανονιστικού
πλαισίου της λειτουργίας του φαρικού δικτύου της χώρας. 

Επίσης, ρυθµίζονται θέµατα στρατολογίας, ζητήµατα µέριµνας
του προσωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων και το πρόγραµµα εθε-
λουσίας εξόδου του προσωπικού της εταιρείας «Ελληνικά Αµυν-
τικά Συστήµατα Α.Β.Ε.Ε.».

Καθορίζονται, επίσης, διάφορα άλλα θέµατα, µεταξύ των
οποίων είναι οι αρµοδιότητες των ιατροδικαστών των Ενόπλων
Δυνάµεων, ο επαναπροσδιορισµός των παραµεθορίων περιοχών,
για τις οποίες ισχύουν απαγορεύσεις δικαιοπραξιών και η κατάρ-
γηση των Γραφείων Υπηρεσίας Εφέδρων κατά νοµό.

Ακούστηκαν διάφορα σχόλια. Όλες οι διατάξεις αφορούν έναν
φορέα, το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας. Όλες οι διατάξεις αφο-
ρούν προβλήµατα αυτού του Υπουργείου, συναφή ζητήµατα. Ως
εκ τούτου, δεν νοµίζω ότι υπάρχει κάποιο ζήτηµα σε σχέση µε το
περιεχόµενο του σχεδίου νόµου, το οποίο συζητούµε σήµερα.

Επειδή ακούστηκαν και κάποια σχόλια σε σχέση µε σοβαρά
σφάλµατα, εγώ θέλω να σας υπενθυµίσω ότι όλα τα σχέδια
νόµου περνούν από την ΚΕΝΕ, όπου υπηρετούν έγκριτοι νοµικοί
και δεν υπάρχει κανένας λόγος να δυναµιτίζουµε ένα πνεύµα συ-
ζήτησης, που είναι θετικό όλες αυτές τις ηµέρες και στην επι-
τροπή και σήµερα, µε τέτοιου είδους σχόλια.

Θα αναφερθώ τώρα πιο συγκεκριµένα στο πρώτο κεφάλαιο
σχετικά µε τους φάρους. Εισάγεται, πράγµατι, για πρώτη φορά
ο θεσµός του αναδόχου φάρου, µε τον οποίο γίνεται µία µεγάλη
προσπάθεια επιµερισµού του κόστους συντήρησης του φαρικού
δικτύου. Στο συγκεκριµένο σηµείο θα ήθελα να τονίσω ότι δεν
παραχωρείται κανένας φάρος. Τα είπα και στην επιτροπή, επα-
ναλαµβάνω και σήµερα ότι οι φάροι δεν παραχωρούνται, δεν ξε-
πουλιούνται, δεν ενοικιάζονται.

Το Πολεµικό Ναυτικό εισηγήθηκε και εµείς κάναµε αποδεκτή
την εισήγησή του να υπάρξει συνεργασία και χρήση περιορισµέ-
νου χρόνου. Η χρήση τους θα επιτρέπεται δε µόνο για πολιτιστι-
κού µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα πρωτοβουλίες. 

Αναφέρθηκε ένας από τους οµιλητές προηγουµένως σε µία
προσθήκη που θα µπορούσε να γίνει για να εξασφαλίσουµε ότι
η χρήση αυτή θα συνάδει µε τον χαρακτήρα των µνηµείων. Εµείς
είµαστε ανοικτοί να το συζητήσουµε µέχρι το τέλος της διαδικα-
σίας, αν έρθει µία διατύπωση, η οποία θα είναι σαφής και επε-
ξεργασµένη. Σας το είπα ήδη, να τη δουλέψετε και να τη δούµε.
Όµως υπάρχουν ασφαλιστικές δικλίδες και θα επανέλθω στη συ-
νέχεια για το θέµα αυτό. 

Το µέσο κόστος αναστήλωσης και αποκατάστασης για κάθε

λιθόκτιστο φάρο ανέρχεται περίπου στο ποσό των 300.000 µε
350.000 ευρώ, ενώ το ετήσιο κόστος συντήρησης του φαρικού
δικτύου ανέρχεται στο 1,5 εκατοµµύριο ευρώ. Καταλαβαίνετε ότι
το κόστος είναι εξαιρετικά σηµαντικό.

Η Υπηρεσία Φάρων ζητά συνεχώς τον χαρακτηρισµό από το
Υπουργείο Πολιτισµού ως ιστορικών µνηµείων όσο το δυνατόν
περισσότερων φάρων και συνεργάζεται και µε δήµους και µε το-
πικούς φορείς και µε πανεπιστηµιακά ιδρύµατα, προκειµένου να
ετοιµάσει µελέτες για την αποκατάστασή τους και διαρκώς προ-
σπαθεί να εξασφαλίσει χρηµατοδότηση για την επισκευή τους
κυρίως µέσα από το ΕΣΠΑ, αλλά και από κάθε άλλη οδό. Όµως
η προσπάθεια αυτή δεν αρκεί.

Όπως σας ενηµέρωσα και στην επιτροπή, από την καταγραφή
που ολοκλήρωσε το Πολεµικό Ναυτικό διαπιστώθηκε ότι από
τους εκατόν σαράντα τέσσερις φάρους οι πενήντα οκτώ µόνο
είναι επιτηρούµενοι, ενώ οι υπόλοιποι ογδόντα έξι δεν µπορούν
να αξιοποιηθούν επειδή βρίσκονται σε πολύ κακή κατάσταση.

Διεκδικήσαµε τα φαρικά τέλη, που είναι ένα σηµαντικό ποσό,
αλλά δυστυχώς αυτό δεν έγινε αποδεκτό από το Γενικό Λογιστή-
ριο του Κράτους και το Υπουργείο Οικονοµικών.

Τα όσα ακούστηκαν τώρα για πάρτι και µαικήνες επιτρέψτε
µου να πω ότι αποτελούν την πλήρη ισοπέδωση της προσπά-
θειας που κάνει το Πολεµικό Ναυτικό για να µπορέσει να διατη-
ρήσει, να αναστηλώσει όλα αυτά τα µνηµεία µέσα σε αυτές τις
συνθήκες οικονοµικής κρίσης και λιτότητας που ζούµε όλα αυτά
τα τελευταία χρόνια. Πραγµατικά, γίνεται υπερπροσπάθεια.

Θεωρούµε, λοιπόν, ότι µέσα από το θεσµικό πλαίσιο που φέρ-
νουµε θα µπορέσουµε να εξασφαλίσουµε τον εξωραϊσµό, την
ανακαίνιση, τη συντήρηση και των υπολοίπων φάρων, έτσι ώστε
να µπορούν και αυτοί πλέον να παραµείνουν λειτουργικοί.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ)

Πώς θα γίνει αυτό; Με απόλυτο σεβασµό στην πολιτιστική µας
κληρονοµιά και στα µνηµεία µας εµείς εµπιστευόµαστε απόλυτα
το Πολεµικό Ναυτικό. Αλλά, πέρα από την εµπιστοσύνη στους
ανθρώπους του Πολεµικού Ναυτικού, που δίνουν αγώνα για τη
σωτηρία των µνηµείων όλα αυτά τα χρόνια, υπάρχει σαφής
ασφαλιστική δικλίδα στο σχέδιο νόµου. Διότι για κάθε αναδοχή
απαιτείται κοινή υπουργική απόφαση και προηγουµένως εισή-
γηση της Υπηρεσίας Φάρων, απόφαση του Ανώτατου Ναυτικού
Συµβουλίου και συνυπογραφή στην υπουργική απόφαση του
Υπουργού Πολιτισµού, έτσι ώστε η χρήση τελικά να συνάδει –
όπως είπαµε και πριν και όπως ζητάτε και εσείς- µε το χαρακτήρα
αυτών των µνηµείων. 

Πέραν τούτου, λοιπόν, καθορίζεται και εκσυγχρονίζεται και το
υπηρεσιακό και επιχειρησιακό πλαίσιο των καθηκόντων της Υπη-
ρεσίας Φάρων του Πολεµικού Ναυτικού και γενικά ρυθµίζεται η
λειτουργία του φαρικού δικτύου της χώρας, µιας και σας θυµίζω
ότι ο προγενέστερος νόµος ήταν του 1951.

Στο δεύτερο κεφάλαιο, σχετικά µε τις στρατολογικές διατά-
ξεις, παρέχεται η δυνατότητα χορήγησης αναβολής κατάταξης
για λόγους σπουδών στους σπουδαστές κολλεγίων, τα Κέντρα
Μεταλυκειακής Εκπαίδευσης, τα οποία συνεργάζονται µε ανώ-
τερα ή ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα γενικότερα του εξωτερι-
κού και όχι µόνο κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αυτή
είναι η διαφοροποίηση.

Παράλληλα, µειώνεται το όριο ηλικίας για τη χορηγούµενη
αναβολή στους σπουδαστές των ΚΕΜΕ, από το εικοστό όγδοο
στο εικοστό έκτο έτος της ηλικίας τους, καθώς οι τίτλοι σπουδών
που παρέχονται από τα ΚΕΜΕ δεν είναι ισότιµοι µε αυτούς που
παρέχονται από τα ΑΕΙ. Άρα και εδώ θεωρούµε ότι υπάρχει µια
δικαιοσύνη στην αντιµετώπιση των σπουδαστών διαφορετικού
επιπέδου ιδρυµάτων.

Καθορίζονται επιµέρους διοικητικά και διαδικαστικά θέµατα
χορήγησης αναβολών κατάταξης, ρυθµίζονται θέµατα ορθολο-
γικότερης σύνθεσης των Ειδικών Στρατολογικών Συµβουλίων και
ζητήµατα στρατιωτικών υποχρεώσεων ειδικών κατηγοριών, όπως
των οµογενών.

Προστίθεται διάταξη που καθορίζει ότι οι ανυπότακτοι που
συµπληρώνουν το τριακοστό πέµπτο έτος της ηλικίας τους εξαι-
ρούνται αναδροµικά από τις προσκλήσεις για την κατάταξη για
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τις οποίες κηρύχθηκαν ανυπότακτοι και εξαλείφεται µε παρα-
γραφή το αξιόποινο της ανυποταξίας τους, εφόσον καταταγούν
στις Ένοπλες Δυνάµεις µέχρι την 1-1-2016. 

Θέλω να ξεκαθαρίσω ένα ζήτηµα που τέθηκε από έναν από
τους οµιλητές: Η επίδοση του κλητήριου θεσπίσµατος αποτελεί
τρόπο διακοπής της ανυποταξίας, όπως και η παρουσίαση σε
στρατιωτική αρχή και όχι λόγο επιβολής προστίµων. Η κήρυξη
σε ανυποταξία και η επιβολή ποινικών και διοικητικών συνεπειών
επέρχεται µόνο µετά την αδικαιολόγητη µη κατάταξη των στρα-
τευσίµων. Άρα δεν υφίσταται κενό ούτε και περίπτωση παρερµη-
νείας. Νοµίζω πως είναι απολύτως ξεκάθαρο το ζήτηµα αυτό. 

Όσον αφορά στο θέµα του ύψους του προστίµου, όπως ανέ-
φερα και στην επιτροπή, το επεξεργάζονται οι υπηρεσίες. Είµα-
στε κατ’ αρχάς θετικοί, αλλά το θέµα δεν είναι ώριµο, έτσι ώστε
να προχωρήσουµε και να νοµοθετήσουµε στο πλαίσιο αυτού του
σχεδίου νόµου που συζητούµε σήµερα. 

Σχετικά µε τους αντιρρησίες συνείδησης, συντασσόµαστε µε
τις κατευθύνσεις της Επιτροπής Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και
θεωρώ ότι έχουµε βελτιώσει σε µέγιστο βαθµό τις σχετικές δια-
τάξεις για την εναλλακτική θητεία, έτσι ώστε να µην έχει τιµωρη-
τικό χαρακτήρα. Βελτιώνουµε δε ήδη τη διάταξη µε τη
νοµοτεχνική βελτίωση που ήδη κατέθεσα, περιλαµβάνοντας και
τους γεννηθέντες το 1981.

Καταργείται η διάταξη που διαφοροποιεί τα στρατολογικά δι-
καιώµατα και τις υποχρεώσεις αθλητών που έχουν συµβόλαια µε
οµάδες του εξωτερικού έναντι αυτών που εργάζονται σε ελληνι-
κές οµάδες, επειδή θεωρούµε ότι είναι πραγµατικά µια αδικαιο-
λόγητα άνιση µεταχείριση.

Προβλέπεται για πρώτη φορά η δυνατότητα χορήγησης ανα-
βολής στους ερευνητές του Ευρωπαϊκού Οργανισµού Πυρηνι-
κών Ερευνών, του CERN, ως προς την υποχρέωση κατάταξής
τους στις Ένοπλες Δυνάµεις για την εκπλήρωση στρατιωτικής
θητείας.

Στο τρίτο κεφάλαιο, σχετικά µε τη µέριµνα προσωπικού, πε-
ριέχονται διατάξεις που αφορούν τη ρύθµιση ειδικών και ευαί-
σθητων θεµάτων του προσωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων, µε
σκοπό την παροχή ουσιαστικής συνδροµής στις ανάγκες όσων
αντιµετωπίζουν σοβαρά οικογενειακά και κοινωνικά προβλήµατα. 

Θα ήθελα εδώ να κάνω µία παρένθεση. Όπως ανέφερα και
στην επιτροπή το οξέα κοινωνικά προβλήµατα αντιµετωπίζονται
µε κοινή υπουργική απόφαση. Εξετάζουµε όλα τα θέµατα που
έχουν κατατεθεί και αφορούν αυτήν την υπουργική απόφαση.
Δεν συνεννοούµαστε έτσι όπως ειπώθηκε, µε τον τρόπο που υπο-
νοήθηκε, µε τα Επιτελεία, αλλά προφανώς έχουµε έναν διάλογο
µαζί τους. Υπάρχει διαβούλευση µε τα Επιτελεία, µε τους Αρχη-
γούς. Όλα αυτά τα ζητήµατα εξετάζονται πάντα σε συνάρτηση
µε την εύρυθµη λειτουργία των Επιτελείων και των επιχειρησια-
κών τους αναγκών, αλλά πάντα µε σεβασµό και µε επίκεντρο τον
ανθρώπινο παράγοντα. Εξετάζονται, λοιπόν, όλα και θα αντιµε-
τωπιστούν στο πλαίσιο βελτίωσης αυτής της κοινής υπουργικής
απόφασης. Δεν είναι αντικείµενο του σηµερινού νόµου τα οξέα
κοινωνικά προβλήµατα. 

Πιο αναλυτικά, το τρίτο κεφάλαιο σχετικά µε τη µέριµνα προ-
σωπικού ρυθµίζει τη χορήγηση ειδικής πρόσθετης άδειας δέκα
ηµερών µετ’ αποδοχών σε νοσηλευτές, µαίες, βοηθούς νοσηλευ-
τές και φυσικοθεραπευτές στα στρατιωτικά νοσοκοµεία, κατ’
αναλογία πάντα µε τα νοσοκοµεία του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας. 

Αντίστοιχα, και η επόµενη ρύθµιση φροντίζει για την επέκταση
στα στρατιωτικά νοσοκοµεία και στο ΝΙΜΤΣ της δυνατότητας πα-
ροχής υπηρεσιών αποκλειστικών νοσοκόµων µε διαφάνεια και
αξιοκρατία µέσα από τη δηµιουργία του µητρώου έτσι ακριβώς
όπως ισχύει και στα νοσοκοµεία του Εθνικού Συστήµατος Υγείας.
Αυτό γίνεται. Δεν δίνουµε τη δυνατότητα να πληρώνουν αποκλει-
στικές νοσοκόµες. Απλώς µεταφέρουµε το σύστηµα που υπάρχει
στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας –γιατί είναι σηµαντικό να υπάρχει ένα
αξιόπιστο µητρώο για τις αποκλειστικές νοσοκόµες- και στη λει-
τουργία των στρατιωτικών νοσοκοµείων. 

Επίσης, ρυθµίζει την επέκταση πέραν του πολιτικού προσωπι-
κού και στο στρατιωτικό προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων της
δυνατότητας µειωµένου ωραρίου εργασίας και σε όσους έχουν

µε δικαστική απόφαση την επιµέλεια ατόµου µε αναπηρία, καθώς
και στους αναδόχους γονείς ατόµου µε αναπηρία για όσο χρο-
νικό διάστηµα διαρκεί η αναδοχή, καθώς και τη µεταβολή της
προϋπόθεσης του βαθµού που είναι απαραίτητος για την υπο-
βολή αίτησης µετάταξης υπαξιωµατικών σε θέσεις αξιωµατικών.

Ειδικότερα, θα ήθελα να σηµειώσω εδώ την παροχή δυνατό-
τητας καταβολής των δικαστικών εξόδων σε κάθε είδος και κα-
τηγορία στρατιωτικού και πολιτικού προσωπικού των Ενόπλων
Δυνάµεων, το οποίο για λόγο αναγόµενο στην εκτέλεση των υπη-
ρεσιακών του καθηκόντων εµπλέκεται σε ποινική, πολιτική ή δι-
οικητική δίκη είτε προσωπικά είτε κάποιο µέλος της οικογένειάς
του. 

Η ανάγκη που καθιστά επιβεβληµένη τη ρύθµιση αφορά την
εξασφάλιση της προστασίας του κάθε είδους και κατηγορίας
προσωπικού εκ µέρους της υπηρεσίας, ώστε να λαµβάνεται η
πληρέστερη δυνατή µέριµνα για τη διαµόρφωση των συνθηκών
και προϋποθέσεων απρόσκοπτης και ανεπηρέαστης εκτέλεσης
του υπηρεσιακού τους καθήκοντος.

Στη διάταξη δεν γίνεται πλέον αναφορά στην αναλογική εφαρ-
µογή προϊσχυόντων νοµοθετηµάτων, αλλά παρέχεται πρωτογε-
νές νοµικό έρεισµα κάλυψης των σχετικών εξόδων. Εννοείται δε
ότι από τη ρύθµιση αυτή εξαιρούνται απολύτως οι περιπτώσεις
εκείνες για τις οποίες δεν υπάρχει τελεσίδικη ή αµετάκλητη από-
φαση δικαστηρίου για την πλήρη απαλλαγή τους από οποιαδή-
ποτε ευθύνη σχετικά µε την υπόθεση. Αυτό είναι αυτονόητο και
οποιαδήποτε άλλη προσέγγιση θα ερχόταν σε πλήρη αντίθεση
µε τη ρύθµιση αυτή. Το σχέδιο του προεδρικού διατάγµατος βρί-
σκεται ήδη στην τελική φάση επεξεργασίας του από τα Γενικά
Επιτελεία και περιλαµβάνει συγκεκριµένες ρητές και αυστηρές
προϋποθέσεις για τους δικαιούχους και θα προωθηθεί το συντο-
µότερο δυνατόν για υπογραφή.

Στο τέταρτο κεφάλαιο, πέραν των επιµέρους ρυθµίσεων που
αφορούν θέµατα που θεωρώ σηµαντικά για συγκεκριµένες κα-
τηγορίες προσωπικού, όπως, για παράδειγµα, ο εξορθολογισµός
του νοµικού πλαισίου που αφορά τους ολυµπιονίκες, στους οποί-
ους έχει απονεµηθεί βαθµός αξιωµατικού των Ενόπλων Δυνά-
µεων, ιδιαίτερη µνεία θα ήθελα να γίνει στο θέµα της
προκαταβολής του 90% των συνολικών ποσών που οφείλονται
από τα ασφαλιστικά ταµεία του Υπουργείου Εργασίας, όπως
αυτά προκύπτουν από τις µηνιαίες δαπάνες νοσηλείας, προς τα
στρατιωτικά νοσοκοµεία.

Η διάταξη αυτή είναι εξαιρετικά σηµαντική για τη λειτουργία,
τη χρηµατοδότηση και τη ρευστότητα των στρατιωτικών νοσο-
κοµείων, τα οποία ήδη αντιµετωπίζουν σηµαντικά οικονοµικά
προβλήµατα. 

Επίσης, προστίθενται οι πρώην κοινότητες Οθωνών, Μαθρα-
κίου και Ερεικούσσης του Νοµού Κερκύρας στις παραµεθόριες
περιοχές, στις οποίες υπάρχουν περιορισµοί στις δικαιοπραξίες
ακινήτων. 

Θέλω εδώ να κάνω µία αποσαφήνιση: Ο ν. 3978 προβλέπει εκ
παραδροµής ότι φυσικά ή νοµικά πρόσωπα που δεν ανήκουν στις
κατηγορίες της παραγράφου 1 του άρθρου 25 µπορούν να ζη-
τήσουν την άρση της απαγόρευσης για παραµεθόριες περιοχές
µε αίτησή του κ.λπ.. 

Υπάρχει η απόφαση 3186 του Αρείου Πάγου, στις 26-9-2011,
που αποσαφηνίζει ότι εκ παραδροµής υπάρχει η λέξη «δεν» και
εµείς ερχόµαστε, στηριζόµενοι στην απόφαση αυτή, και ξεκαθα-
ρίζουµε το θέµα για να µην υπάρχει καµµία απολύτως παρα-
νόηση.

Τα ζητήµατα στα οποία αναφέρθηκε ο κ. Οικονόµου –εκτός
από τις τροπολογίες στις οποίες θα µου επιτρέψετε να ανα-
φερθώ στη συνέχεια γιατί τώρα δεν έχω άλλο χρόνο- αφορούν
στον ν. 3883/2010 περί ιεραρχίας προαγωγών. Είναι αρµοδιότη-
τας του Υπουργού. Εξετάζονται ήδη και θα ακολουθήσει µία
σειρά νοµοσχεδίων από το Υπουργείο. Αυτό είναι µόνο η αρχή. 

Νοµίζω ότι ο ν. 3883 έλυσε πληθώρα ζητηµάτων σχετικά µε τα
στελέχη. Εκδηµοκράτισε σηµαντικά και µε καινοφανείς θεσµούς
τη διαδικασία. Λειτουργεί αξιόπιστα και επιτυχώς. Σε κάθε περί-
πτωση, βεβαίως είµαστε ανοιχτοί σε όποιες βελτιώσεις, όµως δεν
εισπράττουµε µέχρι αυτή τη στιγµή κάποια δυσαρέσκεια.

Ειδικά ως προς τη ρύθµιση της εθελουσίας εξόδου των εργα-
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ζοµένων στα ΕΑΣ, σύµφωνα µε τον ν. 4327, όπως ήδη γνωρίζετε,
το σχέδιο αναδιάρθρωσης προβλέπει τη διάσπαση των ΕΑΣ σε
δύο νέες επωφελούµενες ανώνυµες εταιρείες και εν συνεχεία τη
θέσπιση προγράµµατος εθελουσίας εξόδου για τους εργαζοµέ-
νους της εταιρείας, η οποία θα προκύψει από την ανωτέρω διά-
σπαση και θα δραστηριοποιείται αποκλειστικά στην παραγωγή
και εµπορία όπλων, πυροµαχικών και πολεµικού υλικού, κατά την
έννοια του άρθρου 346 της Συνθήκης της Λισαβόνας για τη λει-
τουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Το πρόγραµµα εθελουσίας εξόδου το οποίο, επειδή ρωτή-
θηκα, αφορά και τους εργαζόµενους στη Μάνδρα και την Ελευ-
σίνα –δεν υπάρχει διάκριση γι’ αυτούς- αποσκοπεί στη µείωση
του αριθµού του απασχολούµενου προσωπικού, προκειµένου να
επιτευχθεί η οργανωτική αναδιάρθρωση και ο εκσυγχρονισµός
της εταιρείας. 

Περαιτέρω, το εν λόγω πρόγραµµα λαµβάνει υπ’ όψιν του την
ανάγκη να µη διαταραχθεί η λειτουργία της εταιρείας. Νοµίζω
πως αυτό είναι απολύτως σαφές. Γι’ αυτό, έχει κάνει την επιλογή
το διοικητικό συµβούλιο που χειρίζεται όλα αυτά τα ζητήµατα και
προσπαθεί να δώσει ένα κίνητρο στους διοικητικούς υπαλλή-
λους, οι οποίοι όπως συζητήσαµε και στην επιτροπή είναι πάρα
πολλοί σε σχέση µε το σύνολο του προσωπικού, έτσι ώστε να
µην διαταραχθεί η παραγωγική δραστηριότητα.

Σε κάθε περίπτωση, η αποδοχή ή όχι είναι και ζήτηµα του διοι-
κητικού συµβουλίου που γνωρίζει ποιους υπαλλήλους θέλει να
κρατήσει οπωσδήποτε και ποιους έχει ανάγκη για να συνεχίσει
και να ανταποκρίνεται στις ανάγκες της παραγωγής.

Δεν θα επιβαρυνθούν τα ασφαλιστικά ταµεία από το πρό-
γραµµα αυτό. Βεβαίως, δεν έχουµε ρυθµίσει µονοµερώς το πρό-
γραµµα εθελουσίας ούτε θα µπορούσαµε άλλωστε. Έχει γίνει σε
συνεργασία µε τη διοίκηση της εταιρείας, µε τις εταιρείες συµ-
βούλων που εξαρχής στηρίζουν και παρακολουθούν το πρό-
γραµµα αναδιάρθρωσης και βεβαίως έχει υπάρξει συζήτηση και
συµφωνία και µε τους εκπροσώπους των εργαζοµένων. Είδατε
άλλωστε και τις τοποθετήσεις τους και τις θέσεις που πήραν
κατά την ακρόαση που έγινε στην αρµόδια επιτροπή. 

Η υλοποίηση του προγράµµατος εθελουσίας αποτελεί έναν
από τους βασικούς όρους εξασφάλισης της βιωσιµότητας και
λειτουργίας της εταιρείας, ως προς το σκέλος της παραγωγής
αµυντικού υλικού. Νοµίζω πως αυτό είναι κατανοητό.

Επίσης, µε νοµοτεχνική βελτίωση που έγινε στην Επιτροπή
Εξωτερικών και Άµυνας, καθορίσαµε ότι το ποσό που απαιτείται
για την υλοποίηση του προγράµµατος εθελουσίας εξόδου θα
προέλθει από το αποθεµατικό του κρατικού προϋπολογισµού.

Επειδή έγινε µια συζήτηση και υπάρχει προβληµατισµός για
την εταιρεία αυτή, όλοι θέλουν αµυντική βιοµηχανία, κανείς δεν
θέλει να συνεχίσει να επιβαρύνεται ο κρατικός προϋπολογισµός
και ο Έλληνας φορολογούµενος πολίτης στον βαθµό που η εται-
ρεία αυτή συνεχίσει να δηµιουργεί ελλείµµατα. Δεν έχει τη δυ-
νατότητα πλέον να συνεχίσει να δηµιουργεί ελλείµµατα.
Εξασφαλίστηκε η δυνατότητα να έχει εξαγωγική δραστηριότητα.
Έχουν σβηστεί όλες οι οφειλές της και έχει εξασφαλιστεί –άλ-
λωστε, τα γνωρίζετε όλα αυτά, αφού έχουν ξανασυζητηθεί σ’
αυτήν την Αίθουσα και απλώς τα επαναλαµβάνω- ένα πολύ ση-
µαντικό ποσό για τη χρηµατοδότησή της µέχρι να µπορέσει να
σταθεί στα πόδια της και να αρχίσει να κλείνει συµβάσεις και να
προχωρεί η υλοποίηση του ανεκτέλεστου και οι συµβάσεις µε
τον στρατό.

Σας υπενθυµίζω ότι αυτά τα ποσά είναι 10 εκατοµµύρια που
ήδη έχει λάβει µε την προηγούµενη τροπολογία που ψηφίσαµε
εδώ στη Βουλή, 25 εκατοµµύρια που θα λάβει αµέσως µετά την
ολοκλήρωση της διαδικασίας διάσπασης, 5,8 εκατοµµύρια που
έχουν προβλεφθεί για την περίπτωση που µέχρι το τέλος του
έτους εξακολουθεί να αντιµετωπίζει κάποια προβλήµατα και πε-
ρίπου 6,6 εκατοµµύρια για να αντιµετωπιστεί το κόστος του προ-
γράµµατος εθελουσίας εξόδου. 

Θα έλεγα να µην αναφερθώ τώρα στις τροπολογίες που έχω
καταθέσει εγώ, παρά το γεγονός ότι θα το ήθελα. Όµως, έχω
ήδη πάρει πολύ χρόνο. Θα επανέλθω, λοιπόν, στη δευτερολογία
µου για τα ζητήµατα των τροπολογιών και για ό,τι άλλο προκύ-
ψει. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,

κυρία Υπουργέ. 
Τον λόγο έχει για να µιλήσει για τις τροπολογίες ο Αναπληρω-

τής Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊκούρας. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-

µικών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα να υποστηρίξω µία συγκεκριµένη τροπολογία του

Υπουργείου Εσωτερικών και του Υπουργού Οικονοµικών, σχετικά
µε θέµατα εξόφλησης οφειλών φορέων της γενικής κυβέρνησης
του Νοµού Αττικής προς τη ΔΕΗ που αφορούν την περίοδο µέχρι
31-12-2013. Ουσιαστικά µιλάµε για ληξιπρόθεσµες οφειλές του
κράτους προς τη ΔΕΗ ύψους περίπου 8 εκατοµµυρίων ευρώ, εκ
των οποίων τα µισά αφορούν υποχρέωση της αποκεντρωµένης
Διοίκησης Αττικής και τα υπόλοιπα αφορούν την Περιφέρεια Ατ-
τικής από αρµοδιότητα που της µεταφέρθηκε µέσω του «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ». Προέρχονται από κατανάλωση ηλεκτρικού ρεύµατος
για ηλεκτροφωτισµό οδών και λοιπών κοινόχρηστων χώρων,
αλλά και από τη λειτουργία των φωτεινών σηµατοδοτών. 

Με τη διάταξη αυτή ορίζεται ότι αυτές οι οφειλές, δηλαδή τα
8 εκατοµµύρια, αναλαµβάνονται από τον κρατικό προϋπολογι-
σµό και εξοφλούνται σε βάρος των πιστώσεων του προϋπολογι-
σµού του Υπουργείου Εσωτερικών µεταφέροντας τις σχετικές
πιστώσεις. 

Επίσης, προβλέπεται η έκδοση κοινής υπουργικής απόφασης
µε την οποία θα καθοριστούν τα ποσά οφειλής κατ’ έτος και κατά
υπόχρεο φορέα, οι απαιτούµενες διαδικασίες αναµόρφωσης των
προϋπολογισµών αυτών των φορέων και η ενηµέρωση του ισο-
λογισµού τους, τα δικαιολογητικά πληρωµής που απαιτούνται,
καθώς και κάθε άλλο αναγκαίο θέµα που πρέπει να αναληφθεί,
προκειµένου να αποπληρωθούν αυτές οι οφειλές. 

Από την προτεινόµενη διάταξη, όπως σας είπα, προκαλείται
δαπάνη σε βάρος του κρατικού προϋπολογισµού, το ύψος της
οποίας θα καθοριστεί ύστερα από την ολοκλήρωση της διαδικα-
σίας καταγραφής από τους αρµόδιους φορείς και τη ΔΕΗ. Και
αυτό το λέω, γιατί έκανα µια διάκριση µεταξύ των ληξιπρόθε-
σµων που αφορούν την Αποκεντρωµένη Διοίκηση Αττικής και
αυτών που αφορούν την Περιφέρεια Αττικής. Μέρος της δαπά-
νης θα συµψηφιστεί µε παρακράτηση από αποδιδόµενους µέσω
του κρατικού προϋπολογισµού πόρους προς την τοπική αυτοδι-
οίκηση για την περίοδο 2015-2020 -ανάλογη ρύθµιση ψήφισε
πρόσφατα η Βουλή για την περίπτωση της ΕΥΔΑΠ και της ΕΥΑΘ-
και το υπόλοιπο θα βαρύνει τον κρατικό προϋπολογισµό, αφού
δεν αφορά υποχρεώσεις των ΟΤΑ, δηλαδή της περιφέρειας και
των δήµων. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τον λόγο έχει ο

Υφυπουργός Εξωτερικών κ. Δηµήτρης Κούρκουλας. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Παρέλαση Υπουργών, κύριε

Πρόεδρε! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Καλό δεν είναι

αυτό, κύριε Κουρουµπλή; Άλλες φορές παραπονιέστε ότι δεν έρ-
χονται και τώρα που ήρθαν, λέτε γιατί ήρθαν. Δεν µας βρίσκει
κανείς πουθενά! 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Εσείς να τηρείτε τον Κανονι-
σµό, κύριε Πρόεδρε. Αυτή είναι η ευθύνη σας. Δεν είπαµε γι’
αυτό. Το πρώτο που είπαµε είναι να είναι συµβατές µε τον Κανο-
νισµό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Έχετε παραπο-
νεθεί ότι δεν έρχονται οι Υπουργοί να υποστηρίξουν τις τροπο-
λογίες τους. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Εντάξει, καλώς!
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Θα

είµαι σύντοµος, κύριε Πρόεδρε. 
Ως γνωστόν, το Υπουργείο Εξωτερικών δεν έχει µεγάλη νοµο-

θετική δραστηριότητα και έτσι αναγκαζόµαστε να εντάξουµε
αυτήν την τροπολογία, η οποία είναι σηµαντική, σε ένα άλλο νο-
µοσχέδιο. Ο στόχος είναι να µπορέσουν να ξαναγίνουν προσλή-
ψεις υπαλλήλων του κλάδου οικονοµικών και εµπορικών
υποθέσεων του Υπουργείου Εξωτερικών, οι οποίες προσλήψεις
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έχουν σταµατήσει από το 2006. 
Υπενθυµίζω ότι το 2003 ελήφθη η στρατηγική απόφαση να µε-

ταφερθεί ο κλάδος των εµπορικών και οικονοµικών υπαλλήλων
από το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας τότε στο Υπουργείο Εξω-
τερικών. 

Το 2007 υπήρξε µία νοµοθετική ρύθµιση, η οποία ουσιαστικά
εµπόδιζε την πρόσληψη, µε αποτέλεσµα να έχει µειωθεί εξαιρε-
τικά ο αριθµός των εµπορικών και οικονοµικών υπαλλήλων από
εκατόν ογδόντα εννέα το 2007 σε λιγότερους από εκατόν πε-
νήντα σήµερα και µάλιστα σε µια εποχή, όπου η οικονοµική δι-
πλωµατία καλείται να διαδραµατίσει πρωταγωνιστικό ρόλο στην
πορεία εξόδου της χώρας από την κρίση. 

Ήδη στον σχεδιασµό του Υπουργείου έχουµε εντάξει αυτήν
την παράµετρο. Έχουµε εκπονήσει ένα σχέδιο, για να ανοίξουµε
γραφεία οικονοµικών και εµπορικών υπαλλήλων σε διάφορες γε-
ωγραφικές περιοχές, όπου µέχρι τώρα δεν είχαµε παρουσία,
διότι υπάρχουν νέες αγορές τις οποίες πρέπει να αξιοποιήσουµε. 

Εδώ θέλω να δηλώσω ότι οι υπηρεσίες που παρέχουν αυτά τα
γραφεία ΟΕΥ είναι εξαιρετικά σηµαντικές. Έχει τριπλασιαστεί ο
αριθµός τα τελευταία τέσσερα χρόνια των αιτηµάτων που δέχον-
ται από ελληνικές επιχειρήσεις από τέσσερις χιλιάδες το 2007
σε δεκαπέντε χιλιάδες το 2013. Έχουν εκπονήσει τα γραφεία
αυτά εκατόν ογδόντα µία έρευνες αγοράς. Έχουν εκδώσει δια-
κόσια ενενήντα δύο ενηµερωτικά σηµειώµατα –µέσα στο 2013
αυτά- και έχουν συντάξει τριάντα επιχειρηµατικούς οδηγούς. 

Είναι, λοιπόν, αναγκαίο –πιστεύουµε- να ξαναρχίσει η τροφο-
δότηση του κλάδου αυτού µέσα από διαφανείς και αξιοκρατικές
διαδικασίες, δεδοµένου ότι η οικονοµική διπλωµατία αποτελεί
αυτήν τη στιγµή την αιχµή του δόρατος για την έξοδο µας από
την κρίση. 

Με την τροπολογία, λοιπόν, αυτή και σε συνεργασία µε την
εταιρεία επενδύσεων και εξωτερικού εµπορίου, που θεσµοθετή-
θηκε πριν από λίγους µήνες στο Υπουργείο Ανάπτυξης και Αντα-
γωνιστικότητας, και σε στενή συνεργασία µαζί τους προβλέ-
πουµε την επανέναρξη της διαδικασίας αξιοκρατικής πρόσληψης
οικονοµικών και εµπορικών υπαλλήλων. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ. 
Υπάρχει κάποιος άλλος Υπουργός που θέλει να πάρει τον

λόγο; Όχι. 
Ποιος από τους κύριους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους θα

ήθελε να πάρει τον λόγο; 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Εγώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ορίστε, κύριε

Κουρουµπλή. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι,  η σηµερινή συνεδρίαση του ελληνικού Κοι-
νοβουλίου  συµπίπτει µε µια ηµεροµηνία που σε όλους δηµιουρ-
γεί διάφορα αντανακλαστικά. Είναι µια  ηµεροµηνία που
συνδέεται µε την αποκατάσταση της δηµοκρατίας. Θα  ήταν,
όµως, ευτύχηµα, εάν περιοριζόταν µόνο εκεί. 

Είναι µια ηµεροµηνία που συνδέεται µε τη στρατοκρατική
επέµβαση της Τουρκίας στο 40% του κυπριακού εδάφους. Είναι
µια ηµεροµηνία που δυστυχώς φέρει στη µνήµη τη διχοτόµηση
του νησιού, δηλαδή το τείχος, που ενώ κατέρρευσε  στο Βερο-
λίνο, παραµένει το µοναδικό τείχος σε όλη την Ευρώπη. 

Αυτό είναι ένα θέµα που οφείλουµε να αναδεικνύουµε ως θέµα
ευθύνης των ευρωπαϊκών κυβερνήσεων απέναντι στη δηµοκρα-
τία και στην αποκατάσταση της αλήθειας που βιάστηκε στην
Κύπρο µε όλα τα γεγονότα του 1974 και από τους στρατοκράτες
της Αθήνας, τους µεγάλους εκείνους πατριώτες που πρόδωσαν
την πατρίδα ή απ’ αυτούς που λένε ότι δεν την πρόδωσαν, αλλά
προδόθηκαν από τις υποσχέσεις διάφορων κύκλων του ΝΑΤΟ
και των Αµερικανών δεν βρέθηκε ούτε ένας να βάλει το πιστόλι
στο αυτί του και να πει «κατέστρεψα την Ελλάδα από ένα λάθος
µου». Αυτοί είναι οι πατριώτες µου που κατά καιρούς εµφανίζον-
ται, για να σώσουν την Ελλάδα!

Είναι, λοιπόν, µια ηµεροµηνία που έχει σχέση µε τη δηµοκρα-
τία και οφείλουµε όχι υποκριτικά γενικώς να αναφερόµαστε στη
δηµοκρατία, αλλά να κάνουµε και την αυτοκριτική, ως πολιτικό

σύστηµα, αν αυτή η δηµοκρατία, όπως σήµερα λειτουργεί, είναι
ικανή να αναχαιτίσει όλα αυτά τα φαινόµενα που πληγώνουν τον
ελληνικό λαό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα τις δηλώσεις του Προ-
έδρου της Δηµοκρατίας. Μια εξοµολόγηση είναι, ειλικρινά. Είναι
µια οµολογία του Προέδρου της Δηµοκρατίας, έστω και εκ των
υστέρων. Προσωπικά µε τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας Κάρολο
Παπούλια µε συνδέουν κοινοί πολιτικοί αγώνες για τη Δηµοκρα-
τία και τη θεµελίωση του κοινωνικού κράτους από τον Ανδρέα
Παπανδρέου και πολλά σηµαντικά στελέχη εκείνης της περιόδου
–τον Γιώργο Γεννηµατά, τον Γιάννη Αλευρά-, όπου περιορίστηκε
το δηµοκρατικό και κοινωνικό έλλειµµα, χωρίς να αµφισβητεί κα-
νείς ότι σε αυτήν την αποκατάσταση της δηµοκρατίας είχε ση-
µαντικότατη συµβολή ο Κωνσταντίνος Καραµανλής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπορούµε να κοιτάξουµε κατά-
µατα τον ελληνικό λαό και να του πούµε ότι είµαστε ικανοποιηµέ-
νοι από τη λειτουργία των δηµοκρατικών µας θεσµών; Μπορούµε
να του πούµε ότι σε αυτήν τη φοβερή κρίση της καταστροφής
της αξιοπρέπειας του ελληνικού λαού, εµείς ως πολιτικό σύ-
στηµα υπερασπιστήκαµε το αίσθηµα της κοινωνικής δικαιοσύνης
εν τοις πράγµασι, ώστε πραγµατικά να πούµε στον ελληνικό λαό
ότι περιορίσαµε έστω αυτά τα τέσσερα χρόνια της φοβερής κρί-
σης τα φαινόµενα της ενδηµούσας κοινωνικής αδικίας;

Μπορούµε να του πούµε πού βρίσκεται η υπόθεση της λίστας
Λαγκάρντ; Μπορούµε να του πούµε αν ελέγξαµε αυτούς τους
µεγάλους πατριώτες, που στη φοβερή κρίση έβγαλαν τα λεφτά
στο εξωτερικό και ότι, ναι, κάποιοι τα έβγαλαν νοµίµως; Αν κι
αυτό είναι ζήτηµα αν υπάρχει ηθική σε µια τέτοια κρίσιµη στιγµή
να προβαίνεις σε µία τέτοια ενέργεια. Αλλά ας το δεχτούµε.

Μπορούµε να του µιλήσουµε του ελληνικού λαού, που σφαδά-
ζει αυτήν τη στιγµή; Υπάρχουν άνθρωποι που αυτοκτονούν. Χθες,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πέθανε µία παραπληγική, γιατί της
έκοψε το ρεύµα η ΔΕΗ! Τριακόσιες χιλιάδες άνθρωποι αυτήν τη
στιγµή είναι χωρίς ρεύµα! Και ξέρετε τι µας είπαν ορισµένοι λα-
λίστατοι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης; «Υπάρχει και άλλη
λύση, η λάµπα πετρελαίου»!

Έτσι, λοιπόν, ιδιωτικοποιούµε τη ΔΕΗ για άλλη µια φορά, για
να κερδοσκοπούν κάποιοι εις βάρος του ελληνικού λαού. Πριν
από µερικά χρόνια προχωρήσαµε στην απελευθέρωση της πα-
ραγωγής ενέργειας, δήθεν για να µειώσουµε τα τιµολόγια. 

Κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, ο Κωνσταντίνος
Καραµανλής –καλό είναι να διαβάζετε την ιστορία του γενάρχη
σας- όταν κρατικοποίησε το ’55-’56 τις διάφορες ιδιωτικές εται-
ρείες για τη ΔΕΗ ξέρετε ποιο ήταν το επιχείρηµά του; «Θα µει-
ώσω µε αυτόν τον τρόπο τα τιµολόγια». Αυτό είπατε κι εσείς και
τότε και τώρα στον ελληνικό λαό. Τι ανακοινώσατε προχθές; Αύ-
ξηση τιµολογίων. Και γιατί υπάρχουν αυτά τα ελλείµµατα στη
ΔΕΗ, τα 5 δισεκατοµµύρια; Γιατί πληρώνει η ΔΕΗ 40 και 35 λεπτά
συγκεκριµένες οικογένειες που παράγουν ρεύµα και υποχρεω-
τικά το αναλαµβάνει η ΔΕΗ. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Υπάρχουν, λοιπόν, σηµαντικά ερωτήµατα για το πώς λειτουρ-
γεί η δηµοκρατία. Γιατί στο πλαίσιο αυτής της δηµοκρατίας πρέ-
πει να οµολογήσουµε ότι ψηφίστηκε και το άρθρο 86, για το
οποίο έχουν ακουστεί ουκ ολίγα ζητήµατα. 

Όσον αφορά όµως αυτό το ζήτηµα της κοινωνικής αδικίας, της
µη δίκαιης κατανοµής των βαρών, όταν έρχεται στη Βουλή εδώ,
στο ναό της δηµοκρατίας, ο Πρόεδρος της Επιτροπής Ξεπλύµα-
τος Μαύρου Χρήµατος, ο κ. Νικολούδης και λέει ότι «κύριοι,
υπάρχουν δέκα χιλιάδες τριακόσιες περιπτώσεις, που ωχριά η
λίστα Λαγκάρντ µπροστά σε αυτές», µε ποια µάτια θα κοιτάξουµε
αυτόν το λαό που σήµερα µε βάση την ΕΛΣΤΑΤ έχουµε 34,8%,
τρία εκατοµµύρια οκτακόσιες χιλιάδες Έλληνες που ζουν κάτω
από το όριο της φτώχειας, όταν έχουµε χιλιάδες Έλληνες των
οποίων η αξιοπρέπεια στραπατσαρίζεται σκύβοντας µέσα στους
κάδους των σκουπιδιών;

Εκείνη την ώρα που σκύβει ένας άνθρωπος σε έναν κάδο
σκουπιδιών, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν πέφτει µόνο η
δική του αξιοπρέπεια, πέφτει και η δική µας αξιοπρέπεια. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΜΑΡΙΑ – ΚΟΛΛΙΑ ΤΣΑΡΟΥΧΑ)

Αυτά τα φαινόµενα όπου καγχάζει η διαπλοκή, όπου φωνάζει
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η φοροδιαφυγή, η φοροκλοπή και η φοροαποφυγή τα αντιµετω-
πίσαµε για να πούµε ότι ναι, είµαστε περήφανοι για αυτήν τη δη-
µοκρατία; 

Για ποια δηµοκρατία µιλάµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
όταν η γειτονική Αλβανία είχε το κουράγιο να αποτρέψει τα χη-
µικά στον τόπο της; Δεν είχαµε το κουράγιο να πούµε στους κυ-
ρίους αυτούς ότι ο ρυπαίνων µε βάση αυτήν τη διεθνή αρχή
οφείλει και να πληρώσει. Να πληρώσει η Γερµανία και η Αγγλία,
που πούλησαν τα χηµικά. Δεν είχαµε το κουράγιο να πούµε όχι.

Κυρία Γεννηµατά, κουβαλάτε ένα πάρα πολύ σηµαντικό όνοµα.
Δεν σας άκουσα να πείτε -δεν θα σας έλεγχε κανείς- επιτέλους
να µπουν δύο παρατηρητές Έλληνες επιστήµονες από µεγάλα
εξειδικευµένα επιστηµονικά κέντρα σε αυτό το καράβι για να ξέ-
ρουµε τι µας γίνεται έστω, αφού δεν µπορείτε να µας πείτε όχι.
Πείτε µας, λοιπόν, αν µπορεί να διεκδικηθεί.

Δεν άκουσα και εσάς, λαλίστατε κύριε Μαρκογιαννάκη, που
κατάγεστε από την Κρήτη, να πάρετε θέση σε αυτό το θέµα.
Όταν σας βολεύει, είσαστε πολύ αυστηρός, αλλά για ορισµένα
πράγµατα «ποιείτε την νήσσαν». Σε αυτό το θέµα δεν σας
άκουσα ως Αντιπρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων να πάρετε µια
θέση και να πείτε: «Κύριοι, τουλάχιστον να υπάρχουν κάποιοι πα-
ρατηρητές, για να δούµε τι γίνεται σε αυτήν την ιστορία».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Έχει αλλάξει ο
Προεδρεύων. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ορίστε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Είµαι η Μαρία

Κόλλια. Δεν σας ακούει ο ίδιος. Ίσως θα δει τα Πρακτικά. Εννοώ
ότι δεν µπορεί να σας απαντήσει ο κ. Μαρκογιαννάκης γι’ αυτά
που λέτε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Συγγνώµη, νόµιζα ότι ήταν
στην Έδρα. Παραµένει Αντιπρόεδρος της Βουλής ο κ. Μαρκο-
γιαννάκης και εγώ του ζητάω να πάρει µια θέση. Να πάρουµε
όλοι µια θέση.

Τουλάχιστον, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι –και το λέω µε κα-
λοπροαίρετο τρόπο, είναι γενικό το αίτηµα- πάνω σε αυτό το κα-
ράβι, που επιχειρεί αυτό που επιχειρεί, να υπάρχουν κάποιοι
παρατηρητές Έλληνες. Αυτό, τουλάχιστον, µπορούµε να το διεκ-
δικήσουµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
επιχειρεί πράγµατι να λύσει διάφορα ζητήµατα. Θα επικεντρωθώ
σε δυο-τρία θέµατα που έχουν να κάνουν, πρώτον, κυρία
Υπουργέ, µε το θέµα της Ελληνικής Βιοµηχανίας Όπλων.

Ξέρετε, όταν προσπαθείς να δικαιολογήσεις µια πολιτική, η ελ-
ληνική γλώσσα έχει δυνατότητες να πεις πολλά πράγµατα, αλλά
την αλήθεια δεν τη λες. Μπορεί να µας εξηγήσει κανείς, κυρία
Υπουργέ, γιατί οι δέκα ελληνικές βιοµηχανίες ηλεκτρικών ειδών
που είχαµε τη δεκαετία του ’80, δεν υπάρχουν σήµερα και ποιον
εξυπηρέτησε το κλείσιµό τους; Λέτε να µην ήταν ανταγωνιστικές;
Λέτε να µην είχαν υψηλής τεχνολογίας και τεχνογνωσίας προ-
ϊόντα;

Όχι. Υπήρχαν συµφέροντα µεταπρατικά, συµφέροντα ξένων
εταιρειών. Φωνάζουν και µας δείχνουν οι φίλοι µας οι Γερµανοί,
αλλά άµα πάµε στο σπίτι του οποιουδήποτε Έλληνα, το 90% είναι
συσκευές γερµανικές. Για αυτό έκλεισαν οι ελληνικές εταιρείες
και σκοτώσατε την παραγωγή στην Ελλάδα.

Έτσι έγινε και µε το πολύ σηµαντικό έργο, που έκανε ο Γιώρ-
γος ο Γεννηµατάς, που είχα την τιµή να είµαι σύµβουλός του,
στον τοµέα παραγωγής ελληνικού φαρµάκου.

Ξέρετε, κυρία Υπουργέ, ότι στη δεκαετία του ’80 -την οποία
κάποιοι επιχειρούν να αποδοµήσουν µε έναν ανιστόρητο τρόπο
για εκείνη την περίοδο- η Ελλάδα, η ελληνική φαρµακοβιοµηχα-
νία κάλυπτε το 70% της ανάγκης κατανάλωσης ελληνικού φαρ-
µάκου και σήµερα περιορίστηκε στο 16%; Ποιος κέρδισε, ποιος
έχασε; Αυτά είναι κρίσιµα ζητήµατα, για τα οποία οφείλουµε να
έχουµε θέση. 

Εµείς, λοιπόν, θεωρούµε ότι έπρεπε να φέρετε στη Βουλή την
πρόταση για να δούµε πώς θα στηρίξουµε αυτόν τον τοµέα και
µε βάση αυτό να δούµε τι άλλες υποχρεώσεις προκύπτουν και
παράγονται. Διότι θεωρούµε ότι θα είναι ανταγωνιστική µια τέ-
τοια βιοµηχανία, αν υπάρξει πολιτική βούληση.

Άλλωστε, δεν είπαµε να φτιάξουµε εδώ υψηλής τεχνολογίας

αεροπλάνα. Όµως, µπορούµε να κάνουµε πολλά άλλα πράγ-
µατα, αν βέβαια δεν υποκύψουµε στις πιέσεις των συµφερόντων.
Γιατί ξέρετε πολύ καλά και ξέρουµε όλοι, ότι ήµασταν ο καλύτε-
ρος πελάτης της φίλης µας Γερµανίας.

Όµως, επειδή εχθές συζητούσαµε ένα νοµοσχέδιο για τον του-
ρισµό, η φίλη µας Γερµανία ποτέ δεν πήρε την πρωτοβουλία,
κυρία Υπουργέ, να στείλει τρία–τέσσερα εκατοµµύρια συνταξι-
ούχους Γερµανούς εργάτες, να περάσουν πολύ ωραία τον χει-
µώνα που έχουµε πολύ ωραίο κλίµα εδώ να τους φιλοξενήσουµε,
να διευρύνουµε λίγο την τουριστική περίοδο στην Ελλάδα. Μας
βάζουν διάφορα ζητήµατα, δήθεν ανταγωνισµού. Όταν δεν θες
να ζυµώσεις δέκα µέρες κοσκινίζεις, λέει ο ελληνικός λαός. 

Υπάρχει και µία τροπολογία για το Νεώριο. Εµείς δεν έχουµε
αντίρρηση να συνηγορήσουµε σ’ αυτήν την τροπολογία, κυρία
Υπουργέ, αν µπει ένα χρονικό όριο δύο µηνών, όπου να πρέπει
να πληρωθούν, να καταβληθούν οι υποχρεώσεις που παράγονται
από αυτήν την τροπολογία στους εργαζόµενους σ’ αυτόν τον
συγκεκριµένο χώρο. 

Τώρα σε ό,τι αφορά τις τροπολογίες, την τροπολογία για πα-
ράδειγµα που έφερε ο κ. Χρυσοχοΐδης:

Πρώτον, κυρία Υπουργέ και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νο-
µίζω ότι δεν είναι η καλύτερη συµπεριφορά δηµοσίου προσώπου,
Βουλευτή εκλεγµένου, όπως είναι ο συνάδελφος κ. Χρυσοχοΐ-
δης, να λέει από του Βήµατος αυτού, ότι «ξέρετε, ήρθα σήµερα
εδώ, θα µπορούσα και να µην έρθω». Δηλαδή, θα περνούσε η
τροπολογία του, χωρίς να έρθει καν. Δεν νοµίζω ότι περιποιεί
τιµή µια τέτοια τοποθέτηση σε κανέναν, είτε είναι συµπολιτευό-
µενος είτε αντιπολιτευόµενος. 

Το δεύτερο θέµα που θέλω να σας πω: Ο Κανονισµός δεν µπο-
ρεί να αφορά, κυρία Πρόεδρε, επιλεκτικά κάποιους και κάποια
πράγµατα να τα αγνοείτε επιλεκτικά. Γίνεται κατά κόρον αυτή η
ιστορία των τροπολογιών, που µάλιστα όχι µόνο έρχονται όπως
έρχονται, αλλά ούτε καν τηρείται η διαδικασία, δηλαδή να έρθει
ο κ. Χρυσοχοΐδης να τη φέρει στην αρµόδια επιτροπή, έστω κι
αν θεωρήσουµε ότι δεν έχει σχέση µε το νοµοσχέδιο, αλλά να
συζητηθεί. Μας λέει ότι είναι κρίσιµη η τροπολογία, τη φέρνει
εχθές και σήµερα την άλλαξε. Εµείς τώρα πρέπει να ψηφίσουµε.
Μετά λέµε ότι απαξιώνεται το πολιτικό σύστηµα στον ελληνικό
λαό, όταν οι φορείς οι συγκεκριµένοι λένε ότι δεν ασκήσαµε τα
ένδικα µέσα που έπρεπε να ασκήσουµε, ώστε να µην φτάσουµε
στο σηµείο, το οποίο ισχυρίζεται ο κ. Χρυσοχοΐδης. 

Κοιτάξτε, κυρία Πρόεδρε, εµείς θέλουµε να συµµετέχουµε στη
λειτουργία των θεσµών και να συµβάλλουµε στη λειτουργία της
δηµοκρατίας. Μας ωθείτε, όµως, µε αυτήν την ανοχή που επιδει-
κνύετε, σε συµπεριφορές, στις οποίες δεν θέλουµε να προβούµε.
Θα µας αναγκάσετε, λοιπόν, αν επιµένετε και δεν αποσυρθούν
οι τροπολογίες που δεν έχουν σχέση µε το νοµοσχέδιο, να µην
παραστούµε στη συζήτησή τους στο τέλος της διαδικασίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Από κει και πέρα θα δούµε τι άλλο ένδικο µέσο –ας µου επι-
τραπεί η έκφραση- ή πολιτικό µέσο µας δίνει το Σύνταγµα, ώστε
να υπερασπιστούµε την τήρηση των θεσµών.

Διότι αυτή η ανοχή γενικώς, απέναντι και στην κοινωνική αδικία
και στη διαπλοκή και σε όλα αυτά τα φαινόµενα που πραγµατικά
γεννούν αυτό το αίσθηµα που νιώθει ο ελληνικός λαός, ότι δεν
επιδεικνύουµε την απαραίτητη βούληση να συγκρουστούµε µε
όλα αυτά τα φαινόµενα που πραγµατικά τραυµατίζουν την αξιο-
πρέπειά του, είναι κάτι για το οποίο είµαστε υπεύθυνοι και οι συµ-
πολιτευόµενοι και οι αντιπολιτευόµενοι. 

Με αυτές τις σκέψεις απέρχοµαι του Βήµατος αυτού, πι-
στεύοντας ότι το Προεδρείο της Βουλής, θα λάβει υπ’ όψιν του
τις αιτιάσεις και τις ενστάσεις µας πάνω στα ζητήµατα τήρησης
του Κανονισµού. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστώ και
εγώ, κύριε Κουρουµπλή.

Ως Προεδρεύουσα, σε προσωπικό επίπεδο, θα συµφωνήσω
µαζί σας. Επειδή, όµως, το Προεδρείο έχει µια συλλογική ευ-
θύνη, αναγκαστικά πρέπει να ακολουθήσω τις αποφάσεις ή του-
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λάχιστον την πρακτική που ακολουθείται από όλους τους συνα-
δέλφους Αντιπροέδρους.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Μας ικανοποιεί έστω και
αυτή η τοποθέτησή σας, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστώ και
εγώ.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ
κ. Παναγιώτης Ρήγας. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, θεωρώ χρέος

µου ξεκινώντας την παρέµβασή µου να αναφερθώ στην επί σα-
ράντα χρόνια λειτουργία της δηµοκρατίας µας, της Γ’ Ελληνικής
Δηµοκρατίας, γιατί σήµερα, στις 24 Ιουλίου συµπληρώνονται σα-
ράντα χρόνια από την ηµέρα αποκατάστασης της δηµοκρατίας
σ’ αυτόν τον τόπο που τη γέννησε.

Πρόκειται για σαράντα χρόνια δηµοκρατικών και κοινωνικών
κατακτήσεων, κοινωνικής προόδου, σαράντα χρόνια πρωτίστως
πολιτικής σταθερότητας σε ένα κράτος που διαχρονικά σπαρασ-
σόταν από εµφύλιες συγκρούσεις, από δηµοκρατικές εκτροπές,
από ανώµαλες πολιτικές καταστάσεις. Αυτά τα σαράντα χρόνια
της πολιτικής οµαλότητας είναι µια κατάκτηση του ελληνικού
λαού, µια κατάκτηση δηµοκρατίας, την οποία είµαστε υποχρεω-
µένοι και να την ενθυµούµεθα και να την προστατεύουµε. Σε
αυτά τα σαράντα χρόνια οµαλής λειτουργίας του δηµοκρατικού
βίου της χώρας, πέρα από τις κατακτήσεις και τις βελτιώσεις,
υπήρξαν και σοβαρές υστερήσεις και ανολοκλήρωτα βήµατα.
Αυτά έχουµε καθήκον και να τα ολοκληρώσουµε και αυτές τις
υστερήσεις να αποκαταστήσουµε. 

Η πατρίδα µας περνά µια περίοδο δύσκολη, κρίσιµη και πολλές
φορές είµαστε υποχρεωµένοι και οφείλουµε να οµολογήσουµε
ότι γίνονται σηµαντικές εκπτώσεις, σηµαντικές υποχωρήσεις, ση-
µαντικές αναθεωρήσεις δηµοκρατικών και κοινωνικών κατακτή-
σεων. Γι’ αυτό όσο µε κοινή προσπάθεια µια ώρα αρχύτερα
βγούµε από αυτήν τη εθνική περιπέτεια, θα µπορέσουµε πράγ-
µατι να αποκαταστήσουµε όλες εκείνες τις αλλοιώσεις, τις εκ-
πτώσεις που έγιναν εξαιτίας της κρίσης.

Και κάτι ακόµα: Τίποτα από όλα αυτά που κατακτήθηκαν την
περίοδο που διανύσαµε των σαράντα χρόνων δεν µπορεί να θε-
ωρείται δεδοµένο. Η δηµοκρατία δεν είναι ένα πολίτευµα το
οποίο σταθεροποιήθηκε εφάπαξ και δεν κινδυνεύει. Η δηµοκρα-
τία, έστω και αν δεν θέλουµε να το παραδεχθούµε, πάντοτε µπο-
ρεί να είναι σε κίνδυνο, αν δεν υπάρχει εγρήγορση όλων των
δηµοκρατικών δυνάµεων. Γι’ αυτό, λοιπόν, επειδή τα κεκτηµένα
πρέπει να προστατεύονται, χρέος κάθε δηµοκρατικού πολίτη
είναι αυτά τα κεκτηµένα να τα προστατεύει και να διευρύνει.

Στο πλαίσιο αυτό συζητείται σήµερα ένα νοµοσχέδιο, το οποίο
ρυθµίζει ουσιαστικά ζητήµατα και θέµατα. 

Ένα απ’ αυτά αφορά τη λειτουργία των φάρων, την αξιοποί-
ησή τους. Διατυπώθηκαν παρατηρήσεις από συναδέλφους. Δεν
θέλω να µπω στην ουσία του θέµατος. Είναι µια σωστή πρωτο-
βουλία και έχει να κάνει µε την ανάδειξη και την αξιοποίηση ση-
µαντικών αρχιτεκτονικών στοιχείων της πολιτιστικής µας
κληρονοµιάς. Είναι µια πολύ σωστή πρωτοβουλία του Υπουρ-
γείου. 

Το δεύτερο µέρος, που αφορά στρατολογικές ρυθµίσεις, έχει
πράγµατι πολύ σηµαντικές ρυθµίσεις και βελτιώσεις.

Τέλος, το τρίτο µέρος έχει να κάνει µε την πολύ σηµαντική
προσπάθεια που κατεβλήθη από το Υπουργείο και την παριστά-
µενη Υπουργό, την κ. Γεννηµατά, όχι µόνο για να διασωθεί η
αµυντική µας βιοµηχανία, όχι µόνο για να µην πεταχτούν στον
δρόµο εργαζόµενοι, αλλά κυρίως για να αναζωογονηθεί µέσα
από αυτήν την προσπάθεια ο χώρος της αµυντικής βιοµηχανίας
και να µπορέσει να γίνει ανταγωνιστικός και βιώσιµος. 

Ο στόχος, λοιπόν, δεν είναι µόνο να προστατευθούν κοινωνικά
οι εργαζόµενοι µέσα από το σύστηµα της εθελουσίας εξόδου,
αλλά κυρίως να παραµείνει εθνική και ζωντανή η αµυντική βιο-
µηχανία και να καταστεί ανταγωνιστική. Στόχος και µέληµά µας
πρέπει να είναι γενικότερα η οικονοµία µας να είναι ανταγωνι-
στική, όπως και η βιοµηχανία µας. 

Άκουσα προηγουµένως ένα ερώτηµα, το οποίο εκλαµβάνω ως
ρητορικό., από τον κ. Κουρουµπλή: «Γιατί έκλεισαν δέκα µεγάλες

βιοµηχανίες; Ποιος µπορεί να µας απαντήσει;» Είπε επίσης: «Το
1980 αυτές οι βιοµηχανίες ήταν ανθηρές, ακµαίες και τώρα έκλει-
σαν. Είναι ένα τεράστιο σχέδιο». 

Δεν είναι κανένα σχέδιο. Και εγώ δεν έχω κανένα πρόβληµα
να το πω. Και απορώ πώς ένας αριστερός δεν το κατανοεί. Η Ελ-
λάδα το 1980 ήταν εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης. Το περιβάλλον
ήταν εντελώς διαφορετικό. Ήταν σχέδιο, λοιπόν, κάποιου εκτός
του πλανήτη Γη, που ήρθε να κλείσει τις ελληνικές βιοµηχανίες;
Μέσα στο πλαίσιο του καταµερισµού εργασίας που υπάρχει στην
Ευρωπαϊκή Ένωση ήρθε το κλείσιµο αυτών των βιοµηχανιών.
Ναι, πράγµατι, δεν ήταν ανταγωνιστικές. 

Εδώ υπάρχουν δύο ξεκάθαρες επιλογές: Η µία επιλογή λέει,
φύγετε από την Ευρωπαϊκή Ένωση και να ξαναδηµιουργήσουµε
την εθνική µας βιοµηχανία, την οποία να τη συζητήσουµε. Κά-
ποιοι άλλοι µας λένε τώρα: «Είδατε τι ωραία που ήταν το 1980
που ήταν οι βιοµηχανίες µας ανθούσες; Και γιατί τώρα δεν υπάρ-
χουν;». Μα, είναι σοβαρές αυτές οι απόψεις που εκπορεύονται
από ένα κόµµα το οποίο διατείνεται ότι εκφράζει σήµερα την Αρι-
στερά; Είναι σοβαρές απόψεις αυτές;

Ας έρθουµε τώρα και σε ένα ζήτηµα το οποίο, κυρία Υπουργέ,
θέλω να σας ζητήσω να το δείτε και να το αντιµετωπίσετε θετικά.
Έχει να κάνει µε το Νεώριο της Σύρου, µία από τις σοβαρότερες
βιοµηχανίες στον ελλαδικό χώρο και την κυριότερη και κρισιµό-
τερη βιοµηχανία στον νησιώτικο χώρο. 

Το Νεώριο της Σύρου, όπως και οι υπόλοιπες ναυπηγοεπι-
σκευαστικές µας µονάδες, διέρχεται µία σοβαρή κρίση. Το Νεώ-
ριο της Σύρου, όµως, πρέπει και οφείλουµε να το στηρίξουµε,
γιατί το οποιοδήποτε ατυχές συµβάν σε αυτόν τον χώρο σηµαίνει
ακαριαίο θάνατο όχι µόνον της συγκεκριµένης βιοµηχανίας αλλά
ευρύτερα της τοπικής οικονοµίας. 

Εδώ και πάρα πολύ καιρό πήραµε νοµοθετικές πρωτοβουλίες
πολύ συγκεκριµένες, τις οποίες στηρίξαµε µε επιχειρήµατα. Ο
ΣΥΡΙΖΑ -όπως κάθε φορά κάνει- δεν παίρνει ξεκάθαρη θέση. Ψή-
φισε «παρών». 

Και επειδή το θέµα δεν είναι προσωπικό και δεν θα απαντήσω
προσωπικά σε αυτά που ειπώθηκαν προηγουµένως, για να µη
δώσω το δικαίωµα σε κανέναν να µου πει ότι κάνουµε προσωπική
αντιπαράθεση -εγώ δεν το πάω προσωπικά- λέω ξεκάθαρα το
εξής: Γραµµή του ΣΥΡΙΖΑ είναι µία. Να κλείσει και η τελευταία
βιοµηχανική µονάδα που υπάρχει στη χώρα µας. Ο λύκος στην
αναµπουµπούλα χαίρεται. Από κει θα αντλήσουν ψήφους. 

Θέλουν τον κόσµο του ναυπηγείου στον δρόµο, απολυµένο,
να µην έχει ένα ευρώ στην τσέπη του, για να αντλήσουν ψήφους.
Αυτός είναι ο στόχος τους. Το µέληµά τους είναι να κλείσουν τα
πάντα για να µπορέσει ο ΣΥΡΙΖΑ να απευθυνθεί στους φτωχούς
και στους πένητες και να τους πει «εγώ». Τι «εγώ»; Δηλαδή, εσείς
πώς θα ανοίξετε το ναυπηγείο; Πώς θα δώσετε δουλειά στο Νε-
ώριο της Σύρου; Ας ακούσουµε, λοιπόν, τι έκαναν οι αγαπητοί
κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ.

Πρώτη νοµοθετική πρωτοβουλία: Να ανατεθούν µε απόφαση
του ελληνικού Κοινοβουλίου οι δεξαµενές του Πολεµικού Ναυτι-
κού να επισκευαστούν στο Νεώριο της Σύρου. Είχε γίνει διαγω-
νισµός, δεν υπήρχε άλλη εταιρεία, ήταν µόνο το Νεώριο της
Σύρου. Και επειδή το Ελεγκτικό Συνέδριο -µε ψήφους πέντε κατά
και τέσσερις υπέρ- έβαλε κάποια γραφειοκρατικά προβλήµατα
και εµπόδια, αργούσε η ανάθεση των δεξαµενών στη Σύρο. Περ-
νούσε ο χρόνος. Το ναυπηγείο γονάτιζε. Πήραµε, λοιπόν, µία
πρωτοβουλία και είπαµε «ναι, µε απόφαση της Βουλής και µε
απόλυτη διαφάνεια, να δοθούν οι δεξαµενές». Ο ΣΥΡΙΖΑ, «ναι
µεν, αλλά». Ναι, να δοθούν, αλλά να µη δοθούν. Ψήφισε
«παρών». Δηλαδή, τίποτα.

Δεύτερη παρέµβαση: Επειδή, ανατέθηκαν οι δεξαµενές, µετά
την επισκευή θα εισέπραττε το Νεώριο χρήµατα. Από τα χρήµατα
που θα εισέπραττε, εάν δεν είχαµε κάνει τη δεύτερη ρύθµιση -
στην οποία θα αναφερθώ- τότε πραγµατικά στους εργαζόµενους
δεν θα πήγαινε ούτε 1 ευρώ. Διότι, όπως ξέρετε, τα χρήµατα που
δίνονται για ένα έργο, έχουν κρατήσεις -όπως έγινε- υπάρχουν
και άλλες οφειλές του Νεωρίου. Δεν θα πήγαινε, λοιπόν, τίποτα
στους εργαζόµενους.

Υπήρχε ένα σοβαρό πρόβληµα: Οι οφειλές του Νεωρίου στο
ΙΚΑ. Δεν χαρίσαµε, όµως, ούτε 1 ευρώ. Είπαµε ότι µετατίθεται



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Κ’ - 24 IOYΛIΟΥ 2014 1395

µέχρι το 2017 ο χρόνος αποπληρωµής των οφειλών. Δεν χαρί-
στηκε το παραµικρό. Είναι ψέµα ότι χαρίστηκε έστω κι 1 ευρώ
στο Νεώριο. Απλώς µετατέθηκε ο χρόνος καταβολής των εισφο-
ρών. Εάν δεν το κάναµε αυτό, τα χρήµατα που θα εισέπραττε το
Νεώριο, θα πήγαιναν κατευθείαν στο ΙΚΑ. 

Και τι ερχόµαστε να κάνουµε τώρα; Τώρα που ο ΣΥΡΙΖΑ, βέ-
βαια, ακούει ότι τα χρήµατα θα πάνε στους εργαζόµενους, λέει,
«σε αυτό δεν διαφωνούµε». Μα, δεν διαφωνείτε σε αυτό, διαφω-
νείτε, όµως, στα προηγούµενα. Εάν οι δεξαµενές δεν είχαν έρθει
στο Νεώριο, πώς θα παίρναµε τώρα χρήµατα για να δώσουµε
στους εργαζόµενους;

Άρα µη µας δουλεύετε και προπάντων µη δουλεύετε τους ερ-
γαζόµενους του Νεωρίου για τους οποίους είσαστε persona non
grata πια! Δεν θέλουν ούτε να σας βλέπουν ούτε να σας ακούν!
Τους δουλέψατε προεκλογικά και εξακολουθείτε να τους δου-
λεύετε τώρα!

Τι κάνουµε, λοιπόν, µε αυτή την τροπολογία; Λέµε το εξής:
Επειδή, υπάρχει νόµος που όταν κάποιος ιδιώτης χρωστάει στο
δηµόσιο και πρόκειται να εισπράξει χρήµατα από τρίτον, τότε το
δηµόσιο πάει και κατάσχει εις χείρας τρίτου την οφειλή. Αυτό κιν-
δύνευε να πάθει τώρα το Νεώριο. Δηλαδή, µε το που θα εκταµι-
εύονταν τα χρήµατα από το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας για να
πληρωθεί το Νεώριο, το Υπουργείο Οικονοµικών, δηλαδή, η εφο-
ρία θα κατάσχε εκείνη τη στιγµή τα χρήµατα. Άρα, λοιπόν, οι ερ-
γαζόµενοι δεν θα έπαιρναν τίποτα.

Τι λέµε εµείς τώρα πολύ καθαρά; Λέµε το εξής: Να µην είναι
επιδεκτικό κατάσχεσης το ποσό εκείνο που προέρχεται -αποκλει-
στικά και µόνο όµως- από τις επισκευές δεξαµενών -όχι από
άλλες επισκευές- µέχρι του ύψους που οφείλεται στους εργαζό-
µενους. Ξεκάθαρη ρύθµιση. Και όχι δύο µήνες. Την επόµενη
εβδοµάδα!

Μάλιστα, ξέρετε πολύ καλά ότι δεν θα πάνε τα χρήµατα στην
εταιρεία για να τα δώσει στους εργαζόµενους. Θα πάνε µέσω
της τράπεζας και θα πιστωθούν οι λογαριασµοί µισθοδοσίας των
εργαζοµένων. Δεν θα ακουµπήσει καθόλου η εταιρεία αυτά τα
χρήµατα.

Συνεπώς η ρύθµιση αυτή είναι ξεκάθαρη. Μην προσπαθείτε να
καλύψετε µε διάφορες δικαιολογίες την αλήθεια.

Σας καλώ, λοιπόν, κυρία Υπουργέ, να αποδεχθείτε την τροπο-
λογία την οποία καταθέτουµε, η οποία –επαναλαµβάνω- είναι
πεντακάθαρη. Η επισκευή έχει γίνει. Το Υπουργείο Εθνικής Άµυ-
νας πρέπει να στείλει τα χρήµατα στο Νεώριο. Επειδή κινδυνεύει
από τον νόµο του 1974 το ποσό αυτό να κατασχεθεί στα δικά σας
χέρια από το δηµόσιο, εµείς µε την τροπολογία αυτή λέµε τα
χρήµατα αυτά να µην µπορούν να κατασχεθούν, αλλά να πάνε
αποκλειστικά να πληρωθούν οι εργαζόµενοι του Νεωρίου. Αυτή
είναι η τροπολογία. Και λέει, µάλιστα, «µόνο για αυτό το ποσό».
Καµµία άλλη επισκευή, κανένα άλλο ποσό που θα εισπράξει το
Νεώριο να µην είναι ακατάσχετο. Μόνο αυτό και να πάει αποκλει-
στικά και µόνο για την πληρωµή των εργαζοµένων του Νεωρίου. 

Αυτή, λοιπόν, είναι η µοναδική αλήθεια που υπάρχει σε αυτό
το συγκεκριµένο θέµα. Εµείς καλούµε το Υπουργείο να τα απο-
δεχθεί χωρίς να χρειαζόµαστε αυτή τη φορά τη συνδροµή του
ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος µέχρι τώρα ήταν αντίθετος σε όλες τις άλλες
ρυθµίσεις που κάναµε. 

Δεν είµαστε εδώ για να απολογηθούµε. Είµαστε εδώ για να
πούµε στους εργαζόµενους του Νεωρίου ότι εµείς µπορούµε να
τους κοιτάζουµε στα µάτια γιατί είµαστε συνεπείς σε ό,τι είπαµε
µέχρι τώρα. Οι φοβίες που ακούστηκαν στο παρελθόν ότι θα επι-
σκευαστούν οι δεξαµενές και δεν θα πάρουν οι εργαζόµενοι τα
χρήµατά τους, δεν υπάρχουν πια. 

Γι’ αυτό, κυρία Υπουργέ, σας καλούµε και πάλι να αποδεχτείτε
την τροπολογία για έναν πάρα πολύ σηµαντικό λόγο: Για να κα-
τανοήσουν οι εργαζόµενοι του Νεωρίου, που είναι πράγµατι
απλήρωτοι -οι περισσότεροι- πέντε και έξι µήνες και δεν έχουν
τη δυνατότητα να καλύψουν ούτε τις βιοτικές τους ανάγκες, ότι
εδώ µέσα υπάρχουν κάποιοι που µε υπεύθυνο τρόπο αντιµετω-
πίζουν τα προβλήµατά τους, µε υπεύθυνο τρόπο χειρίζονται τα
ζητήµατα που αφορούν και την εθνική άµυνα και το δηµόσιο συµ-
φέρον και υπάρχουν κάποιοι άλλοι οι οποίοι δηµαγωγούν, λαϊκί-
ζουν και λένε ψέµατα στους εργαζόµενους, τους χτυπούν την

πλάτη προεκλογικά και όταν έρθει η ώρα, βεβαίως, για άλλη µια
φορά τους εγκαταλείπουν.

Επειδή, λοιπόν, η δική µας πρόθεση -και µιας και η µέρα το
καλεί- είναι να ανορθωθεί η ελληνική δηµοκρατία, η ελληνική οι-
κονοµία και η ελληνική βιοµηχανία, δίνουµε τη µάχη µας. Μέχρι
τότε, όµως, δεν µπορούµε να αφήνουµε απροστάτευτους εκεί-
νους τους ανθρώπους που εργάζονται σε αυτές τις προβληµατι-
κές σήµερα µονάδες. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, βρισκόµαστε δίπλα στους εργαζόµενους του
Νεωρίου, µε συγκεκριµένη στόχευση, χωρίς πολλές-πολλές φιο-
ριτούρες όσον αφορά το τι ζητάµε. Ζητάµε τα χρήµατα να πάνε
την επόµενη εβδοµάδα και να πιστωθούν στους λογαριασµούς
µισθοδοσίας των εργαζοµένων του Νεωρίου. Μόνο έτσι αυτοί οι
άνθρωποι θα µπορέσουν να νιώσουν ήσυχοι κι εν τέλει ικανοποι-
ηµένοι ότι δεν τους κοροϊδεύουµε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Σας ευχαρι-

στούµε, κύριε Ρήγα.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Ανεξάρ-

τητων Ελλήνων κ. Παύλος Χαϊκάλης.
ΠΑΥΛΟΣ ΧΑΪΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Δεν θα µπορούσα, βέβαια, σήµερα να µη σταθώ στη σηµαντι-

κότητα της ηµέρας, στη γιορτή της δηµοκρατίας, στα σαράντα
χρόνια που κλείνουν από την αποκατάσταση της δηµοκρατίας µε
το επταετές πέρασµα µιας χούντας την οποία καλό θα είναι να
µη θυµόµαστε. Και αν τη θυµόµαστε, είναι για να παίρνουµε ου-
σιαστικά παραδείγµατα για το πώς δεν πρέπει να λειτουργή-
σουµε στο µέλλον.

Θα ήθελα, όµως, να µου κάνετε τη χάρη και να ακούσετε το
πώς αισθανόµουνα τότε, εκείνη την ηµέρα, µε τα µάτια ενός δε-
κατετράχρονου που ήµουνα και έβλεπα αυτήν την ηµέρα της
αποκατάστασης της δηµοκρατίας. Ένα παιδί δεκατετράχρονο
που εκείνη τη στιγµή, από τη µία µέρα στην άλλη, εκεί που δεν
µιλούσε άρχισε να µιλάει για πράγµατα, για καταστάσεις, να µα-
θαίνει τι είναι ο Καραµανλής, τι είναι ο Παπανδρέου, πού ήταν η
Αριστερά, τι ιδεολογικές διαφορές υπάρχουν, ποιο είναι το
όραµα για τον τόπο. Άλλαξαν οι πολιτιστικές εκδηλώσεις, συζη-
τήσεις, άλλαξε το µουσικό µας άκουσµα, αρχίσαµε να διαβά-
ζουµε ποίηση, βλέπαµε τελείως διαφορετικά τα πράγµατα. Ήταν
ένας όµορφος κόσµος, όχι αγγελικά πλασµένος, αλλά ένας κό-
σµος που ουσιαστικά ωθούσε τα νέα παιδιά σε µια πολιτικοποί-
ηση ή κοµµατικοποίηση για άλλους. Η πολιτικοποίησή µας ήταν
σχεδόν επιβεβληµένη. 

Φόντο σε όλα αυτά ήταν το δράµα της Κύπρου, καθώς επίσης
και τα γεγονότα στη Μέση Ανατολή, τα οποία δεν έπαψαν ποτέ
να υπάρχουν.

Σαράντα χρόνια µετά, σε µια µέρα που πραγµατικά θα ήθελα
να είναι ηµέρα µνήµης και περισυλλογής, ξαφνικά τι συνειδητο-
ποιούµε ότι έχουµε; Ένα φόντο στη Λωρίδα της Γάζας κι ένα
σκηνικό εµφυλίου στην Ουκρανία, πράγµατα που σηµατοδοτούν
ότι η ανάγκη διατήρησης της δηµοκρατίας και στήριξης των δη-
µοκρατικών θεσµών είναι επιβεβληµένη όσο ποτέ. Είναι ανάγκη!
Είναι το οξυγόνο του πολιτικού µας βίου! Είναι µια λέξη για την
οποία κανονικά θα έπρεπε να παίρνουµε δικαιώµατα –democ-
racy, δηλαδή δηµοκρατία- απ’ όλα τα µέρη του κόσµου και που
πρέπει να τη στηρίξουµε µέχρι εκεί που δεν παίρνει. 

Περίµενα, λοιπόν, αυτές τις µέρες περισυλλογής να ακούσω
τουλάχιστον για όλα τα λάθη που έχουν γίνει κατά τη διάρκεια
της παρόδου των σαράντα ετών, σε µια εποχή τότε που όλοι ψά-
χναµε ένα όραµα, µια ελπίδα για το µέλλον, να δούµε τι θα συµ-
βεί, τι έχει γίνει στον πολιτικό βίο αυτής της χώρας. Και ξαφνικά
ακούω την περασµένη Πέµπτη στην εκδήλωση του «ECONO-
MIST» τον Πρωθυπουργό της χώρας να αναφέρει ότι όσα λάθη
έχουν γίνει µέχρι στιγµής, είναι µια ευθύνη της Αριστεράς, ότι οι
κυβερνήσεις που πέρασαν δεν είχαν λάθη. Η Αριστερά φταίει,
γιατί αυτή κυνηγούσε τους επενδυτές και τους έδιωξε, η Αρι-
στερά κυβερνούσε στα πεζοδρόµια, η Αριστερά ήταν αυτή η
οποία δεν άφησε να γίνουν µεταρρυθµίσεις σε αυτήν τη χώρα.
Πάλι καλά που δεν µας είπε ότι για την οικονοµική κρίση στη
χώρα φταίνε οι χιλιάδες των αριστερών που έκαναν τσάµπα δια-
κοπές στη Μακρόνησο και σε άλλα ξερονήσια!
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Και το λέω αυτό, γιατί αυτά τα χρόνια που πέρασαν ήταν χρό-
νια διχασµού, χρόνια απωλειών µνήµης, ήταν χρόνια τα οποία η
χώρα έχασε όραµα, ελπίδα. Πάνω από όλα, όµως, και πιο σηµαν-
τικό είναι ότι δεν είχε τον χρόνο ποτέ να ασχοληθεί µε έναν
εθνικό στρατηγικό σχεδιασµό. Δεν είχε ποτέ την ευκαιρία να κά-
τσει να κοιτάξει τα εσωτερικά της και να δει ποιο είναι το όραµα,
πού θέλει να πάει αυτόν τον τόπο και να ανακτήσει την όποια χα-
µένη πολιτική της αξιοπιστία.

Δεν το κοίταξε ποτέ και ερχόµενοι στο σήµερα βλέπουµε µετά
από σαράντα χρόνια ότι τότε είχαµε το δράµα της Κύπρου, τώρα
έχουµε ένα καινούργιο δράµα. Σχεδιάζεται, ετοιµάζεται το σχέ-
διο Ανάν νούµερο δύο, τα Σκόπια να τα αναγγέλλει ως «Μακεδο-
νία» η κ. Μέρκελ και ο Πρωθυπουργός να µη µιλά. Η κ. Μέρκελ,
µη σεβόµενη κανονισµούς του ΟΗΕ και της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, συνεχίζει να προκαλεί και ένας Πρωθυπουργός µένει αµί-
λητος.

Ξέρετε κάτι, κυρία Υπουργέ; Εσείς δεν έχετε πάει στρατιώτης,
αλλά η ρήση που υπήρχε τότε ήταν «όπου σταµατά η λογική, αρ-
χίζει ο στρατός». Αυτή η έννοια κάποια στιγµή «µετακόµισε» και
έγινε τώρα σύγχρονη φράση που λέει «όπου σταµατά η λογική,
αρχίζει η συγκυβέρνηση». 

Και εδώ είναι πράγµατα παράλογα. Είναι παράλογο, όσο και
αν σας φαίνεται αστείο, ότι ένας ελεύθερος επαγγελµατίας µε
εισόδηµα 10.000 ευρώ θα πληρώσει φόρο 4.680. Είναι παραλο-
γισµός! Είναι παραλογισµός να ακούµε αυτά τα οποία ακούµε
γενικότερα µε 75 δισεκατοµµύρια κόκκινα δάνεια, 65 δισεκατοµ-
µύρια ληξιπρόθεσµα χρέη, ένας λαός να καλείται να πληρώσει -
αφού του έχουν κόψει τον µισθό- όλα αυτά τα οποία καλείται να
πληρώσει, για τα οποία εγκαλείται ο ίδιος ότι αυτός ήταν η µά-
στιγα του κακού. Όλα αυτά είναι ένας παραλογισµός! 

Ξέρετε κάτι; Μιας και το λέει το νοµοσχέδιο για τους φάρους,
εκείνο που έχει σηµασία είναι ότι χάθηκαν οι φάροι της ζωής, οι
αξίες της ζωής και αυτό είναι που πειράζει περισσότερο από όλα.
Αυτό είναι που µας προβληµατίζει.

Μιας και αναφερθήκαµε για τους φάρους, σε µια χώρα που
βρέχεται κατά τα 3/4 από θάλασσα δεν νοµίζετε ότι είναι υπερ-
βολή να κοστίζουν 300.000 και να µην µπορούµε να βρούµε
300.000 για ογδόντα έξι φάρους, δηλαδή για ένα κόστος το
οποίο είναι 2.750.000; Γι’ αυτό µιλάµε; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Είναι 300.000 ο καθένας.
ΠΑΥΛΟΣ ΧΑΪΚΑΛΗΣ: Ναι, 300.000 ο καθένας. Αν δεν κάνω

λάθος, το κόστος είναι 2.750.000, δηλαδή όσο είναι ένα διαµέρι-
σµα ή µια βίλα στο Καβούρι. Σε µια χώρα που βρέχεται κατά τα
3/4 από θάλασσα; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Είναι 300.000 ο καθένας.
ΠΑΥΛΟΣ ΧΑΪΚΑΛΗΣ: Είναι 300.000 επί 86. Πόσο κάνει; 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Είναι 24 εκατοµµύρια.
ΠΑΥΛΟΣ ΧΑΪΚΑΛΗΣ: Όχι, νοµίζω ότι δεν είναι 24 εκατοµµύ-

ρια.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Ο πολλαπλασιαστής έχει αλ-

λάξει. 
ΠΑΥΛΟΣ ΧΑΪΚΑΛΗΣ: Έχει αλλάξει ο πολλαπλασιαστής; Τότε,

ίσως έχω κάνει λάθος εγώ. Ό,τι και να είναι, αυτά τα λεφτά θα
µπορούσαν να είχαν βρεθεί. Τέλος πάντων, δεν είναι εκεί το
θέµα. 

Το θέµα είναι η ασφάλεια της χώρας και στη ναυσιπλοΐα και
γενικότερα στο στράτευµα. Και επειδή µιλάµε για στράτευµα, θέ-
λουµε να πούµε ότι τουλάχιστον στο θέµα της Στρατολογίας
υπάρχει ένα κενό. Το κενό σήµερα είναι -δεν ξέρω αν το έχουµε
πάρει χαµπάρι- ότι σε λίγο δεν θα έχουµε στρατιώτες. Η Ελλάδα
έχει πρόβληµα υπογεννητικότητας, δηµογραφικό πρόβληµα το
οποίο δυστυχώς κανείς δεν το αγγίζει. Κανείς δεν µιλά για αυτό. 

Η Ελλάδα έχει αγγίξει το µηδενικό σηµείο φυσικής αύξησης
του πληθυσµού της από το 1998, όπου οι θάνατοι ήταν περισσό-
τεροι κατά χίλιοι επτακόσιοι εβδοµήντα τέσσερις. Σύµφωνα µε
το Εθνικό Κέντρο Κοινωνικών Ερευνών, το 1998 ο δείκτης γονι-
µότητας ήταν 1,98, το 2000, σύµφωνα µε τα στοιχεία της EURO-
STAT, πήγε στο 1,29 και το 2012 ήταν 1,1. Η δε χώρα
κατολίσθησε στην εικοστή δεύτερη θέση το 2008 από την όγδοη
που κατείχε το 1980.

Είναι πολλά προβλήµατα τα οποία πρέπει να τα δούµε. Είναι

πολύ σηµαντικό, γιατί η υπογεννητικότητα παίζει καθοριστικό
ρόλο στο θέµα της διαµόρφωσης της ζωής στο κοινωνικό σύ-
νολο. Θα έλεγα ότι οι συνέπειες της υπογεννητικότητας πολύ συ-
νοπτικά είναι οι εξής: η συνεχής γήρανση του πληθυσµού, η
κατάρρευση του κοινωνικοασφαλιστικού συστήµατος, η µείωση
της παραγωγικότητας, η υποχώρηση του ρυθµού ανάπτυξης,
µικρή εσωτερική καταναλωτική και φορολογική αγορά, οικονο-
µική ύφεση µε ολέθριες συνέπειες. 

Όσο για το θέµα της αναβολής και της ανυποταξίας των στρα-
τιωτών, θα ήθελα να πω ότι τουλάχιστον, επειδή η ανυποταξία
ενέχει την έννοια του δόλου, νοµίζω ότι τα πρόστιµα θα ήταν
πολύ πιο αυστηρά. Διότι κάποιος που είναι ανυπότακτος δεν είναι
για µία ηµέρα ή για δέκα µέρες αλλά το θέµα είναι ότι υπάρχει
δόλος. Στον δόλο, λοιπόν, θα έπρεπε και τα πρόστιµα να είναι
πολύ πιο αυστηρά και πολύ πιο ουσιαστικά και να γίνεται µη δε-
λεαστική -αν θέλετε- η πρόταση κάποιου να βρεθεί ανυπότακτος. 

Όσο για το ότι έχουµε στρατιώτες πέραν του τριακοστού
έτους ηλικίας, µετά από τις αναβολές, κάνω πρόταση αξιοποί-
ησης αυτών των στρατιωτών, µε την έννοια ότι οι επιστήµονες,
οι οποίοι έχουν τελειώσει πανεπιστήµιο, θα πρέπει να επανδρώ-
νουν θέσεις-κλειδιά, ειδικά σε νησιά ακριτικά, γιατροί, µηχανικοί
κ.λπ. και να προσφέρουν τη βοήθειά τους και να τους αναγνωρί-
ζεται ως προϋπηρεσία, ειδικά στους γιατρούς, κάνοντας το
στρατιωτικό τους. Νοµίζω ότι είναι κάτι που θα βόλευε πάρα πολ-
λούς.

Ένα άλλο θέµα σχετικά µε την ασφάλεια, που θα ήθελα να
προσέξουµε, κυρία Υπουργέ, είναι το θέµα της Θράκης. Είναι
πολύ σηµαντικό και νοµίζω ότι θα πρέπει να το δούµε. Αισθάνο-
µαι ότι οι Ανεξάρτητοι Έλληνες είµαστε οι µόνοι που φωνάζουν.
Στις 5 Ιουνίου του 2014 η Επιτροπή Υπουργών του Συµβουλίου
της Ευρώπης υιοθέτησε ενδιάµεσο ψήφισµα, στο οποίο καλεί τις
ελληνικές αρχές να συµµορφωθούν µε τις αποφάσεις του Ευρω-
παϊκού Δικαστηρίου Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, ζητώντας την
αναγνώριση της µουσουλµανικής µειονότητας ως τουρκικής, δη-
λαδή κάτι το οποίο παραβιάζει τη Συνθήκη της Λωζάνης και συγ-
κεκριµένα το άρθρο 2Β, όπου η µειονότητα χαρακτηρίζεται
µουσουλµανική και όχι τουρκική µέσω της διαδικασίας ανταλλα-
γής πληθυσµών, όπως προέβλεπε η συνθήκη. 

Γι’ αυτό, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες κάνουµε πάλι επίκληση ότι
πρέπει να ανοίξουν πάλι τα αστυνοµικά τµήµατα της Θράκης, επ’
ευκαιρία και της τροπολογίας που έχει έρθει και οι Σχολές Αστυ-
νοµίας σε Ξάνθη και Κοµοτηνή που τέθηκαν στο έλεος των µε-
ταναστών, να µεταφερθεί επίσης το ιεροσπουδαστήριο του
Εχίνου στην Ξάνθη, να κατασκευαστεί ο κάθετος οδικός και σι-
δηροδροµικός άξονας Μέστης-Σαπών-Δερείου-Μεταξάδων-Ορ-
µενίου, να αντικατασταθεί το ΦΠΑ, το οποίο είναι πολύ υψηλό,
µε αντίστοιχο χαµηλό, όπως υπάρχει σε όλη την Ευρώπη, οι τιµές
των καυσίµων να πάνε στις τιµές που είναι στα Σκόπια και στη
Βουλγαρία, να αναδειχθούν τα λιµάνια σε εµπορικά κέντρα, να
ισχυροποιηθούν οι Ένοπλες Δυνάµεις και να ιδρυθεί το ελληνικό
Προξενείο στην Τραπεζούντα, µε την αρχή της αµοιβαιότητας,
διότι η Ελλάδα διαθέτει ένα προξενείο λιγότερο. 

Στο πλαίσιο δε της ηλεκτρονικής διακυβέρνησης, όπως οι
Τούρκοι κεµαλιστές και οι Κούρδοι που βρίσκονται στο εξωτε-
ρικό έχουν δικαίωµα να ψηφίζουν, το ίδιο θα έλεγα ότι θα πρέπει
να δοθεί και στην ελληνική οµογένεια, να συµµετέχει ενεργά στα
πολιτικά πράγµατα της χώρας και να εγγραφούν στους εκλογι-
κούς καταλόγους στα ακριτικά νησιά µας και στη Θράκη. Θα
είναι ένα µήνυµα ενότητας του Ελληνισµού που κανείς δεν µπο-
ρεί να αµφισβητήσει. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Επιτρέψτε µου λίγο ακόµα, κυρία Πρόεδρε. 
Στο τελευταίο θέµα που θα ήθελα να πάω είναι το θέµα της

ΕΑΒ και γενικά της αµυντικής βιοµηχανίας. Επειδή είναι και
ηµέρα µνήµης σήµερα, καλό θα είναι να πούµε πέντε πράγµατα. 

«Γίνεται αποµύζηση του ελληνικού δηµοσίου µέσω σκανδαλω-
δών υπερκοστολογήσεων, µέσω του πελάγους θυγατρικών εται-
ρειών απολύτως παθητικών, η διατήρηση των οποίων αποσκοπεί
µόνο στο βόλεµα «ηµέτερων» και τη δυνατότητα συγκάλυψης
αδιάφορων, αδιάφανων συναλλαγών.» Αυτά έλεγε ο κ. Μοσχο-
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παίδης, αποχωρών Πρόεδρος της ΕΑΒ, σε άρθρο στην «ΚΑΘΗ-
ΜΕΡΙΝΗ», στις 14-6-2001.

«Αδιαφανείς συµβάσεις προς τους ηµετέρους και το αλόγιστο
ξόδεµα τρισεκατοµµυρίων δραχµών στο όνοµα της πατρίδας και
της Εθνικής Άµυνας είναι το ισχύον σύστηµα των στρατιωτικών
προµηθειών.» Αυτά έλεγε ο Σύρος Κοσκοβόλης, Πρόεδρος της
ΕΒΟ-ΠΥΡΚΑΛ, στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», στις 31-12-2003.

«Στις ελληνικές αµυντικές βιοµηχανίες διορίζονται ως πρό-
εδροι και διευθύνοντες σύµβουλοι κάθε καρυδιάς καρύδι, παρα-
δείγµατος χάριν στην ΕΛΒΟ ένας εικαστικός, στην ΠΥΡΚΑΛ ένας
τέως πρόεδρος της λαχαναγοράς, στην ΕΑΣ ένα οδοντίατρος,
στην ΕΑΒ ένας συνδικαλιστής του ΟΤΕ και µετά ένας φαρµακο-
ποιός. Στη συνέχεια, στη Γενική Διεύθυνση Αµυντικής Βιοµηχα-
νίας του ΥΕΘΑ ένας λέκτωρ του Συνταγµατικού Δικαίου,
Πρόεδρος του Ινστιτούτου Αµυντικών Ερευνών ένας οικοδόµος
και επί δέκα χρόνια οι καταχρεωµένες αµυντικές βιοµηχανίες πα-
ραδίδονται βορά σε κοµµατικούς λεγεωνάριους. Τα χρέη τους,
φυσικά, τα πληρώνει ο ελληνικός λαός.» Από την «ΚΑΘΗΜΕ-
ΡΙΝΗ», σε άρθρο της, 26-2-2006.

Ο ν. 2439 από τον κ. Αρσένη, µε τον οποίο παρέδιδε και ελεγ-
κτικά τη διοίκηση του Υπουργείου και τους κοµµατικούς εξοπλι-
σµούς, ιδρύθηκε το ΕΠΥΕΘΑ, Επιτελείο του Υπουργείου Άµυνας,
και η ΓΔΕ, Γενική Διεύθυνση Εξοπλισµών, που επικεφαλής τοπο-
θετήθηκαν κοµµατικοί φίλοι του Υπουργού, ουδεµία σχέση έχουν
µε το στράτευµα και τους εξοπλισµούς. 

«Υπάρχουν σύντροφοι που έφτιαξαν περιουσίες στα χρόνια
διακυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ. Όλους αυτούς τους θέλαµε στο
κόµµα;», ρωτάει η κ. Βάσω Παπανδρέου στις 20-10-2007. «Συµ-
φωνώ, υπάρχουν λαµόγια σε όλα τα επίπεδα», απαντάει ο κ. Πάγ-
καλος. 

Τα κονδύλια των δύο ΕΜΠΑΕ, των µεσοπρόθεσµων προγραµ-
µάτων ανάπτυξης και εκσυγχρονισµού απ’ το ΠΑΣΟΚ, ήταν
73.000.000.000 και αυτό δεν είναι λάθος. Οι µίζες ανήλθαν στο
ποσό των 11.000.000.000.

Δεν το  κάνω για να κάνω µια αναµόχλευση παθών, αλλά κου-
ράστηκα πια να ακούω ότι το ΠΑΣΟΚ έσωσε την ιστορία της χρε-
οκοπίας της χώρας, η οποία βάσει της έκθεσης της
«BLACKROCK» βρίσκεται πάλι στην πρώτη θέση. Βαρέθηκα να
ακούω ότι φταίει ένας ελληνικός λαός µετά από σαράντα χρόνια
δηµοκρατίας, γιατί αυτός παρασύρθηκε, γιατί αυτός ξόδευε πε-
ρισσότερα απ’ όσα κατανάλωνε -καµµία ευθύνη για την πολιτική
ηγεσία του τόπου- η ΕΑΒ να βρίσκεται στα πρόθυρα κλεισίµατος
και το θέµα της εθελουσίας εξόδου κάποιων εργαζοµένων. Και
είπατε κυρία Υπουργέ, ότι η ΕΑΒ φτιάχτηκε µε σκοπό να µην είναι
κερδοφόρα, αλλά κατασκευάστηκε για να εξυπηρετεί τις Ένο-
πλες Δυνάµεις. Το κόστος θα ήταν πολύ περισσότερο, αν στις
ξένες εταιρείες που ευρίσκετο η εναπόθεση των παραγγελιών
της Ελληνικής Αεροπορικής Βιοµηχανίας δεν κολλούσαν στις
ορέξεις ξένων παραγόντων. 

Από τρεις χιλιάδες διακόσιους εργαζόµενους το 2000 ο αριθ-
µός έχει φτάσει σήµερα στους χίλιους τετρακόσιους πενήντα.
Και πώς έγινε αυτό; Διότι καταργήθηκε η πρόσληψη προσωπικού
τη στιγµή που υπήρχε ανεκτέλεστο έργο 850.000.000. Οι επιτυ-
χόντες είχαν επιλεχθεί και ανακοινωθεί µέσω ΑΣΕΠ και ενώ γνώ-
ριζαν όλοι την εξαιρετική σηµασία για την εκτέλεση των
παραγγελιών, ο διαγωνισµός ακυρώθηκε. Εξαίρεσαν την ΕΑΒ
από όλες τις συνθήκες για την πρόσληψη προσωπικού. Ούτε ο
κ. Παπακωνσταντίνου µε το νόµο «στις πέντε απολύσεις θα γίνει
µια πρόσληψη» εξαίρεσε την ΕΑΒ. Ο πολιτικός προϊστάµενος, ο
κ. Σαχινίδης, αποφάσισε και δεσµεύθηκε να υλοποιήσει την από-
φαση αυτή αλλά τελικά η ΕΑΒ βρέθηκε έξω από το µέτρο και ο
κ. Σταϊκούρας δεν έβαλε ποτέ την ΕΑΒ στο θέµα του ΕΣΠΑ για
πρόσληψη προσωπικού αεροπορικής εταιρείας µε επιδότηση,
χωρίς επιβάρυνση του κρατικού προϋπολογισµού σε αντίθεση
µε την Ολυµπιακή και την «AEGEAN». 

Αυτή είναι  όλη η ιστορία και το θέµα επίσης που θα έπρεπε
να εξετάσουµε κάποια στιγµή είναι το θέµα της «ONEX HEL-
LENIC Α.Ε», η οποία παίζει καταλυτικό ρόλο και που κάποια
στιγµή θα έπρεπε να παρουσιαστεί στο ελληνικό Κοινοβούλιο ου-
σιαστικά η δηµοσιοποίηση της σύµβασης που υπογράφηκε µε-
ταξύ της ΕΑΒ και της «ONEX» για να δούµε τελικά αν είναι

σκάνδαλο εις βάρος του δηµοσίου ή µία συνήθης σύµβαση.
Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κι εµείς ευχα-

ριστούµε, κύριε συνάδελφε.
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής Αυγής κ. Αρβα-

νίτης έχει τον λόγο. 
ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αν και απ’ ό,τι βλέπω, κατά συν-

τριπτική πλειονοψηφία πλειονοψηφούν τα κενά έδρανα, γιατί βέ-
βαια νοµοσχέδια που αφορούν εις την εθνική άµυνα δεν µπορεί
να ενδιαφέρουν πολλούς και ποικίλους που συγκροτούν εδώ το
Σώµα, γιατί πολύ λίγο είναι το ενδιαφέρον τους για την εθνική
άµυνα της πατρίδος.

Δεν θα αναφερθώ εκτεταµένα εις το προτεινόµενο νοµοσχέδιο
προς ψήφιση, διότι ο ειδικός αγορητής µας -ειδικός στα στρα-
τιωτικά και εν γένει θέµατα που αφορούν εις την εθνική άµυνα-
έκανε µία εµπεριστατωµένη αναφορά και ανάλυση που βέβαια,
απ’ ό,τι αντελήφθην διότι ήµουν παρών, δεν έτυχε της προσοχής
και έπρεπε να τύχει της προσοχής, διότι οµίλει ένας ειδικός επί
θεµάτων εξοπλιστικών και θεµάτων λειτουργίας του στρατεύµα-
τος εν γένει, αµοιβών και όλα αυτά τα συµπαροµαρτούντα. 

Ως γνωστόν, τέσσερις είναι οι πυλώνες που κρατούν το οικο-
δόµηµα ενός έθνους. Η παιδεία, η δικαιοσύνη, η ορθοδοξία µας
–µιλάµε εδώ για την Ελλάδα- και οι Ένοπλες Δυνάµεις

Δεν θα αναφερθώ στην παιδεία, διότι όπως ξέρετε η παράγρα-
φος 2 του άρθρου 16 έχει πλέον έργω καταργηθεί, δηλαδή δεν
υπάρχει ελληνική παιδεία. Αποστολή του κράτους είναι η παιδεία,
η οποία έχει µεταξύ των άλλων υποχρέωση να εξυψώνει την
εθνική και τη θρησκευτική συνείδηση των Ελλήνων. Πάνε αυτά!
Αυτά τελείωσαν! 

Όσον αφορά τη δικαιοσύνη, είναι γνωστό ότι κατευθύνεται.
Κατεδείχθη πλέον περιτράνως -όχι βέβαια όλοι οι δικαστικοί λει-
τουργοί, γιατί υπάρχουν και δικαστικοί λειτουργοί οι οποίοι είναι
πιστοί στον όρκο τους, γιατί σέβονται εαυτόν και πρωτίστως το
ιδεώδες της δικαιοσύνης.

Όσον αφορά την Ορθοδοξία, είναι ένα τεράστιο κεφάλαιο,
διότι συνεπορεύετο και συµπορεύεται επί αιώνες µε τον Ελληνι-
σµό αλλά πολλοί κοιτούν να την τορπιλίσουν ποικιλοτρόπως.
Αυτό είναι γνωστό, ασχέτως αν δεν θίγεται, και θα έπρεπε εδώ
σε αυτόν τον λεγόµενο ναό της δηµοκρατίας να θίγεται και αυτό
το θέµα. 

Τέλος, είναι οι Ένοπλες Δυνάµεις.
Κυρία Πρόεδρε, κρατήστε το χρόνο µου, γιατί φαίνεται ότι

εκτός από τα κενά έδρανα και ορισµένους, πράγµατι, συναδέλ-
φους οι οποίοι µε παρακολουθούν µε προσοχή, η κυρία Υπουρ-
γός µε περιφρονεί και δεν θέλει να ακούσει αυτά τα οποία θα πω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ένα λεπτό,
κύριε συνάδελφε.

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Αφήστε το, δεν πειράζει.
Δεν αξίζει. Εξάλλου δεν απευθύνοµαι στην Κυβέρνηση.

Είναι γνωστό ότι οι γεωπολιτικές µεταβολές και οι γεωστρα-
τηγικές ανακατατάξεις στην ελάσσονα περιοχή µας, δηλαδή Ανα-
τολική Μεσόγειο αλλά και στη σχετικώς µείζονα γειτονική
περιοχή µας …

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κυρία Πρόεδρε, ακούω θόρυβο από εδώ. Η Υπουργός είναι

απεσπασµένη. Τι κάνω τελικά εγώ εδώ; Απλώς οµιλώ διά να
οµιλώ και να περάσει η ώρα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Σας ακούνε
αυτοί που θέλουν να σας ακούσουν, κύριε συνάδελφε.

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Ποτέ δεν το έκανα αυτό
οσάκις είχα την τιµή να… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Με το ζόρι δεν
θα βάλετε κανέναν να σας ακούσει.

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: …και οφείλουν κάποιοι να
κάνουν ησυχία, έστω και αν διαφωνούν.

Είναι, λοιπόν, καταιγιστικές αυτές οι µεταβολές και οι ανατρο-
πές οι γεωστρατηγικές και οι γεωπολιτικές. Τα γειτονικά όµορα
κράτη πιέζουν αφόρητα τη στενή παραλιακή ενδοχώρα της πα-
τρίδος µας. Η Αλβανία και τα Σκόπια την πολιτική τους την έχουν



1398 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ)

ευθυγραµµίσει µε την πολιτική της Τουρκίας, η οποία είναι «φίλη
χώρα» κατά τα γνωστά. Στη Θράκη µας καίγεται ο τόπος, κύριοι
Βουλευτές. Τι συµβαίνει, δηλαδή; Οργιάζει το τουρκικό προξε-
νείο, το οποίο γνωρίζετε -ή αν δεν γνωρίζετε, σας ενηµερώνω-
ότι έλαβε από το Υπουργείο Εξωτερικών της Τουρκίας
250.000.000 ευρώ και γιατί παρακαλώ;

Επίσης, χρηµατοδοτεί µε 600 ευρώ µηνιαίως τρεις χιλιάδες
άτοµα για να εµφανίζονται ως καταπιεζόµενοι µειονοτικοί. Επί-
σης, γίνεται δανειοδότηση από την Αγροτική Τράπεζα της Τουρ-
κίας στους µουσουλµάνους της περιοχής για να αγοράζουν τη
γη µας. 

Επίσης, είναι προγραµµατισµένο να δηµιουργηθεί η λεγόµενη
ευρωπαϊκή οικονοµική ζώνη, η οποία θα έχει ως συνέπεια ολέ-
θρια για την πατρίδα µας και για τον πληθυσµό µας να κατέβουν
από το ενάµισι εκατοµµύριο Τούρκοι που είναι στη Βουλγαρία
και από όσα εκατοµµύρια είναι στη δυτική Γερµανία λόγω Ευρω-
παϊκής Ενώσεως, να έρθουν και να πληµµυρίσουν τη Θράκη µας,
που φοβούµαι ότι εσκεµµένως είναι εγκαταλελειµµένη. 

Θα πρέπει οπωσδήποτε να µεταδηµοτεύσουν αρκετές εκατον-
τάδες χιλιάδες που είναι και στο εξωτερικό και έχουν µεταδηµο-
τεύσει στην Αθήνα, στην Πάτρα, στη Θεσσαλονίκη και αλλαχού
και να πάνε να µεταδηµοτεύσουν σε δήµους της Θράκης µας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ)

Οι κίνδυνοι για τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα και την εδαφική
µας ακεραιότητα τα τελευταία χρόνια έχουν αυξηθεί. 

Αυτό το οποίο θέλω να τονίσω είναι ότι ως κόρη οφθαλµού
πρέπει να διατηρηθεί αξιοπρεπής η διαβίωση των στρατιωτικών
µας, ώστε το ηθικό τους και το µαχητικό τους φρόνηµα και σθέ-
νος να παραµένει αµείωτο -δύο συντελεστές  απαραίτητοι για
την απαιτουµένη συµβολή τους στην εθνική µας άµυνα. 

Χωρίς να απευθύνοµαι στην Κυβέρνηση -απευθύνοµαι σε εσάς
και στον ελληνικό λαό, ο οποίος µε ακούει- ρωτώ. Γιατί καθυστε-
ρεί η αποδοχή δωρεάν στρατιωτικής βοηθείας από τις Ηνωµένες
Πολιτείες πολλών δισεκατοµµυρίων ευρώ οπλικών συστηµάτων
χαµηλού κόστους συντήρησης, όπως είναι τα F-15 φερ’ ειπείν
για την Aεροπορία µας, τα ελικόπτερα Black Hawk, Chinook, τα
τεθωρακισµένα M1A1 Abrams, τα TOMA και TOM, ακόµη και µο-
νάδες για το Πολεµικό µας Ναυτικό. 

Για ποιο λόγο αρνούµεθα και δεν κατανοούµε ότι για τα
δεκαπέντε επόµενα χρόνια δεν θα απαιτηθούν εξοπλιστικές
δαπάνες και παράλληλα θα παγώσουν οι επεκτατικές βλέπεις της
Τουρκίας; Θα παγώσουν απλώς. Θα ανασταλούν απλώς. Γιατί ο
Τούρκος είναι ο διαχρονικός άρπαξ. Είναι γνωστό αυτό. 

Η υφιστάµενη αναλογία δυνάµεων δύο προς ένα θα ανατραπεί
το 2016, εάν τυχόν δεν δεχτούµε αυτήν τη στρατιωτική βοήθεια,
αυτά τα οπλικά συστήµατα που µας δίνουν δωρεάν.
Οποιοσδήποτε να τα έδινε δωρεάν, χωρίς αντάλλαγµα επαχθές
διά το έθνος, οπωσδήποτε θα τα παίρναµε. Και πρέπει να τα
πάρουµε. Γιατί δεν τα παίρνουµε είναι το ερώτηµα. 

Εν όψει του γεγονότος ότι έχουν ήδη παραγγείλει και το 2016
θα παραλάβουν οι Τούρκοι τα υπερσύγχρονα µαχητικά
αεροσκάφη JSF, τα περιβόητα F-35, το δύο προς ένα θα
ανατραπεί και καταλαβαίνετε τι σηµαίνει αυτό για την άµυνα και
την εδαφική ακεραιότητα της πατρίδας µας.

Θέλω να τονίσω ότι πρέπει οπωσδήποτε να επεκταθεί
βορειανατολικά και να εκβαθυνθεί όσο είναι δυνατόν και να
διαπλατυνθεί η τάφρος του Έβρου. Στερούµεθα των εξατρόχων
τεθωρακισµένων που ήµαστε έτοιµοι επί προηγουµένης
κυβερνήσεως να παραγγείλουµε, διότι ηρνήθη ο πράκτωρ ο
Αµερικανός, ο οποίος εκυβέρνησε εσχάτως την πατρίδα µας. 

Ηρνήθη, διότι αυτά θα ήταν κατάλληλα µε το βαρύ πυροβόλο
το οποίο έχουν και για αµυντικούς σκοπούς και για επιθετικούς
σκοπούς, προκειµένου να περάσουµε εµείς απέναντι, γιατί
περνούν οποιαδήποτε τάφρο. Είναι ρωσικά, όµως, και του
Γιωργάκη δεν του άρεσαν. Αυτό είναι άλλο θέµα, αλλά επιµένω
στο θέµα της τάφρου. Προσέξτε το! Οι Τούρκοι έχουν βλέψεις –
το ξέρετε- ανά πάσα στιγµήν.

Θέλω να σας πω, αξιότιµε κύριε Πρόεδρε -αλλάξατε και
χαίροµαι ιδιαίτερα όταν είστε εσείς, κύριε Πρόεδρε. Δεν είναι
ειρωνεία, γιατί µου έχετε δώσει και χρόνο πάρα πολλές φορές,

ασχέτως αν έχουµε αντίθετες απόψεις. 
Θέλω δε να σας πω και να σας επισηµάνω, κύριε Πρόεδρε, ότι

ο προλαλήσας Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ.
Κουρουµπλής, εξήντλησε όλο του το χρόνο -τον τυπικό χρόνο
των δώδεκα λεπτών- σε γενικές αναφορές επί της υφισταµένης
πολιτικής καταστάσεως κατά την άποψίν του κ.λπ. και εν
συνεχεία του εδόθησαν άλλα επτά λεπτά. Εγώ δεν θέλω να
εξαντλήσω τα επτά λεπτά αλλά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κύριε Αρβανίτη,
από την ώρα που έχουµε συµφωνήσει η επί της αρχής και η επί
των άρθρων συζήτησις να είναι ενιαία, ο χρόνος για όλους τους
συναδέλφους ασφαλώς θα είναι µε µία ανοχή ιδιαίτερα
ικανοποιητική. 

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Καλώς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Δεν θα

µαλώσουµε επ’ αυτού. Να είστε βέβαιος. 
ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Όχι, για όνοµα του θεού.

Γιατί να µαλώσουµε, αλίµονο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Εντάξει.
ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Παρά το γεγονός ότι είµεθα

υβριζόµενοι και κατασυκοφαντούµενοι, ε, δεν θα µαλώσουµε. Για
ποιο λόγο; Εξάλλου, εδώ αυτός ο ναός είναι ο ναός της
ελευθερίας του λόγου. Εκτός αν κάποιους κάποιοι λόγοι τους
ενοχλούν και µένουν µόνο σε ετικέτες, γιατί δεν έχουν
επιχειρήµατα. Δηλαδή οι κατ’ επάγγελµα και κατά συνήθεια -για
να χρησιµοποιήσω το νοµικό όρο- υβριστές και συκοφάντες της
Χρυσής Αυγής µε την ιδιότητα του οµιλητού προ κάποιων ωρών
εξέµεσαν τα όσα συκοφαντικά και υβριστικά, χωρίς κανένα
επιχείρηµα κατά της Χρυσή Αυγής.

Καθ’ ην στιγµήν έχουν υπ’ όψιν τους ότι υπάρχει η υπ’ αριθµόν
65 απόφασις της ολοµελείας του Αρείου Πάγου, η οποία λέγει
ότι η Χρυσή Αυγή είναι νόµιµο κοινοβουλευτικό κόµµα και είναι
κοινωνικώς από το λαό αποδεκτή, παρά ταύτα είχαν το θράσος
–το δηλητήριο που έχουν µέσα τους και οµιλώ για τον κ. Κοντονή
και µια άλλη Βουλευτή- τέτοια µέρα να καταφερθούν κατά της
Χρυσής Αυγής. 

Ποια είναι αυτή η µέρα; Σήµερα, εορτάζεται η αποκατάστασις
της δηµοκρατίας. Ποτέ δεν εξεφράσθηµεν κατά της δηµοκρα-
τίας όταν στηρίζεται σε πυλώνες αξιοκρατίας, δικαιοσύνης κοι-
νωνικής και ιδιαιτέρως στη λαϊκή κυριαρχία. Ουδέποτε η Χρυσή
Αυγή και στα γραπτά της και εδώ επί δύο χρόνια εξεφράσθη. 

Τι είδαµε, όµως, αντί για την αποκατάσταση της δηµοκρατίας;
είναι το ερώτηµα. Είδαµε αναξιοκρατία. Είδαµε διαφθορά. Εί-
δαµε εθνική προδοσία. Είδαµε προσβολή των ανθρωπίνων δι-
καιωµάτων. Είδαµε να γεµίζουν φυλακές από πολιτικούς
κρατουµένους νοµίµου πολιτικού κόµµατος. Είδαµε να περιορί-
ζονται κατ’ οίκον Βουλευτές νοµίµου πολιτικού κόµµατος. Είδαµε
να φιµώνονται Βουλευτές νοµίµου πολιτικού κόµµατος, µεταξύ
των οποίων και ο οµιλών, ο οποίος περιορίζεται να µιλήσει µόνο
στη Βουλή. Γι’ αυτό νοµίζω ο εκάστοτε κύριος Προεδρεύων θα
έπρεπε σε µένα ιδιαίτερα να δείχνει κάποια ανοχή, γιατί δεν
µπορώ να βγω έξω στον κόσµο να πω τις απόψεις µου κι ελεύ-
θερα τις ιδέες µου. Όχι! Μου το απαγορεύουν αυτό. Αυτό είναι
άλλο ζήτηµα. 

Έχουµε, λοιπόν, πολιτικούς κρατούµενους, εκχώρηση εθνικής
κυριαρχίας. Έχουµε όλο αυτό το διάστηµα διαφθορά, αναξιο-
κρατία και εξαθλίωση του λαού. Φυσικά, όπως και ο προλαλήσας
Βουλευτής των Ανεξαρτήτων Ελλήνων επεσήµανε, έχουµε και το
οξύτατο δηµογραφικό πρόβληµα, για το οποίο σας πληροφορώ
ότι υπάρχει έγγραφο της Γενικής Γραµµατείας Πληθυσµού και
Μεταναστεύσεως προς το Υπουργείου Εξωτερικών –θα το φέρω
το έγγραφο εδώ- για να εκθέσει την άποψη του που λέει: «Λόγω
γηράνσεως του πληθυσµού και λόγω οξυτάτου δηµογραφικού
προβλήµατος, να προσελκύσουµε» -ακούστε τον όρο «ξένους µε-
τανάστες και µάλιστα να είµεθα µε τις χώρες προελεύσεως εις
διαρκή επικοινωνία». Επαναλαµβάνω, αναφέρει «να προσελκύ-
σουµε». Τώρα, τίνι τρόπω θα προσελκύσουµε; Με τις γυναίκες
µας; Εµείς οι ίδιοι; Με διάφορα δώρα; Δεν ξέρω. Πάντως, το έγ-
γραφο αυτό λέει έτσι. 

Χαµογελαστά τα ακούει αυτά ο πρώην Υφυπουργός της Δι-
καιοσύνης αλλά έλα που είναι αλήθειες. Αυτό είναι το ζήτηµα. 
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Γι’ όλα αυτά, λοιπόν, τα οποία συµβαίνουν θα µου επιτρέψετε
εν τάχει να διαβάσω τρεις παραγράφους από το βιβλίο «Η Ελ-
λάδα στον κατήφορο» του Βασιλείου Μαρκεζίνη, αυτής της κατ’
εµέ µεγίστης πνευµατικής οντότητος. 

Σελίς 31. «Για όλα αυτά, κάποιοι φέρουν όχι µόνο πολιτική ευ-
θύνη αλλά και νοµική ευθύνη. Ο κατάλογος πρέπει να συµπερι-
λαµβάνει όλους τους Πρωθυπουργούς, Υπουργούς
Οικονοµικών, Εξωτερικών και Εθνικής Άµυνας των τελευταίων
δεκαπέντε ετών». 

Συνεχίζει, σελίς 58: «Όταν έρχεται η στιγµή της κάθαρσης στο
δηµόσιο βίο και η στιγµή αυτή αναπόφευκτα θα έρθει, ο κατάλο-
γος αυτών που θα κληθούν να λογοδοτήσουν για τη συµπερι-
φορά τους σε ένα δικαστήριο δεν µπορεί να περιοριστεί στην
τάξη των πολιτικών αλλά πρέπει επίσης να περιλαµβάνει κανα-
λάρχες, τραπεζίτες, καθώς και υψηλόβαθµους δηµοσίους υπαλ-
λήλους των Υπουργείων Εξωτερικών κι Αµύνης». 

Σελίς 63 και τελειώνω: «Η δηµογραφική συρρίκνωση µας, η
αναχώρηση της νεολαίας µας για το εξωτερικό και η µείωση των
γεννήσεων, θα οδηγήσουν αναπόφευκτα στην εξαφάνιση της ελ-
ληνικής φυλής». 

Δεν ντρέπεται ο Βασίλειος Μαρκεζίνης, όπως κάποιοι ντρέπον-
ται να χρησιµοποιήσουν κι άλλοι σκοπίµως τον όρο «φυλή». 

Εκτός των όσων είπα διά τους κατ’ επάγγελµα συκοφάντας και
υβριστάς, θα ήθελα να αναφέρω ότι έχουµε ένα θλιβερό φαινό-
µενο, κύριε Πρόεδρε. Ως νοµικός οπωσδήποτε θα το έχετε κι
εσείς παρατηρήσει, ασχέτως αν είναι εξαιρετικά λεπτή η θέση
σας. 

Σύµφωνα µε το άρθρο 168,όποιος βιαιοπραγεί κατά του προ-
σώπου του Προέδρου της Δηµοκρατίας ή εκείνου που ασκεί την
προεδρική εξουσία τιµωρείται µε κάθειρξη.

Παράγραφος 2: «Όποιος προσβάλλει την τιµή του Προέδρου
της Δηµοκρατίας ή εκείνου που ασκεί την προεδρική εξουσία ή
τον δυσφηµεί δηµόσια ή όταν είναι παρών, τιµωρείται µε φυλά-
κιση τουλάχιστον τριών µηνών». Μάλιστα! 

Δεν προβλέπει, όµως, ο νοµοθέτης –και καλώς δεν προβλέπει-
την περίπτωση εκείνην που ο ίδιος ο φορεύς αυτού του ανωτά-
του αξιώµατος φαίνεται πολύ ολιγότερος απ’ ό,τι απαιτεί αυτό
το υψηλότατο πολιτειακό αξίωµα. Δεν το προβλέπει ο νοµοθέτης,
διότι ο νοµοθέτης το θεωρεί ως δεδοµένο ότι αυτός ο οποίος του
ανατίθενται τα καθήκοντα του Προέδρου της Δηµοκρατίας οφεί-
λει απ’ όποιο κόµµα και αν προέρχεται να παραµένει ακοµµάτι-
στος και να είναι Πρόεδρος ολοκλήρου του ελληνικού λαού! 

Δυστυχώς, ο Κάρολος Παπούλιας εξακολουθεί να είναι κοµ-
µατάρχης του ΠΑΣΟΚ και να υβρίζει νόµιµα κοινοβουλευτικά
κόµµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Παρακαλώ
πάρα πολύ, κύριε Αρβανίτη. Διαβάσατε προηγουµένως κάποιες
παραγράφους του άρθρου 168. Μην τις παραβιάζετε τώρα από
του Βήµατος της Βουλής.

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Δεν τις παραβιάζω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ας αφήσουµε

τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας έξω από τις αντιπαραθέσεις εδώ
µέσα.

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Εγώ τιµώ το υψηλότατο
αυτό αξίωµα αλλά όταν κάποιος δεν το τιµά, πώς θα τον τιµή-
σουµε, κύριε Πρόεδρε; Εδώ είναι το ερώτηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Παρακαλώ, αν
έχετε την καλοσύνη, συνεχίστε επί του νοµοσχεδίου, διότι ήδη ο
χρόνος αµείλικτα καλπάζει.

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Στα δεκαεννιά λεπτά είχε φτάσει ο κ. Κουρουµπλής.

Είπε, λοιπόν, για τη Χρυσή Αυγή ότι απέκτησε δυνάµεις για
πρώτη φορά στα ελληνικά χρονικά ένα νεοναζιστικό µόρφωµα.
Δεν ακούει τον Αρβανίτη τόσο καιρό στη Βουλή, που αναλύει τι
σηµαίνει µόρφωµα; Μόρφωµα είναι η Kυβέρνηση, κατασκεύα-
σµα! Ας µάθει ελληνικά ο Προέδρος της Δηµοκρατίας. Και κά-
ποια άλλα κόµµατα είναι µόρφωµα. Εµείς είµαστε οµοιογενές
σύνολο που κηρύττει το µίσος και τον αλληλοσπαραγµό; Αυτό
κηρύττουµε εµείς; Πού το είδατε; Πού; Τολµάει και τα λέει αυτά
τώρα εις τας εσχατιάς της θητείας του αλλά και του βίου του! 

Μπορεί κανείς να επιχειρήσει πολλές ερµηνείες γι’ αυτό το

φαινόµενο, που δεν µας τιµά ως χώρα και ως λαό. Όµως, η ουσία
είναι ότι η δηµοκρατία υπέστη πολλαπλά χτυπήµατα. Αυτό δεν
το ήξερε το 2005, όταν η Μπενάκη του είπε ότι επί των ηµερών
του η δηµοκρατία θα δοκιµαστεί; Τώρα το είδε ότι υπέστη;

(Στο σηµείο αυτό επανειληµµένα κτυπάει το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τελειώσατε,
κύριε Αρβανίτη.

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν έχω να πω τίποτε άλλο, µόνο να αναφερθώ για µια στιγµή

και να πω ότι πρέπει τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, δηλαδή τον
ανώτατο άρχοντα, τον Αρχηγό του ελληνικού κράτους να τον δια-
κρίνει, µεταξύ των άλλων, εκτός από την αµεροληψία και µεγα-
λοψυχία.

Σκοτώθηκαν δύο λεβέντες στο Νέο Ηράκλειο και είχε τη µικρο-
ψυχία να µην πει «συλλυπητήρια» απλώς -έστω και αν δεν τα πί-
στευε- στους βασανισµένους γονείς τους. Να µην τα ψέξω,
λοιπόν, αυτά;

Περαιτέρω, γι’ αυτούς που βασανίζονται και κατασφαγιάζονται
στη Γάζα -και εδώ τελειώνω-ακούστε τι είπε ο κύριος Πρόεδρος:
‘Εκτυλίσσονται γεγονότα στην περιοχή µας, που έχουν πάρει µία
µορφή δραµατικότητας και που τον ελληνικό λαό που είναι εξαι-
ρετικά ευαίσθητος σε αυτά, δεν νοµίζω ότι τον αφήνει αδιάφορο,
παρ’ όλο ότι πολλοί θέλουν να µας βγάλουν στο περιθώριο αυτής
της διεθνούς αλληλεγγύης, που πάντοτε επέδειξε ο λαός µας. 

Καταλάβατε τίποτα; Εγώ δεν κατάλαβα τίποτα. Το µόνο που
έχω να πω είναι ότι αν φταίµε για το περιθώριο, είµαστε εµείς οι
ίδιοι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κύριε Αρβανίτη,
ήδη εξαντλήσατε και τη δευτερολογία σας.

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Θέλω να πω και κάτι άλλο,
κύριε Πρόεδρε και τελείωσα.

Δεν µπορείτε εσείς να βγάζετε απόφαση αµετάκλητη καθ’ ην
στιγµή δεν έχει επιληφθεί της υποθέσεως της Χρυσής Αυγής
ούτε καν το Συµβούλιο Εφετών, που είναι εκ του νόµου αρµόδιον.
Λυπούµαι!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τον λόγο έχει ο
κ. Τσούκαλης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της ΔΗΜΑΡ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Την επετειακή αυτή ηµέρα θα ήθελα  να τη συνδέσω, κύριε

Πρόεδρε, µε το συζητούµενο νοµοσχέδιο. Το συζητούµενο νο-
µοσχέδιο ασχολείται ή διαχειρίζεται τους φάρους. Όπως ξέρετε,
ο φάρος εκπέµπει έντονο συµβολισµό. Ο φάρος εκπέµπει εκείνη
την αχτίδα φωτός που ο απελπισµένος προσπαθεί µέσα στη
νύχτα, ο θαλασσοπόρος, ο θαλασσοδαρµένος να εντοπίσει, προ-
κειµένου να έχει ασφαλή πορεία. Ο φάρος είναι συνδεδεµένος
µε την καθηµερινή αναζήτηση του ανθρώπου. Έναν φάρο ψάχνει
ο καθένας µέσα στη ζωή του.

O φάρος είναι η δηµοκρατία για όλους τους ανθρώπους, για
όλους τους λαούς. Η κοινοβουλευτική δηµοκρατία είναι ό,τι κα-
λύτερο έχει διαµορφώσει η ανθρωπότητα πάνω σε αυτόν τον
πλανήτη. Είναι η κοινοβουλευτική δηµοκρατία, κύριε Πρόεδρε,
αυτή που δίνει τη δυνατότητα ακόµα και σε κόµµατα –δεν θα πω
µορφώµατα- τα οποία την επιβουλεύονται, να αγορεύουν από
Βήµατος της Βουλής. 

Σαράντα χρόνια πέρασαν από εκείνη την ηµέρα, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι. Σαράντα χρόνια, τα οποία είναι λίγα προκειµέ-
νου να µας εφησυχάζουν αλλά αρκετά για να µπορέσουµε να
κάνουµε έναν απολογισµό. Η επέτειος συµβολίζει µια µέρα. Η
φροντίδα µας πρέπει να είναι η πορεία, ο δρόµος, η ιστορία
αυτής της περιόδου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Μεταπολίτευση είναι µια κα-
τάκτηση της σύγχρονης ιστορίας της χώρας. Είναι µια κατά-
κτηση, η οποία ωφέλησε τον ελληνικό λαό και τη χώρα. Όµως,
µαζί µε την κατάκτηση αυτή έχουµε και κάποια απόνερα και κά-
ποιες στρεβλώσεις. Πρέπει να φροντίσουµε όλοι, µαζί µε τα από-
νερα να µην πετάξουµε και την κατάκτηση, να µην πετάξουµε και
το µωρό. Και δυστυχώς τα τελευταία χρόνια η κρίση µας έχει
οδηγήσει πάρα πολλές φορές στο να προκαλούµε καίρια πλήγ-
µατα στην ίδια τη δηµοκρατία. 

Κύριε Πρόεδρε, σήµερα, σαράντα χρόνια µετά από εκείνη την
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ηµέρα, η Βουλή θα έπρεπε να τιµήσει την Ελληνική Δηµοκρατία
και τα σαράντα χρόνια της Μεταπολίτευσης µε µια πανηγυρική
συνεδρίαση της Ολοµέλειας και µε την παρουσία όλων των πο-
λιτικών αρχηγών και να κάνουµε µια ολοκληρωµένη συζήτηση
και έναν απολογισµό και να στοχαστούµε, να εµβαθύνουµε και
να προβληµατιστούµε ιδιαίτερα. Η δηµοκρατία ήταν αυτή που
µας οδήγησε στην κρίση ή η κρίση προκάλεσε προβλήµατα στη
δηµοκρατία; Είναι ένα βασικό ερώτηµα. Πολύ θα θέλαµε να
έχουµε αυτήν τη συνεδρίαση σήµερα µε ειδική ηµερήσια διά-
ταξη. Είναι δύσκολο επειδή είµαστε σε περίοδο Τµήµατος Δια-
κοπής, η ηµέρα όµως το επέτασσε. 

Όµως, επειδή ασχοληθήκαµε πολύ µε τις δύο επετείους της
δηµοκρατίας και της κυπριακής τραγωδίας και επειδή το νοµο-
σχέδιο που συζητάµε σήµερα αφορά το Υπουργείο Εθνικής Άµυ-
νας και πολλά ακούστηκαν για την άµυνα της χώρας και την
ετοιµότητα των Ενόπλων Δυνάµεων, θα ήθελα να κάνω µια ειδική
αναφορά και καλό θα ήταν οι συµπολίτες µας αλλά και εµείς που
είµαστε εδώ να την θυµόµαστε.

Την ίδια περίοδο πριν σαράντα χρόνια, η Ελλάδα ζούσε, δια-
χειριζόταν και µια επιστράτευση. Είναι η επιστράτευση-καρικα-
τούρα, την οποία την ξέρετε όλοι και είναι αποτέλεσµα ενός
καθεστώτος που είχε προηγηθεί, της επτάχρονης χούντας, ενός
καθεστώτος που από κάποιους ουσιαστικά εξυµνείται ως αδέκα-
στο, ως διαφανές, ως αµερόληπτο, όπου επικρατούσε η αξιο-
κρατία –δεν θα ασχοληθώ µε αυτά, όσοι έχουµε βιώσει εκείνη
την περίοδο είτε σε νεαρότερη είτε σε µεγαλύτερη ηλικία, γνω-
ρίζουµε το  τι συνέβαινε- που όµως το µόνο που φρόντισε ήταν
να αφήσει ανυπεράσπιστη τη χώρα. 

Ήταν η επιστράτευση η οποία απασχόλησε για πολλές δεκαε-
τίες όλες τις επιθεωρήσεις. Είναι γνωστά τα συµβάντα. 

Κοινό «διά ταύτα»: Η δηµοκρατία είναι αυτή που θωρακίζει την
ανεξαρτησία κάθε χώρας. Η δηµοκρατία είναι αυτή που είναι επι-
φορτισµένη να κρατά σε εγρήγορση όχι µόνο τις Ένοπλες Δυ-
νάµεις και τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων αλλά τον ίδιο τον
ελληνικό λαό, για να προασπίσει την εθνική κυριαρχία. Αυτό µόνο
σε δηµοκρατία µπορεί να συµβεί και όχι σε καθεστώτα ολιγαρ-
χικά, δικτατορικά, ολοκληρωτικά.

Κύριε Πρόεδρε, πολλά είπαµε για την επέτειο των σαράντα
χρόνων από την αποκατάσταση της δηµοκρατίας αλλά λίγα σε
σχέση µε αυτά που την πληγώνουν καθηµερινά, µε αυτά που ου-
σιαστικά συνιστούν και τον κίνδυνο για την ίδια τη δηµοκρατία.
Οι δηµοκρατίες ιστορικά καταρρέουν κυρίως από εσωτερικούς
εχθρούς. Καταρρέουν από τα ίδια τα προτερήµατά τους, από τις
ίδιες τις αρετές τους, από την κατάχρησή τους.

Θα ήθελα να κλείσω αυτήν την παρέµβασή µου διαβάζοντας για
άλλη µία φορά –είναι η δεύτερη φορά που το διαβάζω- τη γνωστή
ρήση του Ισοκράτη σε σχέση µε τις συνθήκες που οδήγησαν στην
πτώση της µεγάλης Αθηναϊκής Δηµοκρατίας: «Η δηµοκρατία µας
αυτοκαταστρέφεται διότι κατεχράσθη το δικαίωµα της ελευθερίας
και ισότητας, επειδή διαπαιδαγώγησε τους πολίτες να θεωρούν
την αυθάδεια ως δικαίωµα, την παρανοµία ως ελευθερία, την αναί-
δεια λόγου ως ισότητα και την αναρχία ως ευδαιµονία». 

Καθήκον µας είναι αυτές οι συνθήκες να µην επαναληφθούν.
Καθήκον όλου του πολιτικού συστήµατος είναι η αναβάθµιση, η
βελτίωση, η αλλαγή του πολιτικού διαλόγου, το δηµόσιο λόγο,
την αντιπαράθεση και όλοι να συνειδητοποιήσουµε ότι είµαστε
εδώ ως εκπρόσωποι ενός λαού και δεν είµαστε εκπρόσωποι ούτε
των κοµµάτων µας, αλλά ούτε και συµφερόντων.

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο γιατί θέλω να τελειώσω νωρί-
τερα. Δεν θα καταχραστώ το χρόνο. Θα ξεκινήσω από τις τρο-
πολογίες. Θα ασχοληθώ µόνο µε αυτές, όχι µε το νοµοσχέδιο,
γιατί µε το νοµοσχέδιο ασχολήθηκε πάρα πολύ εµπεριστατωµένα
η ειδική αγορήτριά µας η κ. Γιαννακάκη. 

Θα σταθώ στην πρώτη τροπολογία, του κ. Χρυσοχοΐδη, και θα
απευθυνθώ και στην κυρία Υπουργό, γιατί ήσασταν παρούσα
όταν παρουσίασε τη βελτιωµένη εκδοχή της τροπολογίας που
έφερε σχετικά µε τις εργολήπτριες εταιρείες. Ο κύριος Υπουρ-
γός είπε ότι βελτιώνει την τροπολογία ουσιαστικά καταργώντας
και το ανώτερο όριο. 

Προκειµένου να γίνει αυτό κατανοητό και από τους συναδέλ-
φους αλλά κυρίως και από τους συµπολίτες να πω τι ίσχυε µέχρι

τώρα. Ίσχυε η κατηγοριοποίηση των εταιρειών αλλά και του πλα-
φόν του προϋπολογισµού που είχε δικαίωµα κάθε εταιρεία να
λάβει µέρος. Δεν µπορούσαν όλες οι εταιρείες να λάβουν µέρος
σε όλους τους διαγωνισµούς. Αυτό γινόταν προκειµένου να
υπάρχει και µία κατανοµή και µία ισότητα ευκαιριών για όλες τις
εταιρείες ανάλογα µε τον προϋπολογισµό τους. Παραδείγµατος
χάριν, µία εταιρεία ανώτατης κατηγορίας δεν µπόρεσε να συµ-
µετάσχει σε ένα διαγωνισµό κάτω των 5 εκατοµµυρίων. 

Τώρα, ο κύριος Υπουργός προβλέπει και λέει «Καταργώ τα
πέντε εκατοµµύρια και µπορεί µια µεγάλη εταιρεία να συµµετά-
σχει και σε έργα µε κατώτερο προϋπολογισµό». Έρχεται και λέει
τώρα «Για ισότητα καταργώ και το ανώτατο πλαφόν». Δηλαδή
µια µικρή εταιρεία µπορεί να συµµετάσχει σε ένα έργο µε πολύ
µεγάλο προϋπολογισµό. Χοντρικά σηµαίνει αυτό.

Είχα τη δυνατότητα να συνοµιλήσω µε τον κύριο Υπουργό και
του είπα παραστατικά «Η θέση που διατύπωσες είναι ο ορισµός
της νεοφιλελεύθερης άποψης, που δίνει τη δυνατότητα στους
πάντες ατοµικά να έχουν ίσες ευκαιρίες ανεξαρτήτως χαρακτη-
ριστικών και στοιχείων». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πω χαρακτηριστικά και πολύ
παραστατικά. Την αρχική πρόταση του κυρίου Υπουργού την πα-
ροµοίασα µε έναν αγώνα άρσης βαρών. Δίνει τη δυνατότητα σε
έναν που συµµετέχει στην κατηγορία βαρέων βαρών να συµµε-
τάσχει συγχρόνως και στην κατηγορία φτερού. Αυτή ήταν η αρ-
χική του πρόβλεψη.

Τι έρχεται να βελτιώσει τώρα; «Δίνω και τη δυνατότητα σε
αυτόν που είναι κατηγορίας φτερού να συµµετάσχει και στη βα-
ρέων βαρών». Όταν λοιπόν, τίθεται το πρόβληµα πvς ακριβώς θα
λειτουργήσει αυτός ο παραλογισµός ή αυτή η αντίφαση, λέει
«Δίνω σε αυτόν που είναι κατηγορίας φτερού να παχύνει, να
πάρει βάρος, και να συµµετάσχει και στη βαρέων βαρών».

Κύριε Πρόεδρε, περί αυτού πρόκειται. Αν αυτή η τροπολογία
περάσει, τότε µιλάµε για την καταστροφή των µικρών εργολη-
πτών και µάλιστα, σε µια περίοδο που σε κάθε περιφέρεια εµφα-
νίζεται ένα έργο.

Η δεύτερη τροπολογία είναι αυτή του Υπουργείου Παιδείας.
Ήρθε και την παρουσίασε ο κ. Λοβέρδος. Ο κ. Λοβέρδος όµως
δεν µας διευκρίνισε για ποιο λόγο από το 2008 µέχρι σήµερα δεν
φρόντισαν κάποιες δεκάδες ιδιωτικά εκπαιδευτήρια να είναι συ-
νεπή και να λάβουν άδεια, πως καταχράστηκαν τις διατάξεις του
νόµου και άλλαξαν εν τω µεταξύ επωνυµία, ώστε να λειτουργή-
σουν νοµότυπα, πόσα από αυτά τα ιδιωτικά εκπαιδευτήρια λει-
τουργούσαν µέχρι τώρα χωρίς να έχουν ασφαλιστική και
φορολογική ενηµερότητα, χωρίς να τηρούν τις προϋποθέσεις
του νόµου και λειτουργούσαν αποκλειστικά και µόνο µε την πα-
ράταση.

Και βεβαίως, θα υπερασπιστούµε κι εµείς, κυρία Υπουργέ, την
τροπολογία που έχουµε καταθέσει για τις εθελοντές µακράς
διάρκειας. 

Ξέρετε, η τοποθέτησή σας δεν ήταν πειστική, ότι «θα το
δούµε». Χρειαζόταν απλώς ένα «Ναι, την αποδεχόµαστε». Είναι
τόσο σαφώς διατυπωµένη. Καλό θα είναι τέτοιου είδους ζητή-
µατα να τα αντιµετωπίζουµε µε µεγαλύτερη µεγαλοψυχία και όχι
βεβαίως, µέσα στα πλαίσια των σφικτών και των δογµατικών αν-
τιλήψεων των ενστόλων.

Πρόκειται περί µιας αποκατάστασης ειδικής, αν θέλετε, ενός
αιτήµατος που ουσιαστικά θα υλοποιηθεί µετά τη συνταξιοδό-
τηση. Μαζί µε τη συνταξιοδότηση δηλαδή θα πάρουν τον συγκε-
κριµένο βαθµό. Δεν πρόκειται να λειτουργήσουν µε τον
συγκεκριµένο βαθµό.

Ξέρουµε τις αντιρρήσεις που υπάρχουν από την ηγεσία των
Ενόπλων Δυνάµεων κ.λπ.. Εδώ έχουµε την εντύπωση ότι πρέπει
να παρέµβετε κι εσείς προσωπικά, ώστε αυτή η αδικία να απο-
κατασταθεί στο αµέσως επόµενο νοµοσχέδιο.

Επί του νοµοσχεδίου τοποθετούµαστε, όπως είπαµε, θετικά.
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τον λόγο έχει ο

κ. Καραγκούνης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
µοκρατίας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε. 
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Βεβαιότατα είναι πολύ σηµαντική µέρα σήµερα, αφού γιορτά-
ζουµε σαράντα χρόνια από την αποκατάσταση της δηµοκρατίας,
αυτού του επιτεύγµατος που έχει πετύχει ο κοινοβουλευτισµός
στην Ελλάδα.

Μάλιστα, όπως είπε και ο καλός φίλος κ. Τσούκαλης, αυτή
είναι και η µαγεία της δηµοκρατίας, να µπορεί ένα φασιστικό, ένα
ναζιστικό κόµµα να µιλάει ελεύθερα από αυτό εδώ το Βήµα.

Αισθάνοµαι, πραγµατικά, ιδιαίτερα υπερήφανος που ανήκω σ’
αυτήν την παράταξη που αποκατέστησε τη δηµοκρατία και
ένωσε το λαό. Εκείνες τις ηµέρες αποκαταστάθηκε ένα ιερό δη-
µοκρατικό χρέος, αυτό της νοµιµοποίησης όχι µόνο του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος, αλλά, όπως έλεγε και το περίφηµο π.δ. 59,
όλων των κοµµάτων που δεν επιβουλεύονται τη δηµοκρατία.

Βεβαίως σ’ αυτήν την αποκατάσταση έπαιξαν ρόλο όλα τα
κόµµατα, όλο το πολιτικό φάσµα, προκειµένου να έχουµε µια
οµαλή πορεία της µετέπειτα δηµοκρατίας και του κοινοβουλευ-
τισµού.

Και βεβαίως, υπό µία έννοια αδικούνται κάποια κόµµατα, όταν
σήµερα, τον τελευταίο καιρό, τα τελευταία χρόνια, µια εκλεγµένη
δηµοκρατικά Κυβέρνηση χαρακτηρίζεται ως «χούντα» ή και µε
άλλους χαρακτηρισµούς οι οποίοι δεν νοµίζω ότι ταιριάζουν, ενώ
θεωρώ ότι δίνουν και το λάθος µήνυµα προς τον κόσµο, ιδιαίτερα
όταν έχεις να κάνεις, όπως είπα και πριν, µε ένα ναζιστικό κόµµα,
µε ένα φασιστικό κόµµα. Άκουσα πριν τον Κοινοβουλευτικό του
Εκπρόσωπο να λέει ότι δεν επιβουλεύονται τη δηµοκρατία. Βε-
βαίως. Χαιρετούν ναζιστικά εναντίον της δηµοκρατίας.

Και έρχοµαι στο νοµοσχέδιο ξεκινώντας µε µια παρατήρηση
για τις τροπολογίες, δεδοµένου ότι άκουσα να ασκείται µεγάλη
κριτική για το θέµα των τροπολογιών. Βεβαίως είναι συχνή αυτή
η κριτική που ασκείται από την Αντιπολίτευση, σχετικά µε τις τρο-
πολογίες που έρχονται. Εγώ βεβαίως είχα την εµπειρία και από
το Υπουργείο Δικαιοσύνης, όπου όταν κάτι έχρηζε άµεσης αντι-
µετώπισης, φέρναµε τροπολογία.

Στο κάτω-κάτω της γραφής, το Κοινοβούλιο και η δηµοκρατία,
όπως λέγαµε και πριν, δίνουν απαντήσεις, αν υπάρχει ένα πρό-
βληµα. Αν υπάρχει ένα ζήτηµα που απασχολεί ένα Υπουργείο,
νοµίζω ότι πρέπει να έρχονται τροπολογίες. Διότι ακούω την πε-
ρίφηµη φράση «να έρθουν τροπολογίες όταν θα υπάρχει σχετικό
νοµοσχέδιο του Υπουργείου».

Δηλαδή, αν υπάρξει σχετικό νοµοσχέδιο του Υπουργείου µετά
από έξι, επτά µήνες –γιατί τότε είναι προγραµµατισµένο να έρθει-
τι θα γίνει; Τι θα γίνει αν υπάρχει ένα ζήτηµα που απασχολεί τον
κόσµο άµεσα; Διότι η πλειοψηφία των τροπολογιών ή όλες οι
τροπολογίες απαντούν σε ζητήµατα που απασχολούν άµεσα τον
τοµέα ευθύνης. Τι θα κάνουµε, λοιπόν, σε µια τέτοια περίπτωση;
Θα περιµένουµε µήνες, πότε θα έρθει ένα ειδικό νοµοσχέδιο, για
να δώσουµε απαντήσεις σε ζητήµατα που απασχολούν τον
κόσµο; 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι δεν χωρεί ιδιαίτερης κριτικής, δεδοµένου
ότι υπάρχουν και βουλευτικές τροπολογίες, οι οποίες επίσης
πρέπει να έρθουν. Εποµένως και αυτές θα πρέπει να µπουν σε
κάποιο νοµοσχέδιο. Τι θα κάνουµε, δηλαδή, µ’ αυτές τις τροπο-
λογίες;

Τέλος πάντων, επειδή σήµερα συζητάµε για ένα πολύ ευαί-
σθητο θέµα, το ζήτηµα της εθνικής άµυνας, θα ήθελα να πω ότι
και η Κυβέρνηση, αλλά και εµείς ως κόµµα, έχουµε ιδιαίτερη
ευαισθησία, µε την έννοια ότι από την πρώτη στιγµή θέλουµε να
αποκαταστήσουµε –κάτι που έχουµε πει βεβαίως διά του Πρω-
θυπουργού- τις αδικίες που έχουν όντως γίνει στους ενστόλους.

Ήταν πρώτο µέληµά µας, διότι τόσο βεβαίως το προσωπικό
των Ενόπλων Δυνάµεων, αλλά και όσοι υπηρετούν στις Ένοπλες
Δυνάµεις αφιερώνουν το χρόνο τους, δίνουν χρόνο από τη ζωή
τους, για να υπηρετήσουν την πατρίδα ως υπέρτατο καθήκον. Γι’
αυτό θα πρέπει το Υπουργείο –και το Υπουργείο το κάνει πάντα,
αλλά βεβαίως το κάνει και µε το σηµερινό σχέδιο νόµου- να δίνει
αυτήν την κοινωνική διάσταση όχι εύνοιας, αλλά διευκόλυνσης
σε ζητήµατα που τους αφορούν.

Είναι πολύ σηµαντικές, κύριε Υπουργέ, οι διατάξεις που φέρ-
νετε για τους φάρους και το φαρικό δίκτυο, γιατί όντως το νοµο-
θετικό πλαίσιο που υπήρχε, ήταν πεπαλαιωµένο. Αναφέροµαι
φυσικά στο ν.1629/1951.

Με την έννοια αυτή χρειαζόταν και επικαιροποίηση και τροπο-
ποίηση, για να είναι καλύτερη και πιο εύρυθµη η λειτουργία, γιατί
πρώτα απ’ όλα αφορά την ασφάλεια της ναυσιπλοΐας, το οποίο
είναι και ζητούµενο. 

Από την άλλη οι φάροι έχουν µια ιδιαίτερη χροιά, γιατί, όπως
είπαν όλοι οι συνάδελφοι, αποτελούν και µνηµεία του πολιτισµού
µας, συνδεδεµένα βεβαίως µε το θαλάσσιο τοπίο της Ελλάδας.

Βεβαίως, µε την έννοια αυτή υπάρχει και ιδιαίτερη υποχρέωση
της πολιτείας να προστατέψει και την πολιτιστική κληρονοµιά.
Διότι όσο δεν ασχολούµαστε µε τους φάρους εν προκειµένω και
µε τα υπόλοιπα µνηµεία, τι κάνουµε; Εγκληµατούµε εναντίον της
πολιτιστικής µας κληρονοµιάς. Οπότε είχαµε και ιδιαίτερη υπο-
χρέωση να το πράξουµε.

Βεβαίως άκουσα και την οµιλία σας στην επιτροπή, αλλά και
στο Τµήµα τώρα, όπου είπατε ότι έχουν καταγραφεί εκατό σα-
ράντα ένας φάροι, από τους οποίους οι πενήντα οκτώ είναι επι-
τηρούµενοι και οι υπόλοιποι ογδόντα τρεις, δυστυχώς, δεν είναι
και βρίσκονται σε πάρα πολύ άσχηµη κατάσταση. Είναι σηµαν-
τικό να βρούµε κονδύλια και χρήµατα, για να αποκαταστήσουµε
αυτά τα ιστορικά µνηµεία.

Έχουν ακουστεί και προτάσεις απ’ όλους τους Βουλευτές, ότι
πρέπει να αξιοποιήσουµε τα κονδύλια του ΕΣΠΑ. Βεβαίως, πρέ-
πει να γίνει. Άκουσα, επίσης, ότι ιδιώτες έχουν αναλάβει τρεις
φάρους, µε την έννοια του εξωραϊσµού και της συντήρησης, µε
πολύ θετικά αποτελέσµατα. Οπότε σε αυτήν τη λογική, δηλαδή
στη λογική της ανακαίνισης και της συντήρησης των φάρων που
έχουν ιδιαίτερο πρόβληµα, θέλω να εξάρω και το άρθρο 20 που
φέρνετε, κύριε Υπουργέ. 

Πρόκειται για µια νοµοθετική ρύθµιση που ισχύει και σε άλλες
χώρες. Γνωρίζω για τον Καναδά, για την Αµερική, για τη Μεγάλη
Βρετανία, που είναι σε αυτήν τη λογική. Έχουν δηλαδή τέτοιες
ρυθµίσεις. Βεβαίως, εκεί µεταφέρουν την αρµοδιότητα ακόµη και
στις τοπικές κυβερνήσεις ή σε ΜΚΟ. Πολύ σωστά κάνετε και η
αρµοδιότητα αυτή παραµένει στο Πολεµικό Ναυτικό και έχει
αυτά τα εχέγγυα.

Έχω την εντύπωση, όµως, κυρία Υπουργέ, ότι το άρθρο 20
κάνει µισό βήµα, µε την έννοια ότι καθιερώνει µια διακριτική ευ-
χέρεια εκ µέρους της διοίκησης να προχωρήσει στην πρόσκληση
ενδιαφέροντος. Φαντάζοµαι ότι οι αρµόδιες υπηρεσίες θα το κά-
νουν.

Το ζήτηµα, όµως, εδώ δεν είναι απλώς να κάνουµε µια πρό-
σκληση ενδιαφέροντος και όποιος θέλει ας έρθει. Το ζήτηµα
είναι να υπάρχει µια πιο οργανωµένη λογική στο να έρθει. Φορείς
υπάρχουν από ανώνυµες εταιρείες είτε εισηγµένες στο Χρηµα-
τιστήριο είτε ΔΕΚΟ, που θα µπορούσαν να αναλάβουν αυτήν την
προσπάθεια, µε την έννοια ότι υπάρχουν και αυτές οι ασφαλιστι-
κές δικλίδες και µε το Υπουργείο Πολιτισµού αλλά βεβαίως µε
το Υπουργείο το δικό σας. Γιατί άκουσα και την κριτική ότι όλα
αυτά θα δοθούν σε ιδιώτες. Δεν υπάρχει τέτοιο ζήτηµα. Υπάρ-
χουν, λοιπόν, αυτές οι ασφαλιστικές δικλίδες.

Με την έννοια, λοιπόν, αυτή θα έλεγα ότι το άρθρο 20, ακόµη
και αν χρειάζεται µια ρύθµιση –ίσως στο µέλλον, γιατί τώρα δεν
µπορούµε- πρέπει να γίνει πολύ πιο οργανωµένα. Να µη µείνουµε
σε µια απλή πρόσκληση ενδιαφέροντος. Αυτό που φέρνετε να
γίνει πράξη. 

Το σηµαντικό, βεβαίως, είναι τους φάρους να τους συντηρή-
σουµε και να τους διατηρήσουµε, γιατί άκουσα και για το κόστος
ότι είναι υπερβολικό. Όντως, είναι πολύ µεγάλο το κόστος και ο
προϋπολογισµός ίσως δεν αντέχει να συντηρήσουµε τους φά-
ρους. Το σηµαντικό είναι να µην έχουµε φάρους, που, εάν κατα-
πέσουν ή ρηµαχτούν, να έχουµε φωτογραφίες ή ταµπέλες που
θα λένε «Εδώ είναι φάρος που κάποτε άνηκε στο ελληνικό δηµό-
σιο». Το σηµαντικό είναι να υπάρξουν οι φάροι. 

Να πάω και στις υπόλοιπες ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου. Στην
ίδια λογική της ενίσχυσης, βεβαίως, είναι και οι ρυθµίσεις για τη
στρατολογία και για το προσωπικό του Υπουργείου Εθνικής Αµύ-
νης.

Είναι λογικό να έχει αυτόν τον κοινωνικό χαρακτήρα, µε την
έννοια ότι βρισκόµαστε και σε µια δύσκολη συγκυρία. Οπότε θα
πρέπει να έχουµε ιδιαίτερη µέριµνα και για τις οικογένειες αυτών
που υπηρετούν στις Ένοπλες Δυνάµεις, όπως βεβαίως και του
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προσωπικού. Οπότε πολύ ορθά για λόγους ισότητας και βεβαίως
συµφωνίας µε το ν. 3696/2008 δίνεται η δυνατότητα χορήγησης
αναβολής κατάταξης και σε σπουδαστές κολλεγίων που συνερ-
γάζονται µε πανεπιστηµιακά ιδρύµατα πέραν της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Ορθό είναι αυτό. 

Βεβαίως, στην ίδια λογική εναρµόνισης µε τον ως άνω νόµο
είναι και η µείωση των ορίων ηλικίας των σπουδαστών των ΚΕΜΕ.
Όπως επίσης και η ρύθµιση για τον υπηρετούντα αδελφό είναι
στη λογική της αρχής της ισότητας, το να πηγαίνει είτε ο µεγα-
λύτερος είτε ο µικρότερος αδελφός. Το ίδιο και για τους οµογε-
νείς, το να έχουν τη δυνατότητα µε ευνοϊκό τρόπο να πηγαίνουν
και να εκτελούν τις στρατιωτικές τους υποχρεώσεις. Βεβαίως,
είναι πολύ σηµαντικό να µην καταχρώνται αυτού του δικαιώµατος
µε τη λογική της αναδροµικής τακτοποίησης ανυποταξίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα δύο λεπτά ακόµα, κύριε Πρόεδρε, για να ολοκλη-
ρώσω.

Επίσης για το ζήτηµα της ανυποταξίας είναι πολύ θετική διά-
ταξη για το όριο των τριάντα πέντε ετών. Βεβαίως άκουσα και τη
λογική που αναπτύχθηκε και από την Αντιπολίτευση για το πρό-
στιµο. Θα µπορούσε να υπάρξει βέβαια µια µείωση του προστί-
µου. Ξέρετε σε κάθε νόµο υπάρχουν τα διοικητικά πρόστιµα ή το
ποινικό µέρος και όλα αυτά δίδονται ακριβώς για να αποτρέψουν
κάποιον από την ανυποταξία, για αυτό υπάρχουν αυτά τα πρό-
στιµα.

Και πρέπει να ξέρετε ότι είναι και εντόκως. Δεν είναι ακριβώς
6.000 και µετά από πέντε-δέκα χρόνια θα είναι πάλι 6.000. Υπάρ-
χει τοκισµός σε αυτό. Βεβαίως, εκεί µπορούµε να το δούµε είτε
να χαµηλώσει –εγώ συµφωνώ- το πρόστιµο και να υπάρχει ένας
τοκισµός ίσως µεγαλύτερος, οπότε να αποθαρρύνει κάποιον να
συνεχίσει στη λογική της ανυποταξίας. Αλλά κάθε νόµος βεβαίως
έχει και την τιµωρία του. Με αυτήν την έννοια, λοιπόν, υπάρχει
αυτό το πρόστιµο.

Πολύ σωστή και η ρύθµιση για τους αθλητές του εξωτερικού,
κύριε Υπουργέ. Όπως βεβαίως – αναφέρθηκε και από τους υπό-
λοιπους συναδέλφους- το να δοθεί αυτή η δυνατότητα διευκό-
λυνσης για τους ερευνητές του CERN.

Επίσης, για το προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων είναι ορθή
η κάλυψη των δικαστικών εξόδων και για τις ποινικές και για τις
πολιτικές και για τις διοικητικές δίκες. Υπήρξε µέριµνα και νοµίζω
ότι πολύ σωστά προχωράτε σε αυτό.

Επίσης σηµαντική είναι η ρύθµιση που αφορά και τα ζητήµατα
της υγείας, της άδειας του νοσηλευτικού προσωπικού, του µει-
ωµένου ωραρίου, στα οποία όντως αναφερθήκαν πολλοί συνά-
δελφοι.

Πολύ σηµαντική είναι και η διάταξη για τις ιατροδικαστικές υπη-
ρεσίες. Εγώ το είχα αντιµετωπίσει και ως Υφυπουργός Δικαιοσύ-
νης. Υπήρχε πολύ µεγάλο πρόβληµα µε την ιατροδικαστική
υπηρεσία. Δυστυχώς, έλλειψε προσωπικό. Αναγκαζόµασταν να µε-
ταφέρουµε προσωπικό και από νησιά ακόµα, για να καλύψουν τις
µεγάλες αυτές ανάγκες σε ένα πολύ ευαίσθητο τοµέα, όταν περι-
µένουν σε αυτήν τη δύσκολη στιγµή και οι συγγενείς του θανόν-
τος. Νοµίζω ότι πολύ καλά κάνετε και αξιοποιείτε τις υπηρεσίες
των Ενόπλων Δυνάµεων, των ιατρών, του εξειδικευµένου αυτού
προσωπικού και θα βοηθήσει αρκετά και θα αποφορτίσει βεβαίως
και το έργο των ιατροδικαστικών υπηρεσιών, που έχουν, πραγµα-
τικά, πολύ µεγάλο πρόβληµα. 

Για το ζήτηµα της εθελουσίας εξόδου νοµίζω πως είπαµε αρ-
κετά πράγµατα. Θέλω να συµφωνήσω µε τον κ. Χατζηλάµπρου
στο ότι πρέπει κάποια στιγµή όντως να σταµατήσουµε τη λογική
αυτή των εθελούσιων εξόδων, δηλαδή τη λογική που λέει ότι θα
πρέπει να φεύγει ο κόσµος επειδή το θέλει. Βέβαια, το «επειδή
το θέλει» σηµαίνει «επειδή αναγκάζεται». Το ζήτηµα είναι να φεύ-
γει από µια δουλειά, όταν ολοκληρώνεται το έργο του. Θα συµ-
φωνήσω, κύριε Χατζηλάµπρου, σε αυτήν τη λογική.

Βεβαίως αρκεί και όλοι αυτοί οι δηµόσιοι φορείς να µην υπερ-
φορτώνονται µε κόσµο και προσωπικό που δεν χρειάζεται, γιατί
όλα αυτά στο κάτω – κάτω της γραφής τα πληρώνει ο ελληνικός
λαός.

Αυτές ήταν οι παρατηρήσεις µου.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τον λόγο έχει ο

κ. Παφίλης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΚΚΕ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θέλουµε µε αφορµή τα σαράντα χρό-

νια από την πτώση της χούντας να τιµήσουµε ως Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας και από αυτό το Βήµα όσους βασανίστηκαν, εξο-
ρίστηκαν, φυλακίστηκαν, διώχτηκαν και όλους όσους συνέβαλαν
στον αντιδικτατορικό αγώνα του λαού µας, που εκτός των άλλων
για εµάς που τον ζήσαµε και λίγο, έδειξε ότι όταν ο λαός αγωνί-
ζεται, όταν παλεύει, όταν θεωρεί ότι µπορεί να νικήσει, µπορεί
να καταφέρει πάρα πολλά πράγµατα.

Αυτό είναι ένα επίκαιρο µήνυµα, παρά το γεγονός ότι η αλλαγή
που ήρθε τον Ιούλιο του 1974 ήταν αποτέλεσµα ενός συµβιβα-
σµού -που καθένας τον καταλαβαίνει σήµερα- ανάµεσα στη
χούντα και τις αστικές πολιτικές δυνάµεις, µε την άµεση ανά-
µειξη, φυσικά, των αµερικανονατοϊκών για πάρα πολλούς λό-
γους. 

Ωστόσο, εµείς θέλουµε, χωρίς να χαλάσουµε αυτό το κλίµα,
να απευθυνθούµε κυρίως στο λαό και να του ζητήσουµε να αξιο-
ποιήσει την εµπειρία του, δηλαδή την εµπειρία όλων αυτών των
σαράντα χρόνων. 

Η δηµοκρατία, η αστική κοινοβουλευτική δηµοκρατία που εγ-
καθιδρύθηκε -δεν τη συγκρίνουµε, φυσικά, µε το χουντικό καθε-
στώς- τελικά άλλαξε ριζικά τη ζωή των ανθρώπων; Άλλαξε την
πραγµατική εξουσία; Διότι η πραγµατική εξουσία είναι οικονο-
µική εξουσία. Κατά τη γνώµη µας όχι. Και αυτό είναι πραγµατι-
κότητα. Η δηµοκρατία που εγκαθιδρύθηκε µετά το 1974 ήταν -και
παραµένει- ουσιαστικά µία άλλη µορφή εξουσίας των µονοπω-
λίων και του κεφαλαίου. 

Ποιος έχει σήµερα, δηλαδή, και τα σαράντα χρόνια τον πλούτο
που παράγουν όλοι οι εργαζόµενοι στα χέρια του; Ποιος τον καρ-
πώνεται; Αυτοί παίρνουν ψίχουλα. Τον καρπώνεται µία χούφτα
πλουτοκρατών, µονοπωλίων, ξένων επιχειρήσεων. Καρπώνεται
και τον πλούτο που παράγουν οι εργαζόµενοι όλα αυτά τα χρόνια
αλλά και τις πλουτοπαραγωγικές πηγές της χώρας -όλα τα προ-
ηγούµενα χρόνια- µε τη µία ή την άλλη µορφή. 

Γι’ αυτό και λέµε, λοιπόν, ότι αφηρηµένα, χωρίς να εξοµοιώνει
κανείς όλα τα καθεστώτα, η δηµοκρατία έχει και ταξικό περιεχό-
µενο και παρέµεινε και παραµένει σαν µία µορφή εξουσίας των
µονοπωλίων και του κεφαλαίου. 

Φυσικά, γίνεται πολύ συζήτηση γιατί φτάσαµε ως εδώ, για το
τέλος της Μεταπολίτευσης, για µία σειρά άλλα πράγµατα. 

Εµείς λέµε ανοιχτά στον ελληνικό λαό, ότι η δραµατική κατά-
σταση που βιώνει σήµερα –και θα πω ένα, δυο πράγµατα παρα-
κάτω όχι για την κατάσταση αλλά γενικότερα- δεν είναι
αποτέλεσµα κάποιας κακής διαχείρισης αυτής της αστικής δηµο-
κρατίας που ζήσαµε όλα τα προηγούµενα χρόνια. Δεν είναι απο-
τέλεσµα κάποιων αρνητικών πλευρών του πολιτικού συστήµατος. 

Μπορεί ο καθένας να κρίνει –και απευθύνοµαι στους εργαζό-
µενους και τα λαϊκά στρώµατα- τι µεταχείριση έχουν όλοι αυτοί
οι εργαζόµενοι -ανεργία, κόψιµο µισθών, κοινωνικές παροχές
µηδέν, επιστροφή τριάντα και σαράντα χρόνια πίσω, χωρίς
ρεύµα, χωρίς νερό, να ψάχνει κόσµος στα σκουπίδια- για να αν-
τιληφθεί, τελικά, αυτή η δηµοκρατία ποιόν εξυπηρετεί και ποια
συµφέρονται εξυπηρετεί. Διότι ενώ από τη µία πλευρά έχεις ενά-
µισι εκατοµµύριο ανέργους και την πλειοψηφία του πληθυσµού
να ζει κάτω από τα κατώτατα όρια της φτώχειας το 2014, από
την άλλη συσσωρεύεται ένας αµύθητος και απίστευτος πλούτος
σε αυτούς που κατέχουν την πραγµατική εξουσία, δηλαδή που
έχουν την οικονοµία στα χέρια τους.

Αυτό τι αποδεικνύει κατά τη δική µας γνώµη; Αποδεικνύει ότι
το σύστηµα αυτό, το καπιταλιστικό σύστηµα -γιατί πρέπει να το
ονοµάζουµε- πλέον έχει σαπίσει. Αυτό ζούµε σήµερα. Ζούµε σή-
µερα µία απίστευτη δυσωδία, την οποία πώς µπορεί να την περι-
γράψει κανείς; Ότι ενώ η ανθρωπότητα ιστορικά έχει
πρωτοφανείς επιστηµονικές δυνατότητες, τεχνολογικές, παρα-
γωγικές, αυτοί που δηµιουργούν αυτές τις δυνατότητες, εκτός
από τη φύση, δηλαδή οι παραγωγοί του πλούτου, καταδικάζονται
να ζήσουν όπως πριν πενήντα και εξήντα χρόνια, καταδικάζονται
να ψάχνουν στα σκουπίδια, να τρώνε ληγµένα, να µετράνε και το
τελευταίο δεκάλεπτο από το ευρώ, αν το έχουν! 
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Αυτό είναι το µεγάλο θέµα. Και αποδεικνύει το αδιέξοδο του
καπιταλισµού και αποδεικνύει ότι δεν µπορεί να εξανθρωπιστεί. 

Και το αποδεικνύει και από µια άλλη πλευρά ακόµη: Κανένας
σας δεν υπόσχεται ότι µπορεί να επιστρέψει έστω σε αυτά τα ψί-
χουλα που είχε ο λαός πριν από µερικά χρόνια. Τολµήστε να το
πείτε! Δεν το λέτε. Αυτό δείχνει πια ότι δεν πάει άλλο. Ή θα ανα-
τραπεί ή θα οδηγηθούµε -και οδηγούµαστε- σε ένα νέο –να το
πω έτσι- µεσαίωνα. 

Γι’ αυτό λέµε ότι για να υπάρξει διέξοδος από αυτήν την κατά-
σταση, για να απαντηθεί, δηλαδή, το µεγάλο ερώτηµα της επο-
χής -είπα προηγουµένως ποιο είναι, οι δυνατότητες και το ποιος
τις απολαµβάνει- χρειάζεται αυτοί που παράγουν τον πλούτο, δη-
λαδή η εργατική τάξη, τα λαϊκά στρώµατα να συσπειρωθούν σε
µια λαϊκή συµµαχία, να παλέψουν, να αποκρούσουν αυτήν την
αντιλαϊκή λαίλαπα, την πρωτοφανή κατάσταση που ζούµε όχι
µόνο στην Ελλάδα, αλλά σε όλο τον καπιταλιστικό κόσµο και να
βάλει στόχο να κατακτήσει την εξουσία. Αυτή η τάξη, δηλαδή,
που είναι η παραγωγική και που δεν είναι το παράσιτο, πρέπει να
πάρει τον πλούτο που παράγει στα χέρια της, έξω από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και το ΝΑΤΟ, µε µονοµερή διαγραφή του χρέ-
ους, µε κοινωνικοποίηση των συγκεντρωµένων µέσων
παραγωγής. 

Αυτή είναι η πραγµατική δηµοκρατία. Πραγµατική δηµοκρατία
είναι όταν αυτός που παράγει τον πλούτο, µπορεί να τον απο-
λαµβάνει και να µην τον κλέβει άλλος. 

Γι’ αυτό παλεύει το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. Και παρά
τις πρωτοφανώς δύσκολες συνθήκες, που τις συνειδητοποιούµε,
µπορεί, όταν το αντιληφθεί η εργατική τάξη και ο λαός, όταν αν-
τιληφθεί τη δύναµή του, να ανατρέψει αυτή την κατάσταση. Αυτό
είναι το δικό µας µήνυµα.

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο, κυρία Υπουργέ, για να µην αδική-
σουµε και τη συζήτηση. 

Θα ξεκινήσω χαλαρά µε το θέµα των φάρων. Εµείς κατανο-
ούµε πραγµατικά, όπως το παρουσιάζετε, το πρόβληµα. Λέτε ότι
είµαστε σε µια κατάσταση που θέλουµε τόσες χιλιάδες για να
τους επισκευάσουµε και δεν έχουµε. Το «δεν έχουµε» είναι απο-
τέλεσµα συγκεκριµένων πολιτικών. Δεν πιστεύω, όµως, ότι δεν
έχουν και κάποιοι οι οποίοι ακόµα και στην κρίση κερδίζουν.
Έχουν πάρα πολλά. Και όταν θα έρθει και ο καινούργιος Υπουρ-
γός Οικονοµικών, θα τον παρακαλέσουµε να µας καταθέσει τι
έχουν προσφέρει οι «µεγαλοκαρχαρίες» σ’ αυτήν την κρίση.
Έχουµε να παρουσιάσουµε και εµείς κάποια στοιχεία για το
πόσα προνόµια πήραν σ’ αυτήν την κρίση, όταν ο εργαζόµενος
µε τα 200 και τα 300 ευρώ φορολογείται από το πρώτο ευρώ. 

Πράγµατι, αυτή είναι η κατάσταση και µέσα σε αυτό το πλαίσιο
ψάχνετε να βρείτε κάποια λύση. Αυτό είναι κατάντια κατά τη
γνώµη µας. Το 2014, είναι κατάντια να λες ότι έχω φάρους που
αποτελούν πολιτιστικά µνηµεία –πέρα από τα υπόλοιπα, γιατί
τώρα είµαστε σε άλλα επίπεδα τεχνολογίας για το ρόλο που παί-
ζουν οι φάροι και το αντιλαµβανόµαστε- και δεν µπορώ να τα
συντηρήσω, δεν µπορώ να δώσω σ’ αυτόν τον κόσµο έστω αυτά
τα πράγµατα και πρέπει να βρω ανάδοχο. Ανάδοχο για ποιο
πράγµα; Που θα κάνει τι; Θα είναι φάρος Γεννηµατά, φάρος Πα-
φίλη, φάρος Καραγκούνη, φάρος τάδε; Αυτό θα είναι. Έτσι δεν
θα είναι; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Καλά θα είναι…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μια χαρά θα είναι. Μόνο που αυτόν

το φάρο, κύριε, τον έχτισε ο ελληνικός λαός µε τον ιδρώτα του.
Και δεν θα λέγεται «λαϊκός φάρος», θα λέγεται «φάρος του Χ».
Και θα πάει να κάνει τι; Να τον φτιάξει, να τον εκσυγχρονίσει.
Αυτό είναι κατάντια για µια χώρα.

Και αυτό δεν συµβαίνει µόνο στην Ελλάδα. Στο εξωτερικό
έχουν γίνει πριν από πολλά χρόνια. Στην Ευρωπαϊκή Ένωση, για
την οποία όλοι εδώ λέτε διάφορα, αυτά έχουν γίνει εδώ και πάρα
πολλά χρόνια. Έχουν δώσει τα πάντα, ό,τι υπάρχει και δεν υπάρ-
χει, ό,τι µπορεί να βγάλει χρήµα άµεσα ή έµµεσα. Γιατί εµείς δεν
συµφωνούµε ότι θα γίνει αφιλοκερδώς. Η διαφήµιση του φάρου
είναι πολύ πράγµα και το καταλαβαίνετε. Εννοώ το να διαφηµί-
ζεις και να κάνεις πολιτιστικές εκδηλώσεις µη κερδοσκοπικού χα-
ρακτήρα, να τις κάνει ο χ, ο ψ. Δεν θέλω να πω ονόµατα, γιατί θα
αδικήσω και τους υπόλοιπους.

Αυτό ακριβώς συµβαίνει. Είναι µία έµµεση ιδιωτικοποίηση. Και
να σας πω και κάτι; Αν κάποιος ήταν έξυπνος επιχειρηµατίας και
είχε και λεφτά, γιατί δεν θα έπαιρνε ένα φάρο να δώσει 300.000
και να µοστράρει παντού τις διαφηµίσεις µε κάποια πολιτιστικά γε-
γονότα –δεν θέλω να χαρακτηρίσω το επίπεδο, γιατί µπορεί να
είναι και καλό καµµιά φορά- κάποιου περιεχοµένου; Έχουµε δει
τα πάντα. Και στην Ακρόπολη και στα Προπύλαια. Δεν τα έχουµε
δει; Γιατί δεν θα το πάρει, δηλαδή, γι’ αυτόν τον λόγο; Αυτό κατά
τη γνώµη µας είναι έµµεση ιδιωτικοποίηση και διαφωνούµε ριζικά. 

Να πάµε και στο επίµαχο: ΕΑΣ - εθελούσια έξοδος. Αυτός είναι
ο τίτλος. Δεν θεωρούµε ότι είναι αποσπασµατικό αυτό. Εδώ
έχουµε ένα γενικότερο πλαίσιο -το οποίο προς τιµήν του ο κ.
Ρήγας, αν και διαφωνώ, το είπε ωµά και καλά έκανε- για τις πο-
λεµικές βιοµηχανίες που λέγεται Ευρωπαϊκή Ένωση και εφαρ-
µογή στις χώρες-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Το γνωρίζετε
πολύ καλά και το γνωρίζουν όλοι.

Τι λέει αυτό το πλαίσιο συνολικά; Και δεν είναι σηµερινό.
Απλώς διαµορφώθηκε σε µία πορεία. Λέει ότι οι πολεµικές βιο-
µηχανίες, για συγκεκριµένους λόγους, θα συγκεντρωθούν σε
τρείς χώρες, η βαριά, δηλαδή, βιοµηχανία και οι υπόλοιπες
χώρες θα παίξουν το ρόλο του υπεργολάβου, στα πλαίσια του
γενικότερου σχεδιασµού. 

Ο κ. Ρήγας είπε ωµά -σωστά κατά τη γνώµη µας, δεν τον κα-
τηγορώ, άλλο αν διαφωνούµε ριζικά- ότι από τη στιγµή που µπή-
καµε στην Ευρωπαϊκή Ένωση δεχόµαστε ότι γίνεται ένας
καταµερισµός στις χώρες-µέλη για το τι θα παράγει και ποια θα
το παράγει. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Τι αποτελέσµατα, όµως, έχει αυτό για τη χώρα µας και ιδιαί-
τερα για τη χώρα µας, που βρίσκεται σε µία περιοχή που αν την
βάλει κανένας στο κοµπιούτερ ή στο χάρτη, γύρω-γύρω έχει
φλόγες; Λίγο δυτικά είναι ακόµα ανοιχτά. Είναι κυκλωµένη από
φλόγες. 

Ποιο είναι το γενικότερο πλαίσιο, λοιπόν; Τι έκανε η Ευρω-
παϊκή Ένωση για να το διασφαλίσει αυτό και να διασφαλίσει τα
συµφέροντα των µεγάλων ιµπεριαλιστικών χωρών και των µεγά-
λων βιοµηχανιών; Πρώτον, λέει: «Θα φτιάξεις µεν, αλλά µόνο για
τις ανάγκες σου τις αµυντικές». Έτσι δεν είναι; Εξαγωγές κ.λπ.
απαγορεύονται. Κράτος δεν µπορεί να ενισχύσει. Μπορεί να ενι-
σχύσει κρατική επιχείρηση και να κάνει εξαγωγές; Όχι.

Άρα, έβαλε ένα ασφυκτικό πλαίσιο…
ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Εξαγωγές εξασφαλίσαµε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Αυτό είναι. Συνεννοούµαστε νοµίζω.

Άλλο αν διαφωνούµε για τη γραµµή.  
ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Έχουµε εξασφαλίσει τη δυνατότητα για να κάνουµε
εξαγωγές. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα προχωρήσω και σε αυτό. Υπάρ-
χουν και όροι για να εξασφαλίσει κανείς τις εξαγωγές. 

Εποµένως, ξεκίνησε µία πορεία η οποία δεν ήταν ούτε µοιραία
ούτε σατανικών σχεδιασµών και αυτά που λένε διάφοροι. Ήταν
γραµµή της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Συρρίκνωση, γιατί αυτοί
έπρεπε να πουλήσουν τα δικά τους. 

Γιατί πήραµε δέκα χιλιάδες βλήµατα για τα «Leopard» από την
Ολλανδία και τη Γερµανία, ενώ µπορούσε να τα παράγει το ερ-
γοστάσιο του Υµηττού και το περίµεναν σαν µάννα εξ ουρανού
οι εργαζόµενοι, που δεν ήρθε ποτέ; 

Γιατί δεν ήµασταν ανταγωνιστικοί; Όχι. Δεν είναι έτσι. Δεν συµ-
φωνώ. Υπάρχει αυτή η γενική γραµµή η οποία λέει ότι θα έχουµε
ανταγωνιστικότητα, θα έχουµε βιωσιµότητα στην αµυντική βιο-
µηχανία, που σηµαίνει πρακτικά τι; Σηµαίνει µισθοί στα 511 ευρώ,
για να το πω απλά. Από εκεί αρχίζει, πέρα από τους εκσυγχρονι-
σµούς οι οποίοι είναι αναγκαίοι. 

Και µη µου πείτε ότι το εργοστάσιο στη Μάνδρα, η µονάδα
αυτή είναι παλιά και αναχρονιστική. Εδώ η Ελλάδα, στο πλαίσιο
αυτού του συστήµατος, έχει να δείξει φοβερά πράγµατα στον
τοµέα της πολεµικής βιοµηχανίας όλα τα προηγούµενα χρόνια.
Υπάρχει τεχνογνωσία απίστευτη και πατέντες φοβερές. Το σύ-
στηµα «ΕΡΜΗΣ» που χρησιµοποιούν οι Ένοπλες Δυνάµεις ποιος
το έκανε; Το έκανε η «SIEMENS», η «ALCATEL», οι Ισραηλινοί;
Όχι, το έκανε η ΕΑΒ.
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Η ΕΑΒ θεωρείται, για το µέγεθός της, από τις καλύτερες αε-
ροπορικές βιοµηχανίες στον κόσµο. Έχει µικρότερο κόστος και
στη συντήρηση και µπορεί να κάνει πάρα πολλά πράγµατα. Αυτό,
όµως, συγκρούεται –στο πλαίσιο αυτού του συστήµατος, δεν
λέω για τη δική µας την πρόταση- µε τα γενικότερα συµφέροντα. 

Άρα, πάµε σε µία πορεία προδιαγεγραµµένη. Θα την πω, «το
χρονικό ενός προαναγγελθέντος θανάτου», για να µην πω κώµα-
τος που θα ήταν πιο σωστό, ίσως, γιατί θα έχουµε και ιδιωτικο-
ποιήσεις και άλλα πράγµατα. Κλείσιµο της Μάνδρας στην
Ελευσίνα, εκκαθάριση θυγατρικών, νέα εταιρεία.

Εµείς έχουµε σοβαρά ερωτηµατικά. Δεν το λέω κατηγορηµα-
τικά. Δεν θα υπάρξουν µόνο εθελούσιες αποχωρήσεις αλλά θα
υπάρξουν και απολύσεις, γιατί δεν θα βγαίνει. Και λέµε, λοιπόν,
ότι η στόχευση στο όνοµα της ανταγωνιστικότητας είναι να
έχουµε εργαζόµενους µε µισθούς πείνας.

Πώς εξηγείται παραδείγµατος χάριν –εάν εµείς είµαστε τόσο
καχύποπτοι- ότι εδώ και έντεκα χρόνια, από το 2003, ενώ δεν γί-
νονται προσλήψεις, ενώ λέµε ότι έχουµε πλεονάζον προσωπικό
και διοικητικό κλπ., να υπάρχουν ήδη ενοικιαζόµενοι εργαζόµε-
νοι; Γιατί; Δεν θα µπορούσαν να είναι µόνιµοι; Για έντεκα χρόνια
µιλάµε! Πώς λοιπόν, περισσεύουν;

Και ξέρετε πολύ καλά –κι αν δεν ξέρετε, µπορεί να µη σας ενη-
µερώνουν κιόλας- ότι και αυτές τις παραγγελίες δεν µπορούν να
τις καλύψουν µε τους σηµερινούς εργαζόµενους που υπάρχουν.
Και αν φύγουν και άλλοι παραγωγικοί, όπως λέγονται –γιατί όλοι
παραγωγικοί είναι- τότε θα είναι πολύ χειρότερα και δεν θα µπο-
ρούν να υλοποιηθούν τα συµβόλαια, παρά µόνον εάν πάµε σε
ενοικιαζόµενους, σε τετραµηνίτες και σε όλη αυτήν τη λογική.

Να ξέρετε, όµως, -και το λέω µε όλη την αίσθηση- ότι σε αυ-
τούς τους τοµείς δεν είναι και τόσο εύκολα τα πράγµατα. Υπάρ-
χει υψηλή εξειδίκευση, υπάρχει µεγάλη τεχνογνωσία. Ξέρετε
πολύ καλά –και άλλοι ξέρουν- ότι έχουν πρωτοπορήσει οι Έλλη-
νες επιστήµονες και τεχνικοί και στον τοµέα των εξοπλισµών και
ας φαίνεται παράξενο. Και τώρα αυτά πάνε χαµένα. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, είµαστε ριζικά αντίθετοι και µε το σχέδιο ανα-
διάρθρωσης και φυσικά µε τις εθελούσιες.

Θα µας πείτε, «οι εργαζόµενοι, τα σωµατεία..». Εντάξει, εµείς
κατανοούµε –παρ’ ότι διαφωνούµε ριζικά- ότι όταν του άλλου του
βάζεις το πιστόλι στον κρόταφο ή του βάλεις να επιλέξει ορι-
σµένα πράγµατα, µπορεί να υποχωρήσει και να πει, «τι να κά-
νουµε, θα τα δεχτούµε για να διεκδικήσουµε κάτι παραπάνω».
Δεν είναι, όµως, έτσι.

Βλέποντας, λοιπόν, συνολικά αυτό το θέµα –και δεν µιλάω για
τον σοσιαλισµό, κυρία Γεννηµατά, µιλάω για τώρα πως είναι η
κατάσταση- και παίρνοντας υπ’ όψιν συνολικά πως διαµορφώνε-
ται η κατάσταση στην περιοχή, πιστεύουµε ότι υπήρχαν οι δυνα-
τότητες –φυσικά αυτό θέλει σύγκρουση µε την Ευρωπαϊκή
Ένωση- να υπάρξει µία σοβαρή αµυντική βιοµηχανία, που φυσικά
δεν µπορεί να καλύψει τα πάντα. Θα ήµασταν εκτός πραγµατι-
κότητας, εάν το λέγαµε αυτό. Ούτε µπορεί να φτιάξει F-16, Su-
27, 32 κ.λπ.. Όµως, θα µπορούσε να καλύψει βασικές ανάγκες
και να µην είναι εξαρτηµένη ακόµα και από βασικά πυροµαχικά
σε περιόδους κρίσης. Γιατί, όταν είσαι εξαρτηµένος, δέχεσαι και
εκβιασµούς. Και αυτό είναι γνωστό.

Η δική µας πρόταση είναι άλλη, σε άλλη, βέβαια, πολιτική κα-
τεύθυνση. Ενιαίος φορέας αµυντικής βιοµηχανίας, σχεδιασµός
µε βάση τις ανάγκες της χώρας µας κ.λπ.. Όµως, αυτά δεν γί-
νονται µέσα εδώ.

Τελειώνω, -δύο λεπτά µόνο θα χρειαστεί- µε τη ΔΕΗ και την
τροπολογία. Δεν είναι εδώ ο κ. Σταϊκούρας. Εδώ τι κάνετε; Ανα-
λαµβάνει ο κρατικός προϋπολογισµός να κάνει µια –πώς να το
πω;- µπαγαποντιά. Να πληρώσει, δηλαδή, τα χρέη που έχει η Πε-
ριφέρεια της Αττικής και δεν ξέρω ποιοι άλλοι στη ΔΕΗ και να τα
αφαιρέσει µε το έτσι θέλω από τη χρηµατοδότηση του επόµενου
χρόνου. Αυτό είναι απαράδεκτο. Γιατί το κάνετε; Γιατί δεν το κά-
νετε παντού; Και πού το κάνετε; Στην ΔΕΗ, στην ΕΥΔΑΠ και
αλλού, εκεί που θέλετε να ιδιωτικοποιήσετε και πάτε να τις δώ-
σετε «καθαρές». 

Αυτό το σενάριο το έχουµε ξαναδεί όλα τα προηγούµενα χρό-
νια. Όταν έκανε τις περιβόητες «κοινωνικοποιήσεις» το ΠΑΣΟΚ,
αυτό έκανε. Χάριζε τα χρέη και την παράδιδε καθαρή. Ερχόταν

η Νέα Δηµοκρατία µετά και την πούλαγε. Την «Πειραϊκή-Πα-
τραϊκή» της Σάµου την πούλησε -αν δεν κάνω λάθος- 320 εκα-
τοµµύρια δραχµές µε 1,2 δισεκατοµµύρια στοκ, εάν θυµάµαι
καλά τα νούµερα.

Αυτό ακριβώς γίνεται τώρα. Θα την πάρει, αφού την δίνετε;
Δώστε τη µαζί µε τα χρέη. Την ξεκαθαρίζετε και τη δίνετε κα-
θαρή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τέλος, έχουµε καταθέσει µια τροπολογία και πιστεύουµε ότι
δεν πρέπει να είναι µικρόψυχο το Υπουργείο. Είναι η τροπολογία
της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Ενώσεων Στρατιωτικών που πε-
ριέχει θέµατα, τα οποία πιστεύουµε ότι µπορούν να λυθούν. Είναι
δίκαια, τα υποστηρίζουµε και θα θέλαµε έστω στο κλείσιµο, αφού
δεν κάνετε αποδεκτή στο σύνολο, να µας πείτε έστω εάν θα εν-
σωµατώσετε ορισµένα θέµατα τα οποία είναι και κραυγαλέα και
µπορούν να λυθούν. Έχουν ελάχιστο οικονοµικό κόστος και µπο-
ρεί να βελτιώσουν -όχι να αλλάξουν τίποτα- τη θέση των στρα-
τιωτικών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε
πολύ, κύριε συνάδελφε. 

Θα δώσω τον λόγο στην κ. Κατριβάνου για οιονεί προτασσό-
µενη δευτερολογία.

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Θέλω να µιλήσω συγκεκριµένα για
την τροπολογία που έχει κατατεθεί από πολλούς Βουλευτές σή-
µερα και έχει υπογραφεί από ΠΑΣΟΚ, Νέα Δηµοκρατία, ΔΗΜΑΡ,
Ανεξάρτητους Έλληνες και Ανεξάρτητους Βουλευτές. Είναι µια
ίδια τροπολογία που έχουµε καταθέσει και εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ δύο
φορές και αφορά τα κέντρα πρόληψης. 

Συγκεκριµένα, επειδή οι εργαζόµενοι των κέντρων πρόληψης
θα ενταχθούν στο ενιαίο µισθολόγιο τους ζητείται να καταβάλουν
αναδροµικά χρήµατα που έχουν πάρει από το 2013. Για να το
έχουµε καταθέσει και εµείς δύο φορές και να υπάρχει µια τόσο
ευρεία αποδοχή αυτής της τροπολογίας, αυτό και µόνο δείχνει
και το δίκαιο και τη συναίνεση γύρω απ’ αυτό το θέµα. 

Αυτό που ισχύει αυτήν τη στιγµή, είναι ότι έχουµε τετρακόσι-
ους εργαζόµενους που είναι απλήρωτοι πέντε και έξι µήνες οι
περισσότεροι, που στα κέντρα πρόληψης δεν έχουν δοθεί λεφτά,
που έχουν κοµµένο ρεύµα, έχουν κοµµένα τηλέφωνα κ.λπ. και δι-
οικητικά καταρρέουν και έρχονται, όµως, να τους ζητήσουν πίσω
αναδροµικά από το 2013 από τη στιγµή που θα µπούνε στο ενιαίο
µισθολόγιο.

Μιλάµε τώρα για την πρόληψη που γίνεται στις κοινότητες,
που αφορούν ναρκωτικά, όλες τις εξαρτήσεις όπως τζόγο, δια-
δίκτυο και λοιπά, αφορούν ενδοσχολική βία και αφορούν την ψυ-
χική υγεία στις κοινότητες που δεν φτάνουν άλλες υπηρεσίες.
Είναι πάρα πολύ κρίσιµο να µην καταρρεύσει αυτό το σύστηµα
και να µην τους αφήσουµε χωρίς ενίσχυση.

Τι έχει γίνει; 
Εµείς, ως ΣΥΡΙΖΑ, καταθέσαµε το Μάη του 2014 µία τροπολο-

γία που λέει να αποσαφηνιστεί ότι όταν µπουν οι εργαζόµενοι
στο ενιαίο µισθολόγιο δεν θα τους ζητηθούν αναδροµικά του
2013. Ο τότε Υπουργός, ο κ. Γεωργιάδης, είχε πει ότι «Υπογρά-
φεται τώρα η προγραµµατική σύµβαση από την 1-1-2014 και έτσι
θα έχουν τακτική, µόνιµη και διαρκή χρηµατοδότηση και όσον
αφορά τα αναδροµικά θα το σκεφτούµε και θα το επεξεργα-
στούµε». Στη συνέχεια γίνεται συνάντηση µε την κ. Μακρή, το
σωµατείο και το ΣΥΡΙΖΑ και δεσµεύεται η κ. Μακρή ότι «Στο επό-
µενο νοµοσχέδιο για την υγεία θα φέρουµε αυτήν την τροπολο-
γία που δεν θα ζητείται αναδροµικά από τους εργαζόµενους να
καταβάλουν µισθούς από το 2013, γιατί είναι σωστό και δίκαιο».
Γίνεται βίαιο κλείσιµο της Βουλής, γίνεται ανασχηµατισµός κυ-
βέρνησης και δεν έρχεται η τροπολογία. Τέλος Ιουνίου 2014 «ξα-
νακατεβάζουµε» ως ΣΥΡΙΖΑ την ίδια τροπολογία που έρχεται και
σήµερα και έχουµε «κατεβάσει» και το Μάη του 2014 που λέει να
µην έχουν οι εργαζόµενοι να πληρώσουν αναδροµικά τα λεφτά.
Ο κ. Βορίδης λέει: «Σωστό και δίκαιο. Θα το επεξεργαστούµε».
Σας το «ξανακατεβάζουν» σήµερα οι άλλοι Βουλευτές και συµ-
φωνούµε και εµείς. Τι λέτε; Λέτε «Δεν µπορούµε να το συζητή-
σουµε γιατί δεν έχουµε έκθεση από το Γενικό Λογιστήριο του
Κράτους». Είναι εµπαιγµός. Είναι από το Μάη του 2014 που έρ-
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χεται σε συνεχείς τροπολογίες το ίδιο πράγµα. Υπάρχει κυβερ-
νητική δέσµευση, υπάρχει άπλετος χρόνος και εσείς µας ξανα-
λέτε σε όλο αυτό το διάστηµα ότι δεν έχετε στείλει να πάρετε
–που ο οποιοσδήποτε Υπουργός τρεις µέρες χρειάζεται- έκθεση
από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Άµυνας):
Δική µου αρµοδιότητα είναι να το κάνω αυτό;

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Είναι κυβερνητικός εµπαιγµός. Αυτό
θέλουµε να πούµε.

Λοιπόν, εµείς σήµερα θα την ξανακαταθέσουµε την τροπολο-
γία και τη Δευτέρα µπαίνει κύρωση σύµβασης στο Υπουργείο
Υγείας. Θα το καταθέσουµε, λοιπόν, σε συναφές. Είναι η ίδια
τροπολογία που την παίρνει ο ένας και ο άλλος και την ξανακα-
ταθέτει. Υπάρχει άπλετος χρόνος να έρθει τελικά η έκθεση από
το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, να µην υπάρχει αυτός ο εµ-
παιγµός και αυτή η κυβερνητική ασυνέχεια, παρ’ όλες τις συνε-
χείς δεσµεύσεις, αλλά το κυριότερο να πληρωθούν αυτοί οι
εργαζόµενοι που είναι πέντε και έξι µήνες απλήρωτοι και δου-
λεύουν πραγµατικά µε όλο το σθένος και την ψυχική τους κατά-
θεση και δεν παίρνουν πίσω τίποτα. Είναι στον αέρα θεσµικά και
εµπαίζονται, διότι εκτός του ότι τους αφήνουµε απλήρωτους,
τους ζητείται και αναδροµικά να καταβάλουν τους µισθούς που
έχουν πάρει το 2013, αφού τους αφήνουµε στον αέρα και ακά-
λυπτους.

Θεωρούµε απαράδεκτο αυτό που γίνεται αυτήν τη στιγµή. Θε-
ωρούµε ότι η Κυβέρνηση είχε κάθε περιθώριο από το Μάη να ζη-
τήσει µια έκθεση από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους.
Θεωρούµε ότι θα έπρεπε µε υπουργική τροπολογία να έχει κα-
λυφθεί το θέµα. 

Σας αναγγέλλουµε ότι την καταθέτουµε σήµερα και τη Δευ-
τέρα που θα έρθει να µην ξανακούσουµε αυτήν την ίδια γελοία
δικαιολογία. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Σας ευχαρι-

στούµε αλλά η τελευταία λέξη «γελοία» δεν χρειαζόταν. Αστήρι-
κτη, πείτε την ή όπως αλλιώς θέλετε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Αστήρικτη. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Εισερχόµαστε

στις δευτερολογίες.
Τον λόγο έχει ο κ. Καράµπελας, προκειµένου να δευτερολο-

γήσει.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΡΑΜΠΕΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

Βουλευτές, εκτιµώ ότι το νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα
έχει συζητηθεί λεπτοµερώς και επί της αρχής και επί των άρθρων
σε όλες τις συνεδριάσεις και σήµερα στο Τµήµα. Είναι µία συνέ-
χεια, όπως είπα στην εισήγησή µου, του εκσυγχρονισµού του
κράτους, αποκατάστασης των αδικιών και άρα, νοµίζω ότι δεν
έχω τίποτα άλλο να συνεισφέρω σε αυτήν τη συζήτηση. 

Θα ήθελα, βέβαια, να ακούσω και τις τροπολογίες τις οποίες
θα µας επεξηγήσει η Υπουργός στη δευτερολογία της, τις δικές
της τροπολογίες και µετά να τοποθετηθώ, αλλά δεν πειράζει.

Από εκεί και πέρα, επιγραµµατικά θέλω να πω για τις τροπο-
λογίες που τελικά συζητήσαµε πιο πολύ, που δεν έχουν σχέση
µε το νοµοσχέδιο, ότι θα πρέπει κάποια στιγµή και αυτές οι εται-
ρείες συµβούλων οι οποίες συµβουλεύουν για εθελούσια έξοδο
να µας πουν πόσο συνεισφέρει η εθελούσια έξοδος στην εξυ-
γίανση µιας εταιρείας και στα οικονοµικά του κράτους. Ουσια-
στικά, εµένα στο φτωχό µου µυαλό µου φαίνεται ότι µε την
εθελούσια, αντί να τους πληρώνω από τη µία τσέπη, την αρι-
στερή, τους πληρώνω από τη δεξιά τσέπη και δεν υπάρχει κα-
νένα όφελος και για κανέναν.

Θα ήθελα να δούµε προσεκτικά τις παρατηρήσεις της κ. Αυ-
λωνίτου για την ειδικότητα των αθλητών οι οποίοι γίνονται αξιω-
µατικοί. Οι Ολυµπιονίκες οι οποίοι γίνονται αξιωµατικοί, έχουν
κάποια ειδικότητα. Η κ. Αυλωνίτου, έκανε κάποιες προτάσεις και
θα ήθελα να τις δούµε. 

Ο κ. Συρµαλένιος, για την τροπολογία του Νεωρίου είπε ότι θα
ήταν καλό να ήταν προαπαιτούµενο η πληρωµή των εργαζοµέ-
νων. Άλλωστε, έχουµε ζήσει δύο τροπολογίες για το Νεώριο και
δεν είναι καλό οι εργαζόµενοι να µένουν απλήρωτοι και να ερχό-
µαστε µε τρίτη τροπολογία.

Ο κ. Οικονόµου, για την τροπολογία για τους µακροχρόνια
εθελοντές φάνηκε πολύ σίγουρος ότι όλοι οι Βουλευτές θα ψη-
φίζαµε αυτήν την τροπολογία. Καθένας, όµως, ας µιλάει για τον
εαυτό του. Ήρθε µία τροπολογία τελευταία στιγµή, όπως πάντα,
χωρίς να έχουµε έκθεση από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους,
οποιαδήποτε και εάν είναι αυτή και νοµίζω ότι δεν είναι άστοχο
η στρατιωτική ηγεσία να έχει γνώµη για στρατιωτικά θέµατα.

Τέλος, για τη δική σας τροπολογία, κύριε Πρόεδρε, θέλω να
πω το εξής. Ο κ. Μαρκογιαννάκης κατέθεσε µία τροπολογία, για
την οποία νοµίζω ότι πρέπει να τοποθετηθείτε και τα υπόλοιπα
κόµµατα της Αντιπολίτευσης, διότι κάποιος που αυτοκτονεί εν
ώρα υπηρεσίας την ώρα που κάνει την σκοπιά του, νοµίζω ότι θα
πρέπει να έχει τα ευεργετήµατα που έχουν οι υπόλοιποι. 

Θα ήθελα να πω και κάτι τελευταίο για την τροπολογία της κ.
Κατριβάνου, την οποία έχω υπογράψει και εγώ. Εκτός των όσων
είπε η κ. Κατριβάνου, θέλω να πω ότι λόγω των δυσµενών οικο-
νοµικών κάθε οικογένειας, τα κέντρα πρόληψης κάνουν και µία
δουλειά παραπάνω και τις απογευµατινές ώρες και αυτή είναι
της ψυχολογικής υποστήριξης, πέραν των δραστηριοτήτων τους.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τον λόγο έχει ο

κ. Χατζηλάµπρου για πέντε λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Ξεκινώ από τις τροπολογίες

των άλλων Υπουργείων. 
Κατ’ αρχάς, θεωρώ ότι είναι απαράδεκτη η τροπολογία Χρυ-

σοχοΐδη που φτιάχτηκε χθες το βράδυ, βελτιώθηκε και «αλλοι-
ώθηκε» σήµερα το πρωί και την έφερε αλλιώς. Αφορά χιλιάδες
µηχανικούς και έχει και αναδροµική ισχύ, όπως γράφει µέσα και
δεν γίνεται συζήτηση. Έχει διαφωνίες το ΤΕΕ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: Συµφώνησε το ΤΕΕ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Εγώ δεν βλέπω να έχει συµ-

φωνήσει. Έχω ένα κείµενό του που δεν συµφωνεί το ΤΕΕ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: Στη νέα διατύπωση έχει

συµφωνήσει. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Δηλαδή, υπάρχει ένα θέµα, αν

παλεύτηκε και τι παλεύτηκε σε σχέση µε την ευρωπαϊκή οδηγία
µε την οποία εναρµονιστήκαµε. 

Σε κάθε περίπτωση, όµως, αυτό σηµαίνει ότι οι µικρές τεχνικές
εταιρείες, οι ανεξάρτητοι µηχανικοί -το είπε κάποιος συνάδελ-
φος- φτάνουν να παλεύουν µε τις βαρέων βαρών εταιρείες και
τάχατες να λέµε ότι έτσι εξοµαλύνουµε το τοπίο και απελευθε-
ρώνουµε την αγορά. Σε κάθε περίπτωση έχουµε ζηµία του κοι-
νωνικού κόσµου που ασχολείται µε την κατασκευή. 

Τώρα τι έχει γίνει; Είναι πολύ περισσότερα τα µικρά έργα,
κύριε Πρόεδρε, και γι’ αυτό ενδιαφέρει τους µεγάλους το να
µπούνε και σε αυτά. Κι αυτό περνάει εύκολα, έρχεται µε µία το-
ποθέτηση, χωρίς επεξεργασία σε επιτροπές, χωρίς τίποτα. 

Θα ήθελα τη δική σας παρέµβαση στο να µην τη δεχτούµε, στο
να την αποπέµψουµε για άλλη στιγµή, να περάσει από επιτροπές
κανονικά. Μέρα της δηµοκρατίας σήµερα, τη θέλαµε αυτήν την
παρέµβαση, τη θέλουµε την παρέµβαση αυτή. Αν η κυρία Υπουρ-
γός λόγω της συµµετοχής της στην Κυβέρνηση δεν µπορεί να
µην την προσυπογράψει, το σχόλιο του Προεδρείου θα ήταν ση-
µαντικό σε αυτό τουλάχιστον. 

Σας το είπα νωρίτερα, ότι ήρθαµε να συνεδριάσουµε τέτοια
µέρα, κοιτάχτε µε τι πρωτοσέλιδα: «Οι φάροι της διαπλοκής». Και
δεν αφορά το νοµοσχέδιο τους φάρους, αφορά ακριβώς τις τρο-
πολογίες που έρχονται. 

Σε σχέση µε τις τροπολογίες των άλλων υπουργείων, υπάρχει
αυτή του Υπουργείου Πολιτισµού. Ήρθε ο κ. Τασούλας και την
ανέλυσε. Σε αυτήν υπάρχει ένα θετικό σηµείο, η εκχώρηση του
να ξαναγυρίσουν οι καταδύτες και να µπορούν να βουτάνε.
Υπάρχει ένα που είναι ατελές στο γεγονός ότι θέλει έξι µόνο κα-
ταδύσεις κατά µήνα, ενώ πολλές φορές το έργο αφορά δέκα-δε-
καπέντε καταδύσεις, όταν είναι δηλαδή κάτι σε εξέλιξη. Οι
εργαζόµενοι ήθελαν να ενοποιηθεί και να είναι σε χρονιάτικη
βάση. 

Είπαµε ότι την τροπολογία του Υπουργείου Παιδείας δεν την
ψηφίζουµε. 

Ψηφίζουµε αυτήν του Υπουργείου Εξωτερικών. Αποτελεί αί-
τηµα των εργαζοµένων εκεί. Ήρθε πιο νωρίς, δουλεύτηκε κ.λπ..  
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Δεν ψηφίζουµε την τροπολογία για τις σχολές της Αστυνοµίας. 
Όσον αφορά αυτή του κ. Ρήγα, δεν έχω καταλάβει ακριβώς αν

γίνεται αποδεκτή. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Θα τα πούµε. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Ναι, αλλά δεν θα έχω τρόπο

να µιλήσω µετά. 
Αν γίνεται αποδεκτή, η γνώµη µας είναι, αν µπορεί το Υπουρ-

γείο Εθνικής Άµυνας, που εκείνο θα δώσει τα χρήµατα, να τα
στείλει κατευθείαν στους λογαριασµούς των εργαζοµένων, αυτό
που είπε δηλαδή, αν µπορεί να υλοποιηθεί. Διότι άλλες δύο
φορές έχει έρθει τροπολογία, µε προφορικό τρόπο, όσον αφορά
το ότι οι εργαζόµενοι έχουν απλήρωτα δεδουλευµένα και στο
τέλος δεν έφτασαν σε αυτούς. 

Είπαµε ότι τοποθετούµαστε µε θετικό τρόπο στην τροπολογία
που έφερε το ΚΚΕ και αφορά την τροπολογία της Πανελλήνιας
Οργάνωσης Εργαζοµένων στον στρατό. 

Δεν έχω καταλάβει αν δέχεστε, κυρία Υπουργέ -κι αυτό είναι
ένα θέµα- την τροπολογία που υπογράφουν ο κ. Κεφαλογιάννης
µε τον κ. Σαλτούρο, η οποία δίνει την ασυλία που έχει το ΤΑΙΠΕΔ
και στις διοικήσεις των εκκαθαριζοµένων ΕΑΣ. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Θα σας εξηγήσω.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Ωραία, θα µιλήσετε, αλλά
θεωρώ ότι είναι λάθος να οδηγηθούµε σε κάτι τέτοιο. Θα τοπο-
θετηθείτε, αλλά δεν θα έχω εγώ λόγο µετά. 

Για την τροπολογία της Κύµης, για το µεν πρώτο µέρος της
είναι καθαρό ότι συµφωνούµε, είναι ένας τρόπος να πάρουν τα
δεδουλευµένα. Στο όλο σχέδιο της εκκαθάρισης σε έξι µήνες
όµως διαφωνούµε. Προχθές τραυµατίστηκε ο αστυνοµικός στην
επιχείρηση που έγινε στο κέντρο της Αθήνας και βγήκε παντού
ότι το αλεξίσφαιρο γιλέκο το είχε αγοράσει µόνος του. Η Κύµη
ξέρετε ότι παράγει κράνη, γιλέκα κ.λπ.. Γιατί να τις χάνουµε τις
παραγωγικές δυνατότητες; 

Μπαίνω στο ζήτηµα των ΕΑΣ, που είναι και το σηµαντικό για
µένα. Πριν από δέκα ηµέρες, η Βουλή, εδώ, στον αναπτυξιακό
νόµο, έδωσε 18 εκατοµµύρια -περάσατε µε την πλειοψηφία, δεν
τα ψηφίσαµε εµείς- για ένα φωτοβολταϊκό πάρκο ή ανεµογεννή-
τριες και 23 εκατοµµύρια, θέσεις εργασίας µία στη µία περί-
πτωση και µία στην άλλη. Και βρισκόµαστε µε εγκατεστηµένες
παραγωγικές δυνατότητες και τις απαξιώνουµε. Θα το πάρει κά-
ποιος το εργοστάσιο να το κάνει τι µετά; Το αραχνιασµένο ερ-
γοστάσιο θα γίνει κάτι άλλο. Η εκκαθάριση θα είναι τραγική. Τι
θα κάνουµε µε αυτούς τους ανθρώπους; Θα τους πάµε µετά στα
ταµεία ανεργίας και θα σέρνονται στην κοινωνία, όπως σέρνεται
τόσες χιλιάδες κόσµος;

Νοµίζω ότι µε άλλη σπουδή θα έπρεπε να στεκόµαστε για τις
εγκατεστηµένες παραγωγικές δυνάµεις του τόπου. Προσπαθώ
να καταλάβω και µε όσους το κουβέντιασα µου λένε όλοι «Λογικό
είναι», ότι αν δεν έρθει το σχέδιο, γιατί µιλάµε για την εθελούσια;
Πώς το σχέδιο της παραγωγής προβλέπει διακόσιους εξήντα απ’
έξω;

Αυτοί, όµως, µε τους οποίους συζήτησα, που είναι και από
τους εισηγητές και από τους συνοµιλητές, βάζουν και κάτι άλλο,
το οποίο εγώ δεν το έβαζα. Λένε «µα, είναι λογικό στον τόπο µας
να πρέπει να συναποφασίσουµε µε µια επιτροπή εκ των δανει-
στών για το τι θα κάνουµε µε τις Ένοπλες Δυνάµεις, µε την πα-
ραγωγή µας κ.λπ.;» Δεν είναι λογικό. Ε, σε µια τόσο παράλογη
βάση, προσπαθούµε να οικοδοµήσουµε λογικά επιχειρήµατα.
Επιτρέψτε µας να παραµένουµε σε λογικά επιχειρήµατα.

Ξέρω ότι το επιχείρηµά σας είναι ότι βρήκατε την αµυντική βιο-
µηχανία µπροστά στο να πάει στο ΤΑΙΠΕΔ και ένα Υπουργείο Οι-
κονοµικών, το οποίο δεν ήθελε να ακούσει καµµία λύση, ήθελε
τον αυτόµατο θάνατο. Με τον αγώνα τους οι εργαζόµενοι και τις
προσπάθειες πολλών από εσάς κατάφεραν να επιβάλουν, τι; Ένα
συµβιβασµό σε ποιο επίπεδο; Ένα συρρικνωµένο ίσως βιοµηχα-
νικό συγκρότηµα και πολύς κόσµος έξω από την παραγωγή.
Προσέξτε, η οικοδόµηση λογικών επιχειρηµάτων σε µια παρά-
λογη βάση θα µας οδηγήσει σε πολιτικές συµπεριφορές. 

Μαθαίνω για κάποια µεγάλη εκδήλωση στο χώρο του Υµηττού
τις επόµενες µέρες, επικοινωνιακού χαρακτήρα κ.λπ.. Δεν ξέρω,

άκουσα ότι «ετοιµάζεται, βάφεται, ξαναβάφεται, γιατί έχουµε µια
εκδήλωση» -λέει- κ.λπ.. Το σηµειώνω προκαταβολικά. Μην πανη-
γυρίσουµε ότι σώσαµε τίποτα. Οι άνθρωποι µπορεί να δέχονται
µε το κεφάλι κάτω ή µε ένα ρεαλισµό περίεργο «επειδή είµαι
κοντά στη σύνταξη έστω να φύγω έτσι», αλλά µην τους κουνή-
σουµε και το δάχτυλο ότι «εµείς σας σώσαµε». Δεν έχουµε σώσει
τίποτα. Αυτό που θα έπρεπε να σώσουµε, δηλαδή την παραγω-
γική µηχανή να µπορεί να γεννάει απασχόληση, πλούτο -και
έχουµε αυτές τις δυνατότητες- δεν το έχουµε κάνει. Είναι υπό-
σχεση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Παρ’ όλο που καταλαβαίνουµε αυτούς τους εργαζόµενους
που στη φυγή τους επάνω λένε «να πάρω και την αποζηµίωση»,
κατά τη γνώµη µας αυτό το σχέδιο δεν βοηθάει την αµυντική βιο-
µηχανία να σταθεί στα πόδια της, άλλα πράγµατα θέλει και από
αυτήν την άποψη είµαστε αρνητικοί στο σύνολο του νοµοσχεδίου
και στα επιµέρους άρθρα. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Και εµείς σας

ευχαριστούµε.
Ο συνάδελφος κ. Τριαντάφυλλος έχει τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Θα µιλήσω και εγώ µόνο για τις τροπολογίες και συγκεκριµένα

θα µιλήσω για την τροπολογία που καταθέσαµε για τα κέντρα
πρόληψης µαζί µε συναδέλφους Βουλευτές από όλες τις πτέρυ-
γες. Και το λέω αυτό, γιατί πραγµατικά, κύριε Πρόεδρε, ήταν µια
τροπολογία η οποία είχε µια ευρύτατη αποδοχή. Αφορά ένα προ-
σωπικό το οποίο, πραγµατικά, ταλαιπωρείται όλο αυτό τον καιρό.
Γνωρίζω τις προσπάθειες που έχει καταβάλει στο παρελθόν και
η Υπουργός η κ. Γεννηµατά από άλλες θέσεις ευθύνης που είχε
αναλάβει και είχε διατελέσει και γνωρίζω τη µεγάλη ευαισθησία
που έχει η ίδια. Όπως έχω ενηµερωθεί υπάρχει γενικό κώλυµα
από την πλευρά του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους και αυτός
είναι ο λόγος ο οποίος –τουλάχιστον στη συζήτηση που είχα µε
τον Υπουργό Υγείας- µου τέθηκε ως κώλυµα για την αποδοχή
της συγκεκριµένης τροπολογίας.

Πρέπει να πω όµως το εξής. Εµείς ζητήσαµε τη στήριξη της
συγκεκριµένης τροπολογίας και τη συνυπογραφή της και από
συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ, η οποία δεν έγινε δεκτή. Δεν ζητήθηκε
στο παρελθόν από τη δική µας την πλευρά οποιαδήποτε συνυ-
πογραφή οποιασδήποτε παρόµοιας ή άλλης τροπολογίας και
αυτό καταδεικνύει ίσως και έναν τρόπο ίσως µικροκοµµατικό που
χειρίζεται ακόµα και τα ζητήµατα των τροπολογιών η Κοινοβου-
λευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ.

Αντιθέτως, ο συνάδελφος από το ΚΚΕ θα τη συνυπέγραφε
αλλά ήταν ουσιαστικά η τελευταία ώρα που µπορούσαµε να την
καταθέσουµε και αυτή να είναι εµπρόθεσµη και για αυτόν τον
λόγο δεν κατάφερε τελικά να τη συνυπογράψει. Γνωρίζω δε ότι
τη στηρίζει η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ. Όµως, επειδή
είναι ένα ζήτηµα…

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: … (Δεν ακούστηκε)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: Επειδή είναι ένα ζήτηµα,

κυρία Κατριβάνου, το οποίο δεν αφορά µόνο την Κοινοβουλευ-
τική σας Οµάδα…

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Φυσικά, και συµφωνούµε κιόλας σε
αυτό. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: …και το οποίο δεν
αφορά µόνο ένα κοµµάτι της ελληνικής κοινωνίας αλλά αφορά
ολόκληρη την ελληνική κοινωνία και νοµίζω ότι όλες οι πτέρυγες
αντιλαµβάνονται τη χρησιµότητα και την κρισιµότητα µιας τέ-
τοιας διάταξης. Καλό είναι σε αυτά τα θέµατα να επιτυγχάνουµε
συνεργασίες και συνέργειες. 

Εποµένως, εάν έρθει στο επόµενο διάστηµα, την επόµενη βδο-
µάδα, την επόµενη Δευτέρα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Υγείας,
καλό είναι να αναλάβουµε από κοινού πρωτοβουλία ούτως ώστε
να µπορέσουµε να έχουµε αυτήν τη διάταξη. Αυτό είναι το
πρώτο. 

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Το κάνουµε όλοι µαζί, ούτως ή
άλλως. 
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: Ωραία. 
Και δεύτερον, όχι µε ξεχωριστές τροπολογίες ο καθένας αλλά

µε µία τροπολογία την οποία θα συνυπογράψουν όλες οι πτέρυ-
γες. 

Απαντώ γιατί δεν έγινε το Μάιο, διότι δεν ζητήθηκε ποτέ η δική
µας συνυπογραφή. Εµείς ενηµερωθήκαµε για το ζήτηµα από τα
κέντρα πρόληψης, σωµατεία και το προσωπικό των κέντρων πρό-
ληψης µαζί µε τους άλλους συναδέλφους γι’ αυτό αναλάβαµε
τώρα τη συγκεκριµένη πρωτοβουλία. 

Ένα άλλο που πρέπει να πούµε είναι το εξής. Ως Πρόεδρος
στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων για το  Β’ Θερινό Τµήµα,
εγώ προσωπικά θα αναλάβω την πρωτοβουλία να συζητήσουµε
τα ζητήµατα αυτά µέσα στο καλοκαίρι και για τον ΟΚΑΝΑ και για
τα κέντρα πρόληψης. Επίσης, θα ζητήσω και από τον Υπουργό
Υγείας να έρθει εδώ, προκειµένου να ενηµερώσει το ελληνικό
Κοινοβούλιο ακριβώς τι συµβαίνει µε όλη αυτήν τη µεγάλη προ-
σπάθεια, προκειµένου να αντιµετωπίσουµε το µεγάλο ζήτηµα
των ναρκωτικών. 

Κυρία Υπουργέ, νοµίζω ότι είναι σηµαντικό να δούµε το ζήτηµα
που θέτει ο κ. Οικονόµου µε µία τροπολογία την οποία έµαθα και
εγώ σήµερα και να δούµε τα ζητήµατα αυτά, από την στιγµή που
δεν υπάρχει δηµοσιονοµικό κόστος –ούτε κάποιο µισθολογικό
κόστος- και να δούµε πως µπορούν οι µακράς θητείας να έχουν
την ανάλογη βαθµολογική εξέλιξη.

Το Υπουργείο Υποδοµών έφερε µία νοµοτεχνική βελτίωση. Ου-
σιαστικά αναδιατύπωσε τα κρίσιµα σηµεία της τροπολογίας και
νοµίζω ότι τώρα γίνεται δεκτή από τους εµπλεκόµενους φορείς
και έχουµε την ενηµέρωση ότι τουλάχιστον έχει συµφωνηθεί το
νέο πλαίσιο της τροπολογίας και µε το Προεδρείο του ΤΕΕ. 

Το ζήτηµα το οποίο έχει να κάνει µε την κατοχύρωση των συν-
ταξιοδοτικών δικαιωµάτων των εργαζοµένων που µπαίνουν στο
πρόγραµµα της υπό ψήφιση εθελουσίας εξόδου τίθεται µε µία
τροπολογία που κατέθεσα εγώ. Δεν άκουσα την άποψη του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Νοµίζω ότι αυτή η τροπολογία κατοχυρώνει αυτά τα οποία
έθεσαν οι  εργαζόµενοι κατά τη διάρκεια της συνεδρίασης για
την ακρόαση των φορέων…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Το είπα προηγουµένως.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: Α, το είπατε στην αρχική

σας τοποθέτηση. Επειδή τώρα κάνατε τοποθέτηση για τις τρο-
πολογίες, γι’ αυτό δεν το άκουσα. 

Νοµίζω ότι το σηµαντικό κοµµάτι που κατοχυρώνεται εδώ είναι
ότι θεσπίζουµε και θωρακίζουµε όσους εισέρχονται στο συγκε-
κριµένο πρόγραµµα εµπιστευόµενοι την ελληνική πολιτεία ότι
δεν θα τύχουν οποιουδήποτε αιφνιδιασµού αλλά αντιθέτως όλα
τα συνταξιοδοτικά τους δικαιώµατα θα είναι πλήρως κατοχυρω-
µένα. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Η κ. Γιαννακάκη

έχει τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΓΙΑΝΝΑΚΑΚΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Και εγώ θα µιλήσω µόνο για τις τροπολογίες και θα ξεκινήσω

από τις υπουργικές. Όσον αφορά στην τροπολογία του Υπουρ-
γείου Παιδείας, έχει δύο σκέλη. Το ένα αφορά στην παράταση
αναστολής ισχύος του ν. 3653/2008. Αν ήταν µόνο αυτό, εµείς
θα ήµασταν υπέρ. Και για ποιο λόγο; Γιατί κατ’ αρχάς απ’ όσο
γνωρίζω θα περάσει ένας συνολικότερος νόµος τον Σεπτέµβριο
για τα θέµατα της έρευνας.

Όµως, το βασικότερο κοµµάτι της εν θέµατι τροπολογίας
αφορά στην παράταση ισχύος άδειας ίδρυσης και λειτουργίας
ιδιωτικών σχολείων πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαί-
δευσης. Κι εδώ µε µεγάλη µας λύπη διαπιστώνουµε ότι ο κ. Λο-
βέρδος συνεχίζει την πολιτική και τη φιλοσοφία του προκατόχου
του γιατί αυτήν τη στιγµή είναι µία αταξία που υπάρχει τα τελευ-
ταία δύο χρόνια. Υπάρχουν ιδιωτικά εκπαιδευτήρια, τα οποία
πλουτίζουν εις βάρος του δηµοσίου, δεν έχουν καµµία ενηµερό-
τητα και µπορούν να λειτουργούν αλλάζοντας µόνο επωνυµία
ακόµη και στον ίδιο χώρο. Αυτή η παρανοµία γίνεται. Το Υπουρ-
γείο κλείνει τα µάτια του, για να µην πω ότι σκανδαλωδώς ευνοεί
πολύ συγκεκριµένα εκπαιδευτήρια και πολύ συγκεκριµένους επι-
χειρηµατίες. 

Όσον αφορά στα ζητήµατα του καταδυόµενου προσωπικού

του Υπουργείου Πολιτισµού, δεν έχουµε κανένα θέµα. Είµαστε
υπέρ. Υπερψηφίζουµε. 

Για τα µέτρα ενίσχυσης των υπηρεσιών οικονοµικής διπλωµα-
τίας και προώθησης των διεθνών οικονοµικών σχέσεων και άλλες
διατάξεις του Υπουργείου Εξωτερικών σαφώς και είµαστε υπέρ. 

Είναι µία εξαιρετικά καλογραµµένη τροπολογία. Εδώ,
πραγµατικά, υπάρχει λόγος να κατατεθεί, γιατί σπανίως περνάνε
νοµοσχέδια του Υπουργείου Εξωτερικών κι έρχεται να ρυθµίσει
και µία αταξία στη ζωή των διπλωµατών του οικονοµικού τοµέα
τα δύο τελευταία χρόνια µε όλες αυτές τις αµφισηµίες µε το
Υπουργείο Ανάπτυξης κτλ και ειδικά σε µία εποχή που αυτός ο
κλάδος θα µπορούσε –και µπορεί κι έχει τις ικανότητες, γιατί
πρόκειται για κλάδο που υπηρετούν άτοµα πολύ υψηλών
προσόντων, αποφοίτων της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας
Διοίκησης- να αποτελέσει την αιχµή του δόρατος για το κοµµάτι
των εξαγωγών, που έχει πολύ µεγάλη ανάγκη η χώρα µας για την
έξοδό της από την κρίση. 

Προχωρώ στον επαναπροσδιορισµό πλαισίου χορήγησης
κατάστασης επιβίβασης σε αξιωµατικούς και προσωπικό των
Ενόπλων Δυνάµεων, ρυθµίσεις σχετικά µε ειδικότητες
προσωπικού και σύνθεση Συµβουλίου Προαγωγών Πολεµικής
Αεροπορίας. Εδώ, λοιπόν, τι γίνεται; Δίνεται η δυνατότητα στον
Υπουργό Εθνικής Άµυνας να χορηγεί καταστάσεις επιβιβάσεως
για µετακινήσεις στο ένστολο προσωπικό κάθε βαθµίδας
ανάλογα µε πραγµατικά συµβάντα-ανάγκες αλλά και κριτήρια
που θα καθοριστούν µε µελλοντικές κοινές υπουργικές
αποφάσεις. 

Οι δαπάνες θα βαρύνουν τον κρατικό προϋπολογισµό, δηλαδή
θα έχει τη δυνατότητα να ασκεί ένα είδος κοινωνικής πολιτικής
για τους µη έχοντες ενδεχοµένως αλλά υπάρχει και ο κίνδυνος –
και εδώ πέρα πρέπει να το αναγνωρίσουµε- ο κάθε αρµόδιος
εκτός των άλλων να είναι και ο ίδιος που θα ορίζει αυτά τα
οικονοµικο-κοινωνικά κριτήρια. Δηλαδή, αυτή η τροπολογία
µπορεί να είναι σε θετική κατεύθυνση, µπορεί να είναι όµως και
σε αρνητική κι αυτό επαφίεται αποκλειστικά σε αυτόν ο οποίος
θα τη χειριστεί. Γιατί, δυστυχώς, µπορεί να αποβεί κι ένα µέσο,
ένα ρουσφετολογικό –αν µου επιτρέπετε- εργαλείο µικρής
κλίµακας, που θα αποτελέσει όµως µία πολύ µεγάλη επιβάρυνση
για τον κρατικό προϋπολογισµό. Εδώ θα ψηφίσουµε «παρών». 

Όσον αφορά στην τροπολογία για την παροχή δυνατότητας
στο ελληνικό δηµόσιο να επιχορηγεί τις θυγατρικές της ΕΑΣ,
είµαστε θετικοί. 

Τώρα, στις τροπολογίες που έχουν κατατεθεί από
συναδέλφους Βουλευτές, όσον αφορά στη δικιά σας, κατ’ αρχάς
θα ήµασταν θετικοί αλλά αυτό θεωρώ ότι θα ήταν το δεύτερο
βήµα και έχουµε αγνοήσει το πρώτο βήµα. Γιατί ακόµη εκκρε-
µούν ερωτήσεις µου, που αφορούν σε υποθέσεις αυτοχείρων ή
ανθρώπων, οι οποίοι έχουν χάσει τη ζωή τους εν ώρα υπηρεσίας
και ποτέ δεν έχω πάρει απάντηση. Ας δούµε, λοιπόν, το πρώτο
βήµα και µετά, ευχαρίστως, να δούµε και το δεύτερο βήµα, που
είναι αυτό που έχει η τροπολογία σας και που βέβαια συνάδει µε
την κοινή λογική και το αίσθηµα δικαίου. 

Για τους εθελοντές µακράς θητείας που έχω καταθέσει µία
τροπολογία µε ταυτόσηµο περιεχόµενο µε αυτή του ανε-
ξάρτητου Βουλευτή, του κ. Οικονόµου, δεν θα υπήρχε κανένα
θέµα, κυρία Υπουργέ, και θα αναγνωρίζαµε πρώτοι ότι
πραγµατικά το Υπουργείο µπορεί να καθορίζει τέτοια θέµατα, αν
δεν υπήρχε το προηγούµενο µε κάποιες από την τάξη του 1988.
Εδώ πέρα, λοιπόν, θα συµφωνήσετε µαζί µου ότι κατα-
στρατηγείται κάθε έννοια ασφάλειας δικαίου του διοικούµενου
και ότι επίσης καταστρατηγείται κάθε έννοια ισοπολιτείας και
ισονοµίας. 

Αναφορικά µε την τροπολογία για την οποία µίλησε διεξοδικά
και ο κ. Τριαντάφυλλος και η κ. Κατριβάνου από τον ΣΥΡΙΖΑ, την
οποία έχω υπογράψει κι εγώ, στηρίζουµε την πρόθεση της κ.
Κατριβάνου να την επανακαταθέσει στην κύρωση που θα
περάσει τη Δευτέρα από το Υπουργείο Υγείας.

Και δεν θα είναι επαρκής δικαιολογία το ότι ο Κανονισµός της
Βουλής δεν προβλέπει κατάθεση τροπολογιών στις κυρώσεις
των συµβάσεων, γιατί πολλές φορές όταν κάποιος Υπουργός
θέλει να περάσει τροπολογία, αυτός ο περιορισµός από τον
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Κανονισµό της Βουλής δεν είναι επαρκής, προκειµένου να µην
το κάνει.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε

πολύ.
Τον λόγο έχει ο κ. Κατσώτης.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   
Κυρία Υπουργέ, η τροπολογία µας είναι τα αιτήµατα του

προσωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων. Τα διαβάζω για να τα
ακούσει κι ο λαός κι όσοι µας ακούνε για να καταλάβουν τι
απορρίπτετε. Τι απορρίπτετε; Προτείνουµε την προσαύξηση της
κανονικής άδειας που έχουν όλοι στην παραµεθόριο να την
έχουν και οι στρατιωτικοί. Αυτό το απορρίπτετε. 

Δεύτερον, τι άλλο απορρίπτετε; 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Δεν έχω απορρίψει τίποτα. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Δεν έχετε δεχθεί, όµως, την τροπολο-

γία. Ίσως θα ήταν πιο σωστό να µας λέγατε ποιες τροπολογίες
δέχεστε και ποιες όχι για να µπορέσουµε να σταθούµε και στις
τροπολογίες τις υπόλοιπες. Διότι τώρα µιλάµε επ’ αυτών που
ίσως να µη γίνουν αποδεκτές. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω µια πα-
ρέµβαση στο σηµείο αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ορίστε, κυρία
Υπουργέ. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Το θέµα δεν είναι αν κάνω δεκτή ή όχι τη συγκεκριµένη
τροπολογία. Τοποθετήθηκα και στην επιτροπή και σήµερα στην
Ολοµέλεια αναλυτικά για το ζήτηµα της τροπολογίας που κατέ-
θεσε το ΚΚΕ. 

Επαναλαµβάνω ότι τα θέµατα που αντιµετωπίζει η τροπολογία,
την οποία καταθέσατε αφορούν κοινή υπουργική απόφαση. Σας
είπα ότι θα τα εξετάσω. Ήδη τα έχω δώσει στα επιτελεία και έχω
ανοίξει ένα διάλογο µαζί τους για να δούµε την πιθανή αλλαγή
της κοινής υπουργικής απόφασης. Δεν υπάρχει κανένας λόγος
µια κοινή υπουργική απόφαση να αλλάξει µε νόµο και να πάµε
σε ένα καθεστώς, το οποίο θα είναι πάρα πολύ δεσµευτικό για
οποιαδήποτε άλλη µεταβολή αυτής της υπουργικής απόφασης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,
κυρία Υπουργέ. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Δεν απέρριψα τίποτα. Εξετάζονται όλα. Θα δούµε ποια
από αυτά µπορούν να υιοθετηθούν σε άλλη υπουργική απόφαση. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ορίστε, κύριε

Κατσώτη, συνεχίστε. Πιστεύω ότι ικανοποιηθήκατε µε την εξή-
γηση της κυρίας Υπουργού. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Εντάξει, ας ελπίσουµε ότι η κοινή
υπουργική απόφαση θα συµπεριλαµβάνει πολλά από αυτά τα αι-
τήµατα που συµπεριλαµβάνονται στη συγκεκριµένη τροπολογία. 

Έρχοµαι στις υπουργικές τροπολογίες. Όσον αφορά την τρο-
πολογία 1591 του Υπουργείου Παιδείας για την παράταση –αυτό
που µας είπε ο κύριος Υπουργός-, τίθεται σαν επιχείρηµα οι δυ-
σµενείς συνέπειες για τους µαθητές. Να πούµε ότι οι συνέπειες
αυτές που θα υπάρχουν είναι µόνο η παράδοση των τίτλων. Διότι
αυτό θα γίνει τώρα µέχρι τον Αύγουστο. Δεν υπάρχει τίποτε άλλο.
Δεν υπάρχουν µαθήµατα. Όµως, γνωρίζουµε ότι πολλά από αυτά
τα σχολεία δεν έχουν πληρώσει τους εκπαιδευτικούς, τις ασφαλι-
στικές εισφορές και ένα σωρόάλλες τέτοιες παρανοµίες. 

Εµείς σε αυτό θα ψηφίσουµε «παρών», ακριβώς επειδή υπάρ-
χουν όλες αυτές οι πλευρές για αυτήν την τροπολογία. 

Στην τροπολογία του Υπουργείου Πολιτισµού, αναφορικά µε
τις αµοιβές για τους καταδυοµένους, ψηφίζουµε ναι. 

Στην τροπολογία του Υπουργείου Εξωτερικών για την πρόσ-
ληψη αυτών των εργαζοµένων, των κρατικών υπαλλήλων που
είναι επίλεκτοι και δρουν προς όφελος της επιχειρηµατικής δρα-
στηριότητας υπάρχει µια παράγραφος, η οποία συνεχίζει τα µυ-
στικά κονδύλια σε φορείς που εξαιρούνται από το ενιαίο
σύστηµα πληρωµών. Εµείς σε αυτήν την τροπολογία λέµε κατά
και δεν θα την ψηφίσουµε.

Στην τροπολογία του Υπουργείου Δηµοσίας Τάξης λέµε ναι,
δηλαδή συµφωνούµε µε αυτή. 

Στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας υπάρχει µια τροπολογία της
κ. Γεννηµατά, όπου υπάρχουν τέσσερα σηµεία. Εµείς στα τρία
σηµεία δεν συµφωνούµε. Στο ένα µόνο συµφωνούµε. Είναι η τρο-
πολογία 1607. Παλαιότερα, χορηγούνταν σε µόνιµους δύο κατα-
στάσεις επιβιβάσεως κατ’ έτος και τέσσερις σε οπλίτες πλήρους
θητείας κατά τη διάρκεια της θητείας τους. 

Με το ΦΕΚ 2974/8-11-2012 ο αριθµός µειώθηκε σε µια για όλες
τις περιπτώσεις. Και στις δύο περιπτώσεις σε µαθητές σχολών
χορηγούνται τρεις καταστάσεις ανά έτος. Έτσι, σε αντίθεση µε
τις παλαιότερες διατάξεις που προέβλεπαν ανώτατο όριο χορή-
γησης, µε την τροπολογία αφήνονται όλα τα ενδεχόµενα ανοιχτά
και είναι στην κρίση του Υπουργού. Δεν υπάρχει κάποιο όριο.
Πώς θα την ψηφίσουµε αυτήν την τροπολογία. Μπορεί εσείς –ή
άλλος Υπουργός- αύριο να καταργήσετε αυτό το ελάχιστο που
υπήρχε µέχρι σήµερα. Δεν µπορούµε να συµφωνήσουµε δηλαδή. 

Όσον αφορά τους αξιωµατικούς έρευνας της Πολεµικής Αε-
ροπορίας, συµφωνούµε µε την παράγραφο αυτή και λέµε «ναι».
Λέµε «ναι» στην παράγραφο, όχι στην τροπολογία. 

Όσον αφορά την κατανοµή εσόδων από στρατολογικές υπο-
χρεώσεις, είναι γνωστό ότι τα τελευταία χρόνια τα διάφορα πρό-
στιµα που καταβάλλονται για στρατολογικούς λόγους είναι
υπέρογκα. Η εφαρµογή της συγκεκριµένης διάταξης πιθανότατα
θα οδηγήσει σε βιοµηχανία ακόµα περισσότερων κι αυστηρότε-
ρων προστίµων. Εµείς δεν θα συµφωνήσουµε µε αυτήν την πα-
ράγραφο της τροπολογίας. 

Επίσης, στην άλλη παράγραφο, που µιλάει για την ΕΠΑΛ και
τον τίτλο επαγγελµατικής κατάρτισης προσωπικού ασφαλείας,
στην αιτιολογική έκθεση κρίνεται απαραίτητη η προσθήκη των
αντίστοιχων τίτλων επαγγελµατικής κατάρτισης του στρατιωτι-
κού προσωπικού. Παρατηρείται ότι δεν διευκρινίζεται ότι πρόκει-
ται αποκλειστικά για προσωπικό θητείας που έχει απολυθεί. Οι
στρατιωτικοί, όπως είναι γνωστό, δεν επιτρέπεται να εργάζονται
ως εν ενεργεία, εκτός αν είναι στις κυβερνητικές προθέσεις να
ανοίξει παράθυρο στην αξιοποίηση µόνιµου προσωπικού των
Ενόπλων Δυνάµεων σε όρους προστασίας ιδιωτών ή και εµπορι-
κών πλοίων, αεροσκαφών κ.λπ.. 

Εµείς δεν συµφωνούµε µε τη συγκεκριµένη τροπολογία του
Υπουργείου Άµυνας όσον αφορά στην καταβολή των δεδουλευ-
µένων των εργαζοµένων στις θυγατρικές των ΕΑΣ µε τον όρο της
εκκαθάρισης. Εκκαθάριση σηµαίνει κλείσιµο και απολύσεις.
Εµείς δεν συµφωνούµε µε το κλείσιµο, δεν συµφωνούµε µε τις
απολύσεις των εργαζοµένων και απαιτούµε να πληρωθούν οι ερ-
γαζόµενοι τα δεδουλευµένα τους. Πώς βάζετε τον όρο της εκ-
καθάρισης; Μπορούµε να συµφωνήσουµε µε αυτόν τον όρο;
Συµφωνούµε να πληρωθούν οι εργαζόµενοι άµεσα. Έπρεπε να
είχαν πληρωθεί ήδη. Κάθε µήνα πρέπει να πληρώνονται. Δεν µπο-
ρείτε να βάζετε τον όρο αυτόν «εκκαθάριση».

Η τροπολογία του Υπουργείου Υποδοµών, όπως τροποποι-
ήθηκε από τον Υπουργό -βεβαίως, τροποποιήθηκε-, αφορά κα-
τασκευαστικές εταιρείες και τους όρους συµµετοχής στην
ανάπτυξη δηµοσίων έργων. Για εµάς δεν είναι το θέµα αν είναι
µικρές η µεγάλες επιχειρήσεις, ανώτερο ή κατώτερο το όριο
αλλά ποιος πληρώνει και ποιος κερδίζει από τα δηµόσια έργα
που γίνονται.

Πάντως, η Πανελλήνια Ένωση Διπλωµατούχων Μηχανικών µε
πρότερη επιστολή της σηµειώνει ότι η κατάργηση του κατώτε-
ρου ορίου θα σηµάνει αυτόµατα τον θάνατο όλων των ατοµικών
και µικροµεσαίων εργοληπτικών επιχειρήσεων της χώρας. Αυτό
σηµειώνει το Σωµατείο των Διπλωµατούχων Μηχανικών.

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο, έχουµε πει ποια άρθρα δεν θα
ψηφίσουµε. Θα τα δώσουµε, βεβαίως, γραπτώς και στο τέλος
αλλά τα περισσότερα θα τα ψηφίσουµε.

Όσον αφορά τις υπόλοιπες τροπολογίες, δεν θέλω να ανα-
φερθώ, καθώς δεν έγινε λόγος αν γίνονται κάποιες αποδεκτές.
Είναι κάποιες που θα µπορούσαµε να τις αποδεχθούµε, όπως,
για παράδειγµα, αυτή που κατατέθηκε και που λέει ότι αν κά-
ποιος έχει µαθησιακές δυσκολίες, θα µπορούσε να παραταθεί
για δύο χρόνια η αναβολή του. Νοµίζω ότι αυτό είναι σωστό και
πρέπει να το δει το Υπουργείο. Είναι µια τροπολογία που θα µπο-
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ρούσε να την κάνει αποδεκτή.
Για τα κέντρα πρόληψης, που είπε ο κ. Τριαντάφυλλος ότι συµ-

φωνήσαµε, του είπα να δω το θέµα. Βεβαίως, κατ’ αρχάς λέω ότι
πρέπει να πληρωθούν οι εργαζόµενοι. Αλλά, εδώ µπαίνουν στο
ενιαίο µισθολόγιο. Αυτό σηµαίνει µείωση των αποδοχών τους,
γιατί δεν ήταν στο ενιαίο µισθολόγιο και είχαν άλλες εργασιακές
σχέσεις. Από την άλλη, δεν διασφαλίζεται ότι θα υπάρχει µία
διαρκής χρηµατοδότηση από τον κρατικό προϋπολογισµό. Αν
αυτά διορθωθούν, βεβαίως και θα την ψηφίσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συντοµεύετε,
κύριε συνάδελφε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όσον αφορά το Νεώριο Σύρου, οι ερ-
γαζόµενοι έπρεπε να είχαν πληρωθεί εχθές. Τα ρουσφέτια που
έχουν γίνει για τον Ταβουλάρη είναι πάµπολλα. Εν πάση περι-
πτώσει, πρέπει να πληρωθούν οι εργαζόµενοι άµεσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε.

Ο κ. Νταβρής έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΑΒΡΗΣ: Όσα ακούσαµε πριν για τις τροπολο-

γίες, νοµίζω ότι επιβεβαιώνουν αυτό που σας είπα για τα ψέµατα.
Τώρα έχουµε και πονηριές. Είναι αλληλένδετα αυτά, όπως ξέ-
ρετε.

Θα ήθελα -και νοµίζω ότι το θέλετε κι εσείς και ο κάθε άνθρω-
πος, ο οποίος έχει το αίσθηµα του δικαίου- να πληρωθούν οι άν-
θρωποι που είναι στην Κύµη.

Βάλατε, όµως, και άλλη µια παράγραφο. Αλήθεια, δεν θα
έπρεπε να έχει έλθει µία τροπολογία του Υπουργείου Δικαιοσύ-
νης, ώστε αυτούς που δεν πληρώσανε, αυτούς τους ανθρώπους
να τους στείλουµε στο δικαστήριο; Δεν θα έπρεπε αν είµαστε
κράτος δικαίου; Πώς υπάρχουν άνθρωποι που εργάζονται σε
κρατικό εργοστάσιο και κάποιοι κρατικοί λειτουργοί δεν τους
πληρώνουν; Σε τι δηµοκρατία ζούµε; Είναι δηµοκρατία αυτό; Εγώ
δεν το καταλαβαίνω για δηµοκρατία.

Δεύτερον, θέλω να ψηφίσω οι καταστάσεις επιβιβάσεως από
µία να γίνουν δύο. Λύνεται το πρόβληµα; Πώς θα κάνει πολιτική
στον απλό στρατιώτη ή υπαξιωµατικό ο αρχηγός, οι επιτελείς και
οι διοικητές, όταν εκείνοι έχουν ξεµείνει από χρήµατα για να πάνε

να δούνε τις οικογένειές τους; Λύνεται το πρόβληµα έτσι, αν εγώ
σήµερα καταθέσω την ψήφο µου και πω ναι; Βεβαίως και θέλω
να πω ναι. Αλλά, εάν το πω αυτό το «ναι» θα συνεχίσω να συµµε-
τέχω σε µια δηµοκρατία, η οποία είναι κουτσή και είναι σε φάση
µνηµοσύνου. 

Αυτές τις τροπολογίες, λοιπόν, θα τις χαρακτήριζα ότι δεν κά-
νουν τίποτε άλλο από το να συντηρούν το παλιό, σαθρό σύ-
στηµα, που δεν αναβαθµίζει τη Βουλή.

Όπως σας είπα στην οµιλία µου και για ολοκληρώσω, πρέπει
να περάσουµε σε µια άλλη φάση, µιας και έχουµε κρίση. Γιατί
από την κρίση πρέπει να µάθουµε και να πάµε µπροστά, παρά να
συνεχίζουµε, µε αυτά που λέγονται δήθεν µεταρρυθµίσεις και
µέτρα έκτακτης ανάγκης, να συµµετέχουµε διά των πράξεών µας
σε κάτι το οποίο δεν αναβαθµίζει τη δηµοκρατία ούτε το Κοινο-
βούλιο. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ, αλλά εγώ δεν θα δώσω τη συγκατά-
θεσή µου, κύριε Πρόεδρε, για τους λόγους που προανέφερα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρία Υπουργέ,

έχετε τον λόγο και παρακαλώ να είστε σύντοµη. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Θα προσπαθήσω, κύριε Πρόεδρε, γιατί σας είπα και
πριν ότι θέλω να πω και δυο λόγια για τις τροπολογίες που κατέ-
θεσα και για τις οποίες δεν πρόλαβα πριν. Θα κάνω προσπάθεια
να είµαι όσο γίνεται πιο σύντοµη.

Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να προχωρήσω σε µια νοµοτεχνική βελ-
τίωση, ακούγοντας τις τοποθετήσεις όλων των Βουλευτών, σε
σχέση µε το άρθρο 20. Καταθέτω, λοιπόν, µια νοµοτεχνική βελ-
τίωση, που λέει το εξής: «Το τελευταίο εδάφιο του άρθρου 20
αντικαθίσταται ως εξής: «Τα πρόσωπα που επιλέγονται, ανακη-
ρύσσονται ανάδοχοι φάρου και αποκτούν δικαιώµατα σχετικά µε
την επικοινωνιακή τους προβολή και τη χρήση του φάρου, υπό
την προϋπόθεση σεβασµού της ιστορικής, αρχιτεκτονικής και πο-
λιτιστικής τους αξίας». 

(Στο σηµείο αυτό η Αναπληρώτρια Υπουργός Εθνικής Άµυνας
κ. Φωτεινή Γεννηµατά καταθέτει για τα Πρακτικά την προανα-
φερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Παρακαλώ να
διανεµηθεί η νοµοτεχνική βελτίωση στους συναδέλφους.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Θέλω να κάνω µια αναφορά στα όσα είπε ο κ. Χαϊκά-
λης. Οι προτάσεις του για την αξιοποίηση της στρατιωτικής θη-
τείας είναι πάρα πολύ σοβαρές και εύλογες και γι’ αυτό θα τις
συνεξετάσουµε µε ιδιαίτερη προσοχή µε τα αρµόδια επιτελεία. 

Σε σχέση µε το θέµα των Ελληνικών Αµυντικών Συστηµάτων,
νοµίζω ότι δεν είναι η ώρα να ανοίξουµε αυτήν τη συζήτηση από
την αρχή. Έχω δεσµευτεί ότι θα κάνουµε συζήτηση στην αρµό-
δια επιτροπή και για τα αµυντικά συστήµατα και για τη συνολική
αµυντική βιοµηχανική πολιτική της χώρας και τις προσπάθειες
που κάνουµε να στηρίξουµε αυτόν τον τοµέα και στο επίπεδο της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Θέλω µόνο να θυµίσω σε όλους τους Βουλευτές ότι το σχέδιο
αυτό δεν είναι ένα σχέδιο που απλώς έχει συµφωνηθεί µε την
τρόικα και µας υποχρεώνει να το ακολουθήσουµε. Δεν πρέπει
κανείς να ξεχνά ότι το µεγαλύτερο πρόβληµα της εταιρείας των
Ελληνικών Αµυντικών Συστηµάτων είναι ότι υπάρχει ακόµα ανοι-
χτός φάκελος και εξετάζεται από την Επιτροπή Ανταγωνισµού
της το ζήτηµα για παράνοµες κρατικές ενισχύσεις ύψους ενός
δισεκατοµµυρίου.

Αυτό ,λοιπόν, δεν πρέπει να φεύγει από το µυαλό κανενός. Εάν
διαφωνείτε µε τις διαδικασίες και τους όρους ανταγωνισµού
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αυτό είναι ένα άλλο ζήτηµα. Ας τοπο-
θετηθούν τα κόµµατα σε σχέση µε αυτό. Αλλά, κανείς δεν µπορεί
να παραβλέπει ότι εµείς οφείλουµε να κινηθούµε µέσα σε αυτό
το πλαίσιο. 

Σε σχέση µε µια εκδήλωση που ετοιµάζει η εταιρεία, για να µην
υπάρξει καµµία παρανόηση, από όσο είµαι σε θέση να γνωρίζω,
γιατί έχω ζητήσει ενηµέρωση, πρόκειται για µια εκδήλωση που
κάνουν µετά από το ξεκίνηµα υλοποίησης µιας πολύ σηµαντικής
παραγγελίας µε ξένη εταιρεία. Πρόκειται για εξαγωγές της εται-
ρείας, δηλαδή γι’ αυτό ακριβώς που θέλαµε.

Θεώρησαν, λοιπόν, ότι το ξεκίνηµα υλοποίησης αυτών των πα-
ραγγελιών –µιας µεγάλης παραγγελίας µε ξένη εταιρεία, για
ξένο στρατό- είναι ένα θέµα που µπορούν να το γιορτάσουν,
όταν µάλιστα τα έξοδα αυτής της εκδήλωσης καλύπτονται από
την ξένη εταιρεία και δεν επιβαρύνουν τον προϋπολογισµό των
ΕΑΣ. Ως εκ τούτου δεν φέραµε και εµείς καµµία αντίρρηση σε
σχέση µε αυτό.

Τώρα να µπω λίγο στα ζητήµατα των τροπολογιών που κατα-
θέσαµε. Όπως είχα δεσµευτεί και στην επιτροπή, επανερχόµα-
στε για τα ζητήµατα που το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους δεν
είχε κάνει αποδεκτά και είχαν σβηστεί από το αρχικό σώµα του
σχεδίου νόµου. Είχαµε πει ότι θα συνεχίσουµε τη συζήτηση και
την επεξεργασία και ,πράγµατι, επανερχόµαστε µε τις διατάξεις
αυτές. 

Η πρώτη αφορά τις καταστάσεις επιβίβασης. Το σηµερινό νο-
µικό πλαίσιο καθορίζει, όπως είπατε και εσείς, ένα συγκεκριµένο
αριθµό καταστάσεων επιβίβασης ανά κατηγορία προσωπικού. Η
ρύθµιση, όµως, αυτή δεν παρέχει την ευελιξία που συχνά είναι
απαραίτητη για τη διοίκηση, ώστε να εξασφαλίσει την κατανοµή
των πόρων της µε τρόπο αποτελεσµατικό και αξιοκρατικό.

Κρίνουµε, λοιπόν, σκόπιµη την τροποποίηση της νοµοθεσίας,
ώστε να δοθεί η δυνατότητα από κοινού στους Υπουργούς Εθνι-
κής Άµυνας και Οικονοµικών να προσδιορίζουν τον αριθµό των
χορηγούµενων καταστάσεων επιβίβασης αναλόγως των εκά-
στοτε διατιθέµενων πιστώσεων και να καθορίζουν τα κοινωνικοοι-
κονοµικά κριτήρια της χορήγησής τους. 

Θεωρώ ότι αυτή η ρύθµιση, εξορθολογίζει τον τρόπο απόδοσης
των καταστάσεων επιβίβασης και, για να το ξεκαθαρίσω, µιλάµε
για ανακατανοµή του ίδιου ποσού που τα τελευταία χρόνια δίνεται
για το σκοπό αυτόν. Απλώς θα γίνεται µε κοινωνικά κριτήρια. Νο-
µίζω ότι είναι µια δίκαιη ρύθµιση, που αξίζει να στηριχθεί.

Η δεύτερη, αφορά την ειδικότητα έρευνας πληροφορικής
αξιωµατικών της Πολεµικής Αεροπορίας. Από το 2011, η Πολε-
µική Αεροπορία είχε αποφασίσει να δηµιουργηθεί η ειδικότητα
αυτή. Είναι πολύ σηµαντική ρύθµιση για την Πολεµική Αεροπο-
ρία, για να µη χάνονται τα στελέχη της µε εξειδικευµένες γνώ-
σεις.

Η κατανοµή των στρατολογικών προστίµων θεωρούµε ότι είναι
µια πάρα πολύ σοβαρή ρύθµιση. Η προτεινόµενη διάταξη αφορά
την εγγραφή στον προϋπολογισµό του Υπουργείου Εθνικής Άµυ-
νας χρηµατικών ποσών που καταβάλλονται προς εξαγορά στρα-
τιωτικών υποχρεώσεων ή ως προστίµων σύµφωνα µε τις
διατάξεις της στρατολογικής νοµοθεσίας.

Αντικείµενο της διάταξης αυτής, είναι η κάλυψη της δαπάνης
που απαιτείται για την ανακατάταξη ή επανακατάταξη οπλιτών
βραχείας περιόδου και η ισόποση αύξηση της αντίστοιχης πίστω-
σης.

Θεωρούµε ότι είναι µια πάρα πολύ σηµαντική ρύθµιση. Αντιµε-
τωπίζει και καλύπτει ανάγκες του Στρατού και σίγουρα αντιµετω-
πίζει και τα ζητήµατα της έλλειψης φαντάρων που έχουµε. Νοµίζω
ότι από όλα σχεδόν τα κόµµατα έγινε αναφορά στο πρόβληµά µας
αυτό. Δεν θέλουµε σε καµµία περίπτωση να συζητήσουµε αύξηση
θητείας. Με τον τρόπο αυτόν, λοιπόν, αντιµετωπίζεται το ζήτηµα
και µπορούµε να προσλάβουµε ένα σηµαντικό αριθµό, καθώς το
ποσό από τα πρόστιµα αυτά ανέρχεται περίπου στο 1,1 εκατοµ-
µύρια ευρώ ανά έτος.

Η τέταρτη τροπολογία, αφορά τις άδειες εργασίας σεκιούριτι.
Με βάση το νοµικό πλαίσιο που καθορίζει τις άδειες εργασίας
του προσωπικού που εργάζεται στις επιχειρήσεις παροχής υπη-
ρεσιών ασφαλείας, εξουσιοδοτούνται οι συναρµόδιοι Υπουργοί
για τον καθορισµό των τίτλων επαγγελµατικής κατάρτισης που
απαιτούνται για την έκδοση των αδειών αυτών.

Έχοντας υπ’ όψιν ότι στις Ένοπλες Δυνάµεις απασχολείται
προσωπικό µε καθήκοντα κατ’ εξοχήν φυσικής ασφάλειας και
φύλαξης χώρων, εγκαταστάσεων και προσώπων, µε αυξηµένες
µάλιστα απαιτήσεις και προδιαγραφές, η προσθήκη των αντιστοί-
χων τίτλων επαγγελµατικής κατάρτισης του στρατιωτικού προ-
σωπικού είναι απολύτως απαραίτητη και γι’ αυτόν τον λόγο
προσθέτουµε τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας –που δεν ήταν µέχρι
τώρα- στους συναρµόδιους Υπουργούς που εξουσιοδοτούνται
για την έκδοση της απόφασης καθορισµού των τίτλων αυτών,
ώστε να δοθεί η δυνατότητα πρόσληψης πρώην στρατιωτικών σε
επιχειρήσεις υπηρεσιών ασφαλείας.

Η πέµπτη τροπολογία που καταθέσαµε είναι η τροπολογία που
αφορά την εξασφάλιση δυνατότητας καταβολής των δεδουλευ-
µένων στους εργαζοµένους των θυγατρικών της ΕΑΣ-ΑΒΕΕ. Ει-
δικά η ρύθµιση αυτή αφορά τους εργαζοµένους στην Κύµη. Είναι
δεκαοκτώ µήνες απλήρωτοι. Δεν είχαµε τη δυνατότητα να τους
πληρώσουµε, γιατί οποιαδήποτε επιχορήγηση προς την Κύµη θα
ήταν παράνοµη κρατική ενίσχυση, δεδοµένου ότι η Κύµη τα τε-
λευταία επτά χρόνια δεν έχει κανένα συµβόλαιο, δεν έχει καµµία
εργασία σε εξέλιξη, ώστε να είναι δυνατόν να πληρωθούν µέσω
αυτών οι εργαζόµενοι.

Βρέθηκε η λύση. Μου κάνει εντύπωση που δεν στηρίζετε την
καταβολή των δεδουλευµένων στους εργαζοµένους αυτούς.
Έχει γίνει πολύ µεγάλος αγώνας για να εξασφαλίσουµε αυτήν
τη δυνατότητα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Δεν το είπαµε αυτό. Μην το κά-
νετε έτσι. Είπαµε για την τελευταία παράγραφο, που λέει για την
εκκαθάριση.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Η τελευταία παράγραφος, που αφορά την εκκαθά-
ριση…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Δεν την έχουµε ψηφίσει. Ψη-
φίζουµε την καταβολή των δεδουλευµένων.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Άρα, την ψηφίζετε τη συγκεκριµένη ρύθµιση.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Το πρώτο κοµµάτι.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Καταγράφετε τη διαφωνία σας ως προς την εκκαθά-
ριση αλλά ψηφίζετε τη ρύθµιση, γιατί δεν ακούστηκε έτσι.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Δεν θα µας σύρετε και στην
εκκαθάριση. Δεν θα µας σύρετε σε έξι µήνες να απολυθούν.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Να έρθω τώρα στις τροπολογίες που γίνονται δεκτές.
Ξεκινάω από τις υπουργικές τροπολογίες.

Προφανώς γίνονται δεκτές οι τροπολογίες του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας. Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθµό
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1608 και ειδικό 26, για τις καταστάσεις επιβίβασης, την ειδικό-
τητα έρευνας πληροφορικής αξιωµατικών της Πολεµικής Αερο-
πορίας, την κατανοµή των στρατολογικών προστίµων και τις
άδειες εργασίας σε εταιρείες σεκιούριτι.

Επίσης, γίνεται δεκτή η τροπολογία του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας µε γενικό αριθµό 1609 και ειδικό 27, που αφορά την κα-
ταβολή δεδουλευµένων εργαζοµένων σε θυγατρικές των ΕΑΣ.

Γίνεται δεκτή η τροπολογία του Υπουργείο Εσωτερικών και Οι-
κονοµικών µε γενικό αριθµό 1616 και ειδικό 33 και αφορά την
εξόφληση οφειλών φορέων της γενικής κυβέρνησης του Νοµού
Αττικής προς τη ΔΕΗ. 

Επίσης, γίνεται δεκτή η τροπολογία του Υπουργείου Υποδο-
µών, Μεταφορών και Δικτύων µε γενικό αριθµό 1614 και ειδικό
31, όπως διαµορφώθηκε µετά τη νοµοτεχνική βελτίωση που
έκανε ο αρµόδιος Υπουργός.

Γίνεται δεκτή η τροπολογία του Υπουργείου Παιδείας µε γε-
νικό αριθµό 1591 και ειδικό 13, σχετικά µε την παράταση ισχύος
άδειας ίδρυσης λειτουργίας ιδιωτικών σχολείων.

Επίσης, γίνεται δεκτή η τροπολογία του Υπουργείου Δηµόσιας
Τάξης µε γενικό αριθµό 1594 και ειδικό 16, σχετικά µε την εισα-
γωγή ιδιωτών στη Σχολή Αστυφυλάκων και Αξιωµατικών της Ελ-
ληνικής Αστυνοµίας.

Γίνεται δεκτή η τροπολογία του Υπουργείου Εξωτερικών µε γε-
νικό αριθµό 1593 και ειδικό 15, σχετικά µε την πρόσληψη υπαλ-
λήλων κλάδου εµπορικών οικονοµικών υποθέσεων µέσω της
Εθνικής Σχολής Δηµόσιας Διοίκησης.

Και τέλος, γίνεται δεκτή η τροπολογία του Υπουργείου Πολι-
τισµού µε γενικό αριθµό 1592 και ειδικό 14, σχετικά µε την ειδική
πρόσθετη αµοιβή σε καταδυτικό προσωπικό.

Και περνάω στις βουλευτικές τροπολογίες που γίνονται δε-
κτές.

Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1598 και ειδικό
20 του κ. Κεφαλογιάννη, η οποία δίνει τη δυνατότητα σε µερίδα
εργαζοµένων των ΕΑΣ να συµµετέχουν στο πρόγραµµα εθελου-
σίας εξόδου. Θεωρούµε ότι είναι πολύ σηµαντική. Βοηθά σηµαν-
τικά στην επιτυχία του προγράµµατος και την αποδεχόµαστε.

Επίσης, γίνεται δεκτή η τροπολογία του κ. Ρήγα µε γενικό
αριθµό 1611 και ειδικό 29, που αφορά την καταβολή δεδουλευ-
µένων σε εργαζόµενους της εταιρείας «ΝΕΩΡΙΟ ΣΥΡΟΥ». Προ-
φανώς, κατανοώ από την τοποθέτησή του ότι αυτό ήταν και το
πνεύµα του Βουλευτή που την κατέθεσε, ότι δηλαδή η τροπολο-
γία αυτή αφορά την υποχρεωτική καταβολή των δεδουλευµένων
στους εργαζόµενους και γι’ αυτό γίνεται αποδεκτή µε αυτό ακρι-
βώς το πνεύµα.

Γίνεται επίσης αποδεκτή η τροπολογία της κ. Γιαννακάκη µε
γενικό αριθµό 1606 και ειδικό 25, µε την οποία ευθυγραµµίζεται
το ρυθµιστικό πλαίσιο των αναβολών µε τις σύγχρονες αντιλή-
ψεις σχετικά µε τις ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες και δίνει τη δυ-
νατότητα παράτασης δύο ετών στις αναβολές σε άτοµα που
αντιµετωπίζουν τέτοια προβλήµατα.

Γίνεται δεκτή η τροπολογία του κ. Τριαντάφυλλου µε γενικό
αριθµό 1603 και ειδικό 24, σχετικά µε τη διατήρηση των δικαιω-
µάτων για θεµελίωση και κατοχύρωση συνταξιοδοτικού δικαιώ-
µατος των εργαζοµένων των ΕΑΣ που κάνουν χρήση του
προγράµµατος εθελουσίας εξόδου. Θεωρούµε ότι είναι πολύ ση-
µαντικό και δίκαιο να κατοχυρώσουν τα δικαιώµατα αυτά, µε
βάση τα δεδοµένα που ισχύουν τη στιγµή που κάνουν χρήση του
προγράµµατος εθελουσίας εξόδου.

Επίσης, γίνεται αποδεκτή η τροπολογία του κ. Σαλτούρου και
του κ. Κεφαλογιάννη µε γενικό αριθµό 1602 και ειδικό 23, που
αφορά την αναστολή ποινικής δίωξης της διοίκησης των ΕΑΣ.
Όµως θέλω εδώ να διευκρινίσω, για να µην υπάρξει πάλι καµµία
παρανόηση, ότι η αναστολή ποινικής δίωξης της διοίκησης των
ΕΑΣ αφορά συγκεκριµένες φορολογικές και ασφαλιστικές εκκρε-
µότητες της εταιρείας και έχει χρονικό περιορισµό ο οποίος
λήγει κατά τη διάσπαση της εταιρείας.

Άρα, η κάλυψη αφορά αυτό το διάστηµα µέχρι τη διάσπαση
της εταιρείας και µόνο για τις συγκεκριµένες οφειλές. 

Τώρα, όσον αφορά τις υπόλοιπες βουλευτικές τροπολογίες,
δεν γίνονται αποδεκτές. Απλώς όσον αφορά το θέµα του ΚΚΕ,
επαναλαµβάνω ότι είναι ξεχωριστό ζήτηµα και δεν αφορά τις

τροπολογίες και το νοµοσχέδιο αλλά αφορά κοινή υπουργική
απόφαση.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της
αρχής, των άρθρων και των τροπολογιών του νοµοσχεδίου του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας: «Φάροι, Στρατολογία και άλλες δια-
τάξεις» και θα γίνει η ψήφισή τους χωριστά. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της
αρχής; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΥΛΟΣ ΧΑΪΚΑΛΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το νο-

µοσχέδιο του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας: «Φάροι, Στρατολογία
και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία. 

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Παρών. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΑΒΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 1 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 2 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 3 έγινε δεκτό, ως έχει, οµοφώνως.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 4 έγινε δεκτό, ως έχει, οµοφώνως.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Παρών.
ΠΑΥΛΟΣ ΧΑΪΚΑΛΗΣ: Παρών.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 5 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 6 έγινε δεκτό, ως έχει, οµοφώνως.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 7 έγινε δεκτό, ως έχει, οµοφώνως.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 8 έγινε δεκτό, ως έχει, οµοφώνως.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 9 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 10 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 11 έγινε δεκτό, ως έχει, κατά πλειοψηφία.
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Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 12 έγινε δεκτό, ως έχει, οµοφώνως.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 13 έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 14 έγινε δεκτό, ως έχει, κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Παρών.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 15 έγινε δεκτό, ως έχει, κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 16 έγινε δεκτό, ως έχει, κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 17 έγινε δεκτό, ως έχει, κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 18 έγινε δεκτό, ως έχει, οµοφώνως.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 19 έγινε δεκτό, ως έχει, κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 20, όπως τροπο-

ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Παρών.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΑΒΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 20 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία
Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 21 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 21 έγινε δεκτό, ως έχει, κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 22 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΑΒΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 22 έγινε δεκτό, ως έχει, κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 23 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 23 έγινε δεκτό, ως έχει, οµοφώνως.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 24 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 24 έγινε δεκτό, ως έχει, οµοφώνως.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 25 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 25 έγινε δεκτό οµοφώνως. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 26 ως έχει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 26 έγινε δεκτό οµοφώνως. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 27 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 27 έγινε δεκτό οµοφώνως. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 28 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΑΒΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 28 έγινε δεκτό, ως έχει, κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 29 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΑΒΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 29 έγινε δεκτό, ως έχει, κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 30 όπως τροπο-

ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΑΒΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 30 έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από την κυρία
Υπουργό κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 31 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΑΒΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 31 έγινε δεκτό, ως έχει, κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 32 όπως τροπο-

ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΑΒΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 32 έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από την κυρία
Υπουργό  κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 33 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 33 έγινε δεκτό, ως έχει, κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 34 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 34 έγινε δεκτό, ως έχει, οµοφώνως.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 35 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Παρών.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 35 έγινε δεκτό, ως έχει, κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 36 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 36 έγινε δεκτό, ως έχει, οµοφώνως.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 37 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 37 έγινε δεκτό, ως έχει, οµοφώνως.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 38 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΑΒΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 38 έγινε δεκτό, ως έχει, κατά πλειοψηφία.
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Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 39 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 39 έγινε δεκτό, ως έχει, οµοφώνως.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 40 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 40 έγινε δεκτό, ως έχει, οµοφώνως. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 41 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 41 έγινε δεκτό, ως έχει, οµοφώνως.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 42 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΑΒΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 42 έγινε δεκτό, ως έχει, κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 43 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Παρών. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΑΒΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς, το

άρθρο 43 έγινε δεκτό, ως έχει, κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 44 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΥΛΟΣ ΧΑΪΚΑΛΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 44 έγινε δεκτό, ως έχει, κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 45 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 45 έγινε δεκτό, ως έχει, κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 46 όπως τροπο-

ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΑΒΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 46 έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από την κυρία
Υπουργό κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 47 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΑΒΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 47 έγινε δεκτό, ως έχει, κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 48 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΑΒΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το

άρθρο 48 έγινε δεκτό, ως έχει, κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 1591 και ειδικό 13 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΑΥΛΟΣ ΧΑΪΚΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς η τρο-

πολογία µε γενικό αριθµό 1591 και ειδικό 13 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1592 και ειδικό 14 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΑΒΡΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς η τρο-

πολογία µε γενικό αριθµό 1592 και ειδικό 14 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1593 και ειδικό 15 όπως τροποποιήθηκε από την κυρία
Υπουργό; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς η τρο-

πολογία µε γενικό αριθµό 1593 και ειδικό 15 έγινε δεκτή όπως
τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό κατά πλειοψηφία και εν-
τάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1594 και ειδικό 16 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς η τρο-

πολογία µε γενικό αριθµό 1594 και ειδικό 16 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1608 και ειδικό 26 ως έχει; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς η τρο-

πολογία µε γενικό αριθµό 1608 και ειδικό 26 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1609 και ειδικό 27 ως έχει; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς η τρο-

πολογία µε γενικό αριθµό 1609 και ειδικό 27 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1614 και ειδικό 31 όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΑΥΛΟΣ ΧΑΪΚΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΑΒΡΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς η τρο-

πολογία µε γενικό αριθµό 1614 και ειδικό 31 έγινε δεκτή όπως
τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά πλειοψηφία και εν-
τάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1616 και ειδικό 33 ως έχει; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΑΒΡΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς η τρο-

πολογία µε γενικό αριθµό 1616 και ειδικό 33 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1598 και ειδικό 20 ως έχει; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΑΥΛΟΣ ΧΑΪΚΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΑΒΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς η τρο-

πολογία µε γενικό αριθµό 1598 και ειδικό 20 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1602 και ειδικό 23 ως έχει; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΑΥΛΟΣ ΧΑΪΚΑΛΗΣ: Παρών.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΑΒΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς η τρο-

πολογία µε γενικό αριθµό 1602 και ειδικό 23 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1603 και ειδικό 24 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΠΑΥΛΟΣ ΧΑΪΚΑΛΗΣ: Παρών.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΑΒΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς η τρο-

πολογία µε γενικό αριθµό 1603 και ειδικό 24 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1606 και ειδικό 25 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΑΒΡΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς η τρο-

πολογία µε γενικό αριθµό 1606 και ειδικό 25 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1611 και ειδικό 29 ως έχει; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΑΒΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς η τρο-

πολογία µε γενικό αριθµό 1611 και ειδικό 29 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Το ακροτελεύ-

τιο άρθρο έγινε δεκτό, οµοφώνως.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας:

«Φάροι, Στρατολογία και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλει-
οψηφία επί της αρχής, επί των άρθρων κι επί των τροπολογιών.

Η ψήφισή του στο σύνολο αναβάλλεται για άλλη συνεδρίαση. 
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Τµήµατος και ώρα 18.01’ λύεται η συνε-

δρίαση για την Τρίτη 29 Ιουλίου 2014 και ώρα 18.00’, µε αντικεί-
µενο εργασιών του Τµήµατος: σύµφωνα µε την ηµερήσια
διάταξη που θα διανεµηθεί. 

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                        ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ
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